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در یادداشت ۴اردیبهشــت۱۴۰۲ روزنامه همشهری 
زیر عنوان »وصله های نچسب روی تاریخ« نوشته آقای 
عبدالمطهر محمدخانی، رئیس مرکز ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری تهران ۲دروغ و افترای آشکار انتشار یافته است. از این رو از شما 
می خواهم که ضمن انتشــار این متن وفق قانون مطبوعات از اینجانب عذرخواهی 
کنید در غیراین صورت این حق برای اینجانب محفوظ اســت که به دادگاه علیه 

شما شکایت برم.
نویسنده ضمن یک دروغ و افترای آشکار می گوید عباس آخوندی باجناق این کاندیدای 
شکست خورده که از قضا وزیر مسکن هاشمی رفسنجانی یعنی دولت وقت بود خود را 
به بیت رهبری رساند و پیشنهاد ابطال انتخابات و مردود دانستن رأی ۲۰میلیونی مردم 
را مطرح کرد. پاسخ منفی آیت الله خامنه ای به او آن قدر تند و با عتاب بود که بعدها خود 
ایشان گفت آقای آخوندی از همان موقع دلش با ما صاف نشد. نامبرده یک دروغ را به 
اینجانب نسبت می دهد و دروغ دیگر را به رهبری. دروغ نخست اینکه من به بیت رهبری 
رفته ام و پیشنهاد ابطال انتخابات را داده ام موضوعی که از اساس جعل است. نه من به 
بیت رهبری رفتم و نه هیچ پیشنهادی به ایشان دادم آنچه من کردم تأیید انتخابات و 
تدوین پیش نویس متن تبریک جناب آقای ناطق نوری به جناب آقای خاتمی بود که 
پیش از اعلام نتیجه انتخابات در روز ۳خرداد۱۳۷۶ انتشار یافت و همگان از متن آن 

آگاهی دارند. و این از افتخارهای انتخابات در جمهوری اسلامی 
ایران، آقای ناطق نوری و اینجانب است. دروغ دوم در مورد پاسخ 

منفی، تند و با عتاب آیت الله خامنه ای به اینجانب است و انتساب این جمله به ایشان که 
»آقای آخوندی از همان موقع دلش با ما صاف نشد.«

در پاســخ به یادداشت روز د وشــنبه هفته گذشته در 
روزنامه همشهری با عنوان »وصله نچسب روی تاریخ«، 
آقای عباس آخوندی جوابیه ای منتشر کرده و در چند خط خود را از اتهام درخواست 
ابطال انتخابات سال۷۶ مبرا دانسته و در چند صفحه ادعای مطالبه ابطال انتخابات 

سال۸۸ را تأیید و مجددا بر آن پافشاری کرده است.
چند نکته قابل بیان:

کلیت آن یادداشت اشاره به مصادیق متعدد دفاع رهبر انقلاب از رأی مردم  و ایســتادگی در برابــر زیاده خواهی افــراد یا جریان های سیاســی برای 1
نادیده گرفتن رأی اکثریت بود. خطاب آن نوشته اساسا آقای آخوندی نبود و بنا به 
مرور یک نقل تاریخی از ایشان نامی برده شد، درحالی که پاسخ ایشان و نحوه پرداخت 
برخی رسانه های اصلاح طلب به موضوع، متأسفانه هدف یادداشت را به یک دعوای 

جناحی و حزبی تقلیل داد.
بنده پس از مراجعه مجدد به روایت های تاریخی و گفت وگو با آگاهان متوجه  اشتباه آن نقل شدم. درخواست ابطال انتخابات سال۷۶ که رهبر انقلاب در جلسه 2

۲۶خرداد سال۸۸ به آن اشاره می کنند، از سوی آقای آخوندی 
مطرح نشده بلکه از سوی یکی دیگر از وزرای دولت آقای هاشمی 

یعنی آقای فلاحیان از رهبری مطالبه شده و آن برخورد عتاب آمیز هم طبیعتا با ایشان 
صورت گرفته است نه آقای آخوندی. بنابراین بابت این اشتباه از ایشان عذرخواهی می کنم.

 پیشنهادی  به رهبری 
نداده بودم

 آقای آخوندی! 
شما هم عذرخواهی کنید

جوابیه
عباس آخوندی؛ وزیر سابق راه

پاسخ
عبدالمطهر محمدخانی ؛ رئیس مرکز ارتباطات و امور بین الملل  شهرداری تهران

چنان با شــوق و ذوق از پروژه اش تعریف می کند، گویی 
از فرزندش می گوید. با هر جمله ای که به زبان می آورد 
چشــمانش برق می زنــد و برافروخته تر می شــود. 
سال هاســت مســئولیت گروه جهادی »سلمان« را 
به عهده دارد و همراه یاران جوانش دستگیر نیازمندان 
روستاهای مختلف استان قزوین است. می گوید: »تمام 
افتخارم این است که از کودکی در روستا بزرگ شده ام و 
یک روستایی به حساب می آیم و این بسیار به من کمک 
می کند که ساکنان روستاها را با تمام وجود درک کنم 
و در خدمتشان باشم.« با رتبه تک رقمی پا به دانشگاه 
بین المللی امام خمینی)ره( گذاشت و همیشه از مافیای 

حاکم بر کنکور شکایت داشت...

گفت وگو با مسئول گروه جهادی »سلمان«
پشت غول کنکور را به خاک می مالیم

9

از آلمان تا شهرری، همراه دغدغه های بانوی ۷۰ساله کارآفرین
اعتماد به نفس از جنس شمس

16

 45سال پیش وقتی برای گذراندن تحصیلات دانشگاهی به یکی 
از دانشگاه های معتبر کشور آلمان می رفت فکرش را نمی کرد 
که سال ها بعد قرار است دغدغه اش بشــود ایجاد شغل برای 
بانوان خودسرپرســت یکی از جنوبی ترین نقاط شهر؛ آن هم 

تا حدی که باگذشت 13ســال در 70سالگی هنوز هم بخش 
قابل توجهی از وقتش صرف این کار بشــود. عزیزدخت 
شــمس، فارغ التحصیل رشته مهندســی ماشین آلات 

نساجی و مشاور امور خانواده از یکی از دانشگاه های 
معتبر کشور آلمان وقتی ســال1359بعد از اخذ 

مدرک دانشگاهی به وطن بازگشت فعالیت در حوزه 
کارآفرینی برای بانوان آسیب دیده را شروع کرد و به 

بررسی وضعیت زنان در مناطق مختلف شهر پرداخت...

ویژه های  امروز

 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

روایت تغییر ۱۵مدیر دولتی به دستور رئیسی
نماینــده بهبهــان دربــاره تغییــر مدیــران دســتگاه های 
خوزســتان گفت: آقای رئیســی وعده داده بود که عقد 
اخوتی با هیچ مدیر ناکارآمدی ندارم. هر زمان ناکارآمدی 
مدیــری اثبــات شــود، بــدون ملاحظــه مســائل جانبی 
نســبت به تغییر آن اقدام می شــود. نظرات نمایندگان 
خوزستان در این رابطه را در همشهری آنلاین بخوانید.

رتبه های برتر کنکور در اختیار پولدارها
محمدرضــا نیک نــژاد با اشــاره به اینکــه رتبه هــای برتر 
کنکــور در اختیار پولدارهــا قرار گرفته اســت، می گوید: 
آموزش در مدارس کشور به شدت طبقاتی شده و شکاف 
آموزشــی هر ســال بیشــتر می شــود؛ به طوری که سهم 
دانش آموزان مدارس دولتی در آمار پذیرفته شده های 

کنکور سال به سال کاهش قابل توجهی پیدا می کند.

۵ اعلان مهم گوگل کروم
هرگز اعلان های مهمی را که می تواند از دستگاه تان در برابر 
هکرها محافظت کند، نادیده نگیرید. این هشدارهایی 
اســت که اخیرا به طور جدی به کاربران گوگل داده شــده 
اســت. با افزایش حمــلات بدافــزار، گوگل سیســتمی از 
پیام های پاپ آپ را توسعه داده است تا به کاربران نسبت 
به استفاده از وب سایت های خطرناک هشدار دهد.

سیاست

جامعه

دانش

30درصد  افزایش مسافران خط 4

اینفوگرافیک
گرافیک؛ بهروز قلی پور

به مسئولان خیرخواه در قوای سه گانه بیاموزید که تسامح در 
مبارزه با فساد به نوعی همدستی با فاسدان و مفسدان است. 
مرددنشدنمسئولانمبارزهبافسادبراثرمخالفتها

این مبارزه موجب امنیت فضای اقتصادی و اطمینان کسانی است 
که می خواهند فعالیت سالم اقتصادی داشته باشند.

تبیینوابستگیامنیتفضایاقتصادیبهمبارزهبافساد

دستی که می خواهد با ناپاکی در بیفتد باید خود پاک باشد و کسانی 
که می خواهند در راه اصلاح عمل کنند باید برخوردار از صلاح باشند.
سپردنمبارزهبافسادبهافرادمطمئن،سالموامانتدار

متهم کردن بی گناهان یا معامله یکسان میان خیانت و اشتباه یا 
یکسان گرفتن گناهان کوچک با گناهان بزرگ جایز نیست.
قاطعیتدرضربهعدالتدرعیندقتوظرافت

بخش های نظارتی در 3 قوه باید با همکاری صمیمانه نقاط دچار 
آسیب در گردش مالی و اقتصادی کشور را به درستی شناسایی کنند.
شناسایینقاطآسیبدرگردشمالیواقتصادیکشور

وزارت اطلاعات موظف است در چارچوب وظایف قانونی خود نقاط 
آسیب پذیر در فعالیت های اقتصادی دولتی کلان و نیز مراکز مهم 

تصمیم گیری اقتصادی و پولی کشور را پوشش اطلاعاتی دهد.
عملوزارتاطلاعاتبهوظایفقانونیخود

هیچ شخص یا نهادی نمی تواند با عذر انتساب به اینجانب یا دیگر 
مسئولان کشور خود را از حساب کشی معاف بشمارد.

پرهیزازتبعیضدرامرمبارزهبافساد

به جای تبلیغات باید برکات عمل مشهود گردد. هرگونه اطلاع رسانی 
به افکار عمومی باید به دور از اظهارات تبلیغات گونه باشد.
پرهیزازرفتارشعاری،تبلیغاتیوتظاهرگونه

مروری بر فرمان ۸ ماده ای مبارزه با مفاسد اقتصادی ۱۳۸۰/۲/۱۰

 با »دزد دزد« گفتن
 دزد از دزدی دست برنمی دارد

»حرف زدن درباره فســاد فایده ای ندارد با دزد دزد گفتن دزد از دزدی 
دست برنمی دارد. این عبارت مربوط به بیانات حضرت آیت الله خامنه ای 
در دیدار با کارگران در تاریخ1394/2/9 است. رهبر معظم  انقلاب پیش 
از این نیز بارها با اشاره به فرمان 8 ماده ای مبارزه با مفاسد اقتصادی که در 
سال1380 به سران قوا ابلاغ شده است از مسئولان اقدام عملی در این 
زمینه را مطالبه کرده اند. در این اینفوگرافیک سرفصل های این فرمان 

8ماده ای مرور شده است.
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رهبرمعظم انقلاب صبح دیروز 

رهبری
)شنبه( در دیدار بیش از هزار نفر 
از کارگران، اعضای تشکل های 
کارگری و مســئولان وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، با تأکید بر لزوم انجام شدن یک حرکت 

محسوس برای ارتقای سطح زندگی کارگران، 
جامعه کارگری و مقابله هوشیارانه کارگران با 
تحریکات دشــمنان را تحســین کردند و 
فرهنگسازی درباره »رابطه مستقیم درآمد و 
ثروت با کار و تلاش« را نیاز حقیقی کشــور و 

جامعه خواندند.
به گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی دفتــر 
مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای 
هدف از دیدار سالانه با کارگران را برجسته شدن 
ارزش کارگر در جامعه برشــمردند و افزودند: 

»کار« به علت تأمین کردن همه نیازها و لوازم 
زندگی مردم و کشور، درواقع حیات جامعه است، 
اما اگر کارگر نباشد، از کار و آثار آن و پیشرفت و 
شکوفایی کشور خبری نیست. بنابراین ارزش 
کارگر،  ارزش حیات جامعه و زندگی مردم است.

وفادار مثل کارگران
دیدار رهبر معظم انقلاب  با بیش از هزار نفر کارگر
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توسعه همه جانبه روابط راهبردی 
تهران - بغداد

رئیس جمهور عراق دیروز در شــرایطی در مجموعه 
سعدآباد تهران، مورد استقبال همتای ایرانی اش قرار 
گرفت که 2کشور در چارچوب روابط راهبردی خود در 
سال های اخیر، پرونده های مهمی را به منظور گسترش 
همه جانبه مناسبات فی مابین، روی میز دارند.به گزارش 
همشهری، عبداللطیف رشید در راس هیأت بلندپایه ای 
به تهران ســفر کرد تا درباره موضوع های موردعلاقه 
دوطرف، با سیدابراهیم رئیسی تبادل نظر کند؛ هیأتی 
که گفته می شود از مقام هایی مانند فوأد حسین، وزیر 
امورخارجه عراق، عون ذیاب، وزیر منابع آبی، زیاد علی 
فاضل، وزیر برق، قاسم الاعرجی، مشاور امنیت ملی عراق 
و تعدادی دیگر از مقام های بلندپایه این کشور تشکیل 

شده است.

عزم دوجانبه برای توسعه همه جانبه روابط
حضور رئیس جمهور عراق در تهران درحالی است که 2کشور در 
ســال های اخیر گام های مهمی به منظور تقویت همکاری های 
دوجانبه در حوزه های مختلف برداشــته اند؛ برهمین اساس هم 
بود که روســای جمهور ایران و عراق، دیروز در جریان نشســت 
هیأت های عالی رتبه 2کشــور، با ابراز رضایت از روند روبه رشد 
اجرای موافقتنامه هــای دوجانبه، بر گســترش همکاری ها در 
حوزه های اقتصادی، انرژی، ترانزیت و حمل و نقل، تبادلات تجاری 

و همکاری های امنیتی تأکید کردند.

پرونده های اقتصادی، روی  میز تهران و بغداد
در این میان اما تأکید بر توسعه روزافزون همکاری های اقتصادی و 
تجاری، از مهم ترین محورهای رایزنی هیأت های ایران و عراق در 
تهران بوده است؛ برهمین اساس هم بود که دوطرف تأکید کردند 
سطح روابط تجاری و اقتصادی ایران و عراق که اکنون به بیش از 
۱۰میلیارد می رســد، از ظرفیت های لازم برای ارتقا برخوردار 
است. این درحالی است که در جریان سفر هشتم آذرماه۱4۰۱ 
نخست وزیر عراق به تهران، رئیسی و شیاع  السودانی رایزنی های 
مفصلی پیرامون توسعه همکاری های اقتصادی فی مابین، ازجمله 

در حوزه های انرژی و بازرگانی داشتند.

توسعه همکاری های امنیتی
رایزنی های امنیتی بخش دیگری از گفت وگوی هیأت های ایرانی 
و عراقی را تشــکیل می داد. دوطرف با تأکید بر اجرای مناسب 
تفاهمنامه امنیتــی فی مابین، بر اهمیــت آن در ارتقای امنیت 
منطقه ای تأکید کردند. مبارزه با تجارت مواد مخدر، تروریسم و 
جرائم سازمان یافته از دیگر محورهای رایزنی امنیتی مقام های 

ایران و عراق بود.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رئیس جمهور عراق:
 حتی حضور یک آمریکایی هم 

در عراق زیاد است
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی عصر دیروز 
در دیدار آقای عبداللطیف رشــید، رئیس جمهور عراق و هیأت 
همراه با تأکید بر اینکه پیشرفت، سعادت، استقلال و اعتلای عراق 
برای جمهوری اسلامی ایران بسیار مهم است، گفتند: گسترش 
همکاری های دوجانبه و اجرایی شدن توافق های انجام شده، به نفع 
هر دو کشور است. ایشان افزودند: جمهوری اسلامی ایران در کنار 

عراق و آرزوی ما پیشرفت عراق است.
رهبر انقلاب اسلامی لازمه گسترش همکاری ها را پیگیری جدی 
توافق های انجام شده به ویژه توافق های امنیتی و اقتصادی اخیر 
دانستند و خاطرنشان کردند: گسترش روابط میان ایران و عراق و 
تعمیق آن، دشمنان قوی دارد و اگر پیوندهای تاریخی و اعتقادی 
مستحکم میان دو کشور وجود نداشت، وضعیت روابط شاید به 

شرایط دوران صدام باز می گشت.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت 
آیت الله خامنه ای با اشاره به بزرگواری مردم عراق در پذیرایی از 
زائران ایرانی در ایام اربعین و غیراربعین به رغم 8 سال جنگ میان 
2 کشور گفتند: معنای چنین پدیده بسیار مهمی این است که 
عوامل اتحادی میان 2 ملت و 2 کشور وجود دارد که عوامل سیاسی 
خارجی نمی توانند بر آنها اثر بگذارند، بنابراین باید از این فرصت 
جهت تعمیق بیشتر روابط استفاده شود و برای استمرار آن نیز 

مراقبت و هوشیاری جدی وجود داشته باشد.
ایشان با ابراز رضایت از وضعیت موجودِ حکومت و دولت عراق، آن 
را نتیجه اتحاد مردم و گروه های عراقی برشمردند و خاطرنشان 
کردند: عراق دارای شخصیت ها و فکرهای خوب و جوانان پرانگیزه 
و پرتحرکی است که باید از این ثروت ملی استفاده و زمینه های این 
اتحاد حفظ شود. رهبر انقلاب اسلامی با تأکید براینکه آمریکایی ها 
دوست عراق نیستند، افزودند: آمریکایی ها با هیچ کس دوستی 

ندارند و حتی به دوستان اروپایی خود هم وفادار نیستند.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: حتی حضور یک آمریکایی 
هم در عراق زیاد است. در این دیدار که حجت الاسلام والمسلمین 
رئیسی رئیس جمهور نیز حضور داشت، آقای عبداللطیف رشید 
رئیس جمهور عراق با ابراز خرسندی فراوان از دیدار با رهبر انقلاب 
اسلامی، گفت: روابط ما با جمهوری اســلامی ایران، یک روابط 
مستمر و مستحکم و در ابعاد و زمینه های مختلف است. وی با اشاره 
به دیدارها و گفت وگوهای خود با مقامات ایران افزود: تمام تلاش 
عراق تعمیق روابط با ایران و اجرایی کردن برخی مسائل باقیمانده 
میان دو کشور است. رئیس جمهور عراق همچنین از کمک ها و 
حمایت های دولت و ملت ایران در دوران های مختلف به ویژه در 

مبارزه با تروریسم قدردانی کرد.

واکنش به مداخله جویی 
اروپا در پرونده شارمهد

کاظم غریب آبادی، دبیر ســتاد حقوق بشر قوه 
قضاییه در واکنش به بیانیه مســئول سیاســت 
خارجــی اتحادیــه اروپا دربــاره حکــم اعدام 
جمشید شــارمهد، گفت: به جای محکوم کردن 
اقدامات یــک تروریســت و فاصلــه گرفتن از 
تروریســم، باز هم از تروریســت دفاع می کنند 
 و حقوق قربانیــان نــزد آنان هیــچ جایگاهی

 ندارد.

بیانیه ناشیانه اتحادیه اروپا
عباس باقرپور، ســفیر ایــران در اتریش هم در 
واکنش به بیانیــه اتحادیه اروپا درخصوص حکم 
اعدام سرکرده گروهک تروریســتی تندر آن را 
ناشیانه خواند. او در توییتی نوشت:»یک جمله، 
4 اشتباه ناشــیانه؛ یک.کنوانســیون کنسولی 
۱963در مــورد اتبــاع دولت پذیرنــده اعمال 
نمی شود. 2.مجازات اعدام در قوانین بین المللی 
حقوق بشــر و اسناد اساســی آن ممنوع نیست. 
3.لغو مجازات اعدام یک الزام بین المللی نیست. 

4.تروریسم رژیم حقوقی دیگری دارد!«

ادامه دخالت ها در امور داخلی ایران
دفتر مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا اخیرا 
با انتشــار بیانیه ای تأیید حکم اعدام جمشــید 
شارمهد را به شدت محکوم کرد و از ایران خواست 

اجرای این حکم متوقف شود.  

نقل قول خبر

خبرهای کوتاه

دیپلماسی

خبر

قضایی

نقشه راه دستگاه قضایی 
غلامحســین محســنی اژه ای، رئیــس قوه 
قضاییــه: پیشــرفت های برنامه محــور 
و بخشــی، زمانــی ارزشــمند اســت کــه بــا 
گســترش عدالــت اجتماعــی و افزایــش 
رضایت منــدی همــراه باشــد. اگــر در 
شــاخص های بخشــی بــه موفقیت هایی 
دست یابیم، اما احساس رضایت مطلوب 
در مردم وجود نداشته باشد، نشان دهنده 

کاستی  درمجموعه ماست./میزان

پیشنهاد تازه برای مذاکره ایران و آمریکا
محمــد دهقــان، معــاون حقوقــی رئیــس 
حقوقــی  معاونــت  پیشــنهاد   جمهــور: 
ریاســت جمهوری بــرای مذاکــرات ایــران 
و آمریــکا بــه دولــت ارائــه شده اســت. 
مذاکرات هنوز انجام نشده، اما به دولت 
پیشــنهاد داده ایــم مذاکــرات در دیــوان 
رســیدگی اختلافــات ایــران و آمریــکا در 
لاهه برگزار شــود و فکر نمی کنیم کســی 

مخالفتی داشته باشد./ ایرنا

خروج 65شهروند ایرانی از سودان 
ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امورخارجه: 
از ابتدای بروز ناآرامی ها در سودان، وزارت 
امورخارجه خارج کردن ۶۵تبعه ایرانی را از 
این کشــور در دســتورکار قــرار داد و پس از 
انجــام هماهنگی هــای لازم، انتقــال امــن 
اتباع کشورمان از خارطوم به پورت سودان 
و ســپس خــروج و اعــزام آنها به بنــدر جده 

صورت گرفت./ مهر

  پای علیرضابیگی به دادستانی باز شد
دادستانی کل کشــور عصر دیروز در اطلاعیه ای راجع به ادعای 
یکی از نمایندگان مجلس درخصوص واگــذاری 75خودروی 
شاسی بلند به برخی نمایندگان برای صرف نظر از استیضاح رضا 
فاطمی امین، وزیر صمت، اعلام کرد: »معاون دادستان کل کشور 
در امور حقوق عامه در راستای وظایف ذاتی دستگاه قضایی با ورود 
به موضوع، آقای احمد علیرضا بیگی، نماینده مردم شریف تبریز 
در مجلس شورای اسلامی را فراخوانده و ضمن اخذ توضیحات 
نامبرده، مســتندات مورد ادعا را مورد مطالبه قرار داد. با عنایت 
به اهمیت مسئله و ضرورت بررســی ابعاد مختلف آن و ارزیابی 
ســوابق مرتبط، موضوع با قید فوریت در دســت رسیدگی قرار 
گرفته و نتایج حاصله در اولین فرصت به استحضار مردم خواهد 
رسید.« علیرضا بیگی همچنین به هیات نظارت بر رفتار نمایندگان 
نیز نامه ای درخصــوص ادعاهایش داد. موســی غضنفرآبادی 
سخنگوی هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس با اشاره به 
برگزاری جلسه فوق العاده این هیئت برای رسیدگی به اظهارات 
علیرضابیگی گفت: با بررســی اظهارات آقــای علیرضابیگی، 
اظهارات وی کذب تشخیص داده شــد و پرونده وی در دستگاه 

قضایی مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت.

   مخالفت مجلس با درخواســت تعویق استیضاح 
فاطمی  امین

سیدنظام الدین موسوی، سخنگوی هیأت رئیسه مجلس با اشاره 
به درخواست دولت برای به تعویق افتادن جلسه استیضاح وزیر 
صمت، از پاسخ منفی مجلس به درخواست خبرداد و تأکید کرد 
از آنجایی که براساس قانون آیین نامه داخلی ۱۰روز فرصت برای 
برگزاری استیضاح وجود دارد و وزیر صمت حداکثر باید طی این 
مدت در مجلس برای پاسخگویی حضور یابد، جلسه استیضاح وزیر 
صمت امروز )یکشنبه( برگزار می شود. همچنین گفته می شود 
براساس تشریفات قانونی، برای حضور در جلسه استیضاح وزیر 

صمت، از رئیس جمهور دعوت شده  است.

مبارزه با مفسد داخلی
نداشــتن جرأت مبارزه با مفسد داخلی، موجب 
سلب شــجاعت مبارزه با زورگویی های دشمن 
خارجی می شــود. اگر مســئولی، جرأت مقابله 
با سوءاســتفاده کنندگان از تجارت یا اعتبارات 
بانکی را نداشته باشــد، درمقابل خواسته های 
دولت زورگویی مثل آمریکا هــم جرأت مقابله 

نخواهد داشت.

فرمان 20سال قبل 
حدود 2۰ســال قبل، نوشته  مشــروحی در باب 
مبارزه  با فســاد دادم؛ آنجا هم گفتم که مبارزه  با 
فســاد پیگیری می خواهد، به قول این داستان ها 
و افسانه ها »اژدهای هفت سر، یک سرش را بزنی، 
شش سر دیگرش مشغول کارند«، همه جانبه باید 
مبارزه کرد. اگر از آن زمان، دولت ها و مســئولان 

اقدام می کردند، امروز وضع بهتری داشتیم.

تبعات قطع شدن ارتباط درآمد 
با کار

وجود مصادیقی از مُترَفین و انســان های غرق 
در ثروت و فســاد و غرور در جامعه، ناشــی از 
قطع شــدن ارتباط درآمد با کار و تلاش است. 
فرهنگسازی در این زمینه، کار بسیار دشوار و 
بلندمدت، اما کاملًا ضروری است و هر گام در 
مبارزه با فساد، گامی در ایجاد این فرهنگ است.

مزیت های ارتقای زندگی کارگر
تعریف زبانی از کارگران خوب، اما ناکافی است. 
مسئولان، کارآفرینان و سرمایه گذاران بدانند 
که ارتقای زندگی کارگر و اطمینان خاطرش به 
امنیت شغلی و چرخیدن راحت چرخ زندگی، 
سبب افزایش کیفیت کار و محصول می شود. 
بنابراین، هر تلاشی برای ارتقای زندگی کارگران، 

درواقع سرمایه گذاری برای سود بیشتر است.

 کارگران باید با دلگرمی
 پای کار بیایند

تولید، ستون فقرات کشور است و کارگران، 
ستون فقرات تولید هســتند. بخش مهمی 
از شعار امسال یعنی رشــد تولید، به جامعه 
کارگری مربوط می شود و کارگران برای انجام 
وظایف دراین زمینه باید با دلگرمی و اطمینان 

خاطر پای کار بیایند.

سهم برَی عادلانه از درآمد کار
ســهم کارگر در ایجاد ارزش بــرای محصول 
بیش از عوامل دیگر اســت. بنابراین به منظور 
ایجاد ارزش بالا برای محصولات باید در زمینه 
آموزش، مهارت آموزی و تجربه اندوزی کارگران 
برنامه ریزی جدی شــود.توجه به سهم کارگر 
به معنای نادیده گرفتن ســرمایه گذار و ایجاد 

جبهه درمقابل آن نیست.

نمی توانند جامعه کارگری را 
درمقابل نظام قرار دهند

هوشیاری و تأثیرناپذیری کارگران از تحریکات 
بیگانگان، »جهاد بزرگ جامعه کارگری« است. 
خیلی سعی کردند جامعه  کارگری را درمقابل 
نظام قرار دهند، تا امروز نتوانستند و بعد از این 
نیز به حول و قوه الهی نخواهند توانست جامعه 

کارگری را در مقابل نظام قرار دهند.

 هوشیاری جامعه کارگری
 دربرابر دشمنان

خوشــبختانه در همه قضایای اعتراضی، جامعه 
کارگری با مرزبندی و اعلام مرزبندی با دشمن و 
تأکید بر همراهی و رفاقت با نظام، نگذاشته است 
بدخواهان از اعتراض و تجمع سوءاستفاده کنند. 
می گویند به این کار اعتراض داریم، اما از دشمن 

بیزار و با نظام رفیق و همراه هستیم.

ایجاد اشتغال برای جوانان 
ایجاد اشــتغال برای جوانان تحصیل کرده، اما 
بیکار یا دارای مشــاغل نامربــوط و همچنین 
جوانانی که اساســاً به دنبال تحصیل و اشتغال 
نیســتند، ضروری اســت. همه این جوانان، 
ســرمایه های کشور هســتند و صاحب نظران 
سیاســی، اقتصــادی و اجتماعی بایــد برای 
جلوگیری از معطل ماندن این ســرمایه ها به 

دولت کمک فکری کنند.

 اعتراض های بجا 
در جامعه کارگری

برخی اعتراض ها در محیط کارگری، ازجمله 
اعتراض بــه تأخیر در پرداخــت حقوق ها یا 
واگذاری هــای غلط و فاســد بجاســت. این 
اعتراض ها درواقع کمک بــه دولت و نظام و 
آگاه کردن آنهاســت و دراین موارد نیز هرجا 
دستگاه های مســئول مانند قوه قضاییه وارد 

شدند، دیدند که حق با کارگران است.

ظلم به کارگر 
بالا بردن زمینه   ارتقــای توانایی های کارگر یک 
وظیفه است. در روایتی آمده که »ظلم به کارگر 
موجب نابودی همه اعمال خیر و حرام شدن بوی 
بهشت می شــود«. ظلم به کارگر فقط دستمزد 
ندادن نیست، بلکه اقدام نکردن در زمینه بیمه، 
بهداشت، آموزش، ابتکار، مهارت افزایی، سلامت 
خانوادگی و امنیت شــغلی نیز ظلم به کارگران 

است.

وفاداری جامعه کارگری به نظام 
 مهم ترین نشانه وفاداری جامعه کارگری به نظام، 
رفتار هوشــمندانه آنها دراین چند دهه، یعنی 
ناکام گذاشتن تلاش های گروهک ها در اوایل 
انقلاب برای زمینگیر کــردن نظام ازطریق به 
تعطیلی کشاندن کارگاه ها و همچنین ایستادگی 
هوشمندانه درمقابل تبلیغات انبوه بدخواهان 
برای قراردادن جامعــه کارگری درمقابل نظام 

است.

مذمت ثروت های بادآورده
از نگاه اســلام و براســاس آیات قرآن کریم، 
درآمــد باید ناشــی از ســعی و کار و تلاش 
باشد؛ بنابراین پول ها و ثروت های بادآورده، 
واسطه گری، ســوداگری، دلال بازی، رشوه، 
ویژه خواری به علت ارتباط با فلان شــخص 
و رباخواری، مخالف منطق قرآنی و دســتور 

پروردگار است.

پیش نیاز تولید کار حقیقی و مفید
درک اهمیت کار و کارگر زمینه ساز تلاش برای 
تولید کار مفید است. نیاز حیاتی کشور و جامعه 
به کار، نیاز کارگر به کار برای اداره زندگی، نیاز 
روحی انسان به کار و تأثیر کاملاً محسوس کار در 
رفع و جلوگیری از بروز انواع فساد، نشان دهنده 
اهمیت فراوان برنامه ریزی، سرمایه گذاری و اقدام 

برای تولید کار و اشتغال حقیقی است.

بیکاری، منشأ فساد
بیکاری منشأ فساد است. خیلی از این فسادها 
براثر بیکاری اســت. چند ســال قبــل از این، 
یک حرکتی را به منظور شــناخت آسیب های 
اجتماعی با دولت وقت آغاز کردیم. بنده حتی 
خودم در جلســات شــرکت می کردم. از این 
جلسه ها به این نتیجه رســیدم که بسیاری از 

آسیب ها ناشی از بیکاری است.
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پنجاه وسومین پویش امید و افتخار، به آیین 
بهره برداری از ایستگاه متروی علامه جعفری 
و ۱۴۰۰متر مســیر تونلی در پروژه توســعه 
غربی خط ۴ متروی تهران اختصاص داشــت. 
علیرضا زاکانی، شهردار تهران، مهدی چمران، 
رئیس شورای شــهر تهران، پرویز سروری، 
نایب رئیس شورا، سیدجعفر تشکری هاشمی، 
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورا، 
محســن هرمزی، مدیرعامل شرکت راه آهن 
شهری تهران و حومه)شرکت مترو( و احسان 
شریفی، شهردار منطقه 5 و همچنین خانواده 

علامه محمدتقی جعفری در این مراسم حضور 
داشــتند. ایســتگاه متروی علامه جعفری 
به عنوان نخستین ایستگاه توسعه غربی خط ۴و 
دهمین ایستگاه افتتاح شده در دوران مدیریت 
جدید شهری و صد وپنجاهمین ایستگاه متروی 
تهران به دست بهادر کاووسي فر، پدر شهیدان 
رضا و حســین کاووســی فر افتتاح شد و به 

بهره برداری رسید.

راه اندازی ایستگاه با ۱۴۰۰میلیارد تومان اعتبار
شــهردار تهران در آیین افتتاح نخستین ایستگاه 
از بخش توســعه غربی خط۴ مترو، گفت: »خط۴ 
یکی از مطلوب ترین خطوط متروی تهران در کنار 
خط۶ است. برای راه اندازی ایستگاه علامه جعفری 
در یک ســال گذشــته حدود ۱۴۰۰میلیارد تومان 

هزینه شده است. با این افتتاحیه مسیر توسعه این 
بخش از خط مترو هموار خواهد شــد تا مردم غرب 
تهران نیز بتواننــد از خدمات مطلوب تری در بخش 
حمل ونقل عمومــی بهره ببرنــد.« علیرضا زاکانی 
پیرامون کمک های دولت به مجموعه شهرداری با 
هدف افزایش واگن های مترو هم اشاره و عنوان کرد: 
»با همراهی خوب مجموعه دولت به ویژه معاون اول 
رئیس جمهور و وزیر کشور ان شاءالله به زودی تعهدات 
دولــت در رابطه با خرید واگن هــای مترو عملیاتی 

می شود.«

افتتاح 22کیلومتر مسیر و ۱3ایستگاه 
سکاندار پایتخت در بخش دیگری از سخنان خود از 
دوبرابر شدن افتتاحیه های مترو در سال جاری، نسبت 
به سال گذشته خبر داد و گفت: »امسال شورای شهر 

اهتمام ویژه ای برای تحقق اهداف در حوزه حمل ونقل 
عمومی داشــت؛ چراکه اکنون بیــش از ۷۰ درصد 
رفت وآمدهای درون شهری با خودروهای شخصی 
صورت می گیرد، ۳۰ درصد باقیمانده رفت وآمدها که 
مرتبط با حمل ونقل عمومی است نیز کفاف لازم را نه 
از بعد زیرساختی و نه از بعد تجهیزات ندارد. در حوزه 
مترو تلاشمان بر این است در ســال ۱۴۰۲ دوبرابر 
سال گذشته افتتاح تونل های ورودی مترو به طول 
۲۲کیلومتر به همراه راه اندازی ۱۳ایســتگاه جدید 
داشته باشیم. همچنین امســال عملیات راه اندازی 
خطوط ۹و ۱۰ مترو شــروع خواهد شــد و تکمیل 
خطوط ۷و ۸ مترو نیز تعیین تکلیف می شــود. اکثر 
ایستگاه های برنامه ریزی شــده تهران هنوز افتتاح 
نشده است و از سال بعد باید فاصله افتتاحیه های مترو 

به کمتر از یک ماه برسد.«

مترو به بلوار فردوس  رسید
علیرضا زاکانی: افتتاحیه های مترو، امسال نسبت به سال قبل  دو برابر می شود

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

شوراها، کارگزاران اصلی حکمرانی 
شهری هستند

علیرضــا زاکانی، شــهردار تهــران به 
مناسبت روز ملی شوراها به عملکرد این 
پارلمان محلی در کشور پرداخت و پیام 
خود را اینگونه نوشت: با پیروزی انقلاب 
اسلامی ایران تحولی بینشی و کارکردی 
نسبت به نقش آفرینی مردم در اداره امور کشور شکل گرفت. 
شوراهای شهر و روســتا از مهم ترین مظاهر نهادی تحقق 
رویکرد مردمی سازی در نظام اسلامی و حلقه پیشرو برای 
مراحل 5گانه تکاملی انقلاب اســلامی محسوب می شوند. 
تحقق کارویژه مطلوب آن باهدف حل مشــکلات زندگی 
شهروندان موجب تحکیم پایه ها و استحکام قدرت انقلاب در 
کشور در قالب کسب سرمایه اجتماعی شده است. شوراها، 
کارگزاران اصلی حکمرانی شــهری هســتند و با کاربست 
ابزارهای متنوع حکمرانی شهر، موجب ترسیم رویکردهای 
تحولی در کالبد شهری و برجسته سازی عناصر هویت ساز بر 
پیکره شهر اسلامی - ایرانی خواهند شد و برایند آن ظهور 

تغییرات کیفی در منظر و هویت شهری است.
اینجانب روز ملی شــوراها را به اعضای محترم شــوراهای 
اسلامی شهرها و روســتاهای سراسر کشــور و همچنین 
مدیران و کارگزاران شــهری علی الخصــوص همکاران در 
شورای شهر تهران تبریک عرض می کنم و امیدوارم با این 
عزم راسخ بســترهای اعتلای حکمرانی شهری مهیا شود. 
همچنین بایــد در این فرصت از زحمــات مهندس مهدی 
چمران در ارتقای جایگاه این نهاد مردم پایه تشــکر کنم. 
حضور مستمر و پربرکت وی در شــورای شهر و خدمت به 

مردم با روحیه بسیجی از ۲منظر قابلیت قدردانی دارد:

تمرکز و تکاپوی مهندس چمران برای حل مشکلات  ۱
شهری با نگرش انقلابی

کنشگری اعتمادساز برای شــهروندان تهرانی در  2
راستای صیانت از سرمایه اجتماعی نظام اسلامی.

در همین راستا باید مستندسازی تجربه عملی او در قالب 
مدیریت دانش مدنظــر قرار بگیرد و کارگــزاران مدیریت 
شهری با کسب تجربه از مهدی چمران در مناسبات شورای 
شهر، زمینه های تحولی در نظام شورایی کشور را مهیا سازند. 
در پایان ضمن گرامیداشت این روز از مجموعه همکاران در 
شورای عالی اســتان ها و به خصوص برادر عزیز و مجاهدم 
پرویز سروری بابت همه مساعی و تلاش های خوب و اثرگذار 
برای تحول و ارتقای شوراهای شهر و روستا در سراسر کشور 

سپاسگزارم.

شورای شهر و روستا، ثمره پربرکت 
انقلاب اسلامی ایران

تأکید بر مشــورت و کار شــورایی در 
آموزه های دینی، آنچنان سترگ جلوه 
داده شــده اســت که هیچ کس خود را 
بی نیاز از مشــورت گرفتــن نمی داند. 
همچنــان  که مقــام معظــم رهبری 
)مدظله العالــی( درخصوص اهمیت شــوراها تأکید دارند: 
»شوراها از مظاهر مشارکت مردمی و برای تسهیل امور مردم 
است«. به  بیان دیگر، شوراهای اسلامی شهر و روستا، یکی 
از جلوه های مهم مردم سالاری و یکی از ثمرات بزرگ انقلاب 
اسلامی ایران هستند. شورای اســلامی شهر به عنوان یک 
نهاد مردمی باهدف سازماندهی و برنامه ریزی، نظارت و بالا 
بردن سطح کیفی و کمی در زمینه های اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و سیاســی با هدف افزایش بهــره وری با کمترین 
هزینه پا به عرصه وجود نهاده است. در ایران اسلامی و بعد از 
احیای قانون شوراها، این نهاد همواره منشا خیر و برکت های 
زیادی بوده و به خصوص در حوزه مدیریت شهری به یاری 

شهروندان و شهرداری شتافته است.
از این رو شایسته است ضمن تبریک روز شوراها به فعالان 
این عرصه به ویژه اعضای محترم شورای اسلامی کلانشهر 
تهران، آرزوی ســلامتی، وحدت و همدلی بهتر و بیشتر از 
گذشــته را کرده و از تلاش تک تک اعضای شــورای شهر 
تهران به جهت دقت در نظارت و ریل گذاری های خوبی که 
برای رسیدن به چشم انداز های ترسیم شده از سوی شهردار 

محترم تهران داشته اند، کمال تشکر را داشته باشم.
یکی از اقدامات راهبردی و مهم شــورای شــهر تهران در 
سال گذشته که شایسته قدردانی است و باید به استحضار 
شهروندان گرامی تهران برسد، توجه به موضوع مهم توسعه 
حمل ونقل عمومی در بودجه مصوب ســال ۱۴۰۲بوده که 
معاونت مالی و اقتصاد شهری نیز در همین راستا تمام تلاش 
خود را در سال جاری برای اجرای هرچه بهتر این سیاست 
به کار خواهد بست. امیدواریم اجرای مجموعه این سیاست ها 
به رضایت دوچندان شهروندان عزیز تهرانی منجر شود و با 
رویکرد تحولی شورای اسلامی شهر تهران، گام های مؤثری 
برای جبران عقب ماندگی ها برداشته شود و در ادامه راه نیز 
با همفکری و تعامل و مشورت موفق به ساماندهی امور شهر 

و مردم در حوزه مدیریت شهری باشیم.
*معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری تهران 

نقل قول خبر

یادداشت

رونمایی از 8سردیس شهدای 
ارتش

معاون خدمات شهری شــهرداری تهران در حاشیه 
آیین رونمایی از ۸سردیس شهدای ارتش جمهوری 
اسلامی ایران که دیروز در محل ستاد مشترک برگزار 
شد، در جمع خبرنگاران گفت: »در دین و آیین ما شهدا 
زنده خطاب شده اند و مؤثر در بین ما هستند. همانطور 
که در دین مرسوم است اســطوره ها و قهرمان ها را 
به نیکی یاد می کنند. لذا ما نیز در همین مسیر و در 
جهت گرامیداشت یاد و خاطره شهدا اقداماتی را انجام 
می دهیم.« حســین نظری گفت: »در جامعه ایرانی 
قهرمان های مختلفی در عرصه های گوناگون وجود 
دارند که تعداد آنها کم نیســت؛ لذا فعالیت ما نیز در 
جهت گرامیداشت یاد آنها و تهیه یادبودهایی از این 
قهرمان هاســت تا یاد آنها زنده نگه داشته شود.« او 
ادامه داد: »امروز )دیروز( نیز با همین هدف ۸تندیس 
از شهدای ارتش جمهوری اســلامی ایران با همت 
و همکاری ارتش و ســازمان زیباســازی شهرداری 
تهران رونمایی می شود. قطعا پاسداشت اسطوره ها و 

قهرمان ها برای جامعه سازنده خواهد بود.«
در این مراسم از سردیس های شهید علی زارع نعمتی، 
شهید ابوالفضل عباسی، شهید علیرضا یاسینی، شهید 
غلامرضا مخبری، شهید نصرالله آسیایی، شهید رسول 
عبادت، شــهید جواد فکوری و شهید عباس دوران 

رونمایی شد. 

 خبر

روز شوراها

پل حافظ، ناکارآمد شده است
سیدجعفر تشکری هاشمی، عضو شورای 
شــهر تهران: پل حافظ به مــرز ناکارآمدی 
رسیده و به لحاظ ترافیکی هم دستاوردی 
بــرای شــهر نــدارد. قــرار بــود ایــن پــل در 
تعطیلات نوروز 1402جمع آوری شود، اما 
ظاهرا قرار بر این شد مروری بر مطالعات 
ترافیکی آن شود و درصورت تأیید دوباره، 

این پل جمع آوری خواهد شد. 

راه اندازی پایانه های اقماری در پایتخت
پوریــا علیمردانــی، مدیرعامــل ســازمان 
پایانه هــای شــهرداری تهــران: در حــال 
طراحی ایجاد پایانه های اقماری هستیم 
که در ســال جاری ملاک عمل قرار گیرد. 
بر این اساس دیگر مردم برای سفرهای 
بیــن شــهری بــه جــای حضــور در پایانــه 
در ایســتگاه های فرعــی ســوار اتوبــوس 
می شــوند تا به مقاصد خود ســفر کنند. 
کــه ایــن امــر نقــش موثــری در کاهــش 

ترافیک دارد.

انعقاد قرارداد خرید 1000 دستگاه اتوبوس
مهدی علیزاده، مدیرعامل شــرکت واحد 
اتوبوسرانی: با حضور معاون حمل ونقل و 
ترافیک شهردار تهران قرارداد خرید هزار 
دســتگاه اتوبوس بــا یکی از شــرکت های 
خودروســاز داخلــی منعقــد شــد. ایــن 
اتوبوس هــا از نــوع تــک کابیــن هســتند 
و طبــق توافــق صــورت گرفتــه به صــورت 
تدریجــی از شــهریور امســال تحویــل و به 

ناوگان اضافه می شوند. 

سرعت پیشرفت مترو 
مهدی چمران، رئیس شورای اسلامی شهر تهران در مراسم پنجاه وسومین شنبه های امید و افتخار با 
اشاره به این موضوع که از سال های دور افتخار آشنایی و شاگردی علامه محمدتقی جعفری را داشته 
است، درباره نامگذاری این ایســتگاه، گفت: »یکی از نکات تأکیدی ما در شوراهای پیشین این بود 
که بزرگراهی به اسم علامه جعفری داشته باشیم. سرعت پیشرفت مترو چند سالی کند شده بود و 
امیدواریم اکنون شاهد افزایش خطوط و ایستگاه ها باشیم. پیش بینی این بوده که 3۰ درصد از حمل ونقل 
شــهر تهران با مترو صورت بگیرد و با طراحی خطوط جدید به این جایگاه خواهیم رسید. خطوط و 
ایستگاه ها ساخته می شود، ولی واگن برای جابه جایی مردم به اندازه کافی وجود ندارد و در نتیجه این 
حرکت ها ۱۰۰درصدی نیست. امیدواریم با پیش پرداخت دولت این امر محقق شود؛ چراکه نزدیک به 
یک سال ونیم است که منتظر پرداخت اولیه دولت برای ساخت واگن هستیم. انتظار و اصرار داریم که 

دولت بدهی خود را پرداخت کند تا بتوانیم ۱۴ ماه بعد از پرداخت، واگن ها را به خطوط تزریق کنیم.«

مکث

پیشرفت پروژه های معطل مانده 
محسن هرمزی، مدیرعامل شرکت مترو نیز در آیین بهره برداری از ایستگاه علامه جعفری و ۱۴۰۰ 
متر مسیر تونلی در پروژه توســعه غربی خط ۴ متروی تهران، گفت: »توسعه غربی خط ۴ مترو 
قریب به 5 کیلومتر از ارم سبز تا جنوب همت طراحی شده است. ۱2 سال از آغاز عملیات اجرایی 
این ایستگاه می گذرد و سال ها بود که عملیات عمرانی متوقف شده بود. در دوره جدید، پیشرفت 
پروژه ۴8درصد بود و اکنون در حوزه ساختمانی به بالای 8۰ درصد رسیده است. این ایستگاه در 
بین اتوبان تهران ـ کرج، همت، حکیم، ستاری و بلوار آیت الله کاشانی واقع شده و مردم غرب تهران 
دسترسی آسان تری به مترو خواهند داشت. خط ۴ با 2خط 5 و ۶ اتصال دارد. همچنین برای ساخت 
ایستگاه مذکور از یکی از روش های جدید استفاده کردیم؛ برای نخستین بار با ریل 2۴متری عملیات 
ساختمانی انجام دادیم. این روش را در خطوط جدید ۱۰ و... انجام خواهیم کرد. برای ساخت این 

ایستگاه 2۴۰ هزار مترمکعب حفاری و ۹۰ هزار مترمکعب بتن ریزی لحاظ شده است.«

مکث

به تعداد مسافران 
خط 4اضافه می شود

مشخصات 
ایستگاه

2 ایستگاه تبادلی با خطوط 5و 46 دستگاه آسانسور 34 متر عمق ایستگاه
30 %3 ایستگاه در بخش توسعه غربی خط 4مترو7 دستگاه پله برقی 158 متر طول سکو 
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تعیین تکلیف 603هزار کارگر خارجی
طبق لایحه دولت برای افزایش اعتبار مجوز اشتغال اتباع خارجی از یک به 3 سال، ضمن ساماندهی کارگران خارجی، بازار کار نیز شفاف  و رقابتی خواهد شد

قیمت دام زنده با افزایش عرضه 40هزار تومان کاهش یافته، در نتیجه پیش بینی می شود بازار گوشت نیز به زودی شاهد افت قیمت باشد
سیگنال کاهش قیمت گوشت

قیمت گوشت قرمز به طور معمول در شش ماه ابتدای 

گوشت
سال با توجه به افزایش عرضه و کاهش تقاضا کاهشی 
می شود و امسال نیزآمارهای تولیدکنندگان حاکی از 
افزایش عرضه و کاهش قیمت دام زنده اســت اما روند کاهشی قیمت 
گوشت قرمز در بازار هنوز آغاز نشده و مصرف کنندگان در حالی ناچارند 
این کالای اساسی را با قیمت های گزاف تهیه کنند که قیمت مرغ نیز 
روند افزایشی گرفته و به کیلویی 90هزار تومان رسیده است. با این حال 
پیش بینی می شــود با افزایش عرضه و کاهش تقاضا در ماه های آینده 

قیمت گوشت کاهشی شود.

دام زنده 40هزار تومان ارزان شد
درحالی که تولیدکنندگان از کاهش قیمــت دام زنده خبر می دهند، 
رصد قیمت ها در بازار نشــان می دهد مصرف کنندگان هنوز سودی از 
این کاهش قیمت نبرده اند. افشــین صدردادرس، مدیرعامل اتحادیه 
دام سبک کشور روز گذشته از کاهش 30 تا 40هزار تومانی قیمت دام 
نســبت به قبل از عید خبر داد و گفت: بنابر آمار قیمت هرکیلو دام در 
اسفندماه ۱۷0 تا ۱۸0هزارتومان بود درحالی که اکنون به سبب ازدیاد 
عرضه به ۱40 تا ۱۵0هزارتومان رسیده است. رئیس شورای تامین دام 
کشور قیمت دام زنده را در همین حدود اعلام کرد و خواستار استفاده 
دولت از اهرم های حمایتی از دامداران شد. منصور پوریان گفت: با گرم 
شدن هوا و استمرار افزایش عرضه، قیمت دام سبک با کاهش چشمگیر 
به ۱3۵ تا ۱40هزار تومان رسیده و با توجه به افزایش عرضه دام داخلی 
و عرضه گسترده گوشت های وارداتی انتظار می رود در راستای خرید 
تضمینی یا صادرات دام تدابیری اندیشــیده شــود تا دامداران دچار 
مشکل نشوند. دادرس افزود: با توجه به قیمت امروز دام زنده، هر کیلو 

لاشه گوســفندی باید با قیمت 300 تا 3۱0هزارتومان در بازار عرضه 
شود. این در حالی است که قیمت هر کیلو لاشــه در خرده فروشی ها 
این روزها حدود 390هزار تومان و هر کیلو گوشــت قطعه بندی بالای 
400هزار تومان است. در شرایطي که تولیدکنندگان از کاهش قیمت 
دام زنده خبر مي دهند، مسئولان باید پاســخگو باشند که چرا به رغم 
کاهش قیمت دام، نرخ گوشــت تغییری نداشته اســت. بررسی های 
میدانی حاکی از آن اســت که قیمت هرکیلو شــقه گوســفندی در 
قصابی های سطح شهر تهران 3۵0 تا 3۸0هزارتومان، ران گوسفندی 
400 تا 4۵0هزارتومان، راسته گوســفندی ۵00هزارتومان، سردست 

گوسفندی 400 تا 430هزارتومان است.

شناسایی ۱2/3میلیون حساب تجاری 
15بانک اطلاعات نمی دهند

بانک مرکزی از تجاری ســازی ۱2میلیون و300هزار حساب 
بانکی خبر داد و اعلام کرد: متأسفانه تاکنون ۱۵بانک حاضر به 
همکاری برای ارائه اطلاعات حساب های تجاری مشتریان خود 

نشده اند. اصل ماجرا چیست؟
۱4شهریور پارسال بانک مرکزی از تفکیک حساب های تجاری از 
غیرتجاری شهروندان خبر داد و اعلام کرد: هدف از این کار ایجاد 
شــفافیت در نظام اقتصادی ایران است و مشوق هایی هم برای 
شهروندان درنظر گرفته شده ازجمله افزایش سقف آنلاین نقل و 
انتقال پول و آسان تر شدن صدور چک برای حساب های تجاری 
افراد. با این کار بانک مرکزی می خواست که حساب تجاری از 
حساب شخصی اشخاص جدا شود تا سازمان امور مالیاتی بتواند 

از سود ناشی از فعالیت تجاری افراد مالیات بگیرد.
3۱شهریور با بالا گرفتن انتقادها و ابهام ها، مصطفی قمری وفا، 
سخنگوی بانک مرکزی گفت: حساب هایی که شامل 2شرط 
باشد، حساب تجاری محســوب می شــوند؛ اول اینکه تعداد 
»واریز به« حساب بیش از ۱00فقره باشد و در عین حال، مجموع 
مبلغ واریزی هم بیشتر از 3۵0میلیون ریال باشد، بنابراین صرف 
دارا بودن یکی از این دو شــرط، مبنایی برای تجاری دانستن 
حساب نیست، به عنوان مثال اگر مجموع مبلغ واریز به حساب 
در ماه، ۱0میلیارد ریال باشد، ولی تعداد دفعات واریز به حساب 
کمتر از ۱00مورد باشــد، حساب مشــمول بررسی به عنوان 
حساب تجاری نخواهد بود. او در عین حال این را هم گفته بود 
که پس از بررسی و اخذ اطلاعات تکمیلی، نسبت به تجاری یا 
غیرتجاری بودن حساب های افراد تصمیم گیری می شود و حتی 
ممکن است حسابی واجد هر 2شرط باشد، اما حساب تجاری 

شناخته نشود.
دیروز اما حســن میرازپور، مدیر اداره مهندسی نرم افزار بانک 
مرکزی با اعــلام اینکه فقط ۱۵بانک به کمــک بانک مرکزی 
آمده اند و نیمــی دیگر از بانک هــا هنوز ایــن کار را نکرده اند 
و از دی مــاه۱40۱ تاکنــون ۱2میلیون و300هزار حســاب 
تجاری سازی شده است، بر لزوم تسریع در پیوستن ۱۵بانک باقی 
مانده به سامانه تفکیک حساب های تجاری از غیرتجاری تأکید 
کرد. او می گوید: سازمان امور مالیاتی پس از انجام بررسی های 
لازم، پرونده مالیاتی برای یک حســاب تشکیل می دهد و این 
موضوع را به صورت سیستمی به بانک مرکزی اعلام می کند و 
بلافاصله بانک مرکزی نیز شماره حساب را به بانک مربوطه اعلام 
می کند و بانک نیز ملزم است آن حســاب را به عنوان حسابی 
تجاری درنظر گیرد و الزامات مرتبط با حســاب تجاری را روی 

آن اعمال کند. 

 ارتقای بهره وری، کلید مهار 
تورم و رشد تولید 

با نام گذاری سال ۱402 به عنوان سال »مهار تورم و 
رشد تولید« نقطه تمرکز فعالیت های دستگاه های 
اجرایی و فعالان اقتصادی کشــور در ســال جدید 
تعیین شده اســت. آنچه در ادامه برای تحقق این 
مهم مورد نیاز است، تشــخیص راهکارهای مؤثر 
مبتنی بر شناخت درست مسئله و ایجاد همسویی 
در سطوح مختلف نظام حکمرانی کشور برای اجرای 

راهکارهای شناسایی شده است.
در شــرایط فعلی ایــران، ایجاد انضبــاط مالی و 
عملکردی در بانک ها، مؤسسات مالی و شرکت های 
دولتی نقشــی مهم در مهــار تورم ایفــا می کند. 
عدم انضباط در شبکه بانکی منجر به افزایش ضریب 
فزاینده خلق پول شده و بی انضباطی در شرکت ها ی 
دولتی منجر به ورود آنها در بازارهای مختلف )مانند 
بازار ارز( با هدف سوداگری شده که نتیجه آن ایجاد 
عدم تعادل در عرضه و تقاضا است. از طرف دیگر رشد 
تولید از 3 طریق سرمایه گذاری، افزایش اشتغال و 
ارتقای بهره وری ایجاد می شــود. رشد تولید متأثر 
از افزایش نهاده )سرمایه گذاری و افزایش اشتغال( 
به طور معمول دارای اثــرات تورمی به خصوص در 
شرایط فعلی اقتصاد ایران است، چرا که باعث افزایش 
تقاضای کل خواهد شد. لکن رشد تولید مبتنی بر 
ارتقای بهره وری که ریشه آن را باید تدبیر و نوآوری 
جست وجو کرد. برای دســتیابی به رشد بهره وری 
مستمر و فراگیر در سال جدید سازمان ملی بهره وری 
ایران اقدام به تدوین طرحی بــا عنوان »نظام ملی 
ارتقای بهره وری« کرده است که در ادامه تلاش های 
گذشــته بتواند جهشــی را در ارتقای بهره وری در 
سطح ملی، بخشی، دســتگاهی و استانی رقم بزند. 
در این طرح، تقسیم کار مؤثر ملی بین نقش آفرینان 
به منظور انسجام بخشی به تلاش جمعی برای ارتقای 
بهره وری به عنوان هدف مدنظر قرار گرفته اســت. 
علاوه بر این، تمرکز بر جاری سازی مؤثر سیاست ها 
از طریق ایجاد سازوکارهای تنظیم گری مورد توجه 
قرار گرفته اســت. امید که با اجــرای این طرح در 
سال جاری، حرکت در راســتای اهداف بیانیه گام 
دوم انقلاب و دستیابی به پیشرفت پایدار با سرعت 

بیشتری محقق شود.
*رئیس سازمان ملی بهره وری ایران

میرسامان پیشوائی*یادداشت

تناقض در آمارها
آمار و ارقام اعلام شــده از رئیس اتحادیه فروشندگان 
گوشت گوسفندی نشــان می دهد نرخ کنونی گوشت 
چندان هم غیرقابل انتظار نیســت. علی اصغر ملکی روز 
گذشته قیمت دام زنده را 1۶0 تا 1۶5هزارتومان اعلام کرد 
که با قیمت اعلامی تولیدکنندگان دست کم 30هزار تومان 
فاصله دارد. او قیمت هر کیلو شقه گوسفندی بدون دنبه 
را نیز برای مغازه دار 350 تا 355هزارتومان اعلام کرد که 
با احتساب 10درصد سود خرده فروشی کیلویی 385تا 
390هزار تومان به دست مصرف کننده می رسد و این قیمتی 

است که هم اکنون نیز در بازار دیده می شود.

مکث

اهداء  خـــون سالم
اهداء زندگــی

به دنبال جهش 3درصدی شاخص بورس اتفاق افتاد
 عبور ارزش بازار سهام 

از مرز 11000همت
دومین رکورد رشــد بورس در مبادلات روز گذشته بازار سهام 
ثبت شد. دیروز شاخص کل بورس تهران با 3درصد رشد با قدرت 
از مرز 2.4میلیون واحد عبور کرد. با این میزان رشد ارزش کل 
بازار سهام از مرز ۱۱000همت)هزار میلیارد تومان( عبور کرد و 

رکورد ارزش روزانه مبادلات هم شکسته شد.
به گزارش همشهری، رکوردشکنی های بورس همچنان ادامه 
دارد و در مبادلات روز گذشــته نیز شاخص بورس رکورد های 
تازه ای را ثبت کرد. این روند صعودی از پاییز پارسال آغاز شده و 
از ابتدای سال جاری با عبور شاخص از قله تاریخی که در مرداد 
سال ۱399به ثبت رسیده بود، شتاب صعودی شاخص بیشتر 
شده است. آمار ها نشان می دهد این رشد ناشی از ورود نقدینگی 
به بازار ســهام اســت. داده های بانک مرکزی نشــان می دهد 
2۵درصد از حجم کل نقدینگی به پول تبدیل شــده و به نظر 
می رسد بخشی از این نقدینگی در حال ورود به بورس است. به 
زعم کارشناسان، چشم انداز های تورمی موجب شده تمایل مردم 
برای سرمایه گذاری در بازار ها از جمله بورس برای جلوگیری از 
کاهش ارزش پس انداز هایشــان افزایش یابد. داده های آماری 
نشــان می دهد در فروردین ماه امســال میزان صدور کد های 
سهامداری دوبرابر شده و در نخستین  ماه سال بیش از 3۵0هزار 
کد ســهامداری جدید صادر شــده که همه اینها نشان دهنده 
افزایش تمایل مردم برای سرمایه گذاری در بورس است و دلایل 

رشد شاخص بورس را به خوبی توضیح می دهد.

رشد 3درصدی
به دنبال افزایش ورود نقدینگی به بازار سهام در داد و ستد های 
روز گذشته، ارزش روزانه مبادلات خرد از مرز 20هزار میلیارد 
تومان فراتر رفت و نزدیک به 2۵00میلیارد تومان نقدینگی تازه، 
وارد بازار سهام شد. تحت تأثیر این موضوع روز گذشته شاخص 
کل بورس تهران 3.۱0درصد افزایش یافت و برای نخستین بار 
با قدرت از مرز 2.4میلیون واحــد عبور کرد. این دومین رکورد 
رشد روزانه شاخص بورس از ابتدای سال جاری تاکنون است. به  
دنبال رشد شاخص در مبادلات روز گذشته ارزش کل بازار سهام 
ایران نیز برای نخســتین بار از مرز ۱۱000هزار میلیارد تومان 
عبور کرد.  از ابتدای سال تاکنون بیش از ۱0هزار میلیارد تومان 
نقدینگی وارد بازار سهام شده است و تحلیلگران بر این باورند با 
توجه به چشــم انداز های تورمی و افزایش نسبت پول به حجم 
کل نقدینگی احتمالا رکورد های قبلــی ارزش مبادلات خرد 
نیز شکسته خواهد شد. بالاترین رکورد ارزش روزانه مبادلات 
خرد به تابستان ۱399مربوط است. در آن مقطع ارزش روزانه 
مبادلات خرد حتی در بالاترین رکورد به مرز 3۷هزار میلیارد 

تومان هم رسید.

آینده بازار سهام 
تحلیلگران بر این باورند بازار سهام در ســال جاری روند رو به 
رشدی را سپری خواهد کرد و محرک اصلی این رشد نرخ تورم 
است. محمدباقر خادمی، کارشناس بازار سرمایه درباره تداوم 
روند صعودی بازار ســهام در روزهای آینــده گفت: روند کلی 
بازار سهام صعودی است و اهدافی که شاخص کل دارد اهداف 
قابل توجه و جذابی است و به اعتقاد من شاخص کل بورس در 

سال جاری اعداد جذابی را تجربه خواهد کرد.
او اضافه کرد: اگر بخواهیم از دید کلان تری به بازار ســهام نگاه 
کنیم در ۱0 الی 20ســال گذشته شــاخص بورس یک سری 
روند های صعودی و اصلاحات را پشت سر گذاشته است که روند 
صعودی بورس در سال جاری نیز جزئی از روند بزرگ بورس است. 
به گفته او شتابی که در رشد شاخص بورس وجود دارد اتفاق قابل 
توجهی است و نکته مهمی که در مورد بازار وجود دارد مربوط 
به شــاخص کل هم وزن است که از ســقف تاریخی خود عبور 
کرده اســت. خادمی تأکیدکرد: به نظر من سهام شرکت هایی 
که هم اکنون زیر سقف تاریخی خود مبادله می شود، به احتمال 

بسیار زیاد از سقف تاریخی خود عبورخواهد کرد.
سیدجواد درواری، کارشناس بازار سرمایه گفت: از منظر بنیادی 
و با توجه به تغییرات نرخ ارز در ماه های اخیر و احتمال افزایش 
سودآوری شرکت های صادرات محور و عقب ماندگی بازار سرمایه 
نسبت به سایر بازار های موازی، روند صعودی بازار سهام ادامه 
خواهد یافت و انتظار می رود شاهد ورود نقدینگی تازه به بازار 
سهام و افزایش قیمت سهام شرکت ها در میان مدت و بلندمدت 
باشیم. علی دهدشتی نژاد، کارشناس بازار سرمایه گفت: اگر اتفاق 
خاصی در سال جاری رخ ندهد و مصوبات قانونی تغییر نکنند 

بازار به روند صعودی خود ادامه خواهد داد.

بورس

   شفافیت بی ضرر
کارشناســان مرکز پژوهش هــای مجلس با 
اشاره به تفاوت ماهوی و کیفی اشتغال اتباع 
خارجی با اشتغال جوانان ایرانی، ساماندهی 
شاغلان خارجی با صدور پروانه اشتغال 3ساله 
را فاقد اثرگذاری ملمــوس بر چالش بیکاری 
کشور دانسته و بر همین اســاس اصلاح این 
قاعده در قانون کار را مفیــد ارزیابی کرده اند. 
در حال حاضر چالش اصلی بــازار کار ایران، 
نرخ بالای بیکاری قشــر تحصیل کرده است. 
این در حالی اســت که آمار و اطلاعات نشان 
می دهد. براســاس آمارهای رسمی، در سال 
۱400از مجموع 23.4میلیون نفر شاغل در 
کشور، فقط 2.۵۷درصد اتباع غیرایرانی هستند 
و تداوم اشــتغال آنها به واســطه سهم پایین، 
مانع اشــتغال ایرانیان نیست؛ درحالی که اگر 
ساماندهی اتباع از طریق پروانه اشتغال 3ساله 
در دستور کار قرار بگیرد، گشایش های خوبی 
در زمینه پوشش بیمه ای و همچنین شفافیت 
اشتغال اتباع بیگانه محقق خواهد شد. البته 
صدور پروانه اشتغال و لزوم استفاده از آن باید 
تضمین قانونی قوی داشــته باشد تا به صرف 
کم هزینه تر بودن اشتغال بدون پروانه، باعث 
روی گردانی اتباع خارجی از این پروانه نشود. 
نکته قابل توجه اینکه رقابتی کردن بازار کار در 
حوزه هایی که اتباع ایرانی و خارجی فعالیت 
مشترک دارند، با رســمیت دادن به اشتغال 
خارجی ها و بهره مندی آنها از پوشش بیمه و 

سایر حفاظت های نیروی کار محقق می شود.

   وضعیت اشتغال قانونی اتباع
بررسی وضعیت صدور کارت موقت اتباع خارجی از سال ۱393تا ۱400حاکی از این است که این آمار از سال های 
۱394 تا ۱39۷روند صدور و تمدید کارت موقت، منفی بوده و در سال ۱39۸یکباره افزایش قابل توجهی را تجربه 
کرده اما هرگز به مقدار سال ۱393نرسیده است. طبق این آمار در ســال ۱393بیش از ۵30هزار کارت موقت 
شاغلان خارجی صادر شده که این تعداد در سال ۱39۷به حدود 2۷هزار و ۷00فقره رسیده و در سال ۱400باوجود 
ثبت رکورد جدید، تعداد آن کمتر از 2۷۸هزار فقره بوده است. این در حالی است که در طول زمان، روند اشتغال 
اتباع خارجی در ایران صعودی بوده و از سال ۱3۸4تا ۱39۸به طور میانگین، سالانه حدود 6۵هزار نفر اتباع شاغل 
غیرمجاز شناسایی شده است. براساس آخرین آمارها، نســبت شاغلان بیگانه به شاغلان ایرانی در ۵سال پایانی 
دهه 90، از ۱.۸درصد در سال ۱396به 2.6درصد در سال ۱400افزایش یافته؛ اما در هیچ یک از این سال ها، تعداد 

پروانه اشتغال صادر شده برای این اتباع، مناسبتی با تعداد شاغلان واقعی نداشته است.

اگر در قانون کار، مهلت »یک« ساله مجوز اشــتغال اتباع خارجی به »3« 
سال تغییر کند؛ بخش قابل توجهی از معضلات بیمه ای و اشتغال غیررسمی 
کارگران خارجی مرتفع خواهد شد و بازار کار نیز شفاف تر و کارآمدتر خواهد 
بود. این توصیه کارشناســی مرکز پژوهش های مجلس برای اصلاح ماده 
124قانون کار است. به گزارش همشهری، در ماده 124قانون کار، به وزارت 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی اجازه داده شــده که برای اتباع خارجی مجوز 
اشتغال با اعتبار حداکثر یک سال صادر کند و در ادامه اگر شرایط متقاضی 
احراز شــد، مجوزها را برای دوره های حداکثر یک ساله تمدید کند؛ اما این 
موضوع باعث شده بسیاری از سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی مؤثر خارجی 
از دریافت مجوز اشــتغال امتناع ورزیده و صرفاً با در دست داشتن پروانه 
اقامت اقدام به اشتغال در کشور کنند. مسئله ای که هم با سیاست های جذب 
سرمایه خارجی و برنامه های دولت مغایر است و هم موجب افزایش میزان 
اشتغال غیرمجاز اتباع خارجی و دشــواری در ساماندهی و نظارت بر نحوه 

فعالیت آنها و ارائه خدمات بیمه ای می شود.

براساس داده های آخرین سرشماری عمومی نفوس 
و مسکن ایران در ســال ۱39۵، تعداد کل جمعیت 
اتباع خارجی در ایــران یک میلیــون و 6۵4هزار و 
3۸۸نفر شامل 46درصد زن و ۵4درصد مرد بوده اند 
که از مجموع این تعداد، ۵3۸هزار و 646نفر اشتغال 
داشته اند. براساس آمارها، 96درصد کل اتباع خارجی 
حاضر در ایران اتبــاع افغانســتانی بوده اند که نرخ 

مشــارکت اقتصادی آنهــا 44درصد، نرخ اشــتغال 
96درصد و نرخ بیکاری آنها 3.9درصد برآورد شــده 
است. از منظر داده های کلان در سال ۱39۵، بالغ بر 
9۷.6درصد شاغلان کشور، ایرانی هستند و 2.4درصد 
از شاغلان را اتباع غیرایرانی تشکیل می دهد که این 
رقم نسبت به سال ۱390حدود ۱4.۵درصد افزایش 

نشان می دهد.

   نمای بازار کار اتباع خارجی

بازار

مربا چقدر گران شد؟
قیمت مربا طی یک سال اخیر به طور میانگین 30درصد افزایش 
قیمت داشته است. به گزارش همشهری، مقایسه قیمت انواع مربا 
از اردیبهشت سال گذشته تا کنون نشان می دهد رشد قیمت این 
کالا در این بازه زمانی یک ساله بین 20 تا 40درصد در برندهای 
مختلف افزایش یافته است. رشد قیمت در برخی از محصولات با 
توجه به نوع میوه استفاده شده بیشتر بوده است. تغییرات قیمت 
مربا با افزایش قیمت شکر در زمستان ۱400پرشتاب تر شد اما 
تغییرات قیمت میوه  نیز در این میان نقش مهمی داشته است. 
شرکت های تولیدی در ســال جدید هنوز تغییر قیمتی را در 

محصولاتشان اعمال نکرده اند.

 قیمت ها به تومان
94.000زرد آلو- 830گرمیشانا
30.000آلبالو- 300 گرمیبرتر

75.000آلبالو- 8۲0 گرمیاصالت
۲5.000هویج- 300 گرمیرازک
33.000گیلاس- 3۲0 گرمیبهروز
30.000هویج- 390 گرمیسحر
۲6.000به- 300 گرمیبیژن

۲6.000انجیر- 3۱0 گرمیاصالت
۲5.000هویج- ۲۲5گرمیموسوی
30.000آلبالو- 300گرمیاروم آدا

38.000بالنگ- ۲90گرمیبیژن
68.000سیب- 830گرمشانا

نمای بازار کار ایران

تعداد کل شاغلان در ایران
23.447.452 نفر

100
درصد

شاغل ایرانی
22.844.393 نفر

97.43
درصد

 کل شاغلان خارجی
603.059 نفر

2.57
درصد شاغلان افغانستانی

578.936 نفر
96

درصد
96درصد شاغلان خارجی 

افغانستانی هستند
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بیش از 15ســال فاصله میان »روز 
سوم« و »غریب« وجود دارد. 2 فیلم مهم کارنامه 
شما که هم توجه منتقدان را جلب کرد  و هم در 
جشــنواره فجر مورد توجه قرار گرفت و دیده 
شد. به نظر می رسد که در پیمودن چنین مسیری 
مهارت و توانایی بیشتری دارید. سؤال اینجاست 
که چرا این همه سال میان این 2 فیلم فاصله افتاد 
و در این بین انواع و اقسام فیلم ها و سریال ها را در 

ژانرهای مختلف ساختید؟ 
در زمینه فیلم های دفاع مقدس این 2 فیلم موفق بودند. 
از قبل  ژانرهای مختلف را تجربه کرده بودم تا اینکه به 
»روز سوم« رسیدم، »روز سوم« ســاخته شد و بعدها 
چند کار کمدی را تولید کــردم از جمله فیلم »توفیق 
اجباری« و 2 کار دیگــر و بعدها هم »به وقت خماری« 
را ساختم. اینکه سال ها بعد به ژانر دفاع مقدس برگشتم 
به نظر ساده و آسان می آید، برای اینکه بتوانی یک فیلم 
درباره دفاع مقدس بسازی، 10سپر و یک شمشیر نیاز 
 داری. به گفته دوستان، همه دوســت دارند فیلم های

دفاع مقدسی بسازند اما وقتی وارد میدان می شوی از اول 
تا پایان تنها هستی. در مسیر تولید به یک کفش آهنین 
و یک اراده آهنین تر نیاز دارید. البته در همین مسیر به 
یک همراه نیاز دارید که در این سال های وقفه، من کمتر 
توانســتم همراه پیدا کنم و به همین دلیل بین 2 فیلم 
دفاع مقدس فاصله افتاد تا اینکه حامد عنقا همراهم شد.

 در بازگشت به عرصه سینمای جنگی، 
شرایط و امکانات چقدر نسبت به دوره »روز سوم« 

تغییر کرده بود؟ 
حقیقت این است که شــرایط همچنان تغییر خاصی 
نکرده است. نه راه آسان شــده و نه دشوار و حمایت ها 
هم بیشتر نشده است. در این میان    سال گذشته شرایط 
خیلی ســختی برای تولید فیلم داشتیم؛ از جابه جایی 

اسلحه و انفجارها تا... .
ارتباط کاری بــا حامد عنقا به عنوان 
نویســنده فیلمنامــه و تهیه کننــده چگونه 
بود؟ به نــدرت پیش می آید کــه تهیه کننده، 

فیلمنامه نویس اثر هم باشد.
سابقه نخستین کارهایم با حامد عنقا به 16سال پیش 
برمی گردد که از »نردبام آســمان« شــروع شد و عنقا 
نویســنده کار بود . این همکاری به شکل پیوسته بود و 
به دفعات اتفاق افتاد. این دومین کاری بود که با عنقا در 
مقام تهیه کننده شکل گرفت. قبل از فیلم »غریب« فیلم 
سینمایی »پیکســل« بود که هنوز پخش نشده است. 
حامد عنقا حرفه ای عمل می کند؛ در مقام نویســنده، 
نویسنده است و در مقام تهیه کننده، تهیه کننده است و 
امکان تمیز هر  دو از هم فراهم است. هیچ وقت احساس 

ناامنی برایم در همکاری با عنقا وجود ندارد.
به عنوان اثری که قــرار بوده پرتره ای 
از یک شهید که از اسطوره های دفاع مقدس هم 
هســت ارائه دهید، با چه چالش هایی به عنوان 
کارگردان مواجه شدید؟ بیشتر منظورمان چالش   
برخاسته از نگاه رسمی است که معمولا علاقه مند 
به ارائه تصویری کاملا پاستوریزه )که اغلب روی 

پرده باورپذیر از کار در نمی آید( است...

ما راجع به شــهدا مخصوصا شــخصی مانند شــهید 
بروجردی که سال 62شهید می شود، صحبت می کنیم. 
شهید بروجردی یک حیات 5ساله بعد از انقلاب داشت؛ 
دوره ای همراه با مبارزه و محافظت از انقلاب   . اما شهید 
بروجردی زندگی قبل از پیروزی انقلاب هم داشته است. 
اینکه برخی معتقدند همه این دوستان پاستوریزه هستند 
و اشتباهی ندارند را قبول ندارم. این درست نیست و البته 
در این دوران همه می پذیرند که این جمله درست نیست. 
ما در »غریب« ســعی کردیم این انسان و زندگی اش را 
زمینی ببینیم. فردی که ایده آل هایش، شجاعت و قدرت 
تصمیم گیری اش اســت.خیلی ها فرماندهی ایشان را 
می پذیرند و  عنوان فرماندهي کل سپاه را به او پیشنهاد 
می دهند اما شــهید بروجردی نمی پذیرد. دلایلش را با 
توجه به صحبت هایی که با برخی داشــتم می دانم اما 
شاید او راضی به گفتنش نباشد. در آن زمان همه فدایی 
او بودند اما او نپذیرفت و همیشه عنوان می کرد که من 

فرمانده نیستم و چریکم و کارم جنگیدن است.
شهید محمد بروجردی با وجود اینکه 
خیلی زود به شهادت رسید، چند مرحله مهم و 
حساس را در زندگی سپری کرد. چرا این برش از 

زندگی شهید برای روایت انتخاب شد؟
چند علت داشــت، اما مهم ترین علت این بود که ابعاد 
وجودی این شخصیت در جنگ بحرانی 22روزه سنندج 
نشان داده  می شود که به قول خودش می گوید:»اینقدر 
بیرون هستیم که نمی خواهد دیگر با داخل بجنگیم«؛ 
منظورشــان این بود که از دو طرف تحت فشار است. 
حتی یک جا می گوید خودی از ناخودی معلوم نیست. 
طرفی که روبه رویت است معلوم نیست دوست است یا 
دشمن. آن برهه برای شهید بروجردی شرایط بحرانی 
بود که تلاش می کرد در خود منطقه کردستان با خود 
مردم و اعتماد به آنها کار را پیش ببرد. ببینید وقتی در 
سینما کار می کنیم هر قدر این لحظات ملتهب تر باشد، 
قاعدتا می تواند به کارگردان و نویســنده بیشتر کمک 

کند و این کمک برای جذب مخاطب است. قبل تر 
قرار بود سریال شهید بروجردی ساخته شود 

و اگر سریال بود ما از 8 سالگی ایشان شروع 
می کردیم به بازگو کردن قصه زندگی اش 
اما فقط این برهه از زندگی می توانســت 
سینمایی باشد.بهترین موقعیتی که می شد 

ترسیم کرد و ابعاد مختلف را محک 
زد همین دوران بود.

بابــک  انتخــاب   
حمیدیــان بــرای 
شهید  نقش  ایفای 
بروجــردی بر چه 
اساســی صورت 
گرفت؟در پروسه 
تولید همکاری تان 

چگونه بود؟
همانطور که گفتم قرار 

بــود اول ســریال زندگی 
بروجردی ســاخته شــود 
و زمانی که ســینمایی شد 

انتخاب حمیدیان برایم جدی شد. آن موقع )در زمان 
تولید سریال( به تصمیم جدی رسیده بودیم که بازیگر 
مطرح نداشته باشیم و به اســتناد نزدیک شویم حتی 
چند نفر را گریم کردیم و به شباهت های نزدیک دست 
یافتیم. اما وقتی فیلم سینمایی شد موضوع فرق کرد. 
نیاز ســینما، ویترین خوب با بازی های توانمند است و 
لازم است نگاه جدی تری داشته باشیم. آن زمان دیگر 
نخستین و آخرین گزینه برایم بابک حمیدیان بود. هم 
توانایی در بازی و هم شباهت داشت که اتفاق افتاد اما 
کافی نبود. مهم ترین نکته جواب مثبت بابک حمیدیان 
بود که همراهمان شد و با علاقه شخصی حضور یافت 
و با روی باز پذیرفت و تجربه کار با او شیرین، جذاب و 
دوست داشتنی بود و احساس می کردم بازوی راستم در 

کار بازیگر نقش اول فیلم »غریب« بود. 
»غریب« جزو فیلم های مهم جشنواره 
فجر بود. بازخوردهای زمان جشــنواره چه در 
ارتباط با تماشاگر و چه در بحث داوری را چگونه 
دیدید؟از فیلم هایی چــون »غریب« به عنوان 
محصول ارگانی یاد می شود. این برچسب »فیلم 
ارگانی« با خود باری را به همراه می آورد که گاهی 
وقت ها ابعاد دافعه برانگیــزی برای مخاطب به 
همراه دارد. در فیلم مشهود است که کوشیده اید 
از کلیشه های فیلم های ارگانی فاصله بگیرید و به 
مفهومی از سینمای ملی نزدیک شوید. در مرحله 
اکران اما به نظر می رسد فیلم دچار معضلاتی از 
جنس آنچه برای فیلم هــای ارگانی رخ می دهد 
شده اســت. نوعی پیش داوری براساس سابقه 
ذهنی مخاطب از این نوع فیلم ها که پروپاگاندا 
هستند درحالی که فیلم شما از این جنس نیست.

بازخورد در زمان جشنواره و حتی در اکران فیلم، خوب 
بود. مخاطبان عموما از تماشای فیلم راضی بودند. به قول 
شما فیلمی که هزینه اش  با یک ارگان  است شاید رنگ و 
بوی دیگری داشته باشد اما این فیلم صادق بود و مخاطبان 
آن را درک کردند. اینطور نشد که شخصیت منزهی 
جلوی دوربین بیاوریم و شعار بدهیم. این نشان 
می دهــد ارگانی مانند اوج توانســته همراه 
کارگردان و نویســنده باشــد. اگر در طول 
نگارش و یا تولید صحبتــی هم بوده جنبه 
مشورتی داشــته و هیچ اجباری در دخل و 
تصرف نبوده، خط قرمزی هم تعیین نکردند. 
همیشــه معتقد  بوده و هستم که 
داوری آن هــم در یــک کار 
هنری، بخشی از آن سلیقه 
است. وقتی هیأت داوران 
در کنــار هم هســتند، 
انتظــار هر چیــزی را 
باید داشــته باشیم. اگر 
امســال جایزه بهترین 
کارگردانی یــا فیلمنامه 
به ما داده نشــده چرا باید 
اعتراض داشــته باشیم؟ این 
اشتباه اســت. احترام به رأی 
داور مهم است. ببینید وقتی 

ترکیب هیأت داوران را می بینیم نتیجه اش از قبل برای 
منی که 40سال در سینما هستم قابل پیش بیني است. 
بنابراین آن را می پذیرم و احترام می گذارم. البته در این 
مدت از خیلی از منتقدان شــنیده ام کــه گفته اند:» این 
جنس داوری حیرت آور است« اما در نهایت باید به رأی 
داوری تمکین کــرد. اگر می پذیریم جشــنواره رقابتی 
باشد بعد از داوری ها نتیجه این است که هر سال یک عده 
راضی هستند  و یک عده ناراضی. اما من تمکین کردم و 
به داوران و رأی آنها احترام می گذارم. فقط تنها چیزی که 
دل چرکینم کرد این است که چطور بابک حمیدیان حتی 

کاندیدای بهترین  بازیگری نشد؛ با جایزه اش کار ندارم.
با توجه به ترکیب اکران نوروزی به نظر 
می رسد »غریب« در مرحله اکران، غریب مانده 
است. آنچه در این مدت رخ داده با انتظاری که 
به عنوان سازنده یکی از فیلم های مهم سینمای 
ایران در سال گذشته داشتید چقدر همخوانی 

داشته است؟ 
در اکــران فیلم و ترکیــب اکران فیلم هــا یک مقوله 
پیچیده ای وجود دارد. باید بپذیریم که سینما روهای 
ما چه کســانی هســتند و چه فصلی برای اکران فیلم 
مناسب است و این مبحث سابقه طولانی دارد. آن چیزی 
که مدنظرم بود  این بود که مخالف اکران عید بودم اما 
حالا می گویم اکران این فیلم زمانی دارد. تماشاگر برای 
تماشای فیلمی که دوست دارد مختار است شاید فیلم 
کمدی را بپسندد. فیلمی از جنس »غریب« زمان اکران 
برایش ملاک نیست، شاید در 5ســال آینده همه آن 
را تماشــا کنند؛ این دیده شدن مي تواند در شبکه های 
ماهواره ای باشــد یا در پلتفرم ها و... مهم این است که 

آن را تماشا کنند.
 با توجه به شرایط حاکم بر سینمای 
ایران چقدر بســتر را برای ادامه مســیر فیلم 

»غریب« مهیا می دانید؟
شــرایط و مســیر زمانی مهیاســت که ما همه مانند 
چرخ دنده های ساعت به شکل درست در کنار هم قرار 
بگیریم. اگر بودجه باشــد کارگردان خوب نباشد و یا 
برعکس اگر نویسنده باشد اما دیگر موارد نباشد چرخ 
ســینما نمی چرخد. به جز کفش آهنی برای کارهای 
ســخت و خوب باید همه  چیز در کنار هــم به خوبی و 
درســتی قرار بگیرند. امیدوارم با نسل جدیدی که در 
ســینما می بینم در هر دهه 2 یا 3 کارگــردان خوب 

اضافه  شوند.

چریکی که نخواست فرمانده باشد
گفت وگو با محمدحسین لطیفی، کارگردان فیلم سینمایی »غریب«
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پیش از این قرار بود سریال شهید بروجردی 
ساخته شود و اگر سریال بود ما از 8 سالگی 
ایشــان شــروع می کردیــم بــه بازگــو کــردن 
قصه زندگی اش اما فقط این برهه از زندگی 
باشــد.بهترین  ســینمایی  می توانســت 
موقعیتــی کــه می شــد ترســیم کــرد و ابعاد 

مختلف را محک زد همین دوران بود 

فهیمه پناه آذرگفت وگو
روزنامه نگار

خاچیکیان پسر، 70سال بعد
ادوین خاچیکیان از سانس های اکران »بابا سیبیلو« 

راضی نیست

ســاموئل خاچیکیان، معروف به »هیچکاک ایران« وقتی 
32سالش بود، نخستین فیلمش به نام »بازگشت« را در سال 
1332ســاخت. پای خاچیکیان جوان را به سینما ساناسار 

خاچاطوریان، مؤسس استودیو دیانافیلم باز کرد. 
خاچاطوریان نمایش های »ســارا« و »پرده های نقره ای« را 
از خاچیکیان دیده و قریحه و دید ســینمایی او را تشخیص 
داده بود. خاچاطوریان به ســاموئل توصیه کرد برای اینکه 
پسند تماشاگران سینما دستش  آید، به تماشای فیلم های 

فارسی برود. 
خاچیکیان به رغم جوانی و بی تجربگی، می خواست از همان 
کار اولش فیلم خودش را بسازد و قصد نداشت فیلمش رنگ 
و رخ فیلم های روی پرده را داشته باشد. همین هم شد که با 
وجود مخالفت فیلمبردار فیلم، خودش شخصا نورپردازی را 
بر عهده گرفت و برخلاف فیلم های آن دوران که اغلب نماها 

ایستا بودند، دوربینش را حرکت داد. 
فیلمنامه ضعیــف و دیالوگ هــای غیردراماتیک ازجمله 
ضعف های فیلم بود، ولی فیلمبرداری، نورپردازی و دکوپاژ 

خاچیکیان مورد توجه قرار گرفت. 
این فیلم راه خاچیکیان را برای حضور در سینما باز کرد تا بعد 
از آن 31فیلم از او روی پرده برود.   که »بلوف« )1372( نام 
داشت ـ حالا فیلمی از پسر وی، ادوین خاچیکیان به نام »بابا 

سیبیلو« در سینما به نمایش درآمده است.

در کنار پدر
ادوین خاچیکیان در ســال های جوانی چند باری نامش در 
تیتراژ فیلم های پدرش و در کنار وی به عنوان تدوینگر آمده 
اســت. او در مقدمه کتابی که از ترجمه فارسی تجربه های 
ادبی پدرش فراهم کرده، نوشته پدرش به قصه گویی عشق 
می ورزید و او هم معتاد قصه های پدرش بوده است. حالا پسر 
بیش از همیشه در مسیری گام بر می دارد که پدرش سال ها 

از پیشگامان آن بوده است. 
البته ادوین خاچیکیان در نخســتین تجربه سینمایی اش 
سراغ ژانر کودک و نوجوان رفته و فیلمش با همه فیلم های 
پدرش کاملا متفاوت است؛ از همین رو مقایسه کار نخست او 
با آثار پدرش بجا نیست. او در مصاحبه با مهر از وضعیت اکران 
فیلمش ابراز نارضایتی کرد و گفت: واقعیت این است که اصلًا 

از وضعیت اکران این فیلم رضایت ندارم. 
8درصد ســانس هایی کــه در اختیار فیلم ما قــرار گرفته 
سانس های ضعیفی از نظر ظرفیت جذب مخاطب هستند و 
اصطلاحاً سانس های مرده محسوب می شوند. معمولاً ساعت 
اکران فیلم ما صبح و پیش از ظهر است و این در حالی است 
که معمولاً سانس مطلوب برای مخاطبان سینما از ساعت 7 

بعد از ظهر به بعد است. 
دقیقاً در تایمی که خانواده ها آماده می شــوند و به ســینما 
می آیند، فیلم ما به استراحت تحمیلی می رود! در کل کشور 
تنها 15سانس بعد از ساعت 8شــب داریم! خیلی ها از من 
سراغ می گیرند که فیلم تان کجا و چه سانسی اکران دارد و 
من نمی دانم باید چه پاسخی بدهم. به دلیل همین شرایط هم 

فیلم ما در هفته اول اکران لطمه خورده است.

من هرچه در سینما آموخته ام از پدرم بوده است

خاچیکیان پسر در جوانی فیلم نخستش را نساخته، اما حتی 
همین حالا هم او را از مقایســه با پدر گریزی نیست. ادوین 
خاچیکیان درباره نسبت نخســتین تجربه کارگردانی اش 
در سینما با ســاخته های پدر فقیدش ساموئل خاچیکیان 
از فیلمســازان مطرح تاریخ ســینمای ایران هم گفت: پدر 
من اعتقاد داشــت که فیلم باید به گونه ای باشد که کشش 
داشــته باشــد و بیننده را با خودش همراه کند؛ فارغ از هر 

ژانری که دارد. 
من هم تمام تلاشــم را کرده ام که این اصل را در کار خودم 
لحاظ کنم، اما در عین حال فیلم مــن یک کمدی فانتزی 
کودکانه است و با ژانر و گونه ای که پدرم در سینمای ایران با 
آن شناخته و محبوب شده ، 180درجه متفاوت است. پدرم 
در کارنامه اش فیلم ملودرام عاشقانه و یا کمدی هم داشته 
است، فیلم جنگی »عقاب ها« را هم کارگردانی کرده است، 
اما در همه این آثار برایش مهم این بود که مخاطب در اولویت 
باشد و به او احترام گذاشته شود؛ به همین دلیل اصرار داشت 
که داستان هایش کشش لازم را برای مخاطب داشته باشند.

من هرچه در ســینما آموخته ام از پدرم بوده است و سعی 
کــرده ام آموخته هایم را در همین فیلم هم مورد اســتفاده 
قرار دهم. این کارگردان درباره اینکه احســاس می کند اگر 
پدرش در قید حیات بود، چه واکنشــی به فیلم اولش نشان 
می داد، گفت: من همیشه به این مسئله فکر کرده ام. معتقدم 
از نظر ساختار فیلم و سروشکل سینمایی آن شرمنده پدرم 

نخواهم بود. 

پلتفرم ها ناز ما را می کشند
هادی حجازی فــر، بازیگر و 
کارگردان سینما و تلویزیون 
که در حاشــیه نخســتین 
جشنواره عروسکی تلویزیون 
در جمع خبرنــگاران حضور 
یافته بــود دربــاره آخرین 

وضعیت سریال »عاشورا« و اینکه چه زمانی روی آنتن خواهد 
رفت، بیان کرد: زمان مهم نیست، مهم این است که با بهترین 
کیفیت ارائه شود که در حد و نام لشــکر عاشورا، آقامهدی 
باکری و دیگر شهدایی که در این لشکر بودند، باشد. ما مسائل 
و مشکلاتی داشــتیم که همه آنها حل شده و کار دارد پیش 
می رود، اما خواهشی که از مدیران داشتم این بود که کمک 
کنند این ســریال با بهترین کیفیت پخش شود. این بازیگر 
و کارگردان در پاسخ به ســؤال دیگر مهر درباره بازگشت به 
تلویزیون با توجه به شرایط راحت تر پلتفرم ها و بودجه بیشتر 
تصریح کرد: من واقعاً خودم تلویزیون را دوست دارم. به  نظرم 
باید ویژگی هایی برای کار در تلویزیون باشد. اعتمادی وجود 
داشته باشد. باید نوعی آزادی عمل داده شود. نه اینکه در حال 
حاضر این آزادی عمل نیست، اما برخوردهای سلیقه ای دیگر 
از توان ما خارج است. وقتی جاهایی هست که به قول معروف 
ناز ما را می کشند، چرا باید به جایی برویم که هنوز باید خود را 

ثابت کنیم که ما می خواهیم کار خوب بسازیم؟

 خبر

تلویزیون

سینما 

سینمای ایران

 آینده سینمای عربستان
با تمرکز بر معنویت

کمیســیون فیلم عربســتان میزبان بحث درباره نقــش فیلم در 
مستندسازی جوامع شده اســت. در این رویداد موضوعاتی مانند 
مســئولیت های متخصصان صنعت، اخلاق تولیــد فیلم و نقش 
رسانه ها در شکل گیری آگاهی جوامع و فرهنگ مورد بررسی قرار 
خواهد گرفت.به گزارش تســنیم، این رویداد بخشی از یک سری 
از میزگردهای در حال انجام اســت که توســط کمیسیون فیلم 
عربســتان ســعودی میزبانی می شــود تا با ایجاد فضاهایی برای 
گفت وگو و اشتراک گذاری نظرات و در عین حال شناسایی و بررسی 
پیشنهادها و دیدگاه ها در مورد توسعه این بخش، ارتباطات را در 
جامعه فیلم در پادشاهی تقویت کند و از سوی دیگر به ایجاد انگیزه 
در متخصصان صنعت و سایر افراد علاقه مند به فیلمسازی کمک 
 کند. در این رویداد همچنین، میزگردهایی توسط کمیسیون فیلم 
عربستان برگزار خواهد شد که با هدف تقویت ارتباطات در جامعه 
فیلم طراحی شده است.بنابر اعلام رسانه های عربستانی، کمیسیون 
فیلم عربستان در 30آوریل میزبان یک میزگرد درباره مستندسازی 

تجربیات فردی و اجتماعی در مورد فیلم خواهد بود.
بنابر اعلام کمیسیون فیلم عربستان، مسئولیت هایی که متخصصان 
صنعت فیلم، مانند کارگردانان، تهیه کنندگان و نویسندگان فیلم، 
در ارتباط با جوامع خود، اخلاق تولید فیلم و نقش رسانه ها در شکل 
دادن به درک عمومی از جوامع و فرهنگ دارند، در این رویداد مورد 

بررسی قرار می گیرد. 

هزینه حضور در منطقه را ما دادیم  
فیلم هایش را هند و ترکیه ساختند

مدیرعامل انجمن ســینمای دفاع  مقدس گفت: در جنگ 
عجیب و غریب منطقه، ما مهم ترین کنشگر میدان بودیم؛ 
ســوریه، یمن و لبنــان را از حلقوم صهیونیســت ها بیرون 
کشیدیم و قهرمان های جدی واقعی داریم که در این مناطق 
شهید شــدند ولی هند فیلم می ســازد که در این جبهه ها 
جنگیده و با اشــغالگران مبارزه کــرده، چین که حتی یک 
گلوله در این جبهه ها شلیک نکرده فیلم ساخته که در این 
جبهه ها می جنگد، سوئد هم حتی درباره جنگ های منطقه 
فیلم ساخته، روسیه هر ســال فیلم می سازد و ترکیه به طور 
کل واقعیت را در فیلم هایش تغییر داده و چیز دیگری به نفع 

خود روایت می کند.
سیدمحمد حســینی که با ایلنا گفت وگو می کرد در ادامه 
افزود: ما در این جبهه ها با صهیونیســت ها مبارزه می کنیم 
اما نمی توانیم از این مبارزات فیلم بسازیم و این فاجعه است. 
مرزهای ما امروز به مدیترانه رسیده، ما در آن مناطق حضور 
داریم؛ من نمی خواهم سیاسی حرف بزنم و همه این حرف ها 
صرفاً بیان واقعیت هاست. ما در میدان عمل حضور پررنگی 
داریم، اما در فضای فرهنگی کاری نمی کنیم و خیلی ضعیف 
هستیم. حوزه فرهنگ نیاز به سرمایه گذاری دارد، در حوزه 

تولید و زیرساخت باید اقدامات جدی داشته باشیم.

محمدحسین لطیفی طی این سال ها در تلویزیون و سینما 
و شبکه نمایش خانگی فعالیت مســتمر داشته و ژانرهای 
مختلفی را تجربه کرده اســت. این کارگردان سال گذشته، 
»غریب« را به جشنواره فیلم فجر آورد که دومین تجربه اش در 
سینمای دفاع مقدس است. نخستین فیلم لطیفی »روز سوم« 
بود که سال1385سیمرغ بلورین بهترین کارگردانی جشنواره 
فجر را از داوران گرفت. دومین فیلمش درباره دفاع مقدس و 
دومین همکاری اش در مقام تهیه کننده با حامد عنقا، فیلم 
سینمایی »غریب« بود؛ فیلمی که 20بهمن سال گذشته در 

جشنواره چهل ویکم فیلم فجر رونمایی شد. 
»غریب« محصول سازمان هنری رسانه ای اوج است و به 
مقطعی از دوران فرماندهی شــهیدمحمد بروجردی در 
منطقه غرب، پیش از آغاز جنگ تحمیلی و دفاع مقدس 
می پردازد. فیلم، شمایلی از احوالات باطنی، سبک زندگی و 
شیوه فرماندهی شهیدبروجردی با نگاهی به دوره ای کوتاه 
از زندگی و تلاش او برای ایجاد اتحاد در غرب کشور است. 

قرار بود ابتدا سریالی از زندگی این شهید ساخته شود اما 
بعدها تصمیم بر این شــد که فیلم سینمایی ساخته شود. 
فیلمی که لطیفی معتقد است یادآور آدم هایی است که در 

این برهه به آنها نیاز داریم. 

پاسخ به نیازی درونی
»غریب« پاسخ به نیازی درونی است؛  اگر نیاز درونی نبود قاعدتا بعد 
از اینکه پیشنهاد کار را حامد عنقا به من داد، به روال گذشته می گفتم 
خیر. زمان پیشنهاد باید می گفتم علاقه به تولید فیلم های سینمایی 
درباره شخصیت های معاصر چه بچه های جنگ یا دیگر افراد ندارم؛ 
چرا که تاریخ معاصر میراث خوار زیاد دارد و خیلی ها آن را از آن خود 

می دانند. چون فاصله زیادی از تاریخ معاصر نگذشته است.
 ادله و فکت های زیادی وجود دارد که کار برای فیلمســاز سخت 
می شود. به همین دلیل که خاســتگاه درونی وجود داشت، تولید 
»غریب« را پذیرفتم. بروز ایده آل ها و   آن چیزی که امثال بروجردی ها 
در آغاز انقلاب از آنها می بینیم و فاصله گرفتن از آرمان ها طی این 
43سال گذشته، همه   نیاز درونی من می شود و  با تولید فیلمی چون 
»غریب« به خودمان گوشزد کنیم  که ما دورانی از این دست آدم ها 
داشتیم که حالا خیلی کم شده اند و به همین دلیل دچار مشکلاتی 

می شویم.
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 کیسه های سیب زمینی 
پر از تریاک بود

ماموران پلیس مبارزه با مواد مخــدر پایتخت موفق 
شــدند 155کیلو تریاک را که به شکل ماهرانه ای در 
کیسه سیب زمینی جاسازی شده بود در میدان مرکزی 
میوه و تره بار کشف کنند. به گزارش همشهری، مدتی 
قبل مأموران متوجه شــدند که دو نفر از قاچاقچیان 
قصد دارند مقدار زیادی مواد مخدر را از اســتان های 
جنوبی کشور تحت پوشش بار سیب زمینی به تهران 
منتقل کنند. در بررسی ها معلوم شد که قاچاقچیان 
قصد دارند محموله سیب زمینی را در میدان مرکزی 
میوه و تره بار تخلیــه کنند. به ایــن ترتیب مأموران 
آنجا را زیر نظر گرفتند و خــودروی قاچاقچیان را که 
حامل کیسه های سیب زمینی بود، شناسایی کردند. 
با دستگیری متهمان  155کیلوگرم تریاک که به طرز 
ماهرانه ای در لابه لای محموله سیب زمینی جاسازی 

شده بود، کشف شد. 

درحالی که همه تصور می کردند زن سالخورده 
قربانی سارقان شــده و به قتل رسیده است، 
شــواهدی که از ســوی پلیس به دست آمد 
نشــان داد که او قربانی توطئه مرگبار نوه اش 

شده است.
به گزارش همشهری، تحقیقات در این پرونده 
از روز سیزدهم اسفند سال گذشته شروع شد. 
آن روز زنی جوان با پلیس تماس گرفت و گفت 
از زن سالخورده ای که همسایه اوست خبری 
نیست و احتمال می دهد بلایی برسرش آمده 
است.  تماس زن همسایه،  موجب شد تا تیمی 
از مأموران پلیس به مقابل خانه زن تنها بروند. 
آنها پس از ورود بــه آپارتمان با پیکر بی جان 
این زن 83ساله و خانه ای به هم ریخته مواجه 
شدند. حتی شیشــه پنجره ها شکسته و در 
بالکن نیز تخریب شــده بود. شــواهد نشان 
می داد که سارق یا ســارقان به قصد سرقت 
وارد خانه زن تنها شده و پس از قتل وی، اموال 
قیمتی خانه را به سرقت برده اند. در این شرایط 
بود که گزارش این جنایت به قاضی محمد رضا 
صاحب جمعی، بازپرس جنایی تهران اعلام 
شــد و او به همراه تیمی از مأموران تجسس 

پلیس آگاهی تهــران در محل حادثه حضور 
یافتند. جسد زن سالخورده به نام فرنگیس در 
پذیرایی افتاده و مجسمه گچی خرد شده ای در 
کنار جسد قرار داشت. او بر اثر ضربه مجسمه 
گچی که به ســرش وارد شده، به قتل رسیده 
و طلاهایش به همراه لــوازم باارزش خانه اش 
سرقت شده بود.  در ورودی سالم بود اما بالکن 
تخریب شده و به نظر می رسید که سارقان از 

بالکن وارد خانه شده اند.

ردپای یک آشنا
تحقیقات در صحنه جرم ادامه داشت.  مأموران 
به بررسی  تکه های مجسمه گچی پرداختند که 
روی زمین و کنار جسد افتاده بود و اثر انگشت 
قاتل را روی آن به دست آوردند. آنها در شاخه 
دیگر به ســراغ دوربین های مداربسته ای که 
اطراف محل حادثه وجود داشــت رفتند و به 
بازبینی تصاویر آن پرداختند. دوربین تصویر 
مردی جوان را ثبت کــرده بود که آخرین بار 
وارد خانه مقتول شده و ســاعتی بعد آنجا را 
ترک کرده بود. وی کســی جز نوه فرنگیس 
نبود و با کشف این سرنخ دو فرضیه پیش روی 
تیم جنایی مطرح شــد؛ نخست اینکه قتل از 
سوی نوه فرنگیس رخ داده و دوم اینکه پس 
از رفتن نوه فرنگیس،  سارقان از طریق بالکن 
 وارد خانه پیرزن شــده و جان او را گرفته اند.

در این شــرایط بررسی اثر انگشــت، اثبات 
می کرد که کدام فرضیه تیم جنایی درســت 
اســت. این درحالی بــود که نــوه مقتول در 
بازجویی ها اصرار داشت که بی گناه است و روز 
حادثه برای دیــدن مادربزرگش به آنجا رفته 
بود. وی می گفت پس از دیدار با مادربزرگش، 
 آنجا را ترک کرده و احتمــالا پس از رفتن او 
سارقان به خانه مادربزرگش هجوم برده و جان 

او را گرفته بودند.

حل معما
اثر انگشت به آزمایشگاه پلیس فرستاده شد 
و پس از انجام بررسی ها حقیقت ماجرا آشکار 
شد. اثر انگشــت متعلق به نوه مقتول یکی از 
مظنونان اصلی قتل بود. دیگر برای تیم جنایی 
محرز شده بودکه کســی جز مرد جوان قاتل 
مادربزرگ نیست که دســتور بازداشت وی 
صادر شد. او وقتی با مدارک و شواهد پلیسی 
مواجه شــد به قتل مادربزرگش اقرار کرد و 
گفت همه  چیز ناخواسته اتفاق افتاده و او هرگز 
قصد گرفتن جان وی را نداشته است. متهم به 
قتل پس از شرح جزئیات جنایت، به دستور 
بازپرس شعبه ششم دادسرای جنایی تهران 
بازداشت شــد و برای انجام تحقیقات بیشتر 
در اختیار کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی 

تهران قرار گرفت.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

بازداشت آخرین متهم در پرونده 
شهید علی وردی

درحالی که تحقیقات در پرونده عاملان به شــهادت رســاندن 
آرمان علی وردی در دادســرای جنایی تکمیل و پرونده پس از 
صدورکیفرخواست به دادگاه فرســتاده شده بود،  آخرین متهم 

این پرونده که فراری شده بود در اهواز دستگیر شد.
به گزارش همشهری، حادثه شــهادت آرمان علی وردی چهارم 
آبان سال گذشــته و در جریان ناآرامی ها و اغتشاشات اخیر در 
شــهرک اکباتان رخ داد. پس از این حادثه 8نفر از عوامل اصلی 
این حادثه دردناک دســتگیر شــدند که مدتی قبل برای آنها 
کیفرخواست صادر شــد. به گفته علی صالحی دادستان تهران، 
اتهام 3 نفر از این افراد محاربه از طریق تمسک به سلاح سرد و 
اقدام علیه امنیت و اتهام مابقی اجتماع و تبانی علیه امنیت کشور 
است. درحالی که پرونده متهمان در نوبت رسیدگی قرار دارد چند 
روز قبل به مأموران پلیس تهران خبر رسید آخرین فردی که در 
به شهادت رساندن آرمان علی وردی دخالت داشته، پس از حادثه 
به اهواز گریخته است. وی دستگیر شد و دیروز برای تحقیق به 
دادســرای جنایی تهران انتقال یافت. متهم که جوانی 30ساله 
اســت در بازجویی ها خودش را بی گناه دانست و مدعی شد که 
در شــهادت آرمان علی وردی دخالتی نداشته است. وی گفت: 
پاییز سال گذشته من ناآرامی ها و آشوب های خیابانی را از طریق 
فضای مجازی و شبکه های ماهواره ای دنبال می کردم. آنها مردم 
را تشویق می کردند به خیابان ها بروند و دست به آشوب بزنند و 
خرابکاری کنند. من هم مثل افراد زیادی تشویق شدم و به خیابان 
رفتم. متهم ادامه داد: روز حادثه متوجه شــدم شهرک اکباتان 
ناآرام شده است و راهی آنجا شــدم. آن شب دیدم که چند نفر، 
 جوان بسیجی را دنبال می کنند و می خواهند او را کتک بزنند. 
من هم از روی کنجکاوی به دنبال شان رفتم و وقتی به آنها نزدیک 
شدم دیدم تعداد زیادی دور او جمع شــده اند و هر کس با یک 
چیزی به او حمله می کند. من چاقو به دست داشتم و می خواستم 
به او کمک کنم. درواقع می خواستم با چاقو، مهاجمان را تهدید 
کنم تا دست از سر جوان بسیجی بردارند اما دیدم او خون آلود 
روی زمین افتاده است. افرادی که آنجا بودند هم بی رحمانه او را 
کتک می زدند و من نتوانستم به او کمک کنم. سپس به همراه 
ضاربان آنجا را ترک کردم و بعد فهمیدم پسر بسیجی فوت شده 
است. حتی فیلم شکنجه و ضرب و جرح او هم در فضای مجازی 
منتشر شده بود که وقتی دیدم در فیلم حضور دارم و از آنجایی 
که چاقو به دست داشتم از ترسم فرار کردم اما در اهواز بازداشت 
شدم. متهم برای تحقیقات بیشــتر در اختیار کارآگاهان پلیس 

آگاهی تهران قرار گرفته است.
 

مجروح شدن یک روحانی در حمله 
راننده تیبا

راننده یک خودرو پس از تصادف با یک روحانی او را با ضربه چاقو 
مجروح کرد و هنگام دستگیری خودزنی کرد.

به گزارش همشهری، ساعت 5:45دقیقه صبح دیروز )شنبه( یک 
دستگاه خودروی تیبا هنگام عبور از صفائیه قم با 2عابر پیاده که 
یکی از آنها روحانی بود برخورد کرد. در این حادثه 2عابر دچار 
مصدومیت سطحی شدند اما در ادامه راننده تیبا که خشمگین 
بود از خودرواش پیاده شد و درحالی که به شدت عصبانی بود با 
یک چاقو به ســوی این دو عابر یورش برد. او چند ضربه به این 
دو نفر زده و آنها را به شــدت مصدوم کرد. کمــی بعد با تماس 
شهروندان مأموران پلیس خود را به محل حادثه رساندند و تلاش 
کردند متهم را دستگیر کنند. وقتی راننده تیبا مأموران را دید 
تلاش کرد در مقابل شان مقاومت کند و وقتی تلاشش بی فایده 
بود با چاقویی که در دست داشت اقدام به خودزنی کرده و مجروح 
شد. در این شرایط بود که هر3 مجروح توسط امدادگران اورژانس 
به بیمارستان منتقل شدند و تحت مداوا قرار گرفتند. براساس 
این گزارش انگیزه راننده تیبا از مجروح کردن این دو عابر از سوی 

پلیس تحت بررسی است.

قتل رقیب عشقی با ضربات چاقو
پسر جوان که دختر مورد علاقه اش را ســوار بر خودروی جوان 
دیگری دیده بود آنها را تعقیب کرد و با همدستی دوستش راننده 
را با ضربات چاقو به قتل رساند. به گزارش همشهری، روز پنجم 
اردیبهشت ماه امســال به مأموران کلانتری170 کهریزک خبر 
رسید جوانی که بر اثر اصابت ضربات چاقو به شدت مجروح شده 
بود ساعتی پس از انتقال به بیمارستان هفت تیر جانش را از دست 
داده است. با حضور مأموران در بیمارســتان و آغاز بررسی های 
پلیســی در این باره معلوم شد که مقتول ســاعتی قبل از سوی 
سرنشینان یک موتورسیکلت که 2پسر 20و 21ساله هستند در 
منطقه شورآباد در نزدیکی کهریزک هدف ضربات چاقو قرار گرفته 
است. آنطور که شاهدان می گفتند هنگام وقوع حادثه دختر جوانی 
نیز سوار بر خودروی مقتول بود که 2جوان موتورسوار راه آنها را 
ســد کرده و بعد از پیاده کردن راننده از خودرواش یکی از آنها با 
چاقو چندین ضربه به گردن و کمر او زده است. با وجود به دست 
آمدن این اطلاعات اما هنوز معلوم نبود که متهمان بعد از جنایت 
به کجا گریخته اند. در این شرایط تجسس ها ادامه پیدا کرد تا اینکه 
کارآگاهان پلیس با انجام تحقیقات پلیسی به اطلاعاتی دست پیدا 
کردند که نشان می داد متهمان در باغی واقع در حوالی امین آباد 
مخفی شــده اند. به این ترتیب درحالی که 72ساعت از وقوع این 
جنایت می گذشت مأموران موفق شدند 2متهم را دستگیر کنند. 
دستگیرشدگان در همان تحقیقات مقدماتی به دست داشتن در 
درگیری مرگبار اعتراف کردند. متهم اصلی پرونده در اعترافاتش 
گفت:  همراه دوستم در محله مان نشسته بودم که ناگهان دختری 
را که از مدت ها قبل به او علاقه مند بودم را سوار بر خودروی پسر 
جوانی دیدم. دوســتم که از این موضوع مطلع بود من را تحریک 
کرد که ماشین آنها را تعقیب کنیم و من هم قبول کردم و بعد از 
تعقیب خودرو، در یک چهارراه جلوی آنها پیچیدیم و در شرایطی 
که حالت طبیعی نداشتم با راننده درگیر شدم و با چاقو چند ضربه 
به او زدم و فرار کردیم. سرهنگ حسین علی ابن علی، سرپرست 
فرماندهی انتظامی شهرستان ری با بیان جزئیات این پرونده گفت:  
به دنبال اعترافات دستگیرشدگان، هر دو متهم با صدور قرار قانونی 
از سوی دادگاه کهریزک برای رسیدگی و تکمیل پرونده به اداره 
دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ تحویل داده شده اند و تحقیقات 

در این باره ادامه دارد.

کوتاه از حادثه

تره بار شهرک آزادی برخی اقلام را بدون برچسب قیمت 
عرضه می کند

در تره بار شــهرک آزادی برخی اقلام بدون برچســب قیمت 
عرضه می شوند. مثلا برنج فجر گرگان را در کیسه 10کیلویی 
79هزار تومان می فروشــند اما اگر چند کیلو بخواهی کیلویی 
84هزار تومان قیمت خواهد داشت. این در حالی است که اصلا 
برنج فجر در سایر مراکز و در برنج فروشی ها زیر 70هزار تومان 
اســت. در اعتراض به فروش کیلویی 84هزار تومان هم عنوان 
می کنند قیمت 79هزار تومانی برای خرید 10کیلو به بالاست 

و این روالي است که برنج خرد را گران تر بفروشند.
نیری از تهران 

قیمت تخم مرغ برای قشر کارگر باورکردنی نیست
قیمت هر شانه 30 عددی تخم مرغ به وزن 1800 گرم، حدود 
100 هزار تومان می شــود که این برای امثــال من که کارگر 
هستند بسیار سخت اســت. اگر قرار باشد من و 3 فرزندم شام 
نیمرو بخوریــم و میانگین برای هر نفر 2 تــا 3 عدد تخم مرغ 
درست کنیم واقعا نیمرو خوردن هم برایمان سخت خواهد شد. 

لطفا جلوی گرانی کالاهای اساسی و حیاتی را بگیرید.
تقوایی از اسلامشهر

 بنزین سوپر در زنجان عرضه نمی شود
سال هاست   عرضه بنزین سوپر در زنجان محدود و در اکثر مواقع این 
نوع بنزین در سطح استان ناموجود است. تنها دو جایگاه آن هم گاهی 
بنزین ســوپر دارند که این دو جایگاه هم در ایام نوروز اصلا بنزین 
سوپر نداشتند این در حالی است که زنجان شاهراه عبوری بسیاری 
از مسافران اســت و موجود بودن بنزین در آن امری ضروری است. 
لطفا مسئولان به این موضوع رسیدگی کنند که آیا سهمیه بنزین 
سوپر زنجان در خود استان عرضه می شود یا اینکه در کل سهمیه ای 
نیست؟ یا میزان اختصاص بنزین سوپر کم است و یا هر علت دیگری.
یعقوبی از زنجان 

قانون حمایت از معلولان اجرا شود
اجرا نشدن قانون حمایت از معلولان برای مسئولان شاید یک 
کلمه باشد که در نهایت هم به کمبود بودجه ربط پیدا کند اما 
همین چند کلمه برای معلولان یعنی اســتفاده مکرر از لوازم 
بهداشــتی یک بار مصرف، یعنی گرفتن زخم بستر با یک دنیا 
هزینه، یعنی خانه نشین شــدن خانواده، یعنی مرگ خاموش 

معلولان و... لطفا به داد معلولان حرکتی برسید.
ذهبی از بوشهر

 
فرصت ترمیم معدل افزایش یابد

اوایل تغییرات کنکور گفته می شــد که 10 بار فرصت ترمیم 
معدل هست، اما اکنون گفته می شود این فرصت فقط به یکبار 
کاهش یافته است. با توجه به اینکه ثبت نام امتحانات در حال 
شروع شدن است خواهشــمندیم برداشتن محدودیت یکباره 
ترمیم معدل نهایی کنکور را پیگیری کنید تا بتوانیم دوباره در 
امتحان ترمیم معدل شرکت کنیم تا از استرس دانش آموزان 

کم شود.
سیاری از سنندج

نمازخانه ها و مساجد آزادراه تهران- ساوه بازگشایی شوند
چند وقتی اســت مســجد واقــع در عوارضی پرنــد و دیگر 
نمازخانه های بین راهی در اتوبان تهران - ساوه تعطیل شده و 
یا وضعیت نامناسبی دارند. به نظر می رسد به بهانه وجود مراکز 
خدمات رفاهی بین راهی و برای جذب مشتری بیشتر و منفعت 
اقتصادی این مراکز، چنین نابســامانی اي صورت گرفته است. 
اینها در حالی است که اغلب مسافران به این مراکز رفاهی مراجعه 
نمی کنند چرا که یا وقت ندارنــد یا نیازی به این کار نمی بینند 
و فقط دنبال مســجد یا نمازخانه برای اقامه نماز هستند. لطفا 
پیگیری شود که چرا این مراکز و به ویژه مسجد عوارضی پرند 
که محل پرتردد بوده و از پارکینگ مناســبی برخوردار است 

بسته است؟
فلاحتی از تهران 

سرویس مدارس استثنایی راه اندازی نشد
براساس پیگیری های مسئولان مدارس استثنایی کشور 
از قوه قضاییه مقرر شد که ســرویس این مدارس بعد از 
تعطیلات عیدفطر یعنی از 4اردیبهشــت ماه دوباره دایر 
شــوند و دانش آموزان را به مدارس شــان برســانند ولی 
تاکنــون این امر محقق نشــده و خانواده هــای کودکان 
اســتثنایی همچنان برای رســاندن این دانش آموزان به 
محل تحصیل شان دچار مشکل هستند. عده ای هم مجبور 
به خانه نشــینی شــده اند زیرا توان پرداخت هزینه های 
خودروی دربســتی و پرداخت هزینه سرویس شخصی را 
ندارند. استدعا داریم این ســرویس ها که براساس حکم 
قضایی باید دوباره در شهر تهران راه اندازی شوند هر چه 

سریع تر فعالیت خود را از سر بگیرند.
زمانیان از تهران 

سگ های ولگرد امان خرم آبادی ها را بریده اند
معضل سگ های ولگرد در خرم آباد چند سالی است تبدیل به 
چالشی جدی شده و در بسیاری از مواقع زندگی شهروندان 
را دچار اختلال کرده است. مســئولان عنوان می کنند که 
نزدیکی جوامع شهری به روســتاها از دلایل افزایش تعداد 
سگ های بلاصاحب و جولان آنها در شهرهاست و عده ای هم 
علت را غذارسانی انسان ها خارج از چارچوب محیط زیست 
به حیوانات می دانند. هر چه هســت جمعیت ســگ های 
بلاصاحب در شهرهای مختلف لرستان هرروز رو به افزایش 
است و تدابیر مســئولان در این زمینه کافی نبوده است. در 
تازه ترین اتفاق حمله ســگ های ولگرد در هفته گذشته به 
یک خانم در کوی پزشــکان حادثه ای تلــخ رقم زد و روزی 
نیست که خبرهایی از این دســت نباشد. لطفا مسئولان به 

داد مردم برسند.
روحی از خرم آباد 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

نوه خشمگین پس از قتل مادربزرگش به صحنه سازی  پرداخت و در مراسم ختم او شرکت کرد 

اثر انگشت، راز نوه قاتل را فاش کرد

داستان سرایی پس از قتل همسر
داســتان دروغین مــردی که پــس از قتل 

جنایی
همسرش ادعا می کرد وی عضو گروهک های 
معاند شده و به خارج از کشور رفته است، پس 
از گذشت 2 ماه فاش شــد. به گزارش همشهری، یکی از 
روزهای اسفند پارسال مردی به اداره پلیس رفت و خبر 

از ناپدید شدن همسرش داد.
وی گفت:حدود 2مــاه قبل بود که همســرم به طرز 
مشکوکی ناپدید شد و غیبش زد. همه جا را به دنبالش 
گشتم تا اینکه 24ساعت بعد سرنشینان یک خودروی 
شاسی بلند که زن و مردی جوان بودند به مقابل محل 
کارم آمدند و  به من گفتند دنبال همسرم نگردم چون 
او عضو گروهی معاند شــده و به خارج از کشــور رفته 
است. حتی تهدیدم کردند که ناپدید شدن او را به پلیس 
گزارش نکنم و در غیراین صورت بلایی برسرم می آورند. 
من هم از ترس جان خودم و فرزندم به کسی حرفی نزدم 
تا اینکه خانواده همســرم پیگیر وضعیت او شدند. من هم 
با گذشــت 2ماه از این اتفاق تصمیم گرفتم خطر را به جان 
بخرم و ماجرای ناپدید شدن همسرم را به پلیس اعلام کنم. 
با ثبت اظهارات این مرد، تیمی از مأموران اداره چهارم پلیس 
آگاهی تهران به دستور قاضی عظیم سهرابی، بازپرس جنایی 
تهران تحقیقات برای یافتن ردی از زن گمشده آغاز کردند. 
در گام نخست لیست مسافرانی که در دو ماه گذشته ایران را 
ترک کرده بودند مورد بررسی قرار گرفت اما نام زن جوان در 
فهرست مسافران نبود. در ادامه تحقیقات مشخص شد که زن 
جوان از مدت ها قبل با شــوهرش دچار اختلاف شده است و 

حتی همسایه ها بارها صدای درگیری آنها را شنیده بودند. با 
افشای این حقیقت ماموران به شوهر این زن مظنون شدند.  
در این شرایط بازپرس جنایی دســتور بازداشت این مرد را 
صادر کرد و او پس از دستگیری اسرار ناپدید شدن همسرش 

را فاش کرد. 

من قاتلم
مرد جوان گفــت جان همســرش را گرفته و جســدش را 
دربیابان های اطراف تهران رها کرده اســت. وی توضیح داد: 
مدت ها بود که با همســرم دچار اختلاف شــده بودم. بارها 
تصمیم به طلاق گرفتیم اما به خاطر فرزندمان نظرمان را تغییر 
دادیم تا اینکه شب حادثه بر سر مسائل خانوادگی با همسرم 
درگیر شدیم. من که به شدت عصبانی شده بودم برای اینکه 
او را ساکت کنم با میله آهنی ضربه ای به سرش زدم. من قصد 
کشتن او را نداشتم اما همسرم با همان یک ضربه جانش را از 
دست داد. برای اینکه کســی متوجه این حادثه نشود، صبر 
کردم تا نیمه شب شود، سپس جسد را داخل نایلونی قرار دادم 
و داخل صندوق عقب گذاشــتم و آن را در بیابان های اطراف 
تهران رها کردم. ســپس تصمیم گرفتم بــرای رهایی از این 
مخمصه، داستان خیالی طراحی کنم و بگویم همسرم به خارج 

از کشور رفته است اما سرانجام حقیقت آشکار شد.
پس از اعتراف مرد جوان، مشخص شد که جسد مقتول چندی 
قبل توسط رهگذران کشف شده است. متهم نیز برای انجام 
تحقیقات تکمیلی در اختیار مأموران اداره دهم پلیس آگاهی 

تهران قرار گرفت.

سارقان به بهانه توزیع حلیم نذری 

انتظامی
وارد خانه شهروندان می شدند و با 
تهدید قمه دســت به ســرقت 

می زدند. 
به گزارش همشهری، رسیدگی به این پرونده از 
چندی قبل به دنبال وقوع سرقتی خشن از خانه ای 
در حوالی خیابان انقلاب آغاز شد. ماجرا از این قرار 
بود که چند سارق مسلح به قمه وارد خانه ای شده 
و ساکنان آنجا را با آن ضرب و جرح کرده و اموال 

باارزش شان را سرقت کرده بودند.
صاحب خانه به ماموران گفت: زنگ خانه به صدا 
درآمد و زن جوانی که جلوی در ایستاده بود گفت 
که برای مان حلیم نذری آورده است. وقتی در را 
بازکردیم ناگهان 3مرد که قمه به دست داشتند 
وارد خانه شدند و شروع به تهدید کردند و گفتند: 
اگر صدای مان بلند شــود، جان مان را می گیرند. 
آنها برای ساکت نگه داشتن مان حتی چند ضربه 
هم به ما زدند و دســت و پای مــان را طناب پیچ 
کردند و پس از ســرقت 300 گرم طلا، گوشــی 

موبایــل، لپ تــاپ و 1200دلار ارز از خانه ام فرا 
رکردند. 

با ثبت این شکایت، تحقیقات کارآگاهان اداره یکم 
پلیس آگاهی برای کشف حقیقت آغاز شد. آنها 
ابتدا به تحقیق در صحنه وقوع جرم پرداختند و 
موفق شدند نخستین سرنخ ها از سارقان را کشف 

کنند. شواهد به دست آمده نشان می داد که آنها 
4 نفر هستند و سرکرده شان تبهکاری سابقه دار 
است که پیش از این بارها به اتهام سرقت دستگیر 
و زندانی شــده و آخرین بار چند ماه قبل از زندان 
آزاد شده و با تشکیل باند تبهکاری، سرقت هایش 
را از سر گرفته است. در شرایطی که هویت اعضای 

این باند شناسایی شــده بود، مأموران کمی بعد 
موفق شدند مخفیگاه آنها را نیز شناسایی کنند؛ 
این درحالی بود که اطلاعات به دست آمده حاکی 
از آن بود که آنها قصد دارند نقشه سرقت دیگری 

را عملی کنند.
به این ترتیب مأموران در عملیاتی ضربتی آنها را 
دستگیر کرده و در بازرسی از مخفیگاه شان موفق 

به کشف بخشی از اموال مسروقه شدند.
دستگیرشــدگان وقتی به پلیس آگاهی منتقل 
شده و تحت بازجویی قرار گرفتند، اعتراف کردند 
که پیش از این نیز با شــیوه توزیــع حلیم نذری 
مرتکب 3 فقره ســرقت مســلحانه از خانه های 

شهروندان شده اند.
ســرهنگ علی ولی پور گودرزی، رئیس پلیس 
آگاهی پایتخت با اعلام جزئیات این پرونده گفت: 
متهمان با صدور قرار قانونی از سوی مرجع قضایی 
دربازداشت به سرمی برند و تحقیقات برای کشف 
سایر جرائم احتمالی آنها و شناسایی باقی شاکیان 

ادامه دارد.

حلیم نذری؛ ترفندی برای سرقت مسلحانه 
سارقان پیش از اجرای دستبردی دیگر به دام کارآگاهان پلیس آگاهی افتادند

 عادت مرگبار!
مرد جوان می گوید: ناخواسته مرتکب جنایت شده گفت و گو

و به شدت نادم و پشیمان است. او افزود؛ از کودکی 
یک عادت بد داشته و همین عادت او را تبدیل به یک قاتل کرده است. 

انگیزه ات از قتل مادربزرگت چه بود؟
باور کنید من نمی خواستم جان او را بگیرم. همه  چیز اتفاقی بود و عادت 

بد کودکی ام در جوانی کار دستم داد.
 چه عادتی؟

عادت به پرت کردن وسیله به ســمت آدم ها.من از بچگی هر وقت 
عصبانی می شدم، هروسیله ای که دم دســتم بود را به سمت آدم ها 
پرتاب می کردم. چندبار به ســمت مادر و خواهرم وسیله ای پرتاب 
کردم و آنها به شدت زخمی و روانه بیمارستان شدند.یکبار یادم است 
گوشی خواهرم را به سمتش پرتاب کردم که گوشی و سرش شکست.  
حتی به خاطر این موضوع به روانپزشک مراجعه کردم و تحت درمان 
قرار گرفتم. یک مدت دارو می خوردم اما تأثیری نداشت و این عادت 

از بچگی تا الان با من همراه است تا اینکه درنهایت مرا تبدیل به یک 
آدمکش کرد؛ قاتل مادربزرگم.

روز حادثه هم عصبانی شدی و به سمت مادربزرگت مجسمه 
پرتاب کردی؟

درست است. خیلی عصبانی شــدم و نتوانستم خودم را کنترل کنم. 
در یک لحظه چشمم افتاد به مجسمه گچی. آن را برداشتم و به سمت 

مادربزرگم پرتاب کردم و از شانس بدم مجسمه به سراو خورد.
چرا  از دست مادربزرگت عصبانی شدی؟

پدر و مادر من هــردو فوت شــده اند و من هر ازگاهــی به دیدن 
مادربزرگم)مادر پدرم(می رفتم. روز حادثه برای دیدنش رفته بودم  
و خیلی خوشحال شــد. برایم چای آورد و شروع کردیم به صحبت.
حرف از ارث و میراث شد و او گفت که اموالش را به هیچ کس نمی دهد و 
می خواهد بعد از مرگش هرچه است با خودش دفن کند. از این حرفش 
خیلی ناراحت شــدم و از کوره در رفتم. بحثمان شد و طبق عادت بد 
کودکی مجسمه را برداشتم و به سمتش پرتاب کردم. خیلی پشیمانم 
چون قصدم گرفتن جان او نبود اما از بخت بدم نشانه گیری ام درست از 

آب در آمد و مجسمه مستقیم به سر مادربزرگم خورد.
بعد از قتل چه کردی؟

صحنه سازی . می خواســتم خودم را بی گناه نشان بدهم اما فکرش را 
نمی کردم دستم رو شود.

چطور این فکر به ذهنت رسید؟
وقتی به خودم آمدم و دیدم مادربزرگم نفس نمی کشد با خودم گفتم 
بهترین راه این است که مســیر پرونده و تحقیقات پلیسی را تغییر 
بدهم. خانه را به هم ریختم و وســایل قیمتی را برداشتم، در بالکن را 
باز و آن را تخریب کردم تا وانمود کنم ســارق وارد خانه مادربزرگم 
شده و به قصد سرقت جان وی را گرفته است. حتی یک درصد هم به 
اثر انگشتم که روی مجسمه جا مانده بود فکر نکردم. حتی در مراسم 
ختم مادربزرگم هم شــرکت کردم و خیلی عذاب وجدان داشتم. آن 
شبی که مادربزرگم دفن شد تا صبح در مزار او بودم و گریه می کردم 
اما به خاطر دختر 6ساله ام می ترسیدم خودم را معرفی کنم. چون دلم 
نمی خواست همه به او بگویند پدرت قاتل است اما درنهایت دستم رو 

شد و دستگیر شدم.
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کلاهبرداری های مالی در دیلی میرر 

1999-2000
2 روزنامه نگار اقتصادی دیلی میرر در 

سال2005 به دلیل خرید و سپس 
فروش ســهام بین ســال های 
1999 و 2000 و همچنیــن 
دریافت انعام از شــرکت های 
خصوصــی بــرای بازتــاب 
خبرهای جهت دار محکوم 
شدند. تحقیقات نشان داد 
کــه جیمز هیپــول و آنیل 
بایرول حداقل 41هزار پوند 
از پوشش خبری جهت دار 
به دست آورده اند. تحقیقات 
همچنین ثابــت کرد که پیر 
مــورگان، ســردبیر روزنامه 

دیلی میرر از این اقدامات مالی 
روزنامه نگاران حمایت کرده بود. 

این ماجرا به اخراج روزنامه نگاران 
متخلف انجامیــد. نتایج تحقیقات 

حاکــي از آن بــود کــه گزارش هاي 
جهت دار دیلي میرر براي برخي شرکت ها 

به زیان مالي برخي خریداراني منجر شده بود 
که با اتکاي به این گزارش ها اقدام به خرید سهام 

شرکت هاي معرفي شده کرده بودند.

عملیات جعلی اسکای نیوز  

2003
در آوریــل2003، شــبکه 
تلویزیونــی اســکای نیــوز 
گزارشی از خبرنگار خود به 
نام »جیمــز فورلونگ« در 
زیردریایی اتمــی انگلیس 
منتشــر کــرد کــه ظاهراً 
مشغول شلیک مستقیم یک 
موشک کروز در خلیج فارس 
در طول جنگ عراق بود. این 
گزارش شامل صحنه هایی از 
پرتاب موشک در خلیج فارس 
بود، اما بعد مشخص شد که این 
گزارش ســاختگی بوده و خدمه 
در حال نقش بازی کردن بوده اند 
و اصولا زیردریایــی در آن زمان در 
آب های انگلیس بوده و هیچ موشکی نیز 
پرتاب نشده بود. اسکای نیوز به خاطر این 
گزارش دروغین، 50هزار پوند جریمه شــد و 

جیمز فورلونگ نیز 6 ماه بعد خودکشی کرد.

سریال رسوایی  در رسانه های استعمار پیر
سریال رسوایی رسانه های انگلیسی از منظر مالی و اخلاقی گرفته تا کتمان حقیقت، طی 2دهه گذشته بارها تکرار شده است

انفجار در کارخانه صنایع 
نظامی در نزدیکی تل آویو

یگان امداد و نجات رژیم  صهیونیســتی وقوع انفجار 
در کارخانــه صنایــع نظامی »البیــت« در منطقه 
»رمات هشــارون« در نزدیکی تل آویو را تأیید کرده 
اســت. البیت سیســتمز )Elbit Systems( یک 
شــرکت فعال در صنایــع جنگ افــزاری و فناوری 
اطلاعات رژیم صهیونیســتی است که مقر اصلی آن 

در حیفا در اراضی اشغالی قرار دارد.
در همین حال وبگاه فلســطینی هدهد گزارش داده 
که گروه هکری موسوم به »انانیموس سودان« اعلام 
کرده که توانسته است تعدادی از وبگاه های مهم رژیم 
صهیونیستی را در روزهای گذشته، هک کند. بنا براین 
گزارش، این گروه هکری موفق شده وبگاه های شرکت 
 ،)IAI( صنایع نظامی رافائل، شــرکت صنایع هوایی
شرکت »ساخت تسلیحات« و وبگاه »evigilo« که 
وظیفه راه اندازی و توسعه سامانه های هشدار و ارسال 
پیام خطر به صهیونیســت ها حین حمله را برعهده 

داشته، هک کند.

نقل قول

روایت

ماهنامه آتلانتیک]آمریکا[
جنون آمریکایی

مشــکلات جدی روانی هزاران آمریکایی باعث شده است تا 
عملکرد کارآمدی در زندگی نداشته باشند. برخی از این بیماران 
زندگی بسیار تراژیکی را تجربه می کنند؛ آن هم در حالی  که 
دولت و جامعه آمریکا در کمک به این افراد و خانواده هایشان 
کاملا شکست خورده است. بحران امروز سلامت روان آمریکا از 

لزوم تغییر در نحوه برخورد با این بیماران حکایت دارد.

کیوسک

تمسخر وزیر خارجه رژیم صهیونیستی 
الی کوهن، وزیر خارجه رژیم صهیونیستی: 
»الــی کوهــن« بــا انتشــار ویدئویــی در حــال 
خــوردن فلافــل، گفته ایــن ســاندویچ غذای 
سنتی و لذیذ اسرائیلی اســت. این ادعای او 
باعث  تمسخر کاربران شبکه های اجتماعی 
شده و در شــبکه های اجتماعی ظرف خالی 
سس را مورد توجه قرار داده و نوشته اند که 
اگر چیزی اسرائیلی باشد، همان ظرف خالی 
است، وگرنه فلافل غذای سنتی شام و مصر 

است. )روسیا الیوم(

روسیه در اوکراین، انسانی تر از آمریکا 
در عراق می جنگد 

نوام چامســکی، فیلســوف و زبان شناس 
آمریکایــی:  آمریــکا و انگلیــس بــا وجــود 
تخریب و ویرانی اوکراین، از مذاکرات صلح 
اجتناب کردند تا منافع ملی شان را تامین 
کنند. روســیه در مقایسه با حمله آمریکا 
به عراق، در اوکراین با خویشتن داری رفتار 
می کند؛ بــه همین دلیل زیرســاخت های 
اوکراین بــا تخریب وســیع مواجه نشــده 

است. )تارنمای نیو استیتسمن(

آغاز فعالیت های انتخاباتی 
اردوغان پس از 3روز غیبت 

رجب طیب اردوغــان، رئیس جمهور ترکیــه، پس از چند 
روز توقف فعالیت هــای انتخاباتی با حضور در فســتیوال 
»تکنوفست« استانبول به شــایعات درباره وضعیت ناگوار 
سلامتی خود در آســتانه انتخابات سرنوشت ساز این کشور 
پایان داد. به گزارش فرانــس24، فعالیت کمپین انتخاباتی 
اردوغان، تنها 16روز مانده به انتخابات ریاســت جمهوری و 
پارلمانی و پس از کســالت ناگهانی اخیر در هنگام مصاحبه 
متوقف شده بود. انتخابات پارلمانی و ریاست جمهوری ترکیه 

قرار است 24اردیبهشت ماه برگزار شود. 

دریچه

رضا عموییگزارش
روزنامه نگار

در انگلیس مانند بسیاری دیگر از کشورها به ویژه در غرب، رسانه ها 
در طول فعالیت خود اگرچه با حداقل نظارت روبه رو هســتند، اما 
این آزادی عمل البته با رســوایی های متعددی نیز روبه روســت؛ 
ازجمله جدیدترین رسوایی، این بار دامن رئیس بنگاه سخن پراکنی 
انگلیس موسوم به بی بی ســی را گرفته است. براساس گزارش ها، 
»ریچارد شارپ«، رئیس بی بی سی بعد از آنکه مشخص شد حدود 
3 سال پیش به »بوریس جانسون«، نخســت وزیر وقت انگلیس 
برای گرفتن حدود یک میلیون دلار وام کمک کرده است، مجبور به 

استعفا شد. در جزئیات ماجرا گفته شده ریچارد شارپ قبل از اینکه 
به ریاست بی بی سی برسد برای دریافت وام ۸۰۰هزار پوندی )حدود 
یک میلیون دلار( به بوریس جانسون، نخست وزیر وقت برای یافتن 
ضامن کمک کرده بود و بعد از آن نخســت وزیر، شارپ را به عنوان 

رئیس جدید بی بی سی توصیه کرده است.
2 ســال پیش، وقتی این موضوع افشا شــد سخنگوی بوریس 
جانسون، نخست وزیر سابق با رد این گزارش ها آنها را دروغ دانست 
و گفت: »ریچارد شــارپ هیچ کمک بانکی به بوریس جانسون 
نداشته و جانسون هم هیچ درخواست مالی از او نخواسته است.« 
همان زمان، ریچارد شارپ نیز چنین اتهاماتی را تکذیب کرد. با این 
حال طرح این اتهامات به آغاز تحقیقات در این زمینه منجر شد 

و هفته گذشته نتیجه تحقیقات مستقل درباره این ماجرا منتشر 
شد. در این گزارش آمده است: رئیس بی بی سی درباره مراودات 
مالی خود با نخست وزیر وقت در لندن، حقایق را نگفته و قوانین 
را نقض کرده است. پس از انتشار این گزارش، رئیس بی بی سی نیز 

استعفای خود را اعلام کرد.
رسوایی مالی رئیس بی بی سی، نخستین رسوایی نیست که دامن 
رسانه های انگلیسی را می گیرد و طی ســال های گذشته اتفاقات 
مشابهی دامن رسانه های انگلیســی را گرفته است. رسوایی های 
اعلام شده شامل جعل اطلاعات و همچنین دسترسی غیرقانونی 
به داده های خصوصی و یا انحراف خبرها در برخی از این رســانه ها 

بوده است.

فساد اخلاقی مجری شبکه  آی تی وی 
2013

»رالف هریس«، مجری شــبکه های مختلف انگلیس توسط تیم ویژه پلیس این کشور که درباره 
سوءاستفاده های جنسی تحقیق می کرد، بازداشت و مورد بازجویی قرار گرفت. هریس که در آن 
زمان 82سال داشت، استرالیایی الاصل بود و از حدود نیم قرن پیش در انگلیس زندگی می کرد. او 
همچنین 40سال سابقه فعالیت در شبکه های مختلف تلویزیونی این کشور ازجمله »بی بی سی« و 
»آی تی وی« را در کارنامه خود داشت. وی در نهایت در دادگاه لندن به جرم ارتکاب خشونت های 

جنسی علیه چهار کودک و نوجوان به 5سال و 9 ماه حبس محکوم شد.
اتهام سوءاستفاده جنسی از چهار کودک و نوجوان 8 تا 19 ساله بر ضد رالف هریس، به سال های 
1969 تا 1986 بر می گردد و مجری  با تجربه پیشین شبکه بی بی سی در رابطه با تمام اتهامات 
وارده گناهکار شناخته شده اســت. مجری معروف ســابق آی تی وی نه تنها در دادگاه از رفتار 
غیرانسانی خود ابراز پشیمانی نکرد بلکه به گونه ای رفتار کرد که گویی کار بزرگی انجام داده است.

عکس های فتوشاپی رویترز
2006

در ســال2006خبرگزاری رویتــرز 920عکس از 
درگیری رژیم صهیونیستی و لبنان از یک عکاس آزاد 
با نام »عدنان حاج« منتشر کرد و پس از آن مشخص 
شــد که چندین عکس مهم در فتوشاپ دستکاری 
شده بودند. جنجال عکس های فتوشاپی رویترز در 
جریان جنگ لبنان و رژیم صهیونیستی سروصدای 
زیادی به پا کرد و رویترز با تأیید دستکاری عکس ها 
و عذرخواهی رسمی، دستکاری عکس ها را اقدامی از 

سوی عکاس عنوان کرد.
با این حال علي رغم آن که تصاویر فتوشاپي رویترز 
در آن زمان سروصداي زیادي به پا کرد، اما این بنگاه 
خبري به خاطر انتشار این تصاویر غیرمعتبر جریمه 

مالي نشد.

رسوایی شنود رسانه مرداک
2011 

رســوایی شــنود هفته نامه »نیوز آو دورلد« اشاره 
به شنود تلفن تعدادی از شــخصیت های سیاسی، 
هنرپیشه ها و اعضای دربار در انگلیس دارد که توسط 
تعدادی از کارکنان ایــن هفته نامه انجام گرفت. این 
رسوایی باعث شد روپرت مرداک صاحب امتیاز این 

هفته نامه اقدام به بستن این هفته نامه کند.
دامنه رسوایي مالي رسانه هاي مربوط به مرداک حتي 
به کناره گیري، جیمز، فرزند او از ریاســت شرکت 
تلویزیونی - ارتباطی بی اسکای شد. جیمز مرداک 
حدود 2ماه پیش از آن نیز مجبور شده بود از ریاست 
شرکت نیوز اینترنشنال که ناشر روزنامه های متعلق 
به مــرداک در انگلیس بود، کناره گیــری کند. این 
شرکت در آن سال ها به شدت درگیر رسوایی شنود 
تلفنی شد و برخی از مدیران آن در همان زمان توسط 
پلیس دستگیر و بازجویی شدند و پرونده بسیاري از 

آن ها سر از دادگاه ها درآورد.

سودانی ها موساد را هک کردند؟!
این روزها قدرت نمایی یک گروه هکری به نام »انانیموس سودان« 
علیه وبسایت های کلیدی صهیونیست ها بر سر زبان ها افتاده است. 
برخی فکر می کنند این گروه که هفته گذشته برای نخستین بار 
در تاریخ رژیم صهیونیستی، وبسایت موساد و اندکی بعد، وبسایت 
سازمان اطلاعات و امنیت داخلی صهیونیست ها )شاباک یا شین 
بتِ( را هدف حمله ســایبری قرار داده، با کشور سودان یا گروه 

هکری »انانیموس« ارتباط دارد. اما آیا اینطور است؟
سودان این روزها درگیر یک جنگ داخلی است. صهیونیست ها 
در این کشــور مداخله و موش دوانی داشــته و دارند. شــورای 
نظامی ســودان به ریاســت »عبدالفتــاح البرهان« بــا رژیم 
صهیونیستی ســازش کرده و روابط حســنه ای با آن دارد ولی 
مردم، احزاب و جریان های سیاسی ســودانی در مناسبت های 
مختلف ضمن محکومیت ایــن تصمیم اعــلام کرده اند که به 
حمایت از ملت فلسطین ادامه می دهند و با هرگونه عادی سازی 
روابط با اشغالگران مخالف اند. اما دست کم تاکنون سندی ارائه 
نشده تا بتواند ثابت کند این نفرت و خشــم قاطبه سودانی ها از 
رژیم موقت صهیونیستی به این مفهوم اســت که گروه هکری 

»انانیموس سودان«، توسط سودانی ها هدایت می شود.
از سوی دیگر، این شائبه  وجود دارد که هکرهای انانیموس، وابسته 
به رژیم صهیونیستی باشند. اگر چنین باشد، حمله اسرائیلی ها 
به وبســایت های امنیتی خودشــان تقریباً محال است. ضمن 
اینکه انانیموس یا ناشناخته، یک عنوان کلی است که به صورت 
گسترده ای توسط گروه های هکری مختلف استفاده می شود و یک 
اسم خاص و برای یک گروه مشخص و متمایز نیست. سند متقنی 

هم از موافقت یا مخالفت انانیموس با اسرائیل در دست نیست.
روزنامه تایمز اســرائیل در گزارشــی که چهارشنبه هفته پیش 
منتشر کرد، این دو گمانه را رد کرد و نوشت: »گمان می رود که 
این گروه هیچ ارتباطی با گروه هکری انانیموس و همچنین کشور 
سودان نداشته باشد.«. تا اینجای کار درست است. اما هک های 
تاریخی اخیر کار کیست؟ به زعم این رسانه صهیونیستی، هکرهای 
انانیموس سودان، با ایران مرتبط هستند. ایرانی ها هم در این حوزه 
با روس ها همکاری می کنند. شاه بیت و نکته کلیدی این تحلیل آن 
است که حملات سایبری این چنینی، موازنه قدرت را در منطقه 
به نفع ایران سنگین خواهد کرد. به نوشته تایمز اسرائیل »با توجه 
به نقش برجسته ایران در هدایت فعالیت های ضداسرائیلی در روز 
قدس، بسیاری رد پای ایران را هم در این حملات سایبری مشاهده 
می کنند. چنانچه این موضوع تأیید شود، همکاری ایران و روسیه 
در عرصه سایبری مرحله جدیدی در جنگ پنهان میان اسرائیل 
و ایران قلمداد خواهد شد. چنین تحولی اثر چشمگیری بر موازنه 

قدرت در منطقه به نفع جمهوری اسلامی خواهد داشت.«
خب، ســؤال اینجاســت که چرا رژیم موقت صهیونیستی پس 
از یک رشته حمله سایبری، نگران دســت برتر ایران در منطقه 
شده؟ جواب ساده است. دامنه دار بودن این حملات طی چندین 
سال گذشــته حکایت از آن دارد که به طورکلی تل آویو با ضعف 
شــدید زیرســاختی در حوزه فضای مجازی روبه روست. ضعف 
سایبری تل آویو در شرایطی است که رژیم صهیونیستی از سال 
2011اقدام به راه اندازی واحد نبرد سایبری در ارتش کرده و طی 
سال های اخیر هزینه های زیادی در این حوزه صرف کرده است. 
واحد به اصطلاح قدرتمند 8200 ارتش اســرائیل هم نتوانسته 
مانع این حملات شود. این در حالی است که اسرائیل خود را هاب 
فناوری در غرب آسیا می داند و یقین دارد که اگر خاکریز سایبری 
را از دست بدهد، قدرت منطقه ای را هم از دست خواهد داد، چرا 
که سال هاست در جنگ های متعدد با مقاومت، هیچ پیروزی و 

بردی نداشته است.



مهار تورم و رشد تولید روزنامه  اجتماعي، فرهنگي، اقتصادي  یکشنبه 10 اردیبهشت 1402    سال سی ویکم     شماره  8759 

 صاحب امتياز: مؤسسه همشهري
 مدیر مسئول: محسن مهدیان

 سردبير: دانیال معمار

 دفتر مرکزي: تهران، خيابان وليعصر )عج(، کوچه شهيد سيدکمال قریشی، شماره14
 کدپستي 45956-19666  تهران، صندوق پستي19395/5446

 تلفن :23023000، نمابر :22046067

 w w w . h a m s h a h r i o n l i n e . i r  همشهري: 

 n e w s p a p e r . h a m s h a h r i o n l i n e . i r  سایت روزنامه: 

 چاپ: همشهري  

 تلفن: 48075000

   توزیع و اشتراك:
موسسه نشرگستر امروز نوین

 تلفن:61933000

   پذیرش آگهي :

   تلفن: 84321000

 حضرت امیر المؤمنین علي ع: 
از نافرمانی خدا در خلوت ها پروا کنيد، که بيننده 

همان حاکم است.

  اذان ظهــر:  12:02   غــروب آفتــاب: 18:50 
  اذان مغرب: 19:09   نیمه  شــب  شــرعي: 23:15 

  اذان صبح فردا: 3:40    طلوع آفتاب فردا: 5:13 

گرینویچ

11سال زندگی با سوزن!

یک زن در کلمبيا، 4هزار روز دردِ شــدید در شکم 
خود را نادیده می گرفت تا اینکه ســرانجام پزشکان 
یک سوزن را از بدن او خارج کردند. کابوس این زن 
در ســال2012 بعد از به دنيا آوردن فرزندش شروع 
شد. او برای تولد نوزادش، جراحی کرد و حالا جراحان 
گفته اند که از همان زمان، یک ســوزن در بدن او جا 
مانده اســت. درد بلافاصله بعد از آن جراحی شروع 
شد اما هر بار که این زن به پزشک مراجعه می کرد، 
با مُسکن به خانه فرستاده می شد. او در یک روستای 
 دورافتاده زندگی می کرد و شــرایطش را نداشت که 
هر بار که درد دارد به شــهر برود و به همين خاطر، 
عادت کرده بود که با درد زندگی کند. تا اینکه بعد از 
11سال، درد ناحيه شکمی او کشنده شد و خانواده اش 
او را به یک بيمارستان مجهز بردند؛ جایی که مشخص 
شد این زن 39ساله، همه این سال ها با یک سوزن در 

شکمش، زندگی می کرده است.

روح آدمی* 

خبر خوش دودی!

غيرسيگاری ها روزهای درخشــانی را سپری می کنند و دنيا، هر 
روز بيشتر و بيشتر به کام آنهاست؛ نه تنها در اروپا مصرف سيگار به 
یک ضدارزش تبدیل شده که حالا آمریکایی های بيشتری هم از 
سيگار فرار می کنند. مرکز آمار بهداشتی ملی آمریکا در سال2022 
ميلادی، یک ارزیابی کلی از وضعيت بهداشتی جامعه کشور انجام 
داده و از 27هزار آمریکایی بالای 18ســال ســؤالات مشخصی 
پرسيده است. خبر خوب درباره سيگار این است که فقط یک نفر 
از هر 9نفر گفته  که در حال حاضر سيگاری است؛ این یعنی فقط 
11.2درصد سيگاری هستند. این در حالی است که آمریکا، یکی 
از بزرگ ترین ملت های سيگاری دنيا بوده و در دهه60 ميلادی، 
42درصد مردم این کشور سيگار می کشيدند. بين سال های 2001 
تا 2003 هم، به صورت ميانگين 35درصد بزرگسالان در آمریکا 
خود را سيگاری می دانستند. اما روند کاهشی تعداد سيگاری ها در 
آمریکا ادامه دارد و سال گذشته به پایين ترین حد خود در تاریخ 
رسيده است. البته یک بخش نگران کننده در همين رابطه، افزایش 
استفاده از سيگار های الکترونيکی است  سال گذشته استفاده از 
این نوع سيگارها 6درصد رشد داشته؛ در حاليکه سال قبل از آن، 
این آمار فقط 4.5درصد بوده است. سال گذشته، حدود 2درصد 
دانش آموزان دبيرستانی ســيگار سنتی می کشيدند؛ در حاليکه 

حدود 14درصد آنها از سيگار الکترونيکی استفاده می کردند. 

نشانه باستانی خشکسالی 

 
در دهه های گذشــته، بارها مورخان و باستان شناسان آرزو 
کرده  بودند که کاش می شــد یک صومعه   را در اســپانيا از 
دل آب نجات بدهند اما حالا که این صومعه  در دســترس 
آنها قرار گرفته ، این نگرانی از خشکســالی بی ســابقه بوده 
که همه را به وحشت انداخته است. صومعه   سانتا سالوادور 
که در سال 830 ميلادی ساخته شــده، یکی از نمونه های 
معماری باستانی در اسپانيا به شمار می رود اما از سال1976، 
دریاچه ســد بزرگ بائس آن را محاصره کرده بود. سال ها 
باستان شناسان فقط با قایق به آن دسترسی داشتند اما حالا، 
هر کسی می تواند با پای پياده خود را به آن برساند؛ دليل آن 
را می توان خشکسالی بی سابقه در اسپانيا دانست که باعث 
شده دریاچه اطراف این صومعه ، کاملا خشک شود. اسپانيا 
در جنوب اروپا، به شــدت از تبعات گرمایــش جهانی رنج 
می برد و دمای کلی آن از دهه 60ميلادی تا به حال، حدود 
1.3درجه  سانتيگراد افزایش یافته است؛ این در حالی است 
که ميانگين افزایش دما در این مدت، 1.6 درجه بوده است.

یکــی از بزرگ ترین دغدغه های 
 بشــر در طــول تاریــخ، راز 
جوان مانــدن و دوری از مرگ بوده؛ تاریخ، سرشــار از 
ناکامی عالمان و حکيمان است، اما حالا،  دانشمندان، 
نه درباره مرگ که درباره راز جوانی، به دســتاوردهای 
عظيمی رســيده اند که می تواند نوع بشــر را، بيشتر از 

هميشه جوان نگه دارد.
یک گروه از دانشمندان آلمانی، در یک گام بلند علمی، 
دستاوردهای شــگفتی درباره کشف روند پيری کشف 
کرده اند و اميدوارند با بررسی آن، کاری کنند که روند 

آن را معکوس کنند.
با وجود ســده ها پيشــرفت و تحقيق در علم پزشکی، 
همچنان رازهــای زیادی درباره عملکرد بدن انســان 

وجود دارد  که بزرگ ترین آنها فرایند پيری و چگونگی کند 
کردن آن است. اما حالا یک تيم آلمانی، در مقاله ای که در 
مجله معتبر نيچر منتشر کرده، احتمالا پاسخ برخی از این 

پرسش ها را داده است.
محققان دانشگاه کلن متوجه شده اند که تحولات درون ژن 
انسان، با افزایش سن، سرعت بيشتری می گيرد و ميزان 
اشتباهاتش هم بيشتر می شــود. آنها گفته اند که با انجام 
فرایند های مشخصی، می توان از این فرایند جلوگيری کرد.
دکتر آندریاس به یه ر، سرپرســت این تيم تحقيقاتی، این 
یافته علمی را دســتاوردی بزرگ خوانده و گفته است که 
فکرش را نمی کرده در زندگــی اش آن را تجربه کند. تيم 
او، 10سال روی این مســئله کار کرده است. پيش از این 
تحقيق، دانشــمندان فقط می دانســتند اتفاقاتی در ژن 
می افتند که انسان پير می شــود، اما حالا آنها شناخت و 
درک دقيقی از این اتفاقات دارند و همين مســئله به آنها 
این امکان را می دهد که جلوی آن را بگيرند و یا حتی آن 

را برعکس کنند.
فرایندی که این تيم تحقيقاتی روی آن متمرکز شــده و 
به جواب رسيده، بيان )رونویسی( ژن خوانده می شود که 
فرایند کپی گرفتن از رشــته دی ان ای سلول هاست. این 
کپی کردن به  شدت مهم است چون اطلاعات ژنتيک مورد 
نياز برای توليد یک پروتئين جدید در سلول را با خود حمل 
می کند. پروتئين ها وضعيت سلامتی و عملکرد سلول ها را 
تعيين می کنند، و در مرحله بعد، این سلول ها هستند که 

هرگونه جاندار و جانوری را تشکيل می دهند.
فرایند بيان ژن باید بی نقص باشد چون نخستين حلقه از 
زنجيره حيات جانداران به شمار می رود. سلول های متنوعی 
در بدن انسان وجود دارد: سلول های اعصاب، سلول های 
عضلانی، سلول های خون، سلول های پوست و موارد دیگر 
و چون هر سلول کارکرد خاص خودش را دارد، در هرکدام 

از آنها، انواع مختلف ژن ها کپی و فعال می شوند.

تيم آلمانی متوجه شده است، که هرچه سن بالاتر می رود، 
فرایند کپی شدن بيشتر و بيشتر می شود و همين باعث 
می شود تا ميزان اشتباه بيشتر شــود و همين کپی های 

ناقص و بد باعث بروز بيماری های متعدد می شوند.
در تحقيقــات پيش تر، دانشــمندان دریافتــه بودند که 
رژیم های کم کالری و مهار سيگنال انسولينی )بلوکه کردن 
سيگنال بين انسولين و سلول ها( می تواند در بسياری از 
حيوانات، فرایند پير شــدن را عقب بيندازند و طول عمر 

را افزایش دهد.
تيم آلمانی در تحقيقات خود به دنبال این بود که متوجه 
شود آیا این کار می تواند سرعت توليد کپی های ناقص را 
کاهش دهد یا نه. تيمی از محققان در 6 آزمایشگاه مختلف، 
آزمایش های خود را روی کــرم، موش و مگس ميوه  خوار 
انجام دادند. آنها در این آزمایش ها متوجه شدند که ميزان 
کپی های ناقص، ارتباط مستقيمی با طول عمر دارد و هرچه 
تعداد آنها بيشتر باشد، طول عمر کمتر می شود. آنها برای 
آزمایش این فرایند در انسان، از نمونه های خون افراد جوان 
و مسن استفاده کردند و همان نتایج را هم در این نمونه ها 

به دست آوردند.
به یه ر گفته اســت: »تحقيق ما می گوید که برای نمونه، 
داشتن یک رژیم غذایی سالم و یا محدود کردن کالری ها، 
کيفيت کپی شدن ژن ها در سلول را افزایش می دهد. و این 

در درازمدت اثرات مفيدی بر سلول ها می گذارد.«
یافته های اخير همچنين به جلوگيری از ســرطان کمک 
می کند، چون ســرطان عموما بيماری اواخر عمر انسان 
است که دليل اصلی آن، همان اشتباه های سطح سلولی 
است و اگر جلوی این اشــتباه ها گرفته شود، سرطان هم 

مهار خواهد شد.
این تحقيق همچنين به دانشــمندان کمک می کند در 
آینده درک و تصویر بهتری از روند پيری داشــته باشند و 
در نهایت، آنها را قادر خواهد ساخت که این روند را حتی 

معکوس کنند. 

فرهنگ و زندگي

جواد نصرتی

سرانجام، اکسیر جوانی

 بخت گشایی قانونی
چند وقــت پيش بــود که یک 
کارشــناس جمعيت شناســی 
در مصاحبــه خبــری گفته بود 
220 هزار نفر بالای 50 ســال 
در کشــور هنوز ازدواج نکرده و 
مجرد قطعی محسوب می شوند. 
یک استاد دانشگاه هم گفته بود 
که پژوهش ها نشــان می دهند 
که حدود 8 و نيم ميليون پســر 
و 8 و نيــم ميليــون دختر دهه 
شصتی در کشــور هنوز مجرد 
هســتند که در بازه های ســنی 
30 تا 39 ســال قرار دارند. حالا 
اگــر 10 درصد ایــن جوانان از 
طریق ســایت های همسریابی 
قصد ازدواج داشــته باشند، در 
حــدود 2ميليون نفر بــه مراکز 
همســریابی مراجعــه خواهند 
کرد تا شــاید بختشــان از این 
طریق باز شــود. البته این مراکز 
چند سالی اســت که راه اندازی 
شــده اند و بســياری از آنها هم 
بدون هيــچ مجــوزی فعاليت 
می کردند، تا اینکه سال گذشته 
معاون فرهنگی سازمان تبليغات 
اسلامی از قانونمندشدن مراکز 
و ســایت های همســرگزینی 
و همســریابی خبر داد و اعلام 
کرد که هر مجموعــه ای که از 
وزارت ورزش، جوانان و سازمان 
تبليغات مجــوز دریافت نکرده 
باشد، اجازه فعاليت در این زمينه 
را ندارد و با توجــه به آمار اعلام 
شــده که درحدود 6هزار مرکز 
و سایت همســریابی در کشور 
فعاليت می کننــد، صدور مجوز 
برای بســياری از ایــن مراکز و 
کانال ها که غيرقانونی هســتند 
و خارج از روال قانونی و شرعی 
عمل می کننــد، لازم و ضروری 
است. البته این را هم بگویيم که 
گرفتن مجوز چندان هم ســاده 
نيست و این مراکز برای گرفتن 

آن باید از هفت خان بگذرند. 
یعنی ابتــدا باید مــدارک لازم 
را تکميــل و بارگــذاری کنند، 
بعد برای اســتعلام های قضایی 
و انتظامــی، معرفــی شــده و 
همزمان، تحقيق ميدانی درباره 
این مراکز، مســئولان آنها و نوع 
فعاليتشان انجام  شود و بعد هم 
باید خان مصاحبــه را رد کنند. 
تمــام مراحل طی شــده هم به 
اطلاع متقاضيان می رسد؛ مثلا 
وقتی از مرحله تحقيق ميدانی به 
مرحله مصاحبه می رسند، به آنان 
اطلاع رسانی می شود و زمانی که 
تأیيد شــوند، پيامکی به عنوان 
تأیيدیــه دریافــت می کنند و 
آنگاه وارد سامانه وزارت ورزش 
شــده و با بارگذاری مجوز خود، 
بلافاصلــه در وزارت ورزش و 
جوانــان تأیيد می شــوند. حالا 
همه اینها را گفتيم که بگویيم، از 
سال گذشته تا فروردین همين 
امســال، تعــدادی از این مراکز 
موفق به گرفتــن مجوز فعاليت 
شــده اند و فهرســت اطلاعات 
نخستين سری گيرندگان مجوز 
مراکز فعال در امر انتخاب همسر 
توسط وزارت ورزش و جوانان در 
درگاه شفافيت وزارت ورزش و 
جوانان منتشر شده و در دسترس 
عموم قرار گرفته اســت. به این 
ترتيب هر کســی می تواند وارد 
سایت شده و نزدیک ترین مرکز 

به منزل خود را پيدا کند.
 خلاصه که فعلا بخت چند مرکز 
همســریابی از طریق ســازمان 
تبليغات اسلامی و وزارت ورزش 
و جوانان برای راهنمایی پسران 
و دختران دم بخت، باز شــده و 
باقی مراکز هــم می توانند برای 
ادامــه فعاليت قانونــی هر چه 
ســریع تر اقدام کنند تا از قافله 

عقب نمانند.

حافظ

دلم ز صومعه بگرفت و خِرقِه سالوس
کجاست دیرِ مُغان و شرابِ ناب کجا

ســیراف در بنُِ آب/ در باغ های 
سرگردان مرجانی/ تاریخ بی قرار 

است/ در عمقِ خاطره.
منوچهر آتشی

اینجــا ســيراف اســت؛ کهن بندر 
خليج فارس، یکــی از مراکز تمدنی 
ایــران که بــرای قــرون متمادی، 
باشکوه ترین و آبادترین لنگرگاه این 
پهنه آبی بود. از زمان ساســانيان تا 
4سده پس از اسلام، سيراف رقيب 
نداشت. هم تاجران ممتازی داشت 
و هم عالمان بی نظيری؛ شهری که 
روزگاری از کشــتی های تجاری پر 

و خالی می شــد و محل آیند و روند 
تاجران و سياحان بود.

سيراف از جهان باستان تا سده های 
نخســت پس از اســلام، دست کم 
تــا زمانی کــه زلزلــه و ســونامی 
یک هفتــه ای ســال 367قمــری 
حياتش را به ممات برد، نگين دریای 
پارس و به قول مؤلــف حدودالعالم 
من  المشــرق الی المغرب »بازارگاهِ 
پارس« بود؛ شهری که از خليج فارس 
اعتبار یافت و به اوج اعتنا رسيد، حالا 
بندر کوچکی اســت و ميراث دار و 
ميراث برَِ آن پيشــينه رشک برانگيز 
و اعجاب آور. دیگر آن شــهر بزرگی 
که مسعودی و مقدسی و اصطخری 
و یاقوت حمــوی توصيف کرده اند، 
نيست. همان شهری که کشتی های 
اقيانوس پيما داشــت، با ناخدایانِ 
دریانوردی چون ســليمان سيرافی 
که ســفرهای درازمدت به چين و 

ماچين، کسب وکارشان بود.

سيرافِ امروز اما فرســنگ ها با آن 
ســيراف قدیم فاصلــه دارد. اصلا 
گویی کــه از جهانی دیگر اســت. 
مردمش دیگر به تجارت نمی روند. 
قایق هایشــان را به آب می اندازند تا 
بروند و ماهی صيد کنند. حالا از آن 
تاریخ، گوردخمه های باستانش مانده 
است و مســجد و بازار اسلامی اش. 
خودِ مردم اما افتخــار می کنند به 
اسلاف شان و می کوشند خلف خوبی 

برای آنان باشند.
و اما این تصویر از بلندای ســيراف و 
مشــرف بر خليج فارس بــا آن بيرق 
3 رنگ وطن، تمامش شــکوه است. 
سرشــار اســت از افتخــار. غروری 
دارد وصف ناشــدنی. قابی که باید به 
احترامش ایستاد، کلاه از سر برداشت 
و تعظيم کرد. و ما مگر چه داریم جز 

ایران و خليج فارس و سيراف.
* تعبیر منوچهر آتشــی درباره 

سیراف

حمیدرضا محمدینگاه
روزنامه نگار

شهر قرمز نداریم
همين ابتدا یک خبر خــوب در زمينه 
کاهش کرونا به شــما بدهيم؛ براساس 
اعلام مرکز روابط  عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشکی، دیگر هيچ شهری در وضعيت 
قرمز کرونایی نيست و تعداد شهرهای با 
وضعيت نارنجی از 39 به 9 شهر کاهش یافته است. باقی شهرها هم 
در وضعيت آبی و زرد به  سر می برند که تعداد شهرهای با وضعيت 
زرد از 235 به 213 و تعداد شهرهای با وضعيت آبی از 170 به 226 
شهر رسيده است. کاهش روند کرونا هم در کشور نوید بازگشت 
به زندگی عادی را می دهد؛ با ایــن همه، هنوز این ویروس به طور 
کامل از بين نرفته و همچنان لازم است که برخی موارد بهداشتی را 
رعایت کنيم؛ چون هنوز هم 609 نفر از بيماران مبتلا به کووید-19 
در بخش های مراقبت های ویژه بيمارستان ها، تحت مراقبت قرار 
دارند و این یعنی لازم است همچنان در مکان های شلوغ، ماسک 
بزنيم و واکسيناسيون را هم جدی بگيریم. آنطور که از آمارهای 
وزارت بهداشت پيداست، تاکنون 65 ميليون و 216 هزار و 279 
نفر در کشور دُز اول واکسن کرونا، 58  ميليون و 611 هزار و 931 
نفر دُز  دوم و 31 ميليون و 693 هزار و 727 نفر، دُز ســوم و بالاتر 
واکسن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده 

در کشورمان به 155 ميليون و 521 هزار و 937 دُز رسيده است.

خَیّرهای کوچک
خوبــی وطن مــان و مردمانــش این 
اســت که فارغ از هر ســنی، کمک به 
همدیگر جزو دین و آیين شــان است؛ 
پس جــای تعجبی ندارد اگــر برایتان 
بگویيم دانش آموزان یک مدرســه در 
شهر قدس، بانی خير خرید 3 دستگاه 
ویلچر برای دانش آموزان اســتثنایی شــده اند. البتــه غير از کار 
خير و خداپسندانه شان از همين ابتدای مســير نوجوانی، هنر و 
خلاقيت شان هم ســتودنی اســت. این خيران کوچک با آنچه از 
دست شــان بر می آمد و با راه اندازی پویش جمــع آوری درهای 
پلاستيکی این کار خداپســندانه را انجام داده اند. در این پویش 
با جمع آوری در بطری های پلاســتيکی، برای بازیافت پســماند 
و جلوگيری از آلودگی محيط زیســت، در قبــال تحویل درهای 
پلاستيکی، 3 عدد ویلچر تحویل گرفتند تا با اهدا کردن آنها موجب 
شادی معلولان بی بضاعت باشند. راستی شما هم اگر می خواهيد 
به همنوعان تان خير کثيری برسانيد و دلی را شاد کنيد، پيشنهاد 
می کنيم از خلاقيت ایــن دانش آموزان اســتفاده کنيد. درهای 
بطری های پلاســتيکی را دور نيندازید و آنها را جدا بگذارید و به 
مراکزی که در ازای این درهای پلاستيکی، برای معلولان ویلچر 
تهيه می کنند، تحویل دهيد و این رسم را بين خانواده و دوستان تان 
هم گســترش دهيد تا هم خدمتی به معلولان کرده و هم حافظ 

طبيعت عزیزمان باشيد.

کارآفرین خلاق
خبر خــوب دیگرمان این اســت که یک 
مخترع کاشــمری با اختراعش بر ارزش 
کينوا یا خاویار گياهی افزوده و توانســته 
عده زیادی را به سر کار ببرد. حسن وفایی، 
مخترع جوان روســتای »عشــرت آباد« 
کاشمر با اختراع دســتگاه پوسته گيری 
کينوا و یا همان خاویــار گياهی، علاوه بر ایجاد شــغل برای بيش از 
100 نفر به ویژه کشاورزان، موجب بهره مندی بسياری از مردم از این 
محصول سرشار از ویتامين شده است. کينوا یا »خاویار گياهی« نوعی 
دانه از خانواده اسفناج است که به عنوان یکی از سالم ترین خوردنی ها 
در سراسر جهان شناخته می شــود و یک منبع غذایی بی نظير شامل 
انواع ویتامين ها، آنتی اکســيدان ها، پروتئين و مواد معدنی است. اما 
دانه کينوا به صورت دانه های ریزی است که بعد از برداشت محصول، 
ابتدا باید پوسته رویی آن برداشته شود تا بتوان آن را مصرف کرد؛ در 
غير این صورت، به دليل تلخی بسيار پوسته رویی، این محصول قابل 
 استفاده نيست و این پوســته گيری کار سختی برای کشاورزان است. 
حسن وفایی جرقه این اختراع را یک دغدغه شخصی برای به هدر نرفتن 
محصولات کشــاورزی بيان می کند و می گوید:»حدود 5 سال پيش 
برای نخستين بار این محصول را در سردخانه مواد غذایی به صورت خام 
مشاهده کردم و از مسئول مربوطه اسم محصول و علت این حجم از آنها 
را در سردخانه به مدت طولانی سؤال کردم که علت آن را عدم  توانایی 
در فرآوری این نوع محصول عنوان کــرد. من به  دليل کار در کارخانه 
ریسندگی و آشنایی با دستگاه ریسندگی، مقداری از محصول را برای 
امتحان با یکی از دســتگاه های ریســندگی که عمل سایش را انجام 
می داد، برداشتم که خوشبختانه تا حدی موفق بودم. در ادامه تصميم به 
ساخت دستگاه تخصصی در این خصوص گرفتم و دستگاهی را طراحی 
کردم و ساختم که بتواند پوســته کينوا را جدا کند.« یکی از محاسن 
خاویار گياهی این است که در زمين های درجه 2 و 3 و زمين های شور 
هم به عمل می آید. اختراع جوان کاشــمری باعث شده تا کشاورزان 
 رغبت بيشتری به کاشت این محصول داشــته باشند. این محصول

4 برابر برنج کالری دارد و می تواند جایگزین آن  شود.

خوش خبر
خوش خبر

خوش خبر
خوش خبرخوش خبر

خوش خبر
خوش خبر

خوش خبر

بی تعارف و تکلف ، مثل 
همین متن کوتاهی که 
می بینید. ما منتظریم تا نوشته هایتان درباره 
مسائل روزمره، مشکلات و دغدغه هایتان را 
برای ما ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاریکاتور 
و طراحی هم هستید جایتان اینجا محفوظ 
اســت. متن یا طرح تان که آماده شد یک 
تماس  با شماره 23023636 بگیرید تا برای 

رساندنش به ما ، راهنمایی تان کنیم. 

فراخوان

امروز که همه  چيز شتابان 
تنزل می کند، با حســرت 
به یاد روزهایی می افتيم کــه اوضاع رو به ترقی 
داشت. آدم مبتذل و راضی باشــد بهتر است تا 
مفلــوک و فرهيخته. این را دیگر مــن نباید به 

شما بگویم.

کارلوس فوئنتس

زندانی لاس لوماس

بوک  مارک

زندگی ما با فرصت ها تعریف 
می شود؛ حتی فرصت هایی 

که از دست می دهيم.
دیوید فینچر

دیالوگ

مورد عجیب بنیامین باتن

جابر اسدی

آخر مصور

درباره بندر سيراف و به احترام روز ملی خليج فارس
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یکه تازی برقی ها در جهان نمایشگاه کتاب؛ کمک به اقتصاد نشر
ناشران در آستانه سی وچهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران از آمادگی خود 

و دغدغه هایشان می گویند
با پیش بینی افزایش ۳۵درصدی فروش خودروهای برقی در جهان تا چند ماه آینده، 

ایران باید سرعت خود در جایگزینی سوخت های فسیلی راتندتر کند 

نکته

محسن نامور، مداح جوانی که کاهش آسیب های اجتماعی، بخشی از دغدغه اوست 

نسبت به درد دیگران، بی تفاوت نباشیم 
محســن نامور از جوانان جنوب شهر 

است که علاقه به اهل بیت)ع( او 
را به سمت مداحی کشاند و در 
برنامه های مختلف تلویزیونی مداحی می کند. 
صدای مداحی او سال هاست که پیشواز اپراتورهای 

تلفن های همراه شــده و البته تیتراژ پایانی 
مســتند مدافعان حرم هم با نوای پخش 
می شود. البته دلیل اصلی گفت وگوی ما با 
او موضوع دیگری است. چند سالی است 

که به همراه گروهی از جوانان شــهرری و 
خانی آبادنو فعالیت هایــی با هدف کاهش 

آسیب های اجتماعی انجام می دهد و می گوید: 
باید شور و شعور حسینی را در عمل هم نشان 
دهیم و نسبت به درد دیگران بی تفاوت نباشیم.

»برای انجام یا مشارکت در کار خیر نیاز به صرف 
هزینه زیادی نیست؛ همین که اراده کنید و در راه 
خیر قدم بردارید خداوند خودش کمک می کند و 

راه را برایتان باز خواهد کرد.« محسن نامور این جمله را می گوید 
و ادامه می دهد:»دیدن کارتن خواب ها در کوچه  و پس کوچه های 
تهران و به خصوص مناطق پایین شهر آزار دهنده است و این 
موضوع وقتی بیشــتر ناراحت مان می کند کــه از نزدیک با 
آنها گفت وگو می کنیم و متوجه می شویم برخی از آنها افراد 
تحصیل کرده ای هستند که از راه مراودات نادرست یا 
بهتر است بگویم از راه دوستی با رفیق نارفیق به این 
راه کشیده شده اند. به همین خاطر همراه 7نفر از 
دوستانم تصمیم گرفتیم در کارهای خیر و کمک 
به نیازمندان مشارکت کنیم. گروه جهادی را با 
نام شهید حاج قاسم سلیمانی ثبت کردیم. یکی 
از کارهای ما تهیه اقلام خوراکی با کمک خیران 
برای نیازمندان است. این اقلام به صورت بسته های 
مواد غذایی یا کارت هدیه اســت که به خانواده های 
نیازمند اهدا می شــود. کار بسیار پسندیده ای است 
که هر فرد نیکوکار می تواند به صورت شــخصی یا از 
طریق اهدای مبلغی به مساجد و مراکز نیکوکاری در 

آن  مشارکت کند.« 

هدیه حال خوب به دیگران
محسن نامور همراه با دوستانش به دنبال راهی بود که چگونه به 
افراد کارتن خواب یا آلوده بــه مواد مخدر کمک کند؟ او ماجرای 
کمک به این افراد را اینگونــه برایمان تعریف می کند:»این افراد 
جا و مکانی نداشــتند و در کوچه و خیابان با سر و شکلی آلوده 
می چرخیدند؛ در قدم اول با آنها صحبت کردیم که اگر جایی به 
شما پیشنهاد کنیم حاضرید برای استحمام یا اصلاح سرو صورت 
با ما همکاری کنید؟ بیشــتر آنها از این پیشــنهاد ما خوشحال 
شدند چون نه پول رفتن به حمام و آرایشگاه را داشتند و نه کسی 
حاضر می شد آنها را به محل عمومی راه بدهد. بعد با چند تن از 
خیران صحبت کردیم و آنها داوطلب شــدند برای اصلاح موی 
آنها مشارکت کنند. خوشــبختانه هیأت امنای مساجد بازار هم 
موافقت کردند تا در مساجد را تا غروب باز نگه دارند و به این افراد 
اجازه دهند که از سرویس بهداشتی مساجد استفاده کنند. اینها 
قدم های کوچکی بود که برداشــتیم. حس و حال خوبی است 
وقتی ببینید توانسته اید به کسی کمک کنید. البته ما به دنبال 
هدف های بزرگ تری بودیم که اگــر چه تاکنون همه آن محقق 
نشده اما ناامید نشده ایم. یکی از اهداف ما کمک به ترک اعتیاد این 
افراد است و در این زمینه هم خداروشکر چندین جوان را از دام 
اعتیاد نجات داده ایم. افرادی که معتاد می شوند و ترک می کنند 
نیازمند شرکت در کلاس های مشاوره هستند، نیاز به شغل دارند 
و باید بتوانند درآمدی داشته باشند و مشغول کار شوند. باید این 
مهارت و اعتمادبه نفس را داشته باشند تا بتوانند در مقابل وسوسه 

افراد سودجود مقاومت کنند و دوباره به مواد مخدر آلوده نشوند. 
رسیدگی به وضعیت بهداشتی افراد معتاد و کارتن خواب، اطمینان 
از سلامت آنها از لحاظ بیماری های واگیردار یا حتی کمک به ترک 
اعتیاد آنها قدم های خیر و کوچکی است که برداشته ایم. بی تردید 
همکاری و مشــارکت گروه های جهادی بــا همدیگر و حمایت 

مسئولان می تواند منجر به کاهش آسیب های اجتماعی شود.« 

افتخار مداحی برای حضرت زینب س 
بیشــتر نواهای مداحی های نامور در وصــف صبوری حضرت 
زینب)س( و دلاوری های مدافعان حرم است. نامور درباره ارادتش 
به حضرت زینب)س( می گویــد: » با تمام وجود عرض می کنم 
وقتی که از حضرت زینب)س( و حضرت رقیه)س( اشــعاری 
می خوانم احســاس غرور می کنم که لیاقتی نصیبم شــده که 
برای این بزرگواران می خوانم. همه خیر دنیا و آخرت پای سفره 
اهل بیت)ع( است. در زندگی ســعی کرده ام از شهدا الگو بگیرم 
و آنها را ســرلوحه زندگی خود قرار دهم. از سال 1۳8۳روحانی 
شهید مدافع حرم حاج محمد پورهنگ مشوق اصلی من در مسیر 
خدمتگزاری به اهل بیت)ع( و شهدا بودند. چند سالی می شود که 
بیشتر برای شهدای مدافع حرم مداحی می کنم. چون احساس 
می کنم بهتر با آنها ارتباط برقرار کرده ام. شهیدان مدافع حرم از 
2جهت برای ما ارزشمند هســتند، یکی از این جهت که شهید 
راه حق و دفاع از حریم اهل بیت)ع( و آل الله هستند و از طرف دیگر 

شهادت آنها در غربت است و مظلومانه به شهادت می رسند.«

گزارش2

 مروری بر کتاب»به سوی شلمچه« 
به قلم سعید پورداراب و نبی کریمی

۲۲ روز نبرد مداوم در 
عملیات بیت المقدس

8 ســـــــال دوران 
دفاع مقدس، از مقاطع 
مهم و سرنوشت ساز 
در تاریــخ معاصــر 
ن  مــــا ر کــشـــو
محسوب می شود که با 
بسیاری از رویدادهای 
سیاســی و اجتماعی 
گره خــورده و برای 

تجزیه و تحلیل وقایع گوناگــون آن دوران به 
منابع مستند و تاریخی و همچنین تاریخ نگاری 
منظم و مدون نیاز است. در این راستا، از زمان 
پایان گرفتن جنگ تحمیلــی حکومت بعثی 
عراق علیه جمهوری اســلامی ایــران به بعد، 
برای ثبــت جوانب مختلف ایــن تجربه مهم، 
به ویژه ابعاد تاریخی نظامی آن، تلاش گسترده 
و فزاینده ای در کار بوده و هست که حاصل آن، 
تهیه و تدوین منابع پژوهشی متعدد در حوزه 
تاریخ نگاری جنگ اســت. »مرکز مطالعات و 
تحقیقات جنگ« وابســته به سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی و »گروه نگارش تاریخ نظامی 
ارتش« وابســته به ارتــش، 2 مرکز عمده ای 
هســتند که بار اصلی این بررسی ها را برعهده 
دارند و حاصل تلاش های آنها در مقایســه با 
کل فرایند تاریخ نگاری در ایران معاصر و آثار 
آن در حاصل درخور توجهی است. همچنین 
از بخش های فعــال در تاریخ نــگاری جنگ، 
می توان به مرکز پژوهش هــای دفاع مقدس 
نیروی زمینی ارتش اشاره کرد که آثار تالیفی 
متعددی تابه حال تهیه و منتشــر کرده است. 
یکی از این آثار، کتاب »به ســوی شــلمچه« 
تألیف امیران ســرتیپ دوم بازنشســته ستاد 
سعید پورداراب و سرتیپ دوم بازنشسته ستاد 
نبی کریمی از فرماندهان دوران دفاع مقدس 
اســت که بــه حــوادث جنــگ تحمیلی در 
اردیبهشت ماه ســال 1۳۶1 می پردازد. کتاب 
حاضر، جلد بیست و یکم از مجموعه کتاب های 
»تقویم تاریخ دفاع مقدس« است که از سوی 
انتشارات مؤسسه مرکز اسناد انقلاب اسلامی 
چاپ و منتشــر شــده اســت. در این کتاب، 
بهره گیــری مؤلفان از انبوه منابع اســنادی و 
سایر نشریات و خبرگزاری ها تصویری بسیار 
روشن از روند جنگ، چگونگی تهاجم دشمن 
و دفاع ارتش جمهوری اسلامی ایران از میهن 
اسلامی به دســت می دهد که نظیر آنها را در 
کمتر منبعی می توان یافــت. مقطع تاریخی 
اردیبهشــت ماه ســال 1۳۶1 در جبهه های 
خوزستان و در عملیات بیت المقدس نبردی 
سرنوشت ساز طراحی شــد. رزمندگانی پای 
کار آمدند که پــس از پیــروزی در عملیات 
فتح المبین از روحیه بســیار قــوی و بالایی 
برخوردار بودند. در چنین شــرایطی بود که 
دوباره پیروزی حق بر باطــل را رقم زدند. در 
منطقه  عملیاتی جنوب فعالیت شــبانه روزی 
رزمنده ها به وضــوح دیده می شــد؛ چرا که 
رزمندگان ایران اسلامی خود را برای عملیاتی 
بزرگ تر آماده و مهیا می کردند، جابه جایی ها و 
نقل و انتقالات نیروها در دهه اول اردیبهشت 
کامل شــد و همه  چیز برای حمله ســنگین 
دیگری به دشــمن و انهدام و بیــرون راندن 
آنها از سرزمین های مقدس ایران اسلامی در 

خوزستان آماده شده بود.
 در جاده ها این تابلوها دیده می شــد: خرمشهر 
ما می آییم، خرمشــهر آزادی ات نزدیک است؛ تا 
کربلا ۳ تکبیر دیگر، لبخند بزن رزمنده.... به راستی 
که اردیبهشــت ماه ســال 1۳۶1 ماه پرتحرک و 
پرتلاش و فراموش نشــدنی بود. همه  مسئولان، 
فرماندهان و رزمندگان اســلام شب و روز تلاش 
می کردند تا تمام امکانات لازم برای عملیات بزرگ 
بیت المقدس آمــاده و به پای کار آورده شــود تا 
اردیبهشت ما اردیبهشت جهنم ارتش بعثی عراق  
شود. وقتی به دنبال استفاده از موفقیت در عملیات 
فتح المبین با رمز یا علی بن ابیطالب)ع( عملیات 
بیت المقدس در ساعت۳0 دقیقه بامداد مورخ دهم 
اردیبهشت ماه سال 1۳۶1با 4 قرارگاه قدس، فتح، 
نصر و فجر با 7لشکر و ۵ تیپ مستقل از نیروهای 
ارتشی، سپاهی و بسیجی حمله  رزمندگان اسلام 
به ارتش بعثی عراق شروع شد؛ تا پایان ماه نبردی 
سنگین و طولانی و بسیار دشوار 2۶ روز به صورت 
شبانه روز ادامه داشت و هر روز و هر شب آن برگ 
زرینی بــر افتخارات نیروهای مســلح و برتاریخ 
دفاع مقدس آفریده شد. کتاب»به سوی شلمچه« 
22 روز نبرد مداوم و هدایت عملیات بیت المقدس 
در مرحله  یکم، مرحله  دوم و مرحله  سوم تا رسیدن 
به گلوگاه شلمچه و دروازه های خرمشهر را بیان 
می کند؛ نبردی که در گستردگی منطقه عملیات، 
سرعت در عملیات و مدت عملیات و دستاوردهای 
آن به خصوص نتایج درخشان سیاسی و نظامی ای 
که به دســت آمد قابل مقایســه بــا هیچ یک از 
عملیات ها نبــود. پیروزی رزمندگان اســلام در 
جبهه ها باعث شده بود که مرحوم حجت الاسلام 
هاشمی رفسنجانی )رئیس وقت مجلس شورای 
اســلامی( در مصاحبه ای از پیشنهادهای هیأت 
صلح منتخب کنفرانــس اســلامی را اعلام و با 
قدرت بگوید: مراکزی هســتند که مایل نیستند 
ایران با پیروزی مطلق از این جنگ بیرون بیاید یا 
تلاش می شود اینکه صدام را در حالت نیمه جان 
حفظ کند... در بین هیأت ها کسانی هستند که 
می خواهند جنگ تمام بشود و این همان چیزی 
است که ما هم می خواهیم. ما هم طالب آنیم که 

جنگ تمام بشود، منتهی با حق.

علی الله سلیمییادداشت
روزنامه نگار

پشت غول کنکور را به خاک می مالیم
گفت وگو با مسئول گروه جهادی »سلمان« که اپلیکیشن آموزشی جالبی ساخته اند

رضا کلهر که به همراه همسرش و حدود ۵00نفر 
از دوســتان جوانش برنامه ای بــرای آموزش و 
آمادگی دانش آموزان برای کنکــور آماده کرده 
و آن را پشــتیبانی می کند 2ســال قبل از سوی 
کمیته امداد امام خمینی)ره( بــرای حمایت از 
دانش آموزان کنکوری تحت پوشش این مجموعه 
دعوت شــد. نتیجه این دعوت قبول شدن حدود 
700دانش آمــوز از بیــن 2000دانش آموز در 

دانشگاه های دولتی بود.
کلهر می گوید: »امســال 84000نفر دانش آموز 
تحت پوشش کمیته امداد از سراسر ایران بزرگ 
داریم که شــامل دانش آمــوزان پایه های دهم، 
یازدهم و دوازدهم می شــوند و قصد داریم آنها 
را برای شــرکت در کنکور آمــاده کنیم. زمانی 
که قرار بود کار را با کمیته امداد شــروع کنیم با 
توجه به قیمت گزاف کتاب های تســت و کنکور 
و تعداد بــالای دانش آمــوزان، تصمیم گرفتیم 
راه دیگری برای آموزش پیــدا کنیم؛ بنابراین با 
تکنولوژیست های آموزشی مشورت کردیم و به 

این نتیجه رسیدیم که مثل کشورهای فنلاند و 
ژاپن که همه چیز را در بستر فضای مجازی حل 
می کنند ما هم با هزینه کمتر و البته مصرف کاغذ 
کمتر می توانیم اپلیکیشنی تدوین کنیم که در آن 
تمام بسترهای آموزشی مورد نیاز یک کنکوری 

وجود داشته باشد.«

برنامه ای برای همه دانش آموزان
یک کنکوری به چه نیاز دارد؟ بــه درس نامه، به 

تست های فراوان، به مدرسینی که آن تست ها را از 
راه های تشریحی و تستی حل کنند و توضیح دهند 
و البته به مشاوری که برای دانش آموز برنامه ریزی 
درسی کند و در مسیر درس خواندن برای کنکور 
همراهش باشد. مســئول گروه جهادی سلمان 
می گوید: »ما تمام کتاب هــای کنکور موجود در 
بازار را بررسی کردیم و مثلا دیدیم در علوم انسانی 
انتشاراتی که بیشترین تعداد تست ها را دارد بین 
1۶000تا 21000تست دارد. ما تصمیم گرفتیم 

برای اینکه بچه هایمان دسترســی به تست های 
فراوانی داشته باشند ۳2000تست برای هر درس 
تولید کنیم. این تست ها با همکاری انجمن های 
معلمان تهیه شــد بدون اینکه ریالی پول خرج 
شود چون وقتی آنها متوجه می شــدند این کار 
خیرخواهانه است بی هیچ چشمداشتی پای کار 
می آمدند. ســپس بهترین مدرســین و معلمان 
تک تک این تســت ها را با روش های تشــریحی 
برای دانش آموز توضیح دادند و همچنین انتخاب 
گزینه درست و رد شــدن گزینه های دیگر را هم 
کاملا تشــریح کردند. من تضمیــن می کنم که 

هر اگر هر معلمی، هــر مدیری و 
مســئولی در هر جای ایران 
بخواهد از این اپلیکیشــن 
اســتفاده کند، ما تمام این 
بسته های آموزشی را رایگان 

اختیــارش  در 
می گذاریــم تا 
فراگیر شــود 
و همــگان از 

عدالت آموزشی حداقل در زمینه کنکور برخوردار 
باشــند. حتی حاضرم مالکیت ایــن برنامه را به 
آموزش وپرورش بدهم و مســئولیت به روزرسانی 
آن را هم به عهده بگیرم؛ به این نیت که بازار مافیای 
کنکور را از ریشه بخشکانیم و نابود کنیم تا همه 
بتوانند از یک ســطح آموزش عادلانه برخوردار 
باشند. اگر آموزش پیشــرفت کند و بچه های ما 
رشد کنند، همه پیشــرفت می کنیم و بسیاری از 

مشکلات مان حل می شود.«

جهادگرانی از سراسر ایران
بسیاری از افراد دوست دارند در گروه های جهادی 
فعالیت خیرخواهانه داشته باشــند اما به دلایلی 
نمی توانند به روستاها و شــهرهای مختلف سفر 
کنند و همیشه در حسرت خدمت به مردم هستند. 
مسئول گروه جهادی سلمان از همه این افراد دعوت 
می کندتا  با شرکت در کلاس های آنلاین آموزش 
مشــاوره به دانش آموزان را از هر نقطه ای از کشور 
که هســتند، حامی دانش آمــوزان کم برخوردار 
شوند و در این کار جهادی و خیر شریک باشند. 
او می گوید: »تعداد زیادی از افرادی که علاقه مند 
به کارهای جهادی هســتند )مثــل خانم های 
خانه دار تحصیلکرده( برای مشــاوره و حمایت 
دانش آموزان آموزش داده می شوند و هرکدام 
بین ۳0تا ۵0دانش آمــوز را حمایت می کنند و 
هر روز با آنها در تماس هستند. همچنین تعداد 
بسیاری معلم بازنشسته در جمع مان داریم که با 

کمترین دستمزد در این پروژه 
به ما کمک می کنند و همه اینها 
از لطف خداوند مهربان است.«

باافتخار،یکبچهروستاییام
رضا کلهر این موفقیت و گشایش را مدیون پدر و مادرش اســت که از کودکی خدمت به روستاییان را به او 

آموخته اند و می  گوید: پدر و مادرم معلم بودند. آنها با اینکه همیشه امکان زندگی در شهر را داشته اند، انتخابشان 
زندگی در روستا بود. همین الان هم پدرم با اینکه می تواند بازنشسته شود اما همچنان در روستا خدمت می کند. 
من از اول خادمی روستاییان و عشایر را از پدر و مادرم آموختم. خودم تا کلاس پنجم در یک مدرسه روستایی 
تحصیل کردم و به خاطر همین کاملا با فضای آموزشی و فرهنگی روستا آشنا هستم. همیشه و همه  جا با افتخار 
می گویم که یک بچه روستایی هستم. او همچنین تشکر ویژه ای از همسرش که مهندس برق است و همواره 

همراه و حامی او در این پروژه بوده است می کند.

مکث

چنان با شوق و ذوق از پروژه اش تعریف می کند، گویی از فرزندش می گوید. با 
هر جمله ای که به زبان می آورد چشمانش برق می زند و برافروخته تر می شود. 
سال هاست مسئولیت گروه جهادی »سلمان« را به عهده دارد و همراه یاران 
جوانش دستگیر نیازمندان روستاهای مختلف استان قزوین است. می گوید: 
»تمام افتخارم این است که از کودکی در روستا بزرگ شده ام و یک روستایی 
به حساب می آیم و این بسیار به من کمک می کند که ساکنان روستاها را با تمام 

وجود درک کنم و در خدمتشان باشم.« با رتبه تک رقمی پا به دانشگاه بین المللی 
امام خمینی)ره( گذاشت و همیشه از مافیای حاکم بر کنکور شکایت داشت؛ تا 
اینکه تصمیم گرفت آستین همت را بالا بزند و در راستای عدالت آموزشي گام 
بردارد. با امکانات اندک نخستین تلاش هایش را  در شهر قزوین آغاز کرد و 
فیلم هایی برای آموزش مباحث درسی و رفع اشکال کنکوری ها ضبط کرد و 
به صورت رایگان در اختیار دانش آموزان کم برخوردار گذاشت. رضا کلهر، جوان 
28ساله ای است که تمام هم و غم خود را برای حمایت از دانش آموزانی گذاشته 
است که امکان برخورداری از کلاس ها و کتاب های گرانقیمت کنکور را ندارند 
و قصد دارد با غول مافیای کنکور مبارزه کند. »سلمان« مخفف »ساز و کار لغو 

محدودیت های آموزشی نیروهای انقلابی« است.

مهدی صیاد شیرازی:
کیفیت شهادت پدرم 

نمونه بارز مردمی بودن 
ایشان بود

مهدی صیادشیرازی، فرزند 
صیادشیرازی  علی  شهید 
در همایش علمی پیرامون 
شــخصیت ایــن فرمانده 
شهید با بیان اینکه ایشان 
ابعاد شــخصیتی مختلفی 
داشتند، بیان کرد: »در عرصه 
ولایتمداری ارادت خاصی 
نسبت به امام زمان)عج( و 
رهبر معظم انقلاب اسلامی 
داشتند به نحوی که با فرمانده 
معظم کل قوا رابطه بســیار 
نزدیکی وجود داشت.« وی 
با اشــاره به اینکه کیفیت 
شهادت ناجوانمردانه پدرش 
حکایــت از مظلومیت او 
دارد، گفت: »پدرم همواره 
سعی داشــت کار را برای 
رضای خداوند انجام دهد به 
همین دلیل کیفیت شهادت 
پدرم را می توان نمونه بارز 
مردمی بودن ایشــان ذکر 
کرد، زیرا ضــارب پدرم به 
بهانــه دادخواهــی اقدام 
تروریستی خود را انجام داد 
و این  نشــان می دهد که به 
حل و فصل مشکلات مردم 
اهمیت ویژه ای می داد؛ البته 
این ویژگی را در محل خدمت 
هم داشتند بدین صورت که 
برای رفع مشکلات پیرامون 
خدمت سربازان اهتمام جدی 

داشت.«

آخرین جملات شهید 
مدافع حرم به فرزندانش

اسلحه من زمین نماند 

شــهید علیزاده در آخرین 
جملاتی که برای فرزندانش 
به یادگار گذاشته، آنچه را که  
برایش با ارزش تر بود، پیش 
از شهادت وصیت می کند. 
مدافــع حرم عباســعلی 
علیزاده، جانباز 2۵ درصد 
بود که وقتی شنید در سوریه 
چه بر مــردم اش می گذرد، 
نتوانست بی تفاوت باشد و باز 
لباس جهاد در راه خدا را بر تن 
کرد و عازم سرزمین شام شد. 
1۰ مهر سال ۹۴ نخستین باری 
بود که عباسعلی اعزام شد و 
خدا اینطور برایش خواسته 
بود که به تاریخ 2۹ آذر همان 
سال در منطقه عملیاتی ویژه 
جاده خان طومان مزد جهادش 
را بگیرد و برای همیشــه 
روزی خــور درگاه حضرت 
حق شود. این شهید عزیز 
در جملات آخــری که برای 
فرزندانش به یادگار گذاشته 
آنچه برایش باارزش تر بود 
را وصیت می کند. وی پشت 
بی ســیم می گوید: »سینا 
جــان دنیا بــرام کوچیک 
شده، باباسینا جان اسلحه 
من زمین نمونه، بابا ندا جان 
دخترم شب عروسیت میام 
پیشت، باباجان نداجان چادر 
مادرمون حضــرت زهرا رو 

سرتون نگه دارین.«

ساخت فیلم سینمایی 
دوران دفاع مقدس با 

نقش آفرینی هنرمندان 
لرستانی

فرمانــده ســپاه حضرت 
ابوالفضل)ع( لرســتان از 
تفاهمنامه ساخت مستند بین 
سپاه استان و مؤسسه روایت 
فتح خبر داد. سردار مرتضی 
کشکولی در جلسه قرارداد 
ساخت فیلم سینمایی درباره 
دوران دفاع مقــدس ویژه 
کنگره ۶۵۴۴ شهید استان 
لرســتان و نقش رزمندگان 
لرســتان در عملیات های 
حاج عمران وکربلای۴و۵ با 
مؤسسه روایت فتح، اظهار 
کرد: »به موجب این قرارداد 
بــا ســوژه یابی کارگروه 
فیلم  یک  مستند ســازی  
سینمایی از نقش رزمندگان 
لرســتان در عملیات های 
کربلای ۴ و ۵ و چندین مستند 
فاخر هم ساخته می شود. این 
فیلم سینمایی با نقش آفرینی 
هنرمندان لرستان و مجموعه 
روایــت فتح در شــهرک 
ســینمایی دفاع مقدس در 

تهران ساخته می شود.«

پیروزه روحانیونگزارش
روزنامه نگار
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نمایشگاه کتاب؛ کمک به اقتصاد نشر
ناشران در آستانه سی وچهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران از آمادگی خود و دغدغه هایشان می گویند

دریچهفلسفه

داستان
خبر

تأملی در تتبعات مونتنی
نشســت »تأملــی در تتبعــات 
مونتنی« سه شنبه ۱۲اردیبهشت 
ساعت۱۶ به مناســبت چهلمین 
روز درگذشــت اســتاد احمــد 
ســمیعی گیلانی با حضــور لاله 
قدک پور، مسعود زنجانی و حسین 
حســینی در مرکز فرهنگی شهر 
کتاب برگــزار می شــود. کتاب 

تتبّعات با برگردان احمد سمیعی گیلانی و به همت انتشارات 
نیلوفر منتشر شده اســت. »میشــل دو مونتنی« از بارزترین 
فیلسوفان و نویسندگان دوران رنسانس قرن شانزدهم فرانسه 
اســت که در تثبیت مقاله به عنوان یک ژانر ادبی نقش بســیار 
مهمی ایفا کرد. مقالات مونتنی انقلابی در ادبیات ایجاد کرد و 
بر نویسندگان نام آشنای بسیاری تأثیر مستقیم گذاشت که از 
آن میان می توان به ژان ژاک روسو، فرانسیس بیکن، ویرجینیا 
وولف، ایزاک آسیموف و کارل مارکس اشاره کرد. این نشست در 
خیابان شهید بهشتی، خیابان شهید احمد قصیر )بخارست(، 
نبش کوچه سوم برگزار می شــود. علاقه مندان می توانند این 
نشســت را همزمان از صفحه اینســتاگرام این مرکز به نشانی 

Ketabofarhang پیگیری کنند.

 10اردیبهشت؛ آخرین فرصت
برای حضور در نمایشگاه کتاب 

مدیر کمیته ناشران داخلی سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی 
کتاب تهــران گفت: ناشــران متقاضی حضور در ایــن دوره از 
نمایشــگاه تا پایان روز یکشــنبه )دهم اردیبهشت ماه۱۴۰۲( 
ثبت نام خود برای حضور در این رویــداد را نهایی کنند. امین 
کمالوندی در گفت وگو با ستاد خبری سی وچهارمین نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران بیان کرد: خوشــبختانه این دوره نیز 
با استقبال مناسب ناشران مواجه شــد. همچنین این امکان و 
فرصت برای ناشران فراهم شده اســت تا با مراجعه به سامانه 
ketab.ir ثبت نام و حضور خود در این دوره از نمایشگاه را نهایی 
و مبلغ تعیین شده در آیین نامه را واریز کنند. کمالوندی ادامه 
داد: فعالیت های آماده سازی مطابق زمانبندی از قبل تعیین شده 
پیش می رود و همکارانم پس از بررسی همه جوانب به ایده های 
ساختاری جدیدی برای برپایی هرچه شکوهمندتر نمایشگاه 
کتاب تهران رسیده اند.  ســی وچهارمین نمایشگاه بین المللی 
کتاب تهــران ۲۰ تــا ۳۰ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۲ در مصلای 
 ketab.ir امام خمینــی)ره( و همزمان به صورت مجــازی در 

 برگزار خواهد شد.

ذهن مکانیکی
کتــاب »ذهــن مکانیکــی« 
نوشــته »تیم کریــن« را مینو 
زمانفر و احمد لطفی به فارسی 
برگردانده اند و با ویرایش مصطفی 

ملکیان به تازگی منتشر شده است. ذهن انسان چگونه می تواند 
جهان خارج را بازنمایی کند؟ فکر چیست و آیا مطالعه علمی آن 
ممکن است؟ آیا باید ذهن را نوعی ماشین تلقی کنیم؟ آیا ذهن 
کامپیوتر است؟ آیا کامپیوتر می تواند فکر کند؟ تیم کرین بدون 
فرضیه هیچ دانش پیشینی در فلسفه و رشته های مرتبط با آن، 
پای در راه پاسخ دادن به این پرسش ها می نهد. ذهن مکانیکی، 
از زمان نخستین چاپ، برخی از مهم ترین نظرات فلسفه معاصر 
ذهن را معرفی کرده اســت. کرین نظرات بنیادینی را توضیح 
می دهد که بر هر ۳حوزه فلســفه ذهن، هوش مصنوعی و علوم 
شناختی تأثیرگذارند: چیستی مســئله ذهن - بدن؛ چیستی 
کامپیوتر و چگونگی کار با آن؛ چیستی فکر و شرایط تحقق فکر 
در کامپیوتر یا ذهن. ذهن مکانیکی اثری است مفهومی و برای 
آنهایی که فلسفه ذهن، فلسفه روانشناسی یا روانشناسی شناختی 
می خوانند یک خواندنی ضروری اســت. نشــر نــو این کتاب 

۴۴7صفحه ای را به بهای ۲۰۰هزار تومان منتشر کرده است.

درک یک پایان
ایــن رمــان، داســتان مردی 
میانسال را روایت می کند که در 
حال دســت و پنجه نرم کردن با 
گذشته ای است که سابقا هرگز 

روی آن تفکر و تعمق نکرده است؛ تا اینکه صمیمی ترین دوستان 
کودکی اش، یکی از آنها از گور و دیگری که همیشــه و همه جا 
حضور دارد، با حس انتقام به زندگی او باز می گردند. تونی وبستر، 
شخصیت اصلی این رمان، در این فکر بود که با ساختن زندگی 
جدیدی برای خود، همه اتفاقات گذشته را پشت سر گذاشته است 
و زندگی مشترکش با طلاقی مسالمت آمیز و زندگی حرفه ای اش 
با بازنشستگی زودهنگام به سرانجام خوبی رسیده است. اما تونی 
با میراثی مرموز از گذشته روبه رو می شود که او را وادار می سازد تا 
درباره چیزهای زیادی تجدید نظر کند. او همچنین مجبور می شود 
باورش را از ماهیت وجودی و جایگاه خود در جهان اصلاح کند. 
رمان »درک یک پایان« رمانی بسیار جذاب با ژرفایی احساسی و 
روان شناختی خیره کننده ای است که خواننده را ترغیب می کند، 
بی وقفه داستان را دنبال کند. نشــر نو »درک یک پایان« نوشته 
»جولین بارنز« را با ترجمه حسن کامشاد در ۲۱۲صفحه به بهای 

۱۰۰هزار تومان به چاپ شانزدهم رسانده است.

   تهیه کتاب هایی که اولویت دارند
برای ناشــرانی که کتاب های متعددی در حوزه های گوناگون منتشر می کنند 
همیشه مخاطبانی هم وجود دارند که با عشق و علاقه سراغ این آثار می آیند و 
موانعی مانند گرانی کتاب، تنها می تواند تعداد انتخاب های علاقه مندان یا همان 
خریداران کتاب را محدود کند. به بیان دیگر، یک علاقه مند واقعی کتاب ممکن 
است برای مناسبت  های فرهنگی خاص مانند ایام برگزاری نمایشگاه کتاب تهران، 
چندین کتاب از میان انبوه کتاب های مورد علاقه خود را فهرست کرده باشد که 
در زمان نمایشگاه تهیه کند، اما مواجه شدن با مانعی به عنوان گرانی کتاب، تعداد 
کمی از آن فهرست بلندبالای خود را به هر حال خریداری می کند. مرتضی کاردر، 
مدیرعامل انتشارات هرمس که خود از کارشناســان خبره کتاب و همچنین 
علاقه مندان واقعی دنیای کتاب اســت، با یادآوری این موضوع می گوید: »از 

اینکه به خاطر گرانی کتاب، قدرت خرید علاقه مندان به کتاب پایین آمده 
تردیدی نیست، اما نمایشگاه کتاب همیشه فرصتی برای حضور در یک 
رویداد بزرگ فرهنگی است که ناشران را با خریداران کتاب و همچنین 

مولفان و دست اندرکاران بازار نشر را با انبوه علاقه مندان به کتاب و کتابخوانی 
از نزدیک آشــنا می کند و کمکی هم به چرخه  اقتصاد نشر است. آنها با 

انتظارات و دغدغه های همدیگر آشنا می شوند و همین مسئله 
می تواند در آسیب شناسی حوزه نشر و حتی بازار کتاب 

و مخاطبان مؤثر باشد. از سوی دیگر، هر مخاطب 
یا خریداری که به نمایشگاه کتاب می آید، به 
هر حال بخشی از کتاب های مورد نظر خود 
را با استفاده از تخفیف های ایام نمایشگاه 

تهیه می کند. حالا ممکن اســت نتواند همه آن 
کتاب هایی را که از قبل فهرســت 

کرده بود تهیه کند، اما آن تعداد 
را کــه برایــش در اولویت 

هستند، تهیه می کند.«

   هنوز تورم به طور کامل به بازار کتاب نرسیده است
مدیرعامل انتشارات هرمس می گوید: هنوز آن تورمی که در برخی ازکالاها در جامعه ایجاد 
شده به بازار کتاب نرسیده و قیمت کتاب در مقایسه با برخی کالاها رشد کمتری داشته 
است. با این حال، او  اعتقاد دارد، مخاطب کتاب هم یک قدرت معینی در خرید دارد و باید 
همواره هوای مخاطب را داشت. پیشنهاد کاربردی این فعال حوزه نشر هم این است که 
اگر مسئولان فرهنگی یارانه ای برای کتاب درنظر می گیرند بهتر است این یارانه به طور 
مستقیم به مخاطب کتاب تعلق گیرد تا در نهایت سود آن به همه فعالان حوزه کتاب برسد؛ 
چون وقتی قدرت خرید مخاطب کتاب بالا می رود، طبعا میزان فروش کتاب هم بالا می رود 
و آن انتظار همیشگی رونق بازار کتاب محقق می شود. به گفته مرتضی کاردر، انتشارات 
هرمس امسال با بیش از 5۰۰عنوان کتاب به نمایشگاه بین المللی کتاب تهران 
می آید که ۳۰عنوان از آنها چاپ اول )در فاصله نمایشگاه سال قبل تا نمایشگاه 
امسال( است و در روزهای برگزاری نمایشگاه کتاب هم 7 یا8 عنوان کتاب چاپ 
اول به نمایشگاه می رسد و برنامه هایی هم برای رونمایی از این آثار در نمایشگاه 

تدارک دیده شده است.

   برای شرکت در نمایشگاه آماده می شویم
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران همیشه فرصتی برای بسیاری از ناشران است که از نزدیک با مخاطب کتاب آشنا شوند و 
سلیقه، انتظارات و حتی انتقادات آنها را از نزدیک دریافت و برای ادامه کار خود مدنظر داشته باشند. احمد تهوری، مدیر 
انتشارات آفتابکاران با اشاره به این موضوع می گوید: »انتشارات آفتابکاران از زمان تاسیس همواره کوشیده از فرصت 
حضور در نمایشگاه کتاب تهران استفاده کند و با شرکت در این رویداد بزرگ فرهنگی، علاوه بر عرضه کتاب های 
تولیده شده از سوی این نشر، با مخاطبان کتاب به شکل حضوری دیدار و از نظرات آنها در بخش های گوناگون 
بهره مند شود؛ برای همین، امسال هم برای شرکت در این نمایشگاه ثبت نام کرده ایم. البته هنوز جواب ثبت نام از سوی خانه کتاب 
نیامده، اما با توجه به نزدیک شدن به زمان برگزاری نمایشگاه طبعا همین روزها باید پاسخ ثبت نام بیاید و ان شاءالله برای حضور در 
نمایشگاه آماده می شویم.« تهوری به یکی از چالش های جدی نمایشگاه کتاب امسال هم اشاره می کند و می گوید: 
»گرانی سرسام آور کاغذ و متعاقب آن، چندبرابر شدن قیمت کتاب امسال بسیاری از فعالان حوزه نشر و 
مخاطبان کتاب را به نوعی سردرگم کرده است. امیدوارم با تدابیری که مسئولان مربوطه در این 
زمینه می اندیشند، گشایشی در این بخش ایجاد شود که هم ناشر و هم خریدار کتاب با دغدغه 
کمتری موضوع را دنبال کنند و شــاهد اتفاق های خوبی در حوزه نشر و بازار کتاب 
باشیم.« به گفته تهوری، انتشارات آفتابکاران امسال با ۶5عنوان کتاب در نمایشگاه 

سی و چهارم شرکت می کند که 9عنوان از این آثار، چاپ اول است.

   حضور در بخش مجازی نمایشگاه
برگزاری نمایشگاه بین المللی کتاب تهران در سال های 
اخیر همواره با چالش ها و تغییر و تحولاتی همراه بوده 
و هســت که یکی از آنها، تغییر و جا به جایی در محل 
برگزاری این رویداد بزرگ فرهنگی است. در دهه های 
اخیر، این نمایشگاه از نظر مکانی، ۳جای متفاوت، محل 
دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران در شمال تهران، 
مصلای بزرگ امام خمینی)ره( در محدوده مرکزی شهر 
تهران و شهر آفتاب در خارج از محدوده شهری پایتخت 
را تجربه کرده و امســال هم قرار است سی وچهارمین 
نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران در محل مصلای 
بزرگ امام خمینی)ره( برگزار شود. همین مسئله یکی 
از چالش های پیش روی برخی از ناشــران برای حضور 
در نمایشگاه کتاب تهران شده و نامشخص بودن مکان 
نمایشگاه در زمان قبل از ثبت نام ناشران برای حضور در 
این رویداد بزرگ فرهنگی، برخی از ناشران را از حضور 
در این نمایشگاه محروم کرده است. مهدی آتشی، مدیر 
نشر »کتابکده کسری« که در مشهد فعالیت دارد، در 
این باره می گوید: »انتشــارات کتابکده کسری امسال 
در بخش مجازی شرکت می کند؛ مشخص نبودن زمان 
و مکان نمایشگاه کتاب تهران در زمان قبل از ثبت نام 
باعث شد نشــر ما امسال در نمایشــگاه کتاب تهران 
شرکت نکند. مسئله زمان و مکان برگزاری نمایشگاه 
کتاب تهران برای آن گروه از ناشــرانی که در خارج از 
تهران و در شهرهای مختلف فعالیت دارند، مهم است. 
ناشران شهرستانی برای آمدن به تهران نیاز به زمان و 
برنامه ریزی دارند که امیدوارم این مسئله در دوره های 

بعدی نمایشگاه لحاظ شود.

نیمه دوم اردیبهشت ماه هر سال معمولا با یک رویداد بزرگ فرهنگی 
همراه است که فعالان حوزه نشر و علاقه مندان و خریداران کتاب را به 
یک ضیافت بزرگ فرهنگی و اقتصادی فرامی خواند. برگزاری نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران که فرصت مغتنمی برای همه اهالی کتاب محسوب 
می شود؛ در این ایام ناشران را برای عرضه کتاب های تولیدی خود، به ویژه 
آثار جدیدی که در طول یک سال و در فاصله بین نمایشگاه سال قبل تا 
نمایشگاه جدید تولید کرده اند، به یک کارزار اقتصادی و فرهنگی دعوت 

می کند و از سوی دیگر، فرصتی در اختیار علاقه مندان و خریداران کتاب 
قرار می دهد که از نزدیک با تازه های نشر در حوزه های گوناگون آشنا 
شوند و با اســتفاده از تخفیف های ویژه ایام برگزاری نمایشگاه کتاب، 
آثار مورد نظر خود را تهیه کنند. ویژگی دیگر نمایشــگاه کتاب تهران 
برای خریداران این محصول فرهنگی آن است که تقریبا اکثر ناشران 
در این رویداد بزرگ فرهنگی حضور دارند و کتاب های تولیدی شان با 
تخفیف ویژه طی این ایام در دسترس است. امسال هم سی وچهارمین 
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران از ۲0 تا ۳0 اردیبهشت ماه در مصلای 
امام خمینی )ره( و همزمان به صورت مجازی در ketab.ir برگزار خواهد 
شد. گزارشی از آخرین تکاپوها و دغدغه های ناشران در آستانه نمایشگاه 

کتاب امسال را با هم مرور می کنیم.

علی الله سلیمیگزارش
روزنامه نگار
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جوابیه عباس آخوندی به یادداشت سخنگوی شهرداری تهران

پیشنهادی  به رهبری  نداده بودم
آقای آخوندی! شما هم 

عذرخواهی کنید

3 اما این تبری جســتن از اتهام  ادامه از 
مطالبــه ابطــال انتخابات در صفحه اول

سال۷۶ در حالی اســت که همین مطالبه از سوی آقای 
آخوندی در ســال۸۸ مطرح و تا همین امــروز هم بر آن 
پافشاری شده است. اگر همکار آقای آخوندی در سال۷۶ 
این درخواست را به صورت غیرعلنی از رهبری درخواست و 
پس از پاسخ رهبری از آن صرف نظر کرده اند، آقای آخوندی 
و دوستانشان در ســال۸۸ این درخواست را علنی مطرح 
کردند و جریان موســوم به اصلاح طلبی از هیچ کوشش 
سیاسی، رســانه ای، اجتماعی و امنیتی برای تحت فشار 
قرار دادن رهبر انقــلاب و نهادهای قانونی بــرای ابطال 
انتخابات فروگذار نکردند. در واقع، آقای آخوندی خود را از 
اتهامی در ســال۷۶ مبرا می کند که همان را در سال۸۸ 

به مراتب نابخشودنی تر تکرار کرده است.
آقای آخوندی در همین جوابیه شــورای نگهبان  قانون اساسی را زیر سؤال می برد و ادعای خنده دار 4
ابطال انتخابات و بررسی مجدد آن بدون حضور کاندیدای 
پیروز و رئیس جمهور منتخب مــردم را تکرار می کند. در 
پاســخ باید گفت چطور در انتخابات ســال۸۸ که مدعی 
هستید مقدمات آن غیرقانونی بود و نهاد ناظر یعنی شورای 
نگهبان به وظیفه خود عمل نمی کرد، شرکت کردید و تا 
روز انتخابات فعالیت انتخاباتی را ادامه دادید و فردای رأی 
مردم یادتان افتاد که در مقدمات تخلف شــده؟ بر فرض 
محال ادعای شما را پذیرفتیم؛ با همین ادعا و همان عملکرد 
چطور دوباره در ســال۹۲ وارد کارزار انتخابات شدید و از 
کاندیدای دیگری حمایت کردید؟ شورای نگهبان تغییر 
کرده بود؟ مجری انتخابات یا فرایندهای برگزاری متفاوت 
شــده بود؟ یا باید به هر نحوه از آن بن بست سیاسی که با 
حمایت از کاندیدای شکســت خورده و قانون  شــکن در 
سال۸۸ در آن گرفتار شده بودید، رها می شدید؟ ظاهرا بین 
۷۶ و ۸۸ و ۹۲ تفاوتی نیســت و در همه این انتخابات ها با 
همان روندها و با همان شــورای نگهبان ســودای قدرت 

داشتید.
انقلاب گفتیــد که به دلیل تخلفات گســترده در 5 در همان جلسه ۲۶خرداد سال۸۸ در مقابل رهبر 
مقدمات انتخابات اگر صندوق های رأی بارها شمرده شود 
باز در نتیجه تغییری حاصل نخواهد شد و رأی همان است 
که اعلام شده است. این ادعا را با اظهارات آقای موسوی در 
نشست مطبوعاتی شــام انتخابات چگونه جمع کنیم که 
گفت: »من با نسبت آرای بسیار زیاد برنده قطعی انتخابات 
هستم.« شما به عنوان یکی از نمایندگان آقای موسوی در 
دیدار با رهبر انقلاب چطور ادعای کاندیدای خود را نقض 

کردید؟
آقای آخوندی در واکنش به آن اشتباه در نقل تاریخی  واقعه سال۷۶ چنان برآشــفته شدند که در دفاع از 6
خود چند صفحه قلمی کردند و رســانه های اصلاح طلب 
به خط شدند تا به اصطلاح رفع اتهام کنند. اما سؤال تلخ ما و 
مردم و تاریخ اینجاست که شما که یک اتهام هرچند سهوی 
و کوچک به خود را چنیــن برنمی تابید، چطــور به نظام 
جمهوری اسلامی که برآمده از آرمان تاریخی ملت ایران و 
نماد هویت جمعی مردم مســلمان ایران است و برای آن 
خون های صدها هزار هموطن ریخته شــده، اتهام بزرگ 
خیانت در امانت رأی مردم می زنید و انتظار دارید به شــما 
پاسخ داده نشود و با این جرم نابخشودنی برخورد نشود. به 
قول آن محبوب قلوب مردم ایران شهید حاج قاسم سلیمانی 
»جمهوری اسلامی حرم است«. چطور در سال۸۸ به این 
حرم با یک اتهام زشــت و بدون سند تاختید و زمینه طمع 
بیگانگان را فراهم کردید و هنوز هم بابت آن پشیمان نیستید 

و عذرخواهی نمی کنید.
آقای آخوندی، 
بــرای رفتــار 
متکبرانه تــان در برابــر 
مــردم، بــرای تلخ کردن 
پرشــورترین انتخابــات 
ریاســت جمهوری، برای 
ایســتادگی در برابر قانون 
و پافشــاری بر 
اشتباه از مردم 
هی  ا خو ر عذ

کنید!
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ادامه از  و اینکه »این خاطره و آن دلخوری 
را رهبری کجا تعریــف کرد؟ روز صفحه اول

دوشنبه ۲۵خرداد ســال۸۸ در جلســه با نمایندگان 
کاندیداهای انتخابات ریاست جمهوری همان سال.« وقتی 
رفتنی به بیت رهبری و پیشنهادی در میان نبوده، بنابراین 
پاسخی و عتابی هم در میان نبوده است این دروغی آشکار 
است. از آنجا که دروغگو کم حافظه می شود وی دروغ خود 
را به صحبت هــای رهبری در جلســه بــا نمایندگان 
کاندیداهای انتخابات ریاســت جمهوری همان سال در 
۲۵خرداد مستند می کند. نخست آنکه جلسه ۲۵خرداد 
نبود ۲۶خرداد بود و دوم آنکه مطالبی که رهبری و دیگر 
افراد ازجمله من درباره انتخابات۱۳۸۸ گفتیم در کتابی 

به نام »فتنه تقلب« انتشار یافته است.
در ابتدای آن جلسه بنا بر متن این کتاب رهبری گفتند 
که ترتیب »این جلســه را من این جوری فکر کردم که 
هرکدام از مجموعه هایی که در اینجا جمع شده اید - چه 
مجموعه های مربوط به دستگاه های رسمی کشور مثل 
وزارت کشور و شورای محترم نگهبان و چه مجموعه های 
مربوط به ستادهای نامزدهای مختلفی که در مسئله این 
انتخابات فعال بوده اید - از هرکدام از این مجموعه های 
چندگانه یک نفر حرف دلش و آن چیزی را که در اعماق 
روحش هست همان را در دقایق کوتاهی بر زبان بیاورد 
هیچ تقیه و ملاحظه ای هم نکنید؛ نه از من و نه از دیگر 

مجموعه هایی که اینجا هستند.«

در ادامه پس از اینکه نمایندگان ستادها سخنانشان را 
ایراد می کنند، »رهبر انقلاب، ختم رسمی جلسه را اعلام 
می کنند اما می گویند: »من با دوســتان اگر خواستند 
می نشینم و صحبت می کنم.« دوربین های تلویزیون به 
خواست رهبری از اتاق خارج می شود.«)ص۲۳( بنابراین 
آنچه از این جلســه با جزئیات فراوان انتشار یافته است 
قاعدتا از سوی دفتر ایشان بوده است چون کس دیگری 
به آنها دسترســی نداشته و پس از انتشــار هم موضوع 
تکذیب نشده است و از قضا تلویزیون بارها بریده هایی از 
صحبت های مرا در این جلسه به صورت گزینشی انتشار 
داد که با هدف قلب ماهیت بود که فعلا به آن نمی پردازم. 
به هر روی اگر رهبری مطلب ادعایی نویسنده درباره من 
را در این جلسه گفته اند قاعدتا باید در این کتاب یافت 
شود. نویسنده موظف است که آدرس آن را در این کتاب 
و یا هرجای دیگر دقیقا بگوید. خوشــبختانه این کتاب 
در دسترس همگان هســت. و اما مطلبی که من درباره 
انتخابات ۱۳۷۶ و ۱۳۸۸ در این جلســه گفتم و پاسخ 
رهبری به صحبت های من در این کتاب عینا موجود است 
و نشــان می دهد که مطالبی که ایشان به من و رهبری 
نسبت داده است کاملا دروغ است. من متن کتاب را در زیر 
می آورم با این توضیح که من به نوار صحبت های جلسه 
دسترســی ندارم، لیکن با مضمون مطالب انتشاریافته 
موافقم، بنابراین اگر ویرایشــی در گفته ها شده به اصل 
مطلب لطمه ای نمی زند و اما روایت این کتاب از گفته های 

من در این جلسه به شرح زیر است:
]خاطره نیمه شب ۲خرداد۱۳۷۶:

»حدود ساعت یک نصف شب معلوم شد که در واقع آقای 
خاتمی رأی را دارند من در ستاد انتخابات وزارت کشور 
بودم خبر رسید که عده ای می خواهند از میدان هفت تیر 
حرکت کنند به وزارت کشور و بگویند ما نتیجه انتخابات 
را قبول نداریم من آن وقت فکر کردم که چه کار می شود 
کرد؟ رفتم منزل و یک پیام تبریکی نوشــتم برای آقای 
خاتمی و اول صبح - ۷صبح - رفتم خدمت آقای ناطق و 
به آقای ناطق گفتم که این پیام را شما امضا بکنید؛ همین 
الان بدهید صداوسیما ایشان گفتند هنوز نتایج آرا اعلام 
نشده گفتم من می دانم که آقای خاتمی برنده انتخابات 
است و اگر شــما این پیام تبریک را ندهید ممکن است 
یک عده ای بخواهند اغتشاش کنند، آشوب کنند و ایجاد 
مشکل کنند؛ خوب است که شما این پیام تبریک را امضا 
کنید ایشان امضا کردند و در واقع پیام تبریک ایشان فکر 
می کنم ســاعت ده ونیم- یازده منتشر شد قبل از اینکه 
وزارت کشور نتایج کلی آرا را ساعت ۲بعدازظهر روز شنبه 

پس از انتخابات قرائت بکند.«
این مقدمه اي است برای حرف اصلی او:

»ولی آقای خامنه ای! این دفعه به نظر من مشکل فساد 
در مقدمات انتخابات اســت که من صبح خدمت آقای 
کدخدایی هم عرض کردم. متأسفانه این دفعه شورای 
نگهبــان در مقدمات انتخابات خــوب مراقبت نکردند 

وگرنه من با حضرتعالی موافقم که صندوق ها را بیست بار 
هم بشمارند نتیجه آرا عوض نخواهد شد اگر صندوق ها 
را باز شــماری کنند خیلی اتفاقی رخ نمی دهد؛ ممکن 
اســت یک کمی این ور و آن ور بشــود. ولی در مقدمات 
انتخابات مشکلات بسیار زیادی هست که در واقع همان 
جو بی اعتمادی را که آقای دانش جعفری گفتند ایجاد 
کرده و کسی نمی تواند زیر بار نتیجه انتخابات برود. من 
خواهشم از حضرتعالی این اســت که شورای نگهبان را 
موظف بفرمایید که مقدمات انتخابات را پیش از روز رأی 
و صندوق مورد توجه قرار بدهد؛ چون آنها بسیار مهم تر از 

خود روز رأی گیری است.«
رهبر انقلاب پاسخ می دهند:

»اگر چیزی باشد که یک الزام قانونی برای شورای نگهبان 
یا برای نظام ایجاد کند حرفی نداریم؛ آن را هم رسیدگی 
کنند بررسی کنند ]اما[ بالاخره آقای آخوندی! مرجع 
شورای نگهبان است. ]در این[مسائل بایستی منطقی و 
دور از احساسات ]باشیم[؛ به خصوص در شرایطی مثل 
شرایط ما  الان شرایطی نیست که ما احساساتمان را اجازه 
بدهیم که بی مهار هرکاری می خواهد بکند؛ نه شرایط 
حساسی است حســاس بودنش هم برای شخص من یا 
برای یک گروه خاصی نیست برای همه تان است؛ چون 
همه شما بچه های انقلابید برای انقلاب زحمت کشیدید، 
خون دلی خوردید؛ همینطور که آقای الویری گفت راست 

می گوید ایشان.«[)صص4۹-۵0(

متأسفانه شــورای نگهبان هیچ گاه به گفته رهبری در 
این باره اعتنا ننمود و نه پیش از روز اخذ رأی و نه پس از 
آن به مقدمات انتخابات رسیدگی نکرد و از این رهگذر 
بزرگ ترین ظلم را در حق مــردم ایران، نظام جمهوری 
اسلامی و رهبری آن روا داشــت چرا که اگر در جریان 
انتخابات مطابق قانون اساسی بر روند انتخابات نظارت 
می کرد بــا توجه به دروغ هــا و افتراهایــی که محمود 
احمدی نژاد در مناظره تلویزیونــی ۱۳خرداد۱۳۸۸ با 
میرحسین موسوی به اشخاص وارد ساخته بود و مرتکب 
عمل مجرمانه به صورت آشکار شــده بود، صلاحیتش 
برای شرکت در انتخابات ســلب می شد و می بایست از 
ســیاهه اخذ رأی حذف می گردید، این موضوعی است 
که تلویحا توسط رئیس قوه قضاییه وقت مرحوم آیت الله 
شاهرودی در همان زمان بدان اشاره شد. من این موضوع 
را رسما به آقای کدخدایی عضو شورای نگهبان در روز 
۲۱خرداد۱۳۸۸ در محل شورای نگهبان اعلام کردم و 
شورای نگهبان بدان بی توجهی کرد و اگر بعد از اخذ رأی 
به مقدمات انتخابات رســیدگی می شد با توجه به گفته 
رهبری و با توجه به اینکه این امر یک الزام قانونی برای 
شورای نگهبان و نظام بود و رهبری گفتند که ما حرفی 
نداریم قاعدتا انتخابات۱۳۸۸ می بایســت بدون حضور 
احمدی نژاد تکرار می شد، لیکن شورای نگهبان هیچ گاه 

به آن رسیدگی نکرد و شد آنچه شد.
عباس آخوندی
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فناوری

بیست  وششــمین نمایشــگاه الکامــپ 
پــس از ۴ســال وقفــه، از ۴ تــا ۷ تیر مــاه 
ســال ۱۴۰۲ برگــزار می شــود. دوره قبلی 
ایــن نمایشــگاه، ۲۷تیر ماه ســال۱۳۹۸ 
برگــزار شــد. پــس از آن برگــزاری ایــن 
نمایشگاه به دلیل شــیوع کرونا متوقف 
شــد. ثبت نــام در بیست وششــمین 
نمایشــگاه الکامــپ از دیــروز شــنبه۹ 

اردیبهشت ماه آغاز شده است.

 مدال »بنجامین فرانکلین«
برای دانشمند ایرانی

پروفسور نادر انقطاع، دانشمند دانشگاه پنسیلوانیا که موفق 
به دریافت مدال بنجامین فرانکلین۲۰۲۳ شــده بود، شب 
گذشته طی مراسم اهدای جوایز، مدال خود را دریافت کرد.

به گزارش ایسنا، نادر انقطاع، استاد مهندسی برق و سیستم 
در دانشگاه پنسیلوانیا یکی از ۹ نفری است که امسال به دلیل 
دســتاوردهای فوق العاده اش در رهبری علمی، مهندسی و 
تجاری موفق به دریافت جایزه بنجامین فرانکلین شد. مدال 
بنجامین فرانکلین ۲۰۲۳ در مهندسی برق به انقطاع به دلیل 
نوآوری های دگرگون  کننده اش در مهندسی مواد جدید که 
با امواج الکترومغناطیسی با روش های بی سابقه ای در تعامل 
هستند و کاربردهای گسترده ای در محاسبات فوق  سریع و 
فناوری های ارتباطی دارند، اهدا شد. انقطاع در مراسم اعطای 
جوایز گفت: من به عنوان یک دانشمند و   اهل فیلادلفیا، از 
دریافت مدال فرانکلین بسیار مفتخر هستم. دریافت جایزه ای 
که برندگان پیشین آن برخی از قهرمانان علمی   مانند آلبرت 
اینشتین، نیکولا تسلا، الکساندر گراهام بل و ماکس پلانک 
بوده اند، بالاترین افتخار است. من از مؤسسه فرانکلین برای 

اعطای این جایزه بسیار سپاسگزارم. 

تماس تصویری بدون اپلیکیشن در 
مرحله نهایی

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از رایزنی با وزارت صمت و 
امور خارجه برای فعال سازی  تماس تصویری خبر داد و گفت: 

امکان ارتباط روی اپراتورها فراهم شده است.
به گزارش مهر، عیسی زارع پور درخصوص آخرین جزئیات 
طرح امکان تماس تصویری روی اپراتورهای موبایل گفت: 
امــکان ارتباط تصویری از طریق شــبکه ارتباطی کشــور 
به صورت آزمایشــی در ۲اپراتور تلفن همراه راه اندازی شده 
است، اما برای اجرای این طرح باید قابلیتی هم در گوشی های 
موبایل فعال شود. آنطور که وزیر ارتباطات اعلام کرده است، 
در برخی از مدل های گوشــی هنوز این قابلیت فعال نشده 

است. بنابراین نمی توان ارتباط تصویری برقرار کرد.
زارع پور در ادامه با اشاره به رایزنی های انجام شده درخصوص 
فعال شدن این امکان در مدل های مختلف گوشی های همراه 
گفت: در حال حاضــر از طریق وزارت صمــت و وزارت امور 
خارجه رایزنی می کنیم که این قابلیت برای برخی برندها فعال 
شــود تا کاربران ایرانی هم بتوانند از قابلیت تماس تصویری 
روی اپراتورهای موبایل استفاده کنند. وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات درخصوص زمان دقیق اجرایی شدن کامل این طرح 
و استفاده آن به وســیله کاربران موبایل یادآوری کرد: چون 
حوزه واردات گوشی و تجهیزات الکترونیکی با وزارت صمت 
است باید منتظر نتیجه رایزنی های وزارت امور خارجه و وزارت 
صمت بود. ما همچنان پیگیری می کنیم و امیدواریم که زودتر 

این مسئله حل و انجام شود. چندی پیش هم زارع پور، وعده 
داده بود که پس از راه اندازی قابلیت اتصال پیام رســان های 
 Call بومی به یکدیگر کاربران می توانند منتظر اجرای پروژه
Out باشند. با استفاده از قابلیت Call Out یک کاربر از یک 
پیام رسان می تواند با کاربر پیام رســانی دیگر و حتی شبکه 
مخابراتی تماس بگیرد که برای کاربران بسیار جذاب خواهد 
بود. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در توضیح هزینه های 
کمتر Call Outدر مقایسه با هزینه تماس مستقیم از طریق 
ســیم کارت گفت: »هزینه هر دقیقه تمــاس Call Out )از 
پیام رسان بومی به شبکه مخابراتی( مبلغ ۲5تومان است که 
از این رقم، 1۰تومان سهم اپراتور مخابراتی، 1۰تومان سهم 

پیام رسان و 5تومان هزینه های فنی است.

شرکت ارتباطات زیرساخت ۵ اقدام مهم 
برای پایداری شــبکه تا پایان ســال۱۴۰۲ را 
اعلام کــرد. این اقدامات شــامل تشــکیل 
کمیته پایداری و بازدیدهای استانی، تهیه 
طرح جامع پاور شــبکه و ارتباطات شبکه 
مادر مخابراتی، تهیه الزامات مقاوم سازی  
مســیرهای  فیبرنــوری  و آغــاز عملیــات  
اجرایی، به  روزرســانی  و اجرای  سند پایش  
مســیرهای  فیبرنــوری و مدیریــت بهینه و 
 Cross Connection ساماندهی خدمات 

و Co-location است.

5
اقدام

4
سال

عدد خبر

دانش

   افزایش 35درصدی فروش
فروش خودروهای برقی در جهان امسال ۳5درصد 
افزایش می یابد و به 1۴میلیون دستگاه می رسد 
که معادل 1۸درصد کل بازار خودروهای شخصی 

خواهد بود.
این آمار ســازمان بین المللی انرژی )IEA( است 
که پیش بینی کرده امســال از هر پنج خودرویی 
که در جهــان فروختــه می شــود، تقریبا یک 
خودرو الکتریکــی خواهد بود و تا اواســط دهه 
جاری میلادی قیمت مدل های کوچک تر برقی با 

خودروهای سنتی رقابت خواهد کرد.
این، ادامه روند رشد استثنایی سال قبل میلادی 
اســت که فروش بیش از 1۰میلیون دســتگاه 
خودروی برقی )یعنی 1۴درصد کل فروش( را رقم 
زد. در ســال۲۰۲۰ بیش از ۴درصد خودروهایی 
که به فروش رفت برقی بود و در ســال۲۰۲1 این 
میزان به ۹درصد رســید. فاتح بیرول، مدیرعامل 
این آژانس می گوید که دولت ها به دلایل مختلف 
ازجمله کمک به محیط زیست و کاهش اتکا به نفت 
در حوزه تولید اتومبیل های برقی سرمایه گذاری 
می کنند. به گفته او روند برقی شدن خودروها باعث 
کاهش مصرف نفت به میزان روزانه 5میلیون بشکه 

تا سال۲۰۳۰ خواهد شد.

   چین در صدر
ســازمان بین المللی انــرژی در آخرین گزارش 
خود با عنوان »چشــم انداز۲۰۲۳ اتومبیل های 
برقی« عنوان می کند که چیــن بزرگ ترین بازار 
این نوع خودروها در جهان اســت. این کشور ۶۰ 
درصد فــروش خودروهای الکتریکــی را به خود 

اختصاص داده اســت. به علاوه در سال گذشته 
میلادی ۳5درصد خودروهای برقی صادر شده به 
کشورهای دیگر، از چین بود که 1۰درصد نسبت 

به ۲۰۲1 افزایش داشت.
 پیش بینی این ســازمان حاکی از آن اســت که 

تا پایــان دهه جــاری، چیــن بــا ۴۰درصد از 
ســهم کل فروش همچنــان بزرگ تریــن بازار 
این خودروهــا خواهد بــود و بعــد از آن اروپا با 
 ۲5درصد و آمریکا بــا ۲۰درصد در جایگاه بعدی 

قرار می گیرند.

   جایگاه ایران
ایران در جدول تولید خودروهای تمام برقی در مقایســه با کشورهای دیگر تقریبا جایگاه 
قابل توجهی ندارد. درحالی که صنعت خودروی ایران از پیشینه ویژه ای در منطقه برخوردار 
است، در مقایسه با ترکیه، اکنون ما تنها در حال آزمایش یک خودرو برقی)تارا( هستیم و این 
در حالی است که ترکیه با تولید خودروی TOGG در حال قدرت نمایی است. مدیرعامل 
شرکت تام ایران خودرو به مشکل بودجه برای تولید ۲۰دستگاه تارای برقی برای دریافت 
مجوزهای شماره گذاری و زیست محیطی اشاره کرده است و می گوید: تاکنون ۴5میلیارد 
 EV تومان برای تولید این خودرو هزینه شــده است. نسخه برقی ســدان تارا که با نام تارا
شناخته می شود ، در شهریور1۴۰1 رونمایی شد و مدیرعامل ایران خودرو هم از تولید انبوه 
آن در سال1۴۰۲ خبر داد. با این اوصاف نمی توان تلاش های صورت گرفته در زمینه برقی 
کردن وسایل حمل ونقل را نادیده گرفت. ازجمله یک کوادسایکل برقی که باوجود مشکلات 
گوناگون، تعدادی از جوانان ایرانی توانستند آن را بسازند. یک استارت آپ هم در شهر تهران 
تلاش می کند که موتورهای برقی را به صورت کرایه در اختیار مردم قرار دهد. همچنین پروژه 
اتوبوس برقی در دست اجراســت و انتظار می رود که امسال تعدادی از آنها در خیابان های 

تهران و کلانشهرها جابه جایی مسافران را انجام دهند.

   چالش های خودروی برقی 
در ایران

پرویز کرمی، دبیر وقت ستاد فناوری های 
نرم و توسعه صنایع خلاق چندی پیش، 
در گفت وگو با همشــهری از یک پروژه 
طرح کلان ملی در زمینــه موتور برقی 
)electric engine( نــام برد و گفت: 
»وقتی ما چنین موتوری داشته باشیم 
در همه وســایل نقلیه ازجمله اتوبوس، 
مترو، خودرو و وسایل نقلیه دیگر قابل 

استفاده خواهد بود.«
ایــن در حالی اســت که کشــور برای 
اســتفاده از خودروهای برقــی نیاز به 
توسعه ایستگاه های شارژ فراوان به جای 

اضافه شدن جایگاه های سوخت دارد.

حمل و نقل
عمادالدین قاسمی پناه

روزنامه نگار

ســازمان بین المللی انرژی در تازه ترین گزارش خــود اعلام کرده که فروش 
خودروهای الکتریکی در سال جاری میلادی ۳۵درصد افزایش پیدا می کند. 
این مسئله به معنای آن خواهد بود که تا پایان۲۰۲۳ از هر ۵دستگاه خودروی 
فروخته شده در جهان یکی برقی خواهد بود. درحالی که خودروهای برقی در 

سراسر دنیا گاهی به سرعت و گاهی به تدریج در حال جایگزین شدن با 
خودروهای احتراقی هستند، به نظر می رسد پروژه طرح کلان ملی در 
زمینه موتور برقی )electric engine( ایران هنوز به نتیجه نرسیده 
است. فروردین سال گذشته نخستین اتوبوس تمام برقی تولید کشور 

در خیابان های تهران دیده شد، اما هنوز راه زیادی تا استفاده انبوه از آن وجود دارد. کشورهای منطقه 
ازجمله ترکیه اکنون به اهمیت خودروی تمام برقی پی برده اند، به همین خاطر در افتتاحیه نمایشــگاه 
فناوری های هوایی و فضایی ترکیه مشهور به تکنوفست رجب طیب اردوغان، رئیس جمهوری این کشور 

با خودروی الکتریکی ساخت ترکیه به استقبال مهمانان ویژه خود رفت. 

60درصد
فروش خودروهای 

الکتریکی دنیا مربوط 
به کشور چین است 

و پس از آن اروپا و 
آمریکا در رتبه های 

بعدی قرار دارند

یکه تازی برقی ها در جهان 
با پیش بینی افزایش ۳5درصدی فروش خودروهای 

برقی در جهان تا چند ماه آینده، ایران باید سرعت خود در 
جایگزینی سوخت های فسیلی راتندتر کند 
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زنانگی، تصنع و فرار از 
طبیعت الهی

با خود می اندیشم که چگونه 
ممکن اســت زن امروزی 
دچار مسائلی مثل احساس 
پوچی و بی ارزشــی شود؟ 
چگونه ممکن است که یک 
مادر از زن خردمند درون خــود فاصله بگیرد و 
قدرت های شفابخش درونی خود را نادیده انگارد؟ 
با توجه به آنکه شادکامی در عصر حاضر، به یک 
مسئله مهم و حتی به یکی از ابعاد توسعه اجتماعی 
تبدیل شده اســت، خانواده ها با انواع دشواری ها 
و مســائل فراوان در مسیر خوشبختی مواجه اند. 
نقش زنان در این میان از اهمیت بسزایی برخوردار 
است؛ مادران می توانند همه سعی و تلاش خویش 
را به  کار گیرند تا شادکامی را بین فرزندان خویش 
به وجود آورند، مشکلات اقتصادی را مدیریت کنند، 
در روحیات خویش نوعی بازاندیشی مثبت داشته 
باشند و با تقویت روحیه خویش برای شادکامی 
فرزندانشــان تلاش کنند؛ در واقع مادر به عنوان 
مشــعل دار خانواده می تواند نگاه همه جانبه به 

نیازهای همسر و فرزندانش داشته باشد.
موارد فوق را می توان در حیطه وظایف مادرانگی 
و همســری گنجاند، اما آنچه در دنیای امروز در 
بازنمایی زنانگی و مادرانگی به چشــم می خورد، 
توجه بــه مصرف گرایــی و گرایش بــه زیبایی 
غیرواقعی است؛ تمایل گروهی زنان به زیبایی به  
منظور ســاخت بدن های غیرواقعی که منشأ آن 
ممکن است اجباری ساختاری در بیرون از وجود 
آنان باشــد. فرهنگ مصرفی به شدت بدن محور 
شده اســت و حال آنکه برخی نقادان اجتماعی، 
جراحی های زیبایی را به عنوان نماد نهایی حمله 
به بدن انسان می دانند و برخی زنان امروز گرفتار 
رفتارهای افراطی، به منظور تطابق بدن با الگوهای 
زیبایی شده اند، این در حالی است که گروهی از 
افراد، براســاس ادراک نادرست که از تصویر بدن 
خود براســاس باورهای نادرســت دارند، دست 
به چنین کارهایی می زننــد، همچنین زنانی که 
اعتماد به نفس بالاتری دارند، کمتر تمایل به انجام 

جراحی های زیبایی دارند.
شاید بتوان گفت که نگرش عمقی زنان به زندگی، 
دستاورد اندیشه ای روشن و شفاف است. هر زن 
به عنوان یک موجود متعالی تجربه منحصر به فرد 
خود را در زندگی دارد و می تواند خود و خانواده اش 

را در مسیر خوشبختی قرار دهد.
 برای رسیدن به عشق واقعی، ثروت زیاد و سلامت 
پایدار نیازی به جراحی های پیاپی نیست. شرط 
سعادتمندی این است که ذهن، روح و روان خود 
را پالایش کنیم. اراده کنیم خود را بهتر بشناسیم 
و واقعاً بخواهیم که بهتر زندگی کنیم و به خدای 
مهربان که منشأ تمامی صداقت است نزدیک تر 
شویم؛ پس تصویر منفی از خود را کنار بگذاریم 
احســاس بی لیاقتی را فراموش کنیم تا به عزت 
نفس دست یابیم و به  خودشکوفایی برسیم و لذت 

زنانگی و مادرانگی را تجربه کنیم.

ایران، جزو کشورهای 
باسواد دنیا

سرپرست وزارت آموزش و پرورش از تعیین تکلیف 
معلما نی که رتبه نگرفته اند یا بلاتکلیف بوده اند، در 
روزهای آینده خبر داد و گفت:  به اعتراضات موجود 

هم به ترتیب رسیدگی خواهد شد.
رضامراد صحرایی در جریان ســفر به کرمانشاه 
افزود:  از ســال ۱۳۹۰ زمزمه رتبه بندی معلم ها 
شنیده می شــود؛ در دولت سیزدهم کار استارت 
خورد که اجرای آن اقدام خیلی خوبی در راستای 
ارتقای دســتگاه تعلیم و تربیت در ابعاد مختلف 

خواهد بود.
او با بیان اینکه تنها حدود ۳۰ درصد معلم ها از رتبه 
خود ناراضی هستند که روند رسیدگی به اعتراضات 
آنها با جدیت انجام می شود، ادامه داد: »در روند 
اجرای رتبه بندي معلمان، هر جایی نیاز به اصلاح 
باشد، آیین نامه که هیچ، حتی امکان اصلاح قانون 
هم از طریق نمایندگان مجلس وجود دارد و حتما 

پیگیری می شود.«
صحرایی با اشــاره به گلایه برخی از معلمان  به 
رتبه بندی ها گفت: گاهی معلمانی را می بینیم که 
می گویند نظام رتبه بندي،  شأن معلم را زیرسؤال 
برده و این درحالی اســت کــه  ارزش معلمی به 

رتبه بندي نیست.
سرپرســت وزارت آموزش و پــرورش در ادامه با 
بیان اینکه هم  اکنون بیــش از ۱۶ میلیون دانش  
آموز و ۹۳۰ هزار معلم در کشور داریم، گفت: در 
سال های گذشته که بیش از ۱۸ میلیون دانش آموز 
داشتیم، تنها ۷۳۰ هزار معلم در آموزش و پرورش 
حضور داشتند و هیچ کمبود معلمی هم نداشتیم، 
لذا با ســاماندهی می توان مسئله کمبود معلم را 

برطرف کرد.
صحرایی اشاره ای هم به در پیش رو بودن برگزاری 
امتحانات نهایی داشــته و از مدیران و مسئولان 
آموزش و پرورش خواســته تا نهایت تلاش خود 
را برای برگزاری مطلوب امتحانات داشته باشند. 
او گفته: اجرای مصوبه جدید کنکور، اقدام مثبتی 
بود که کیفیت آموزش را بالا خواهد برد و مدرسه 
را به دانشگاه متصل خواهد کرد.  او اشاره ای هم 
به خدمات انقلاب در حوزه سوادآموزی در کشور 
داشت و گفت: درحالی که قبل از انقلاب کمتر از 
۵۰درصد مردم باسواد بودند، امروز ایران اسلامی 

جزو کشورهای باسواد دنیاست.

دکتر فریبا قدرتییادداشت
پژوهشگر زنان و خانواده

چاقوی تیز جراحی چاقی در ایران
ایران به عنوان یکی از کشورهای مطرح جراحی های چاقی، بیشترین تعداد مقالات علمی دنیا در این حوزه را هم پس از آمریکا و چین دارد 

ایران سومین کشور جهان در تولید علم در 
حوزه جراحی چاقــی و متابولیک و ازجمله 
کشورهای مطرح در سطح بین المللی در همین 
حوزه است؛ جراحی هایی که به عنوان یکی از 
حیاتی ترین درمان ها در جهان مطرح هستند 
و منجر به نجات جان بیمارانی می شوند که با 
نمایه توده بدنی )BMI( بالای 35دچار چاقی 
مفرط هستند و در معرض خطر ابتلا به بیش از 
20بیماری کشنده قرار دارند. بررسی آمارهای 
رسمی پیش از پاندمی کرونا نشان می دهد که 
سالانه حدود 7هزار جراحی چاقی در کشور 
انجام می شد که طی 2ســال به دلیل شیوع 
کوویدـ19به شدت کاهش پیدا کرد؛ هر چند 
که با فروکش کردن پاندمی، روند آن دوباره 
صعودی شده است. البته روند چاقی در کشور 
هم رو به افزایش است و سال گذشته ایران در 
رتبه ششم کشورهای چاق دنیا پس از آمریکا، 
عربستان، ترکیه، مصر و لیبی قرار گرفت. مرکز 
مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت 
هم اعلام کرده که چاقــی طی 4دهه اخیر از 
20درصد به 70 درصد افزایش یافته و به عنوان 
معضل مهم نظام سلامت، به صورت تدریجی 
هزینه زیادی را به سیستم بهداشت و درمان 
کشور وارد می کند. البته گفته می شود که تنها 
3درصد از جمعیت کشور دارای چاقی مفرط و 
نیازمند جراحی های چاقی و متابولیک هستند، 
اما درخواست برای انجام چنین جراحی هایی 
در کشور بالاست، جراحی هایی که با هزینه های 
بسیار بالا در تمام دنیا برای افراد واجد شرایط با 
پوشش بیمه ای انجام می شود و در بیمارستان 
حضرت رسول اکرم تهران هم تقریبا رایگان 
)کمتر از 10میلیون تومان( است، اما مشابه آن 
در برخی کلینیک های خصوصی با دریافت 
هزینه هایی بیش از 100تا 150میلیون تومان 
برای اغلب مراجعان انجام می شود. هر چند 

متخصصان تأکید می کنند هر فردی با اضافه 
وزن، نیازمند جراحی های چاقی و متابولیک 
نیست و چنین عمل هایی باید تنها برای افراد 
با BMI بالای 35تــا 40با حضور متخصصان 
تغذیه، روانپزشکی، روانشناسی، گوارش و 
غدد، قلب و عروق، طب ورزشــی، بیهوشی، 
پزشکان عمومی و پرستارانی که با چاقی در 
ارتباطند، انجام شود. به تأکید آنها انجام این 
عمل ها از سوی یک تیم پزشکی غیرمجرب 
برای هر فردی با هر میزان اضافه وزن می تواند 

اثراث سویی بر سلامت وی بگذارد.

ایران؛ نخستین قطب جراحی چاقی در منطقه 
»رتبه ایران در جراحی چاقی و متابولیک و تولید 
علم در این حوزه پس از آمریکا و چین، سوم است.« 
این نکتــه را عبدالرضا پازوکی، رئیس دانشــگاه 
علوم پزشکی ایران در افتتاحیه شانزدهمین کنگره 
بین المللی ایمونولوژی و آلرژی اعلام کرد. پیش 
از این هم اعلام کرده بود که جراحی چاقی، عمل 
زیبایی نیست و برای سلامت بدن انجام می شود. 
به گفته این پزشــک، بررســی های علمی نشان 
می دهد میزان عوارض و مشکلات جراحی چاقی 
کمتر از جراحی های کیسه صفرا یا آپاندیس است 
و از سال ۸۴ دوره های کوتاه مدت و از سال ۸۶ دوره 
فلوشیپ جراحی چاقی در سطح منطقه از سوی 
کشورمان ایجاد شده است. پازوکی با بیان اینکه 
بیمارستان حضرت رسول اکرم تهران هم نخستین 
قطب جراحی چاقی در منطقه است، ادامه می دهد: 
»۶۰درصد جمعیت کشــور از مشکل اضافه وزن 
رنج می برند و این یعنــی بالغ بر ۵۰میلیون نفر از 
جمعیت کشور با این معضل دســت به گریبان 
هستند. ۱۲درصد مردم مبتلا به دیابت هستند و 
یک چهارم جمعیت کشور هم فشار خون دارند که 
از چاقی سرچشمه می گیرد. جراحی های چاقی 
یک ضرورت درمانی است و نتایج بسیار مثبتی بر 
طول عمر و کیفیت زندگی افراد دارد. البته مردم 
نباید آن را جراحی زیبایی بدانند، بلکه این عملی 
برای سلامتی اســت.« پازوکی همچنین به رتبه 
خوب ایران درباره تعداد مقالات علمی این حوزه 

هم اشاره می کند و می گوید: »اکنون تعداد ۶مرکز 
دانشگاهی ایران، تهران، شهید بهشتی، مشهد، 
شیراز و اصفهان مشغول تربیت فلوشیپ هستند 
و بیش از ۱۰۰فلوشیپ تاکنون تربیت شده اند. در 
سال ۲۰۲۲ هم بیشترین تعداد مقالات در ژورنال 
جراحی چاقی و متابولیک از کشور ما بوده است و 
ایران بعد از آمریکا و چین، سومین کشور به لحاظ 

تعداد مقالات است.« 

همه افراد چاق مشمول جراحی نیستند 
با وجود پیشرفت های قابل توجه در کشور برای 
انجام جراحی های چاقی و متابولیک، نباید این 
تصور ایجاد شــود که افراد با نمایــه توده بدنی 
متفاوت مشمول چنین جراحی هایی می شوند 
و آن را به عنوان آسان ترین راه برای کاهش وزن 
انتخاب کنند. در این باره جلال الدین میرزای رزاز، 
رئیس انجمن تغذیه ایران به همشهری می گوید: 
»۵۷درصد تا ۵۸درصد مردم کشــور اضافه وزن 
دارند، اما چاقی کشنده فقط در یک درصد کمی 
از مردم وجــود دارد؛ به همین دلیــل همه افراد 
دارای اضافــه وزن کاندیدای جراحی های چاقی 
و متابولیک نمی شوند. این جراحی ها ویژه افراد 
دارای چاقی کشنده و BMI بالای ۳۵تا ۴۰است. 
به همین دلیل انجامش بــرای دیگر افراد خلاف 
اخلاق و قانون به شمار می رود.« به گفته او، در این 
جراحی ها بخشی از معده و روده برداشته می شود 
و بیمه ها هم هزینه جراحی را بــرای افراد واجد 
شرایط پرداخت می کنند: »سایر افراد اگر به هر 
دلیلی نیازمند چنین شرایطی باشند باید عمل های 
موضعی انجام دهند که به شکل ساکشن چربی 
صورت می گیرد و انواع و اقسام متدها را هم دارد. 
لیپوماتیک هم آخرین نوع آن است و این جراحی ها 
خطرناک هم نیستند. البته در گذشته ساکشن 
کردن منجر به آمبولی چربی در بدن می شد، اما 
اکنون با پیشــرفت های صورت گرفته این خطر 
هم برطرف شده است.« البته میرزای رزار درباره 
افرادی که چاقی کشنده یا مفرط ندارند، ۴عامل 
را بسیار مهم تر از انجام عمل های زیبایی می داند و 
می گوید: »در این باره تغذیه، افزایش فعالیت بدنی، 

استفاده از دستگاه های کمک لاغری و داروهای 
مورد تأیید وزارت بهداشت، بسیار مؤثرتر هستند 
و بهترین نتیجه را برای فرد دارند. در برخی موارد 
کاهش وزن هم ممکن است فرد درصورت تداوم 
شرایط با آسیب به سلامتی مواجه شود و در این 
حالت اســت که اقداماتی مثل ساکشن و لاغری 

موضعی توصیه می شود.« 

جراحی چاقی به تنهایی کافی نیست 
اما با وجود تمام توصیه ها، همچنان برخی افراد 
مشــتاق جراحی  های چاقی ازجمله اسلیو معده 
هستند و تصور می کنند که با انجام این جراحی 
از شــر چاقی رها می شــوند. اما به گفته مجید 
حسن  قمی، متخصص تغذیه »جراحی  های چاقی 
به طور کلی بین ۶۵تا ۸۰درصد موفقیت  آمیزند؛ 
یعنی به همین میزان به فرد کمک می  کنند که 
وزن خود را از دست بدهد. اما نکته بسیار مهم این 
است که فرد باید باور و عادت تغذیه  ای خودش را 
تغییر دهد تا جراحی موفقی داشته باشد.«  او در 
توضیح بیشتر عنوان می کند: »در جراحی اسلیو 
معده، حجم معده به ۲۰درصد کاهش پیدا می کند 
و فرد یاد می  گیرد که نمی تواند بیشتر از یک حجم 
کم و مشخص غذا بخورد. اگر غیر از این باشد، ۳تا 
۵ســال بعد از جراحی  های چاقی، فرد به پله اول 
بازمی گردد؛ زیرا شیوه زندگی خود را تغییر نداده 
است.« این نکته را شهاب شهابی، فلوشیپ جراحی 
چاقی و متابولیک هم تأیید می کند و می گوید: 
»جراحی چاقی نیازمند تیم چند تخصصی ازجمله 
متخصصان تغذیه، روانپزشکی، روانشناسی و... 
اســت و ضرورت دارد اقدامات غیرجراحی برای 
اثربخشی اعمال جراحی جدی گرفته شود تا در 
پیشگیری، درمان و کنترل عارضه مهلک چاقی 
مورد استفاده قرار بگیرد. بیمار باید در مورد بعد 
از عمل توجیه شــود. جراحی قسمتی از درمان 
است، اما باید اصلاح سبک زندگی و رژیم غذایی 
حتما اجرایی شود و اگر اجرایی نشود، عمل هم 
ماندگاری نخواهد داشت. جراحی چاقی مؤثرترین 
روش درمانی است به شــرط آنکه اصلاح سبک 

زندگی هم صورت گیرد.« 

10نکته درباره جراحی 
چاقی و متابولیک 

 بیــش از 60درصــد 
جمعیت کشــور چاق 1

هستند و 3درصد از آنها چاقی 
مفرط دارند. 

 )BMI( نمایه توده بدنی
بــالای 35 کاندیدای 2

جراحی چاقی است.

جراحی چاقی برای افراد 
16 تا 65ســال و تحت 3

پوشش بیمه انجام می گیرد. 

در  عمــل  هزینــه 
بیمارستان  دولتی کمتر 4

از 10میلیــون تومان و در بخش 
خصوصی بیــش از 100میلیون 

تومان است.

و  چاقــی  جراحــی 
متابولیک، عمل زیبایی 5

نیست و تمامی موارد چاقی در 
کشور نیاز به جراحی ندارند.

حضرت  بیمارســتان 
رســول اکرم تهران، 6

نخستین قطب جراحی چاقی در 
منطقه است. 

چاقی مفرط 15تا 20سال 
عمر بیمــار را کاهش 7

می دهد. 

افراد مبتــلا به چاقی 
مفرط 5برابر بیشتر در 8

معرض بیماری های قلبی-عروقی 
هستند. 

بیمــاران دارای چاقی 
مفــرط در معرض خطر 9

ابتلا به 21 نوع سرطان قرار دارند. 

چاقی کشنده افراد را 
20برابر بیشتر در معرض 10

خطر ابتلا به آرتروز، سکته های 
قلبی و مغزی قرار می دهد.

مکث مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

سکان کشتی دست من استمیانکاله؛ زیر فشار پتروشیمی
طرح دوباره احداث پتروشیمی در همسایگی میانکاله با مخالفت سازمان 

حفاظت محیط زیست مواجه شد
گفت وگو با »راحله طهماسبی« 

دریانورد زن ایران
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سنجش 56درصد 
نوآموزان در بدو ورود 

به دبستان
حمید طریفی حســینی، 
رئیس ســازمان آموزش  
و پرورش اســتثنایی:  56 
درصد نوآموزان بدو ورود 
به دبستان مورد سنجش 
قرار گرفته اند و خانواده ها 
می توانند از طریق سامانه 
my.medu.ir اقــدام به 
ثبت نام سنجش نوآموزان 
کنند. امسال 650 پایگاه 
فعال در نوبت صبح و 600 
مرکز در نوبت عصر فعال 
است؛ یعنی 1250 پایگاه 
در نوبت صبح و بعدازظهر 

فعالیت می کنند.

 بحران توانبخشی 
سالمندان در راه ایران

پیمــان نامــدار، معاون 
و  درمــان  بهداشــت، 
توانبخشــی هلال احمر: 
اگر تدابیر مناسب اتخاذ 
نشود در سال های آینده 
دچار بحــران عرضه در 
بخش خدمات توانبخشی 
به سالمندان خواهیم شد. 
این درحالی  است که هزینه 
دریافت این خدمات ارزان 
نیســت و معمولا بیمه ها 
پوشش مناســب و کاملی 
انجام نمی دهند؛ به عنوان 
مثال هیچ یک از هزینه ها 
در بخــش ارتوپدی فنی 
تحت پوشش بیمه های پایه 

نیست.

حرکت به سوی 
بهداشت کار در 

کارگاه ها
بهرام عین اللهــی، وزیر 
بهداشــت: لازم اســت 
درخصــوص تأمین حق 
نیروهــای کار بــا ایجاد 
محیط هــای کاری ایمن و 
بهداشتی که ضامن حفظ 
و ارتقای سلامت شاغلان 
به عنوان سرمایه انسانی 
کشور است، بیش از پیش 
گام برداریــم. حرکــت 
به سوی اســتقرار و بهبود 
مستمر ایمنی و بهداشت 
کار در کارگاه ها و کارخانه ها 
کاهش  موجب  کشــور، 
حــوادث و بیماری های 
شــغلی و صرفه جویی در 
هزینه هــای اقتصــادی 
مســتقیم و غیرمستقیم 

مرتبط با آنها می شود.

کاهش تلفات جانی 
در تصادفات تعطیلات 

عید فطر
سردار سیدتیمور حسینی، 
پلیس  رئیس  جانشــین 
راهنمایی و رانندگی فراجا: 
تعداد جان باختگان صحنه 
تصادفات در ایام تعطیلات 
چهارروزه عید سعید فطر 
امسال 17.4درصد کمتر از 
سال گذشته بود. تعداد کل 
تصادفات رخ داده در این 
مدت 19هــزار و 380فقره 
بوده است و تعدا کشته ها 
200 نفر، آذربایجان غربی 
با 16کشــته بیشــترین 
آمار کشــته های ناشی از 
تصادفات در ایــن ایام را 
به خود اختصاص داده است. 
153 نفــر از جانباختگان 
در این ایــام که معادل 77 
درصد فوتی ها هستند در 15 
استان دچار تصادف شده و 

جان خود را از دست دادند.

خبر

روند رو به رشد بازار جراحی چاقی در جهان، ایران در فهرست بیشترین ها

ایران جزو کشورهای با آمار بسیار بالاي جراحی های نکته
چاقی و متابولیک قرار دارد و پیش بینی می شــود که 
با کاهش همه گیری کووید-19 این روند افزایشی در 
سایر کشــورهای دنیا هم اتفاق بیفتد. براساس اعلام 
 ،)ASMBS( انجمن جراحی متابولیک و چاقی آمریکا
جراحی های چاقی به عنوان روش های غیراورژانسی 
انجام می شود. یکی از عوامل اصلی رشد تعداد جراحی 
چاقی، افزایش چاقی در بین مردم و افزایش نرخ شیوع 
دیابت نوع2 و بیماری های قلبی است. به طور کلی این 
مسئله آخرین گزینه برای بیمارانی است که با چندین 

روش دیگر نتوانسته اند وزن خود را کاهش دهند و برای 
کاهش اندازه معده خود بخشی از آن را برمی دارند یا 
با اســتفاده از نوار معده کوچک می کنند. فدراسیون 
بین المللی دیابت هم در سال2021 اعلام کرد احتمالا 
حدود 537میلیون بزرگســال در گروه ســنی 20 تا 
79سال در سال2021 در سراسر جهان با دیابت زندگی 
می کردند و پیش بینی می شود این تعداد در 2030 به 
643میلیون افزایش پیدا کند. به همین دلیل با توجه به 
بار بالای چاقی و شیوع فزاینده عوامل خطر برای چاقی، 

رشد بازار جراحی چاقی قابل پیش بینی است.

زیاد
متوسط 
کم
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میانکاله؛ زیر فشار پتروشیمی
طرح دوباره احداث پتروشیمی در همسایگی میانکاله با مخالفت سازمان حفاظت محیط زیست مواجه شد

تنــوع زیســتی دوزیســتان در جهــان 
متعلق به گونه قورباغه ها و وزغ هاست. 
قورباغه ها و وزغ ها دوزیســتان کوچکی 
هســتند کــه باعــث کنتــرل جمعیــت 
حشرات و موجودات دیگر مانند مارها، 
خزندگان، مارمولک های کوچک جثه و 
حتی در برخی موارد خفاش ها می شوند؛ 
ایــن در حالــی اســت کــه جمعیــت 

این گونه ها در حال کاهش است.

89
درصد

در حال لغو روادید ایران هستند و فهرست 
این کشــورها به دولت ارائه شــده اســت. 
علی اصغر شــالبافیان، معاون گردشگری 
وزارت میــراث فرهنگــی نیــز گفته اســت، 
کشــورهایی که قــرار اســت روادیــد ایران 
برای آنها لغو شود شامل 5گروه کشورهای 
همســایه، کشــورهای مســلمان با روابط 
راهبــردی، کشــورهای بــا جمعیــت بــالا و 
ســرانه درآمــد بیشــتر و کشــورهای بــا 

اشتراکات فراوان با ایران هستند.

50
کشور

در راه حفاظت از محیط زیســت کشور 
بــه شــهادت رســیده اند. بــه احتــرام 
محیط بانــان شــهید و بــه اعــام نقــی 
میرزاکریمــی، رئیــس اداره حفاظــت 
محیط زیســت شهرســتان دماونــد، 
درختانــی از گونه هــای بومــی منطقــه 
دماوند مانند اورس، بنه و... که توسط 
یکی از دوستداران محیط زیست اهدا 
شــده بــود، به منظــور گرامیداشــت یاد 
و خاطــره شــهدای حفــظ عرصه هــای 

طبیعی کشور غرس شد.

146
محیطبان

منابع پایدار آب در زیستگاه 
یوزپلنگ آسیایی 3برابر شد

رئیس پــارک ملی تــوران از بیش از 3برابر شــدن 
منابع پایــدار آب در مهم ترین زیســتگاه یوزپلنگ 
آسیایی کشور طی 5سال اخیر خبر داد و گفت: تعداد 
دســتگاه های تلمبه بادی تأمین کننده آب شــرب 
حیات وحش در این پارک ملی از 5 به ۱۶ دســتگاه 

افزایش یافت. 
به گزارش ســازمان حفاظت محیط زیست، احمد 
رادمان، پارک ملی تــوران را مهم ترین زیســتگاه 
یوزپلنگ آســیایی در کشــور اعلام کرد و گفت: در 
راستای حفاظت بهتر از زیستگاه یوزپلنگ آسیایی که 
پارک ملی توران از بهترین این زیستگاه ها در کشور 
و جهان است، اقدامات بسیار مؤثری انجام شده که 
ازجمله آنها می توان به خریداری سامانه های عرفی 

در محدوده پارک ملی توران اشاره کرد.
 وی درباره ســامانه های عرفی دامداری پارک ملی 
توران افزود: ۱۲ســامانه عرفی در محدوده و حاشیه 
پارک ملی توران خریداری و دام از این منطقه خارج 
شــده و امنیت کامل در این محدوده برای یوزپلنگ 

آسیایی برقرار شده است. 
رادمان با اشاره به اینکه در ســال۱3۹۶ در منطقه 
توران تنها 5دســتگاه تلمبه بادی داشــتیم، گفت: 
اکنون ۱۶دستگاه تلمبه بادی تأمین کننده آب شرب 
حیات وحش در این محــدوده حفاظتی وجود دارد. 
این تلمبه ها پایدارترین منبع برای تأمین آب شرب 

حیات وحش محسوب می شوند.

نقل قول خبر

عدد خبر

فروش 50میلیارد تومانی نقاشی دوره 
تیموری در حراجی کرسیتیز لندن

یک نقاشی متعلق به دوره تیموری در حراجی بهاره کریستیز به 
مبلغ ۷۸۱ هزار پوند، معادل حدود 50میلیارد تومان و چند برابر 

بیشتر از برآورد اولیه به فروش رفت.
به گزارش ایســنا، حراجی »هنر جهان اســلام و هند ازجمله 
فرش و قالی های شرقی« در تاریخ ۲۷ آوریل )پنجشنبه هفتم 
اردیبهشت( در لندن برگزار شــد و در مجموع میزبان عرضه و 

فروش 3۲ اثر با خاستگاه ایرانی بود.
در میان حراج بهاره کریستی که مجموعه ای از ۲3۹ اثر تاریخی 
شامل قالی  و قالیچه های دســتباف، نمونه های برجسته ای از 
نسخه های خطی، نقاشی، سرامیک و فلزکاری را برای فروش 
عرضه کرده بود یک نقاشــی متعلق به دوره تیموری با عنوان 
»بایسنقر در پوشش سلیمان و ملکه ســبا« متعلق به اواسط 
قرن ۱5 میلادی در حالی به قیمت چشمگیر ۷۸۱ هزار و ۲00 
پوند )۹۸۱ هــزار و ۸۹0 دلار( برابر با حدود 53 میلیارد تومان 
به فروش رفت که برآورد اولیه قیمت این اثر ۱50 تا ۲00 هزار 

پوند بود.
در توضیح این اثر آمده اســت: »به احتمال زیاد این تابلو، شاه 
سلیمان و ملکه ســبا را به تصویر می کشــد که موضوعی رایج 
در نقاشــی ایرانی بوده اســت. در فرهنگ اســلامی، سلیمان 
به عنوان پادشــاه و پیامبر، شخصیت برجســته ای است. آیات 
قرآن از ســلیمان می گوید که ملکه سبا، پرستنده خورشید، را 
به اسلام دعوت کرد. گفته می شود که سلیمان رهبری گروهی 
شگفت انگیز از پرندگان، انســان ها و جن ها را بر عهده داشت و 
هم موجودات و هم عناصر را مطیــع اراده اش کرد. این تصویر 
که معمولاً به شــکل یک زوج بر تخت نشسته در وسط درباری 
متشکل از انسان ها و حیوانات، پیکره های بالدار و دیگر موجودات 
شگفت انگیز را به تصویر کشیده می شود، از دهه ۱۴۸0 میلادی 

به طور فزاینده ای محبوب شد.
همچنین یک نقاشــی با عنــوان »زیبای لمیــده« با امضای 
محمدباقر، نقاش ایرانی نیز دومین اثر گران ایرانی در این حراجی 
بود که ۱۶3 هزار پوند فروش رفت. برآورد اولیه قیمت این نقاشی 

۱50 تا ۲50 هزار پوند بود.
علاوه بر این، در آثار نفیس این حراج مجموعه ای خیره کننده 
از دست نوشته ها و نقاشی های ایرانی و هندی از مجموعه های 
خصوصی و همچنین نمونه های چشــمگیر کاشی و سفال به 

چشم می خورد.

خبر روز

 خبرخوان

کاوش های باستان شناسی 
خلیج فارس بررسی شد

مدیــرکل  ســجادی منش،  اســماعیل 
میراث فرهنگــی اســتان بوشــهر: نتیجــه 
کاوش 5 نقطــه کرانــه ای و پس کرانــه ای 
خلیج فــارس شــامل عامری )شهرســتان 
دیلم(، سیراف )شهرستان کنگان(، شغاب 
و تل پی تــل )شــهر بوشــهر( و شهرســتان 
دشتستان در ســمینار یافته های تمدنی 

خلیج فارس بررسی شد.

شرایط برای باز کردن محوطه ازبکی ها 
روی گردشگران مهیا نیست 

شــهباز محمودی، معاون میراث فرهنگی 
استان البرز: تا زمانی که امکانات مناسب 
بــرای میزبانــی از گردشــگران در محوطــه 
ازبکی فراهم نشود، باز کردن دائمی درهای 
ایــن مجموعــه منطقــی به نظر نمی رســد؛ 
چون بازدید روزانــه از این محوطه نیازمند 
ایجــاد زیرســاخت هایی اســت کــه هنــوز 

به طور کامل فراهم نشده است.

ارزیابی اقامتگاه های بومگردی انجام 
نشده است

یــاور عبیری، رئیــس جامعــه انجمن های 
حرفه ای اقامتگاه های بومگردی:  ارزیابی 
بومگردی ها انجام نشده و اگر این اتفاق 
بیفتــد بهتــر می تــوان نــرخ اقامتگاه های 
بومگردی را مشــخص کرد. درجه گذاری 
اقامتگاه هــا در گذشــته دقیــق نبــوده و 
بــه  ســلیقه ای  مربوطــه  کارشناســان 

اقامتگاه های بومگردی درجه داده اند.

پای پلنگ به خیابان های تهران رسید
آیا گونه های جانوری تهران به همین چند خانواده روباهی که در 
خیابان های ولنجک و محوطه نمایشگاه بین المللی یا در محوطه 
پاســتور و پرندگانی که بیشترشــان را گنجشک های لابه لای 
چنارهای تهــران، کلاغ ها و گربه های خیابانــی و البته گاهی 
موش هایی که در جوی های آب ولیعصر و برخی محلات تهران 

مشاهده می شوند، محدود شده است؟
خیر، تغییر زیســتگاه های جانوری با توسعه شــهرها یک امر 
اجتناب ناپذیر اســت و به همین دلیل حیات وحش با به خطر 
افتادن امنیت زیستگاه به طور مداوم در جست وجوی پناهگاه 
امن تر و تغذیه ایمن برای بقاســت. طی ســال های گذشــته 
گزارش های بســیاری در مورد ورود گونه گرگاس به شهرها و 
روستاهای ایران و حتی حمله این گونه برای خوردن و گزیدن 
کودکان و بزرگســالان منتشــر شــد. گونه گرگاس از امتزاج 
سگ های ولگرد و گرگ به وجود آمده و اگرچه ظاهری شبیه به 
سگ دارد، اما جثه ای بزرگ تر و ته مانده ای از گرگ در فیزیک 
این جانور وجود دارد و در میان جمعیت سگ ها پنهان می ماند، 
اما خوی گرگ صفتی این گونه موجب شده است که بیشترین 

حملات به جامعه انسانی را داشته باشد.
می دانید دلیل این اتفاق چیست؟ غذارسانی بی ضابطه ما آدم ها 
به سگ های ولگرد زیر عنوان دوستدار حیوانات موجب شده است 
جمعیت سگ ها در شهرهای ایران افزایش یابد و گرگاس ها نیز 
به شهرها وارد شوند تا امنیت کودکان، بزرگسالان و شهرنشینان 

به خطر بیفتد.
حالا اما اتفاق عجیب تری نیز رخ داده است. چون آنطور که فرهاد 
زندی، رئیس یگان حفاظت محیط زیست استان تهران به ایلنا 
گفته است علاوه بر افزایش جمعیت ســگ های ولگرد و ورود 
گرگاس ها به شــهرها ازجمله به تهران، پای گرگ و پلنگ نیز 

آرام آرام به پایتخت باز شده است.
شــهر تهران بزرگ ترین کلانشهر کشور اســت و به گفته این 
مقام مسئول، جمعیت اســتان تهران در حدود ۲0 میلیون نفر 
برآورد می شــود. در ســال های اخیر بخش زیادی از جمعیت 
استان در اطراف شهر تهران که نزدیک به مناطق حفاظت شده 
محیط زیست قرار دارند، ساکن شده اند و به نوعی برخی مناطق 
مسکونی تهران در حال تنیده شدن با زیستگاه های حیات وحش 
هستند. بر اثر همین اتفاق است که مناطق حفاظت شده برای 
حیات وحش در سطح اســتان تهران کوچک تر و آسیب پذیرتر 

شده اند.
رشد آســان خواری در میان حیات وحش و وجود پسماندهای 
رهاشده در اطراف تهران باعث شده برخی گونه های حیات وحش 
به خصوص گونه های وحشــی برای تامین نیاز غذایی خود به 
محل زندگی انسان ها نزدیک شــوند و به همین دلیل است که 
در سال های اخیر مشــاهده گونه های حیات وحش در مناطق 
مسکونی تهران به خصوص در میان جوامع محلی اطراف پایتخت 
بیشتر شده است. البته حضور گونه های حیات وحش در محل 
زندگی انسان ها به صورت کلی خطری برای شهروندان ندارد، اما 
اگر مردم رفتارهای نادرســتی را انجام دهند، حضور گونه های 

وحشی می تواند برای آنها خطرناک باشد.
یگان حفاظت محیط زیست استان تهران خبر داده است که در 
آبان ماه سال گذشته ورود یک قلاده پلنگ به منطقه مسکونی 
سرخه حصار گزارش و ثبت شده است. فرمانده یگان حفاظت 
محیط زیست استان تهران احتمال تکرار ورود گونه های وحشی 
همچون پلنگ به مناطق مسکونی شهر تهران و جوامع محلی 
این استان در پاییز امسال را مردود ندانست و گفت: از شهروندان 
می خواهیم درصورت مشــاهده حیوانات وحشی ضمن حفظ 
آرامش خود، با شماره تلفن ۱5۴0 تماس بگیرند و یگان حفاظت 

محیط زیست را در جریان بگذارند.

حدود یک سال از غوغای راه اندازی پتروشیمی، آن هم درست 
وســط منطقه حفاظت شده میانکاله گذشــته است که خبر 

می رسد سرمایه گذاران پروژه، نامش را عوض کرده و حالا به 
اسم »پتروشــیمی گهرباران« می خواهند در مکانی جدید و 
این بار در 400متری ســاحل دریای خزر کلنگ زنی این پروژه 

را آغاز کنند. 
از بالا که قطعه زمین جدید پتروشیمی را نگاه کنید، عرصه ای 
طبیعی خواهید دید که از 3طرف با باغ هــای میوه و اراضی 

کشاورزی و از سمت جنوب با دریای خزر همسایه است و کمتر 
از 20کیلومتر با تالاب میانکاله که ذخیره گاه زیست کره است، 
فاصله دارد. این درحالی است که دولت سیزدهم برای منطقه 
حفاظت شــده میانکاله برنامه بلندمدت دارد و قرار است با 
اجرای آن نه تنها تالاب میانکاله احیا شود، بلکه معاش اهالی 

نیز به سمت پولسازترین صنعت جهان یعنی گردشگری برود.

   برنامه دولت برای میانکاله
سیدابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری اسفند۱۴00 
به میانکاله رفت و با اشــاره به اهمیــت حفظ منطقه 
میانکاله گفت که گسترش طبیعت گردی در میانکاله 
می تواند برای مردم محلی ایجاد اشتغال کرده و باعث 
جذب توریســت در کشور شــود. از محل ســفر او به 
مازندران350میلیاردو500 میلیون ریال اعتبار برای 
حفاظت از عرصه های زیست محیطی تخصیص یافت 
که تا کنون ۱03میلیارد ریال جــذب و در بخش های 

مورد نظر هزینه شــده است. در ســفر رئیس جمهور 
در مجمــوع ۷مصوبه بــرای حفاظــت از عرصه های 
زیســت محیطی مازندران درنظر گرفته شد که حدود 
نیمی از آنها با توجه به اهمیت موضوع مربوط به احیای 
تالاب میانکاله بوده است. ســید محمود حسینی پور، 
اســتاندار مازندران نیز اعلام کرد که تالاب بین المللی 
میانکاله با توجه به وجود نعمت های خدادادی بی نظیر 
باید به بزرگ ترین مقصد گردشگری طبیعت گردی با 

حفظ چارچوب های زیست محیطی تبدیل شود.

   مصائب بهشت پرندگان مهاجر
قرارگیری مکان جدید پتروشــیمی در نزدیکی تالاب و 
ســاحل دریای خزر مصائب این منطقه را بیش از پیش 
تهدید می کند. تالاب میانکاله را باید بهشــت پرندگان و 
پرنده نگری نام نهاد؛ سی وششمین تالاب ثبت شده دنیا 
و نخســتین تالاب ثبت شده در کنوانســیون تالاب های 
بین المللی رامســر و یکی از ۶50ذخیره گاه زیست کره 
جهان با ۴۸هزار هکتار وســعت در شرق استان مازندران 
اســت. این تالاب ســالانه از ۱30گونه پرندگان مهاجر 
با جمعیت حــدود ۱.5میلیــون بال میزبانــی می کند. 
هوای عرض های شمالی که سرد می شــود، مهاجران از 
راه می رسند. ســواحل، آب بندان ها و تالاب های استان 
مازندران پذیرای پرندگان مهاجر می شــوند. بسترهای 
آبی اســتان مازندران مانند تالاب میانکاله، خلیج گرگان 
و... با توجه به ارزش های ویژه زیستگاهی، وجود گونه های 
گیاهی و جانوری منحصربه فرد و حفاظت شده و همچنین 

ارزش های علمی، آموزشــی و تفرجی از بهترین مکان ها 
برای توسعه اکوتوریسم هستند و تخریب آنها می تواند به 

سلامت ساکنان و مهمانان این مناطق آسیب وارد کند.
از ســوی دیگر دریای خزر هم حال چندان مســاعدی 
ندارد. هم اکنون پساب های شهری، کشاورزی و صنعتی 
بدون تصفیه با آب های ســطحی راهی دریا می شــود. 
۱۲میلیون نفری که در حاشــیه دریا در 5کشور ساحلی 
زندگی می کنند، هم بر دریاچه اثر می گذارند و هم از آن 
اثر می پذیرند. اگر آلودگی هایی که کشــورهای همسایه 
در غیاب نظارت های بین المللی بــه دریا اضافه می کنند 
را حســاب کنیم، می بینیم که اضافه شــدن بار مضاعف 
آلاینده های واحد پتروشیمی چه آسیب جبران ناپذیری 
را به دریای خزر وارد می کند. هر 5گونه ماهیان خاویاری 
این دریا در آستانه انقراض قرار گرفته و فک خزری نیز با 
کاهش شدید جمعیت وضعیت مشابهی دارد و شدیدا در 

معرض انقراض است.

   پروژه قبلی مجوز نداشت این یکی هم ندارد
کلنگ احداث پتروشیمی میانکاله که زده شــد، به جز مقامات استانی و سرمایه گذار کسی با 
آن موافقت نکرد. علی سلاجقه که رئیس سازمان حفاظت محیط است، آن زمان به صراحت 
اعلام کرد: »گاهی فشار نمایندگان مجلس برای ما عجیب است. مجوز محیط زیستی این طرح 
گرفته نشده است، اما نماینده محترم از من می خواهد که کلنگ زنی انجام شود. به هر شکل 
کلنگ زده شــد، اما از دید ما کلنگی که برای این طرح به زمین زده شد، مورد تأیید نیست؛ 
درواقع معتقدیم کلنگی به زمین زده نشده است. سازمان حفاظت محیط زیست در زمینه حفظ 
محیط زیست کوتاه نمی آید و طبق قانون، دیگر هیچ کلنگی بدون مجوز محیط زیست به زمین 
نخواهد خورد و در زمینه اجرای طرح پتروشیمی در میانکاله هم کوتاه نخواهیم آمد. از نظر ما 
کلنگی به زمین زده نشده است؛ چون گزارش ارزیابی ندارد؛ از این رو اجرای آن متوقف شد و 
پرونده پتروشیمی میانکاله برای همیشه بسته شده است.« ریاست جمهوری نیز پشت معاونش 
ایستاد و دستور توقف همه عملیات ساخت وســاز را صادر کرد. سعید کریمی، مدیرکل دفتر 
ارزیابی زیست محیطی سازمان حفاظت محیط زیست حالا درباره مدارک و مجوز محل جدید 
می گوید: احداث و اجرای هر طرح نیازمند داشتن مطالعات زیست محیطی در قالب »ارزیابی 
زیست محیطی« مورد تأیید سازمان حفاظت محیط زیست است؛ بنابراین اگر قرار باشد هر طرح 
در هر مکانی از کشور اجرا شــود باید حتما گزارش ارزیابی زیست محیطی داشته باشد؛ حالا 
شمال کشور محدودیت های خاص خود را دارد و طبق برنامه آمایش سرزمین و محدودیت هایی 
که وجود دارد، رفتار خواهد شد. هنوز گزارش یا درخواستی از پروژه پتروشیمی میانکاله برای 
سازمان محیط زیست نیامده است و تا زمانی که نیاید نمی توانیم اظهارنظر کنیم. از آنجا که 
گفته می شود مکان اجرای طرح تغییر کرده است، بنابراین به معنای این است که طرح جدیدی 
در حال شکل گیری است؛ درواقع هر گزارش ارزیابی محیط زیستی در هر گوشه ای از کشور 
مخصوص همان مکان خاص است؛ بنابراین وقتی در آن مکان اتفاق نیفتاد یا با اجرای آن طرح 
موافقت نشده است به این معناست که آن طرح دیگر تمام شده است. بعد از آن ممکن است 
دولت یا بخش خصوصی تصمیم بگیرد که آن را در مکان دیگری اجرا کند که می تواند مثلا در 
فاصله ۲0 یا ۲هزار کیلومتری مکان قبلی باشد؛ بنابراین نگاه ما به چنین مسئله ای این است 
که طرح جدیدی مطرح می شود و درصورتی که گزارش آن را دریافت کنیم، باید دوباره درباره 
آن اظهارنظر کنیم. در مجموع می دانیم که استان های شمالی کشور به لحاظ زیست محیطی 

حساس هستند و تصمیم گیری ها باید با حساسیت بیشتری انجام شود.

جمعی از فعالان محیط زیســتی کشــور درباره 
پیگیری دوباره ساخت پتروشیمی در مازندران 
بیانیه  ای صادر کردند تا جلوی هرگونه لابی گری 
پنهان در ساخت پتروشیمی جدید در میانکاله را 
بگیرند. در این بیانیه خطاب به مسئولان سازمان 
حفاظت محیط زیست، منابع طبیعی، امور اراضی 
و دانشــگاه منابع طبیعی ســاری، موارد تخلف 
آشکار مربوط به پتروشیمی گهرباران آمده است:

مجری طرح پتروشــیمی گهرباران، همان  1
مجری طرح پتروشــیمی میانکاله است. از 
آنجایی که برحسب قوانین، واگذاری زمین جدید 
۱00هکتاری گهرباران مســتلزم فسخ قرارداد 
زمین ۹0هکتاری در مرتع حســین آباد است و 
قرارداد مذکور تا کنون فسخ نشده، لذا قانونا تا فسخ 
این قرارداد امکان معرفی سرمایه گذار به عنوان 
مجری طرح پتروشیمی گهرباران از سوی وزارت 
نفت وجود نداشــته و تهیه مطالعات مکان یابی، 
امکان سنجی و ارزیابی اثرات زیست محیطی چه 
به لحاظ قانونی و چــه زمانی )ظرف چند هفته( 
امکان پذیر نخواهد بود؛ بنابراین ضروری اســت 
سازمان امور اراضی کشور در راستای عمل به شرح 
وظایف قانونی خود صرف نظر از مکان استقرار این 
طرح، نسبت به فسخ قرارداد قبلی و بستن پرونده 

پتروشیمی میانکاله اقدام کند.

2 مکان پیشنهادی برای ساخت پتروشیمی 
گهرباران عرصه ای ملی اســت که در سایه  

انفعال مســئولان وقت منابع طبیعی طی چند 
دهه، میان دستگاه های مختلف دست به دست 
شده است. این عرصه ۱00هکتاری از سال۱353 
تا کنون چندین بار همچون مال بلاصاحب میان 
دانشــگاه منابع طبیعی، وزارت مسکن و وزارت 
صمت دست به دست شده و در این میان ۷هکتار 
از این عرصه بلاصاحب و متولی هم در تجاوزی 
آشکار به تصرف اشخاص حقیقی درآمده است. از 
سوی دیگر در سال۱۴0۱ اداره کل شهرسازی 
استان مازندران طرح ایجاد شهرک مسکونی به 
مساحت ۱۱۷هکتار در عرصه مذکور را در شورای 
برنامه ریزی و توسعه استان به تصویب رساند و در 
حال فراهــم کردن خدمات زیربنایی شــهرک 
مسکونی است، اما باید پرسید براساس کدام نتایج 
علمی موافقت شده  که چنین طرح مخربی با آن 
همــه پیامدهــای اجتماعــی، اقتصــادی و 
زیست محیطی در منطقه ای مسکونی، ساحلی و 

گردشگری احداث شود؟

گویی هماهنگی های لازم برای اختصاص  3
زمین از سوی سازمان امور اراضی کشور 
برای ساخت پتروشیمی صورت گرفته است، اما 
سازمان منابع طبیعی نمی تواند در منطقه ای با 
کاربــری گردشــگری و دارای مصوبه احداث 
شهرک مسکونی و مهم تر از آن محصور در میان 
باغ های میوه و اراضی کشــاورزی، با واگذاری 
زمین برای احداث پتروشــیمی با آلایندگی 

ردیف۷ موافقت کند.

فاصله عرصه مذکور تا کرانه دریاچه خزر تنها  4
۴00متر و تــا روســتاهای مجاور شــامل 
حسن آباد و تازه آباد به ترتیب ۶00 و ۸00 متر است. 
فاصله ایــن عرصه با مراکز تفریحی-گردشــگری 
عمومی و ویلاهای ساحلی شخصی فقط یک جاده 
به عرض ۲0متر است. در مجموع اجرای این طرح 
باعث نابــودی گردشــگری در 3کیلومتر از طول 
ساحل گهرباران خواهد شد و ۷00هکتار از اراضی 
ســاحلی بی نظیر این اســتان را از حیــز انتفاع 

گردشگری خارج خواهد کرد.

مطابق ماده3 ضوابط و معیارهای اســتقرار  5
واحدها و فعالیت های صنعتی، پتروشیمی در 
رده ۷ یعنی با حداکثر پیامدهای زیســت محیطی 
طبقه بندی شــده و صرفا در شهرک های صنعتی 
تخصصی مجاز به فعالیت بــوده و ملزم به رعایت 

ضوابط فاصله از مکان های معیــن ازجمله فاصله 
۱500متری از روســتا، ۲000متــری از تالاب و 
دریاچه و ۱500متــری از مراکز درمانی اســت؛ 
درحالی که عرصه پیشنهادی با ضوابط قانونی مذکور 

مغایرت آشکار دارد.

به تازگــی مســئولان ســازمان حفاظــت  6
محیط زیســت وعده داده اند که با بازنگری و 
اصلاح ضوابط و معیارهای استقرار صنایع، تعارض 
صنعت و  محیط زیست را کاهش خواهند داد. با توجه 
به اهمیت موضوع لازم است پیش از نهایی کردن این 
بازنگری ها به مردم اعلام شود که منظور از رفع تعارض 
آن هم از طریق تغییــر ضوابط اســتقرار صنایع و 
واحدهای تولیدی چیست؟ آیا قرار است اندک ضوابط 
قانونی که بخش اعظم آنها روی کاغذ باقی می مانند و 

در عمل هرگز اجرایی نمی شوند نیز حذف شوند؟

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

   چرا ساحل گهرباران هم مکان مناسبی نیست
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نظارت بر ساخت وسازها در بجنورد 
بارندگی پنجشنبه شب در 5شهرســتان خراسان شمالی 
به ویژه بجنورد، خســارت هایی را در بخش کشاورزی، راه و 
برخی از خانه های مسکونی رقم زد.به گفته سیدجواد ایلالی، 
دادســتان عمومی و انقلاب بجنورد  در خسارت هایی که به 
خانه ها وارد شده مردم و مسئولان مقصرند؛ مردم به دلیل 
خانه سازی در بستر رودخانه و مســئولان به دلیل نظارت 

نکردن روی قوانین ساخت و ساز.
موضوع را با شــهردار بجنورد در میان گذاشتیم تا از اصل 
ماجرا باخبر شــویم. جواد حمیدی به همشهری می گوید: 
»با توجه به ضوابطی که در شهرداری برای صدور پروانه های 
ساخت وســاز وجود دارد، ساخت وســاز در حریم و بستر 
رودخانه انجام نمی شود و در ســیل اخیر آسیب دیده اند، 
 خانه هایی قدیمی  بودند که مجوز ساخت وســاز نداشتند  و 

در کنار رودخانه و مسیل آن بودند.«
به گفته حمیدی، نظارت ها بر ساخت وساز با جدیت بیشتری 
دنبال می شــود و خانه هایی که متحمل خسارت شدند در 
واقع به شکل حلبی آباد  هایی بودند که از سنوات گذشته به 
جا مانده اند. به گفته شهردار بجنورد، برای کاهش خطرهای 
سیل، شرکت آب منطقه ای اســتان مکلف است نسبت به 
لایروبی مسیل های داخل و خارج شــهر اقدام کند و ورود 
شهرداری به لایروبی و بهسازی مسیل ها منوط به اختصاص 
اعتبار در این زمینه اســت اما شهرداری اعتبار کافی ندارد. 
حدود ۲۰ کیلومتر از طول حدود ۲۴ هــزار و 5۰۰ متری 
مسیل های داخل محدوده خدماتی مرکز استان به بهسازی 

نیاز دارد.
حمیدی در پاســخ به این پرســش که مدیریت آب های 
سطحی در سیل اخیر، موضوع دیگری است که توجه کافی 
می طلبد، اضافه می کند: »مطالعات کلی آب های سطحی را 
در دستور کار داریم و طرح جامع هدایت آب های سطحی 
در مرکز استان تصویب شده  اســت. اما برای اجرای آن به 
اعتبارات دولتی نیاز است. اعتباراتی که در حال حاضر کافی 
نیست. جوی های شهر بجنورد نیز ظرفیت هدایت و مدیریت 
دبی بالای آب را ندارد از این رو در زمان بارش های رگباری و 
با ورود رواناب در مسیل های خارج شهر، شاهد آب گرفتگی 
در برخی نقاط بجنورد هستیم. از این پس، اجرای جوی و 

جدول در شهر بجنورد براساس طرح جامع خواهد بود.«
آب گرفتگی و وقوع ســیل یکی از دغدغه های شهروندان 
بجنوردی است و آب های سطحی از ۱۳ حوزه آبریز به سمت 
شهر و هسته مرکزی بجنورد هدایت می شود. بجنورد مرکز 

خراسان شمالی ۲۱۰ هزار نفر جمعیت دارد.

 انتقال آب دریا به اصفهان 
در اولویت است

پروژه انتقال آب دریا به اصفهان از 5ســال پیش آغاز شده 
است و با قوت پیش می رود. به گزارش همشهری، مدیرعامل 
شــرکت فولاد مبارکه اصفهان با بیان اینکه این پروژه برای 
حل مسئله مشکل آب فولاد مبارکه نیست، گفت: این شرکت 
تقریبا5۰ درصد آب مورد نیاز خود را از پساب تأمین می کند 
و سال گذشته برداشت ما از رودخانه زاینده رود ۱۴ میلیون 
مترمکعب بود و هدف گذاری ما این است که برداشت آب از 

زاینده رود طی ۳ سال پیش رو به صفر برسد.
محمدیاسر طیب نیا با بیان اینکه بازچرخانی پساب فاضلاب 
۶ شهر دیگر را کلید زدیم، افزود: تلاش می کنیم که نیاز آبی 
ما از دریا بسیار کم باشد زیرا برنامه ریزی روی ۲۰۰ میلیون 

مترمکعب برای صنایع استان است.
وی با تأکید بر اینکه انتقال آب دریا برای حل مشــکل آب 
صنعت استان اصفهان اســت، ابراز داشت: فولاد مبارکه در 
این زمینه بیش از سهم خود و وظیفه خود هزینه کرده است .
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه اصفهان رقم هزینه شده 
برای این پروژه را ســنگین خواند و گفت: هــم اکنون این 
طرح انتقال آب در ۲۰ نقطه از سیرجان تا اصفهان در حال 
پیشروی اســت و ۶ پیمانکار توانمند در این پروژه مشغول 
فعالیت هستند که شامل چندصد کیلومتر کریدور و چندده 
کیلومتر لوله گذاری است . مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با 
بیان اینکه انتقال آب دریا برای صنعت توجیه اقتصادی دارد، 
تصریح کرد: ســهم هزینه ای انتقال آب کمتر از حمل ونقل 
اســت ضمن اینکه امکان جابه جایی این کارخانه نیست و 
کل درصد هزینه این آب در تولید فــولاد حدود ۳۰ هزار تا 
۴۰ هزار تومان به ازای هر مترمکعب است. طیب نیا با بیان 
اینکه در اصفهان ۷۳ درصد آب برای مصارف کشاورزی، ۲۱ 
درصد شرب و 5درصد در حوزه صنعت مصرف می شود، گفت: 
اصفهان به عنوان استانی صنعتی در حوزه صنعت، آب زیادی 
مصرف نمی کند. وی با بیان اینکه برداشت آب فولاد مبارکه 
از رودخانه زاینده رود کمتر از یک درصد است، افزود: براساس 
دستورالعملی که به صنایع کشور ابلاغ شده صنایع در آینده 
امکان استفاده از آب خام را نخواهند داشت و به بیان دیگر 
فروش آب به تجارت تبدیل خواهد شد و این انتقال آب برای 
صنایع نوعی سرمایه گذاری است. طیب نیا با بیان اینکه باید 
نگاهمان متحول شود، تصریح کرد: مصرف میانگین آب در 
فولاد در جهان ۳.۳ دهم مترمکعب برای هر تن فولاد است و 
ما در فولاد مبارکه به ۲.۲ مترمکعب مصرف به ازای تولید هر 

تن فولاد در سال گذشته رسیدیم. 

مولدسازی  برای تکمیل 
پروژه های ناتمام در یزد

استاندار یزد در نشســت شورای اطلاع رسانی 
استان یزد از مولدسازی ظرفیت های دولتی، 
انقلاب اقتصادی و اجرایی در مســیر تکمیل 

پروژه های نیمه تمام خبر داد. 
به گــزارش ایرنــا، مهــران فاطمــی گفت: 
 »هم اکنون ۶5 هــزار میلیارد تومــان پروژه

نیمه تمام در استان وجود دارد و این در حالی 
است که کل بودجه استان در سال، بیش از هزار 
میلیارد تومان نیست لذا درصورت عدم افزایش 
قیمت ها تکمیل طرح های نیمه تمام اســتان 

بیش از ۶5 سال زمان می برد.«
او ادامه داد: »یکی از مطالباتی که در سفرهای 
رئیس جمهور، وزرا و مســئولان اســتانی از 
سوی شــهروندان مطرح می شــود، تکمیل 
این پروژه های ناتمام اســت و بــا بودجه های 
محدود دولتی نمی توان این طرح ها را تکمیل 
کرد، لذا مولدسازی ظرفیت های بلا استفاده، 
زمینه تکمیل پروژه هــا و امیدآفرینی را باعث 

می شود.« 
اســتاندار یزد گفت: »بخش عمده ای از منابع 
حاصل از مولدسازی، برای تکمیل پروژه های 
مناطق محروم استفاده می شود که این موضوع 
اتفاق بزرگــی در حوزه اقتصــادی و عمرانی 
 اســت و باید به نحــو مطلــوب از این فرصت

بهره برداری شود.«

عدد خبر

عکس خبر

خبر روز 

 خبر

شــهردار تبریــز با اشــاره بــه اینکــه پروژه 
ساماندهی صفه جنوبی)بخش جنوبی( 
مقبره الشــعرا بــا ۴۰۰ میلیــارد تومان در 
حــال اجــرا اســت و تــا یک مــاه آینــده به 
بهره بــرداری می رســد، از تأخیــر در پایان 
اجرای این طرح عذرخواهی کرد. یعقوب 
هوشــیار گفــت: »مطابــق وعــده قبلــی 
ایــن پــروژه بایــد ۹ اردیبهشــت امســال 
بــه بهره بــرداری می رســید کــه تغییــر در 
 ارائه طرح توسط مشــاور، موجب تأخیر

یک ماهه در بهره برداری از آن شد.«  

400
میلیارد    

جانشرقی
آذربای

 معــاون حفاظــت و بهره بــرداری شــرکت 
کاهــش از  اردبیــل  منطقــه ای   آب 
۵۰ درصدی ســطح بارش ها در سال آبی 
جدید نسبت به دوره بلندمدت خبر داد. 
حمید فضایلی گفــت: »به دلیل کاهش 
بارندگی ها و افت ذخیره آب سد یامچی، 
درصورت تداوم روند مصرف فعلی آب و 
عدم مدیریت آن، شــهروندان اردبیل در 
تابســتان با کمبود آب آشامیدنی مواجه 

خواهند شد.« 

50
درصد    

اردبیل

اســتاندار البــرز معتقد اســت شهرســتان 
فردیس با بیش از ۷۰۰ هزار نفر جمعیت، 
متراکم ترین شهر کشور اســت و بسیاری 
از زیرســاخت های آن متناســب بــا رشــد 
جمعیــت نیســت. مجتبــی عبداللهــی در 
آغاز عملیات اجرایی مدرسه ۱۲ کلاسه در 
محله کم برخوردار در شهرک ارم فردیس 
گفت: »بــر این اســاس بــا احصــای موانع 
و نیازهــای ایــن شهرســتان، برنامه ریــزی 
دقیقی برای تقویت زیرساخت ها داریم.« 

700
هزار    

البرز

هنر معماری   
مسجد جامع)سید( زنجان به لحاظ جغرافیای سیاسی، فرهنگی 
و طبیعی، یکی از مساجد مهم زنجان است و معماری آن به روزگار 

قاجار برمی گردد. عکس: مهر

سانشمالی
خرا

اصفهان

یزد

زنجان

7مرداد سال 1402برای راحله طهماســبی یک روز تاریخی 
خواهد بود. او در حال حاضر معرف  کاپیتانی دریانوردی است 
و البته تا همین مرحله هم هیچ زنی در ایران موفق به اخذ این 
مدرک نشده است. به زودی اما طهماسبی به عنوان نخستین 
کاپیتان دریانورد زن ایران فعالیت خود را شروع خواهد کرد. 
سکاندار سابق کشتی قرار اســت به نفر نخست روی شناور 
تبدیل شود. راحله طهماسبی که متولد شهرستان سروستان 
استان فارس است، درباره موفقیت بزرگ خود به همشهری 
می گوید: »تا حالا مسئولیت ناوبری را به عهده داشتم و فعالیتم 
با سیستم های ارتباطی، رادار و ... بود. در واقع بعد از کاپیتان 
کشتی من به عنوان سکاندار شناخته می شدم. یعنی جانشین 
فرمانده. قبلا دســتور می گرفتم، اما حالا که کاپیتان شدم، 
دستوردهنده می شــوم. البته از مردادماه به عنوان کاپیتان 
فعالیت خود را شروع می کنم.«  طهماسبی بیشتر از یک دهه 
است که فعالیت خود را در عرصه دریانوردی آغاز کرده است. 
او می گوید که سال 89، هنگامی که تصمیم گرفت در دوره های 
آموزشی دریانوردی شرکت کند، هیچ زنِ ایرانی در این عرصه 
فعالیت نمی کرد.طهماسبی اما با پیگیری های مداوم توانست 
در آموزشــگاه  آریا دریای  بندر لنگه ثبت نام کند و از خرداد 
همین ســال، زندگی اش وارد فاز جدیدی شد: »سال 89نزد 
مدیر این آموزشگاه  در بندر لنگه رفتم. ایشان پیگیر موضوع 
ثبت نام من در دوره های آموزشــی دریانوردی شدند و بعد از 
گذشت چندین ماه  توانستم در این آموزشگاه دوره دریانوردی 
را بگذرانم. دوره های جانبی دریانوری حدود 6 ماه شــد و بعد 
آزمونی از ما گرفتند که 18آقا شــرکت داشتند و تنها خانم 

آزمون من بودم که بیشترین نمره را به دست آوردم.« 

بهروز قلی پورگپ
روزنامه نگار

   4مرتبه مردودی 
در عرصه دریانوردی، علاقه مندان بعد از پشت سر گذاشتن هر دوره 
آموزشی آکادمیک باید در دوره شفاهی شرکت کنند. طهماسبی 
بعد از گذراندن دوره آموزشــی در بندرلنگه عازم پایتخت شد تا 
آزمون شفاهی را در سازمان بنادر تهران بگذراند: »در تهران ۴مرتبه 
در آزمون شفاهی مردود شدم و خوشــبختانه پس از آن توانستم 

آزمون را با موفقیت پشت سر بگذارم.« 
با گذر از این آزمون ، طهماسبی ۱8 ماه دوره کارآموزی روی شناور 
را پشت سر گذاشــت: »گذر از این مرحله بسیار دشوار بود. تقریبا 
هیچ کس به یک خانــم در این حوزه اعتمادی نداشــت. در اوایل 
حضور روی شــناور خیلی اذیت شــدم. مثلا می گفتند برای یک 
خانم کابین نداریم و اگر بخواهــد روی کابین بماند، باید خودش 
امنیت خودش را تامین کند.« دلیل آن البته حضور پرسنل خارجی 
روی شناور بود که طهماسبی می گوید: »آنها معتقد بودند که تمام 
نفرات ایرانی نیستند و از کشورهای دیگر هم در این شناور حضور 
دارند. برای همین، تعهد دادم که خودم مسئولیت امنیت خودم را 

به عهده می گیرم.« 
با توجه به شرایط، او تصمیم گرفت روی شناورهایی کار کند که نیاز 

به کابین نداشته باشــد و البته بتواند شب به خانه برگردد: 
»تقریبا ۶ ماه روی شناور مسافربری کیش فعالیت کردم 

و بعد از آن نیز در شــناوری در بندرعباس فعالیت 
خودم را ادامه دادم تا به دوره های افسری رسیدم. 

دوره های افسری ۶ ماه طول کشید و سال 9۶در 
آزمون افسری شرکت کردم. در آزمون افسری 

بیشــتر دروس خود را پاس کــردم، اما در 
قسمت نقشه های دریایی ۴مرتبه مردود 
شدم.« طهماسبی ادامه می دهد: »برای 
همین، مجبور شــدم استاد خصوصی 
بگیرم ولی در نهایت متوجه شدم که این 
کارها فایده ای ندارد. در ادامه از یکی از 
همدوره هایم که جلوتر از من بود، کمک 

گرفتم و سرانجام دروس نقشه های دریایی 
را به پایان رساندم.«  
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     شناور مسافربری و باربری
از مشوق زنان در این عرصه می توان به کاپیتان قاســم عسگری نسب اشاره کرد که در حال حاضر 
مدیرکل سازمان بنادر چابهار است. به گفته طهماسبی، او شرایطی به وجود آورد تا  طهماسبی بتواند 
به راحتی پاسخ سؤال  اورال را بدهد: »آزمون اورال بسیار شــرایط سختی دارد و به دلیل بالا بودن 

استرس در این مرحله امکان مردودی افزایش پیدا می کند.«
او بیان می کند: »هر چقدر که در آزمون های کتبی موفق باشــید، ممکن اســت در آزمون اورال 
به سادگی کم بیاورید.   من در این مرحله استرس زیادی داشــتم و به کمک سرم و آمپول در این 
آزمون شرکت کردم. جالب اینکه کاپیتان عسگری نسب بسیار آرام بودند و با اینکه سؤالات سختی 

پرسیدند، خوشبختانه بدون استرس جواب دادم و مدرک افسری ام را اخذ کردم.«
پس از آن روی شناور مسافربری از بندرعباس به دوبی مشغول به کار شد: »دوره کارآموزی را در آنجا 
شروع کردم و بعد از آن روی یک شناور باربری فعالیت خودم را ادامه دادم. در ادامه برای اخذ مدرک 
مَستِر)کارشناسی ارشد( اقدام کردم تا بتوانم  عنوان کاپیتانی دریانوردی را به دست بیاورم. این دوره 
معمولا ۳سال طول می کشد، اما برای من ۳9 ماه زمان برُد تا بتوانم به چیزی که می خواهم برسم. 
دلیلش این بود که هیچ کسی حاضر نمی شد من روی شناورش کار کنم. البته نه من بلکه به هیچ 
خانمی چنین اجازه ای نمی دادند.« طهماسبی تأکید می کند: »در این عرصه بازار کار برای خانم ها 
کم است، زیرا اغلب حقوق پایین را پیشنهاد می دهند یا اینکه توقع دارند بیشتر از حد استاندارد از 
آدم کار بکشند. در نهایت نیز ممکن است ســابقه بیمه برای شما لحاظ نشود. حدود 5 ماه در قشم 

مدیریت یک آموزشگاه دریانوردی را به عهده گرفتم و اذیت شدم.«
به گفته طهماسبی، هیچ وقت کســی در عرصه دریانوردی به  او کمک نکرده است. با وجود این، او 
به موفقیت های بسیاری در دنیای دریانوردی دست یافته است: »سال 9۶به عنوان دریانورد نمونه 
اسکله شهید رجایی انتخاب شدم. سال 9۷نیز به همایش چهره نامی بانوی ایرانی دعوت   و در آنجا 
به عنوان بانوی ماندگار انتخاب شدم.« او ادامه می دهد: »از سال 9۶دوره تدریس دریانوردی را هم 
شروع کردم. در یک دوره آموزش مدرسین دریایی)TFT( شــرکت کردم و اگر مدرک این دوره 
آموزشی را دریافت می کردم، می توانستم بعضی از دروس دریانوردی را تدریس کنم. همین اتفاق 

هم افتاد و من دوره آموزشی برای بانوان برگزار کردم.« 

در اوایل حضور 
روی شناور خیلی 
اذیت شدم. مثلا 

می گفتند برای یک 
خانم کابین نداریم 
و اگر بخواهد روی 
کابین بماند، باید 
خودش امنیت 

 خودش را
 تأمین کند

هر  قدر که در 
آزمون های کتبی 

موفق باشید، ممکن 
است در آزمون 
اورال به سادگی 

کم بیاورید.   من در 
این مرحله استرس 
زیادی داشتم و به 
کمک سرم و آمپول 

 در این آزمون 
شرکت کردم

دوری از خانواده
دوری 6ماهه از خانه و خانواده و حضور روی شناور 
برای طهماســبی هم تجربه خوبی بوده و هم تجربه 
بد. او درباره این دوره توضیح می دهد: » برای من هم 
خوب بوده و هم بد. در این مدت انصافا همکاران بسیار 
خوبی داشتم. البته در 2 هفته نخست شرایط بدی بود 
و همکاران وقتی من را می دیدند، گویی طاعون داشتم 
و از من فرار می کردند. اما رفته رفته شرایط بهتر شد 
و توانستم ماه های خوبی را در کشتی بگذرانم. از این 
جهت، خوب بود، ولی روزهای بدی هم داشــتم؛ 
اینکه آنتن گوشی موبایل دو، سه روز قطع می شد 
و نمی توانستم با خانواده ام ارتباط برقرار کنم. 

این روزها به من خیلی سخت می گذشت، چون مدام به مادر و پدرم فکر می کردم 
که مثلا الان در چه وضعیتی هستند و چه کار می کنند.« او می گوید: »با اینکه در 
دریانوردی تجربه زیادی کسب کردم، اما هنوز هم بی خبری چندین روزه از پدر 
و مادرم عادی نشده و دلتنگ می شوم. چه در دوره های آموزشی باشم و چه در 

مواقعی که از خانواده دور هستم.« 
برای طهماسبی اخذ مدرک اقیانوس پیما وسوسه انگیز است، اما به نظر می رسد 
قصد ورود به این آزمون دشوار را ندارد. او می گوید: »خیلی دوست دارم که 
مدرک اقیانوس پیما را اخذ کنم. پیش از این به این موضوع خیلی فکر کردم و 
اینکه بتوانم روزی کاپیتان اقیانوس پیما شوم، اما حالا به این نتیجه رسیده ام که 
در 38سالگی دیگر توان گذراندن چنین  دوره هایی  را ندارم. البته هر موقع از من 
سؤال می شد که چه آرزویی داری؟ می گفتم: دوست دارم کاپیتان شوم و حالا از 

این بابت خوشحال هستم.« 

مکث

گفت وگو با »راحله طهماسبی«، نخستین کاپیتان دریانوردی زن ایرانی
سکان کشتی دست من است
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 45سال پیش وقتی برای گذراندن تحصیلات 
دانشگاهی به یکی از دانشگاه های معتبر کشور 
آلمان می رفت فکرش را نمی کرد که سال ها بعد 
قرار اســت دغدغه اش بشود ایجاد شغل برای 
بانوان خودسرپرست یکی از جنوبی ترین نقاط 
شــهر؛ آن هم تا حدی که باگذشت 13سال در 
70سالگی هنوز هم بخش قابل توجهی از وقتش 

صرف این کار بشود.

عزیزدخت شمس، فارغ التحصیل رشته مهندسی 
ماشــین آلات نســاجی و مشــاور امور خانواده از 
یکی از دانشــگاه های معتبر کشــور آلمان وقتی 
سال1359بعد از اخذ مدرک دانشگاهی به وطن 
بازگشــت فعالیت در حوزه کارآفرینی برای بانوان 
آســیب دیده را شــروع کرد و به بررسی وضعیت 
زنان در مناطق مختلف شهر پرداخت. شمس در 
سال های بعد  با کسب اطلاعات از وضعیت بانوان 
آسیب دیده شهرری تصمیم گرفت در آن منطقه 
هم به فعالیت بپردازد و از سال1389به جنوبی ترین 
نقطه تهران رفت و در کارآفرینــی برای این گروه 
قدمی برداشــت.  اما آغاز ورودش به این مســیر 
داستان جالبی دارد که خودش اینگونه آن را شرح 

می دهد:»پس از اتمام درسم در رشـته مهندسی 
ماشین آلات احســاس کردم هنوز باید درسم را 
ادامه بدهم، بعد از مدت کوتاهی ســال1974در 
یکی دیگر از دانشــگاه های آلمان در رشته مشاور 
امور خانواده تحصیلاتم را پی گرفتم و ســپس به 
ایران بازگشتم. من نخستین زنی بودم که سال ها 
قبل به دلیل طرحی که نوشـــته بودم در یکی از 
سـازمان های دولتی استخدام شـدم و مرا به عنوان 
مدیر طــرح »بافت بلوچ« انتخــاب کردند. اما به 
دلایلی نتوانسـتم این طرح را اجرا کنم و از شـغلم 

استعفا کردم.«
 از همان زمان دغدغه های ذهنی اش برای حمایت 
از بانوان به سراغش آمد: »دوســـت داشتم همه 
زنان سرزمینم موفق باشند و از خانه بیرون بیایند. 
چند مقالـه در زمینه خودباوری و اشـتغال زنان 
نوشتم و بعد از بررســی وضعیت زنان ساکن در 
مناطق مختلف شــهر وقتی احساس کردم تعداد 
زنان آسیب پذیر در شهرری قابل توجه است ایجاد 
تغییر در روند زندگی زنان آسـیب پذیر این منطقه 

برای من رقم خورد.«

 قــدم خیر برای مــادران آســیب دیده 
تا بچه های توانیاب

ابتدای مسیر سراغ کسانی 
رفت که به دلیل مشکلات 
ریز و درشــت زندگـــی، 

اعتماد به نفس خود را از دسـت داده و خانه نشین 
شـــده بودند. زنانی که بچه معلول داشــتند یا 
همسرشان معتاد بود یا زن سرپرست خانوار بودند و 
کوه مشـکلات، کمرشان را خم کرده بود. آن روزها 
توانست نخستین تعاونی زنان کارآفریـــن ری را 
با 35نفر راه اندازی کند تا از این طریق خانم های 
زیادی با حضور در آن بتوانند از مشکلات شــان 
فاصله بگیرند: »خانم هایی که خیلی از آنها سـواد 
خواندن و نوشتن درسـت و حسابی نداشتند با ورود 
به دنیای کارآفرینی و کسب وکار آنقدر به زندگی 
امیدوار شدند که حتی به دیپلم هم اکتفا نکردند و 

تحصیلاتشان را در دانشگاه هم ادامه دادند.«
 به دلیل قدم های خوبی که در حوزه کارآفرینی 
برداشــته بود ســـال 1391به عنوان مسئول 
کارآفرینی در این منطقه انتخاب شـــد و انگار 
ایــن انتخاب دســت او را برای عملی کـــردن 
رؤیاهایـش بازتر کرد؛ »طرحی بـرای راه اندازی 
خانـه کارآفرینی خاص بچه های معلول دادم و 
در کنار یک مدرسـه کودکان استثنایی کارگاهی 
راه اندازی کردم تا نوجوانان معلول جســـمی و 
ذهنی بتوانند در سـاعت های خاصـی از روز و بعد 
از پایـان کلاس های درس در این کارگاه مشـغول 

کار شـــوند و تعمیرات کفش را یاد بگیرند که 
باعث شد مشــکلات روحی و روانی بسیاری از 
پسـرهای معلول با کار در کارگاه تعمیرات کفش 

بهبود پیدا کند.«

ساکن نیاوران اما دلبسته بانوان شهرری
خودش ســاکن محله نیاوران است اما حداقل در 
هفته 3بار برای رسیدگی به کارگاه های کارآفرینی 
و بررسی وضعیت اشتغال بانوان به شهرری می آید. 
اینکه خودش در این ســن و ســال با انگیزه بالا 
برای انجــام کار داوطلبانه از شــمالی ترین نقطه 
شهر به جنوبی ترین نقطه تهران می آید را برکت 
سال ها کار داوطلبانه می داند. حالا بین خانم های 
ساکن شهرری به خوبی شناخته شده است. چند 
سالی است که مســئولیت کارآفرینی شهرداری 
منطقه20را هم عهده دار شــده و خیلی از بانوان 
وقتی دنبال کار می گردند یا در کارشــان گره ای 

ایجاد می شود، سراغ او می آیند.
آخریــن قدمی هم که 2ســال پیش برداشــت 
راه اندازی خانه اشــتغال با کمک ســازمان رفاه 
خدمات اجتماعی شــهرداری بود کــه هنوز هم 
پابرجاست و خدمات اشــتغال زایی به بانوان این 
منطقه ارائه می کند: »حداقــل 60نفر الان در آن 
مشغول کار هستند و در 2قسمت کاملًا مجزا یکی 
تهیه سبزیجات بهداشــتی، غذاهای نیمه آماده 
فریزری، سمنو و... درست می شود و یک قسمت آن 
هم صنایع دستی بانوان مثل زیورآلات، سفال، قالی، 
ظروف هفت ســین  و... تولید می شود. خانم هایی 
که در حقیقــت تحصیلات آنچنانی نداشــتند و 
ورودشان به بازار کار راحت نبود جذب این گروه 
شدند. شاید خیلی درآمد آنچنانی نداشته باشند 
اما می گویند در همین جا به خودباوری رسیدند. 
10-12نفر به صورت ثابت اینجا هستند و مابقی 
غیرثابت وقتی سفارش ها بالاســت و... در کارگاه 

حضور پیدا می کنند.«

اعتماد به نفس از جنس شمس
از آلمان تا شهرری، همراه دغدغه های بانوی 70ساله کارآفرین

زهرا بلندیگزارش
روزنامه نگار

 رونق کسب وکارهای خانگی 
در مسجد منشورالسلطان

مسجد منشورالسلطان یکی از مســاجد قدیمی شهر تهران در 
محله شیخ هادی است. چند سالی است فرمانده و اعضای پایگاه 
بسیج خواهران این مسجد اقدام به تشکیل گروه کارآفرینی برای 
رونق کسب وکارهای خانگی و گره گشایی از مشکلات مالی اهالی 

کرده اند.
ماجــرای راه اندازی این گروه به حدود 4ســال پیــش و زمانی 
برمی گردد که مســجدی ها یک گروه مجازی برای تبادل افکار 
و نظرات خود داشتند. مسئول پایگاه بســیج خواهران مسجد 
منشورالسلطان در این باره می گوید:»این گروه را با هدف مبادلات 
فرهنگی مانند معرفی کتــاب، درج اخبار و اتفاقــات روز دنیا، 
همچنین ارائه نظرات اعضا درباره مســائل روز راه اندازی کرده 
بودیم تا اینکه برخی از اعضای گــروه اقدام به معرفی تولیدات و 

دست سازه های خود در گروه کردند.«
محبوبه عظیمی با بیان اینکه ابتدا به عنوان مسئول گروه به اعضا 
تذکر دادم که مطالب غیرمرتبط منتشــر نکنند، ادامه می دهد: 
»کمی بعد به این فکر افتادم چنین گروهی میان بانوان محله برای 
حمایت از تولیدات آنها داشته باشــیم. درواقع بازار کار و فروش 
محصولات برای بانوان راه اندازی کنیم. خوشــبختانه به سرعت 
این کار مورد اســتقبال قرار گرفت و ضمن آشنایی اهالی با هنر 

همسایه های خود، به خرید محصولات آنها پرداختند.«
وی مهم ترین هدف از راه انــدازی این گروه را معرفی محصولات 
خانگی بانوان  عنــوان می کنــد و می گوید: »در ایــن گروه از 
ترشی جات، رب، غذاهای  نیمه آماده مانند سبزی، پیاز و... گرفته 
تا کارهای چرم دوزی مانند کیف و کفش، خیاطی، روبان دوزی و... 
حتی ارائه کارهای خدماتی برای رفع نیاز اهالی مانند تدریس برای 

توانمندسازی بانوان در امور اقتصادی تبلیغات می شود.« 
به گفته عظیمی، افراد جویای کار و هر بانوی هنرمندی که دنبال 
فضایی برای اشتغال زایی و کسب درآمد باشد، می تواند با عضویت 
در این گروه که این روزها به ایتا منتقل شده، از مزایای آن بهره مند 
شود. مسئول بسیج خواهران مسجد منشورالسلطان، راه اندازی 
بازارچه بــزرگ دائمی کارآفرینی با حضور بانوان در شبســتان 
مسجد را از برنامه های آینده این گروه برای ارائه خدمات بیشتر به 
اهالی محله شیخ هادی عنوان می کند و می گوید: »ساکنان محله 
استقبال خوبی از این کار کرده اند؛ چرا که بسیاری از نیازهایشان 

به راحتی در مدت زمان کوتاهی تأمین می شود.«

مجمع الجزایر در کار خیر! 
فعالیت شان از دورهمی های ساده شروع شد و در این میان 
وقتی کــه می فهمیدند مادری برای درمــان فرزندش کم 
آورده و معلولی به دلیل ناتوانی در خرید ویلچر از خانه خارج 
نمی شود؛ دست به کار شده و در حد توان کمک می کردند تا 
گره از مشکلی باز شود. حالا سال ها گذشته و انجمن خیران 
سعادت آباد دیگر آن دورهمی ســاده نیست. اکنون کافی 
است فرد نیازمندی شناسایی و توسط گروه مددکاری تأیید 
شود تا از همان لحظه گروه خیران وارد عمل شوند. آخرین 
کارشان هم تهیه داروی کودک 8 ساله مبتلا به سرطان بوده 
که به محض اعلام در گروه هریک از اعضا در حد توان پای 
کارآمدند تا این دارو خریداری شد و به دست کودک رسید.

از شهردار تا استاد، عضو خیریه
انجمن خیران سعادت آباد از 8 سال پیش با حضور تعدادی 
از شهروندان محله شــکل گرفت و در گذر زمان از شهردار 
منطقه تــا رئیس کلانتری، اســتاد دانشــگاه و چهره های 
شاخص عضوش شدند و حالا در گذر زمان گروهی شناخته 
شده در تکه دوم پایتخت اســت که خدماتش تنها شامل 
ساکنان محله نمی شود بلکه تعدادی مددجو تحت پوشش 
دارد که در دوره های مختلف برایشــان بســته های ارزاق 
یا کمک های مالی ارسال می شــود. ناهید فتحی، مسئول 
انجمن که خودش 25 ســال ســابقه فعالیت در گروه های 
خیریه را دارد می گوید: »گرچه سعادت آباد محله ای متمکن 
اســت اما در محله های اطرافش افرادی سکونت دارند که 
برخی از کمترین امکانات محرومند، به همین دلیل تعدادی 
از این افراد تحت پوشش خیریه قرار گرفته اند. اما بیشترین 

تمرکز ما بر روستاهای محروم چابهار، قم و یاسوج است.«

حس خوب خیرخواهی
اعضای انجمن علاوه بر مشــارکت در همراهی با مددجوها 
که تعدادشــان به بیش از 300 نفر می رسد، اگر نیازمندی 
هم در این میان معرفی شود، کمک حالش می شوند، فرقی 
هم ندارد این فرد کودک چند روزه و چند ماهه باشد یا فرد 
معلولی که نیــاز به ویلچر دارد. فتحــی می گوید: »یکی از 
کارهایی که شیرینی خاصی برای اعضا داشت، تهیه جهیزیه 
برای زوجی بود که با گذشــت 3 سال توان تشکیل زندگی 
مشترک را نداشتند. وقتی این جهیزیه توسط اعضا آماده و 
ارسال شد نه تنها شاهد شادی اعضای خانواده بودیم، بلکه 

خودمان هم خوشحال بودیم که  بانی کار خیر شده ایم.«

 افزایش تراکم بازار تهران 
تا ۲۲0درصد

 شــهردار منطقه12 از تازه تریــن تغییرات در 
قوانین ساخت وساز در بازار تهران خبر داد.

امیر یزدی با بیان اینکه با پیگیری های مستمر 
معاونــت شهرســازی و معماری شــهرداری 
منطقه12طی یک ســال و نیم گذشــته موفق 
شدیم تراکم بازار تهران را تا 220درصد افزایش 
دهیم، افزود: »قبلًا این قضیه مشروط به تأمین 
پارکینگ بود که این موضوع در حال حاضر حل 

شده است.«
وی ادامه داد: »در این تغییرات، اکنون متقاضیان 
می توانند پارکینــگ را از شــهرداری بخرند و 
شهرداری در جای دیگری پارکینگ ایجاد کند. 
این زمینه خوبی برای بازســازی بــازار تهران 

است.«
شهردار منطقه با اشاره به وجود 47درصد بافت 
فرسوده در بازار تهران گفت: »سرمایه گذاری در 
بازار قطعاً بسیار سودآور است و اگر بازسازی در 
آن صورت گیرد و مشکل ناامنی و فرسودگی آن 

حل شود، سودآوری خود را نشان می دهد.«

کاهش فوتی ها در خیابان هلال احمر
با اجرای طرح ایمن سازی خیابان هلال احمر، تصادف های منجر 

به فوت در این معبر مهم منطقه17 کاهش یافت.
شهردار منطقه17با اعلام این خبر گفت:»با اجرای این طرح شاهد 
روان سازی بار ترافیکی در خیابان هلال احمر هستیم. همچنین 
اجرای این طرح باعث تردد ایمن عابران پیــاده، کانالیزه )جدا( 
شدن حرکت اتوبوس و موتورسیکلت های عبوری از مسیر شرق به 
غرب خیابان هلال احمر و تأمین دسترسی خودرویی خواهد شد.«
رضا شنگی افزود: »در راستای کاهش تصادف های منجربه فوت 
و ایمن سازی نقاط حادثه خیز یا نقاط دارای پتانسیل بروز حادثه، 
خیابان هلال احمر، حدفاصل خیابان قزوین تا پل هلال احمر در 
محدوده منطقه17 که به صورت رده عملکردی یک طرفه از غرب 
به شرق و دارای خط ویژه مسیر اتوبوس های تندرو در مسیر غرب 
به شرق و شرق به غرب بود، مورد بررسی کارشناسی قرار گرفت.«
شهردار منطقه گفت:»این طرح شامل حذف مسیر اتوبوس های 
تندرو در مســیر غرب به شــرق و جداسازی مســیر خط ویژه 
اتوبوس  های تندرو در مسیر شرق به غرب به صورت اجرای جدول 

دوبل و نوار میانی در دست اقدام قرار گرفت.«
شنگی با بیان اینکه اجرای این طرح از اواخر سال گذشته شروع 
شده، افزود: »با اجرای این طرح، ایستگاه اتوبوس کشاورز در مسیر 
غرب به شرق به حاشیه سواره رو انتقال پیدا کرد و به این ترتیب 

حدود 5متر به عرض سواره رو خیابان هلال احمر افزوده شد.«

کفشدوزک ها  شکارچی می شوند!
با اقداماتی که معاونت خدمات شــهری و محیط زیست 
شهرداری منطقه9 در جهت مبارزه و کنترل آفات گیاهی 
انجام داده، باید گفت که موضوع شته درختان این منطقه 
به شــکل ویژه و روش های علمی برطرف خواهد شــد. 
اجرای عملیات کنترل آفات بــه روش مدیریت تلفیقی 
در منطقه9، پروژه ای اســت که معاونت خدمات شهری 
و محیط زیســت این منطقه با هدف افزایش زیبایی های 
منظر شــهری در منطقه9 و نابودی کامل شته درختان 

انجام می شود.  
امیر تاجری، معاون خدمات شهری و محیط زیست شهردار 
منطقه9 در این باره گفت: »با توجه به اهمیت فضای سبز 
میدان آزادی و تأثیر زیاد درختچه های رز و نســترن در 
حفظ زیبایی منظر شهری به منظور کنترل آفت شته، اداره 
فضای سبز منطقه9 در 6ماه ابتدای سال از روش مدیریت 
تلفیقی اســتفاده می کند. در فاز اول شست و شوی مداوم 
درختچه های رز و نســترن، به ژاپنی و پیراکانتا با صابون 
حشره کش)ژل پالیزین( که یک حشره کش قوی تماسی 
بوده و طیف وسیعی از حشرات را کنترل می کند که هیچ 

عارضه منفی برای گیاه و انسان ندارد، انجام می شود.« 
معاون خدمات شــهری و محیط زیست شهردار منطقه9 
افزود: »عموما حشــره کش های سیستماتیک در کنترل 
آلودگی شته مناسب هستند، اما مســئله ماندگاری سم 
و عواقب زیست محیطی ناشــی از آن و همچنین از بین 
رفتن همزمان دشــمنان طبیعی شــته، لزوم استفاده از 
راهکارهای جدیــد و بیولوژیک جهت کنترل شــته ها را 
ضروری کرده است که یکی از روش های کنترل بیولوژیک 
آفت شته استفاده از شکارگرهایی مثل کفشدوزک است.«

 خبر

بچه هاي مسجد

کار خوب

در محله

همین حوالي

بهاره خسروی؛ روزنامه نگار

مریم باقرپور؛ روزنامه نگار

اشتغال زایی برای 60خانم
 الان در خانه اشتغال حدود 60خانم ۲3تا 60ساله فعالیت دارند. 
اکرم سادات معتمدی کسی که پشتیبان این قضیه بوده و مدیریت 
این خانه را به عهده دارد، خوب با خانم شمس و منش اش آشناست 
و می گوید: »با کمک های او توانستیم داخل ساختمانی در خیابان 
سلمان فارسی شرایط اشتغال برای بانوان محله را فراهم کنیم. 
خانم هایی که هرکدام با هزاران مشکل درگیرند و با حضور در این 

خانه و در جمع ما کمی دلگرم و امیدوارتر شده اند.«

مکث

 بانو »عزت ملک ملک« با وقف گنجینه هایی بزرگ از آثار تاریخی 
و فرهنگی خدمات ارزنده ای به فرهنگ و هنر ایران کرد

بانوی وقف های ارزشمند

بانو ملک در طول یک قرن زندگی پر برکتش، نقش مهمی در حفظ تاریخ، 
فرهنگ، هنر و ادب ایران ایفا کرد. او سراسر زندگی اش را به جمع آوری و 
وقف نسخه های خطی و آثار تاریخی ایران صرف کرد و بنیانگذار کتابخانه 
و موزه ملی ملک بود و همچنین، به عنوان ناظر استصوابی موقوفات پدری، 
با وقف گنجینه هایی بزرگ از آثــار تاریخی، فرهنگی و هویتی، خدمات 

ارزنده ای به فرهنگ و هنر ایران کرد.
عزت ملک ملک، دختر بزرگ حاج حســین آقاملک، ثمره ازدواج با زهرا 
نوابه قدسیه، دختر میرزا عبدالله، متولی مســجد گوهرشاد است. البته 
حاج حســین آقاملک از این وصلت 2دختر دیگر ملک زاده و صدیقه هم 
داشت.  مرحوم حاج حســین آقاملک، پدر این بانو، نزدیک به یک قرن 
عمر پرخیر و برکت، علاقه فراوانی به جمع آوری آثار و نسخ خطی نفیس 
و ارزشمند تاریخی داشت. علاقه به جمع آوری آثار تاریخی نسخ خطی 
نفیس و ارزشمند تاریخی، میراث پدر برای فرزند ارشد خانواده بود. بانو 
عزت ملک از همان روزهای کودکی، همچــون پدر اهل مطالعه و کتاب 
بود و همین علاقه و اشتیاق، او را به سمت عالم هنر و دنیای نسخ خطی 

ارزشمند کشاند. در حقیقت  کاری را که حاج حسین آقا ملک بنیان گذارده 
بود، تداوم  بخشید.

راه پدرم را ادامه دادم
یساولی در زمان حیات بانو عزت ملک با او گفت وگو و مصاحبه ای داشته 
است. او با اشــاره به آن مصاحبه و از زبان بانو عزت ملک می گوید: »پدرم 
در جوانی در خانه بین الحرمین در بازار تهران زندگی می کردند و از همان 
دوران علاقه به جمع آوری کتاب در او به وجود آمد. پدر حدود 100سال 
عمر کرد و همیشه هوش و حواسش بجا و علاقه مند به کارش بود. تمام 
عشــقش جمع آوری همین کتاب های باارزش بود  اگر کســی تابلویی، 
قلمدانی، خطی، شیء هنری و سکه ای می آورد برای فروش، پدرم آن را 
می خرید. این کار به مرور زمینه ایجاد موزه شد. من نیز مانند پدرم به کتاب 
و مطالعه و جمع آوری اشیای عتیقه، در مقایســه با خواهرهایم، بیشتر 
علاقه مند بودم و از کودکی در کنار پدر، پای این کتاب ها نشسته و به ایشان 

در این زمینه ها کمک می کردم.« 

عزت ملک درباره ادامه دادن راه پدر و ســنت حسنه وقف نیز گفته بود: 
»وقتی پدرم این سنت پسندیده را شــروع کرد، احساس وظیفه کردم و 
راه پدرم را ادامه دادم. وقف فرهنگی، تأثیری سازنده در میان مردم دارد. 
من هم از پدرم پیروی و این آثار را وقف کردم تا خط ها، تابلوها، کتاب ها، 

قلمدان ها و آثار دیگر برای مردم ایران بر جای بماند.«

بازگرداندن آثار به یغما  رفته
گنجینه اهدایی عزت ملک ملک، یکی از بخش های جذاب کتابخانه و موزه 
ملی ملک است که با تلاش و پیگیری های این بانوی خَیِر جمع آوری شد. 
به گفته مهدی یساولی، او در 2 مرحله، یکی در سال 1387 و دیگری در 
سال 1391 خورشیدی، 2گنجینه بزرگ از آثار تاریخی و نسخه های خطی 
را از مجموعه شخصی خود که طی سالیان پیاپی جمع آوری شده بود، به 
کتابخانه و موزه ملی ملک اهدا کرد. این مجموعه های بزرگ، تابلوهای 
نقاشی، قطعات و مرقعات خوشنویســی و نگارگری، سندها، طومارها، 
قرآن های نفیس خطی، قلمدان ها و سرقلیان های تاریخی را دربرمی گیرد. 
علاوه بر این، بســیاری از آثار و نســخه های خطی را از خــارج ایران در 

حراجی های مشهور دنیا خریده و به کشور بازگردانده بود.

وقف فرهنگی با کمال میل
او این کار را در مســیر برآوردن نیت پدرش می دانست و همواره اعتقاد 
داشــت: »نباید بگذاریم آثار تاریخی ایران از کشور خارج شود و به دست 
دیگران بیفتد.« همچنین آثــاری که بانو عزت ملک ملــک خرید و به 
کتابخانه و موزه ملی ملک اهدا و وقف کرد به روایت خودش، در 2دسته 
جای می گرفتند، یکی آثاری که در کشور حفظ شده بودند و دیگر، آثاری 
که از کشور بیرون برده شده بودند و او آنها را به بهای گزافی خرید و به ایران 
بازگرداند.مهم ترین هدف بانو عزت ملک ملک از وقف آثار پدری، علاوه بر 

حفظ تاریخ و فرهنگ این مرز و بوم، ترویج سنت حسنه وقف بود. 

آثار منقول ارزشمند
سند )طومار، مبایعه نامه و وقف نامه(، نسخه خطی )قرآن ها 
و دیوان های نفیس شعر(، نقاشی پشت شیشه، قلمدان و 
آثار لاکی، تابلو نقاشی و نگارگری، خوشنویسی و سرقلیان 
مجموعه آثاری است که این بانوی بزرگ اهدا و وقف کرده 
است. به گفته مهدی یساولی، این آثار در تالاری زیبا و 
شگفت انگیز با نام »آثار اهدایی بانو عزت ملک ملک« 
در کتابخانه و موزه ملی ملک در معرض دید دوستداران 
فرهنگ و هنر ایران جای گرفته است. در میان این آثار، 
یک قرآن منحصربه فرد به خط میرزا شفیع ارسنجانی و 
تابلو نقاشی میدان مشق از آثار برجسته اهدایی این بانو 

به شمار می آیند.

مکث

یکی از بانوان فرهیخته تهرانی که مروج سنت 
حسنه وقف بود، بانو » عزت ملک ملک«، دختر 
مرحوم حاج حسین  آقاملک است؛ بانویی که 
درس ایثار و گذشت و علاقه به اعتلای فرهنگ را در مکتب پدر آموخت تا فرزند خلف آموزه های او 
باشد. در این باره با مهدی یساولی، مدیر روابط عمومی مؤسسه و کتابخانه ملک، گفت وگو کرده ایم.

بهاره خسرویگزارش
روزنامه نگار



صعود تهرانی ها 
حذف جنوبی ها

بازی با تیم دسته اولی پارس جنوبی بی جهت 
برای استقلالی ها سخت شد و آبی پوشان در 
نهایت با گل سعید مهری در وقت های اضافه 
از خطر حذف فرار کردند. شاگردان ریکاردو 
ســاپینتو بعد از شکســت در دربی تهران با 
روحیه ای نســبتا ضعیف اما بــا انگیزه صعود 
پا به شهر جم گذاشــتند. در تقابل با حریف 
دســته اولی، اســتقلال بازی را با برتری آغاز 
کرد و در همــان 15دقیقــه ابتدایی صاحب 
یک ضربه پنالتی هم شــد اما محمد محبی 
پشت توپ ایســتاد و ضربه را به آسمان زد تا 
بدشانســی هایش بعد از دربی ادامه دار باشد. 
این فرصت ســوزی، کار را برای آبی ها سخت 
کرد و آنها تا پایان 90دقیقه نتوانستند دروازه 
میزبان را باز کنند. آبی پوشان باز هم در چند 
صحنه اعتقــاد به خطا و پنالتی داشــتند اما 
داور با آنها موافق نبود و جنجال هایی از سوی 
هواداران اســتقلال در ورزشگاه به وجود آمد. 
90دقیقه قانونی بازی با وجود حملات متعدد 
اســتقلال و یکی دو حمله خطرناک از سوی 
میزبان، بدون گل تمام شد و کار به وقت های 
اضافه کشــید. مقاومت جمی هــا بالاخره در 
نخستین دقایق وقت های اضافه شکسته شد و 
دروازه بان این تیم که درخشش خوبی در طول 
بازی داشت، مقابل ضربه سعید مهری تسلیم 
شد. مهری که بعد از 2فصل و نیم بازی برای 
اســتقلال تازه همین 2هفته قبل نخستین 
گلش را برای این تیم زده بود، دومین گلش را 
بعد از 2هفته زد که گل باارزشی برای آبی ها 
بود و آنها را به مرحلــه نیمه نهایی جام حذفی 
فرســتاد. در دیگر بازی روز گذشــته، هوادار 
توانســت با نتیجه 2بر یک نماینده دیگری از 
دسته اول یعنی اســتقلال ملاثانی را شکست 

دهد و به نیمه نهایی برسد.

این کوچه »فعلا« 
بن بست است! 

آیا قطری ها می توانند ستاره های جوان 
فوتبال ایران را جذب کنند؟

فدراسیون فوتبال قطر خواب تازه ای برای فوتبال 
ایران دیده است. در روزهای گذشته زمزمه هایی 
از پیشنهاد فدراسیون این کشور به چند بازیکن 
جوان ایرانی برای تغییر تابعیت به گوش رسیده 
است. آیا چنین خبری واقعیت دارد؟ آیا قطری ها 
می توانند به لحاظ قانونی دست به چنین کاری 
بزنند؟ واکنش ســتاره های جوان فوتبال ایران 
نسبت به این اتفاق چه بوده است؟ آیا در شرایط 
فعلی باید نگران شویم و این خبر را تهدیدی بزرگ 
درنظر بگیریم؟ در ادامه به این ســؤال ها پاسخ 

خواهیم داد.

   این پیشنهاد غیرقانونی نیست
فوتبال قطر سابقه ای بسیار طولانی در تلاش برای 
تغییر تابعیت ســتاره های فوتبال دارد. چندین 
سال قبل تلاش آنها برای استفاده از یک ستاره 
برزیلی به نام آیلتون در ترکیب تیم ملی خبرساز 
شد و پای این پرونده به فیفا هم رسید. در آن مورد 
فیفا علیه قطر رأی داد اما راهکارهایی قانونی هم 
پیش پای فدراسیون فوتبال این کشور گذاشت و 
قطری ها توانستند بازیکنانی با تابعیت غیرقطری 
را در تیم ملی کشورشــان داشــته باشند. حالا 
بهترین گلزن تاریخ تیم ملی قطر بازیکنی است 
که در اروگوئه متولد شده اما چندین سال برای 
عنابی ها به میدان رفته است. سباستین کوینتانا 
تنها ستاره تاریخ فوتبال قطر به شمار نمی رود که 
تابعیتش را برای حضور در تیم ملی این کشــور 
تغییر داده است. در فهرست تیم ملی قطر چند 
بازیکن با اصالت آفریقایی دیده می شود. قطر در 
رده های پایه از امکانات بســیار خوبی برخوردار 
است اما با توجه به جمعیت بسیار کمی که دارد، 
نمی تواند روی معرفی استعدادهای جدید حساب 
زیادی باز کند. به نظر می رسد کارلوس کی روش 
در قامت ســرمربی جدید تیم ملی این کشــور 
متوجه این حقیقت شــده و با توجه به سابقه ای 
که در فوتبال ایران دارد، می خواهد چند استعداد 
ایرانی را به قطر ببرد. با این حال تلاش این مربی 
حداقل تا امروز نتیجه روشنی به همراه نداشته 
است، اما قانون در این مورد چه می گوید؟ براساس 
قوانین فیفا تا زمانی کــه بازیکنان هنوز در یک 
دیدار رسمی برای تیم ملی یک کشور به میدان 
نرفته باشند، امکان تغییر تابعیت را دارند، با این 
حال یا باید یکی از والدین بازیکن مورد نظر متولد 
کشور ثانویه باشــد و یا اینکه خود او چند سال 
در آن کشور زندگی کرده باشــد. در نتیجه این 
طرحی نیست که قطری ها همین حالا بتوانند از 
آن نتیجه بگیرند، این یک پروسه کاملا درازمدت 
خواهد بود و احتمالا تنها شامل ستاره های ایرانی 

نیز نخواهد شد.

   ستاره موردنظر کیست؟ 
فعلا فقط یک اسم در مورد این پرونده منتشر شده 

اســت؛ علیرضا منصوریان، 
ســرمربی تیم فــولاد تأیید 

کرده اســت که قطری ها به دنبال تغییر تابعیت 
امین حزباوی، مدافع این تیم هستند. 

سوژه روز
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عمدی نداشتم؛ پنالتی نبودشورش علیه جام نفرینی
گولسیانی که بازی امروز با گل گهر را به خاطر مصدومیت از دست داده 

می گوید:  گل گهر تیم باکیفیتی است ولی ما محکوم به برد هستیم. هواداران 
در جام حذفی هم از ما قهرمانی می خواهند و باید بازی امروز را ببریم
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به یاد خاطرات لورکوزن

الان یاد جوانگرایی افتادی؟

بازنده بزرگ فصل

فوتبال ایراننكته بازی

وز سوژه ر

زیگزاگ مازیار
در مورد روابط پرنوسان این سال های 

پرسپولیسی ها با سرمربی ملوان
بعد از پیروزی در دربی تهران، امید پرسپولیسی ها 
برای کسب قهرمانی افزایش پیدا کرد. آنها احتمالا 
هزار بار برنامه مسابقات را بالا و پایین کرده اند تا 
بفهمند کدام تیم جنم کشیدن ترمز طلایی پوشان 
را دارد. جواب اما ساده بود؛ ملوان، با هدایت یک 
پرسپولیسی قدیمی به اسم مازیار زارع. مساوی 
بسیار مهمی که زارع و شاگردانش دوشنبه شب در 
ورزشگاه نقش جهان اصفهان از سپاهان گرفتند، 
باعث شد پرســپولیس ناباورانه در آستانه کسب 
عنوان قهرمانی قرار بگیرد. به این ترتیب نام مازیار 
زارع به کلیدواژه بحث های هواداری سرخپوشان 
تبدیل شــد و او در محبوب ترین وضعیت ممکن 
خود بین سرخ ها قرار گرفت. این، داستان بازیکنی 
است که از لیگ هشتم تا یازدهم پیراهن قرمزها را 
پوشید، نمایش های خارق العاده ای نداشت و پس 
از آن هم به چند مناسبت مختلف خشم هواداران 

پرسپولیس را برانگیخت.
زارع در لیگ چهاردهم در بازی معروف پرسپولیس 
و ملوان که بــا اخراج گلر قوها همراه بود، از ســر 
ناچــاری درون دروازه ایســتاد و پنالتی گابریل، 
هافبک آن زمان پرسپولیس را مهار کرد؛ لحظه ای 
عجیب و غریب که ســوژه کری خوانی رقبا علیه 
سرخپوشــان را فراهم کرد. پیش از آن هم البته 
در جریان پیروزی 6بر صفر پرسپولیس بر ملوان 
در جام حذفی فصل دوازدهم، اصطکاک هایی بین 
هواداران با زارع پیش آمده بود. همه اینها گذشت و 
رفت تا ابتدای همین فصل که قرار شد پرسپولیس 
و ملوان پیش از آغاز رسمی مسابقات یک بازی به 
مناسبت خداحافظی جلال حسینی داشته باشند. 
بیانیه ای که پرســپولیس برای اطلاع رسانی در 
مورد این مســابقه صادر کرد، طوری بود که  شأن 
ملوان در آن حفظ نشــد و انزلی چی هــا از بازی 
انصراف دادند. این هم باز آغاز یک سناریوی سمی 
دیگر بین قرمزها و مازیار زارع بــود. حالا اما او با 
گرفتن یک مساوی بسیار مهم از سپاهان، کاری 
کرده که ممکن اســت قرمزها تا سال ها با لذت از 
این بازیکن سابق خود یاد کنند. سینوس مازیار 
و پرسپولیسی ها، امروز در بلندترین اوجش قرار 
گرفته؛ مشروط بر اینکه خود پرسپولیسی ها هم 

قدر بدانند و هر 3بازی باقیمانده را ببرند.

این کوچه »فعلا« 
بن بست است! 

کاپیتان تیم ملی جوانان ایران 
بازیکن ثابت فــولاد در لیگ 
برتر است؛ بازیکنی که به آخرین اردوی تیم ملی 
نیز دعوت شــده اما هنوز در دیدارهای رســمی 
برای ایران به زمین مســابقه نرفته است. به گفته 
منصوریان، حزباوی این پیشنهاد را رد کرده است 
و برنامه ای برای ملحق شدن به تیم ملی قطر ندارد.

   نه فورا ولی حتما 
رویای تبدیل شــدن به یک ابرقدرت در فوتبال 
آسیا، رؤیایی کاملا جدی برای قطری ها به شمار 
می رود. ظاهرا آنها تنها راه پیشرفت را در استفاده 
از استعدادهای متولد سایر کشــورها می دانند 
و در ایــن منطقه جغرافیایی نیز هیچ کشــوری 
استعدادخیزتر از ایران نیســت. طبیعی به نظر 
می رسد که فوتبالیســت های جوان ایرانی مورد 
توجه کشــورهایی مثل قطر قــرار بگیرند اما تا 
امروز این ماجرا به یک تهدید برای فوتبال ایران 
تبدیل نشده اســت و نگرانی خاصی از این بابت 
وجود ندارد. با این حال در آینده ممکن اســت 
این اتفاق رقم بخورد. فوتبال ایران باید مراقبت 
بیشتری از استعدادهای جوان نشان بدهد و مسیر 
ملحق شدن آنها به اردوهای تیم ملی را نیز برای 

آنها تسهیل کند.

متریکاآماربازی

لیگ برتر ایران)جام خلیج فارس( 
امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

132457-27176437پرسپولیس1
162456-27168340سپاهان2

192355-27167442استقلال3

261146-27137737تراکتور4

301045-27129640گل گهر5
121143-271013423مس رفسنجان6

22338-27911725فولاد7

13435-27714617آلومینیوم8

131-20-27613819ذوب آهن9
1030-30-27791120هوادار10

1027-21-275121011پیکان11

1126-31-275111120ملوان12

1325-38-275101225نساجی13
1121-32-27491421مس کرمان14

2320-38-27481515صنعت نفت15
3916-56-27371717نفت مسجد سلیمان16

پیکان
16 اردیبهشت 1402

نفت مسجد سلیمان
15 اردیبهشت 1402

28
ه 

فت
ه

28
ه 

فت
ه

28
ه 

فت
ه

29
ه 

فت
ه

29
ه 

فت
ه

29
ه 

فت
ه

30
ه 

فت
ه

30
ه 

فت
ه

30
ه 

فت
ه

گل گهر
22 اردیبهشت 1402

پیکان
22 اردیبهشت 1402

نساجی
28 اردیبهشت 1402

میزبان

مس کرمان
28 اردیبهشت 1402

صنعت نفت آبادان
15 اردیبهشت 1402

مس رفسنجان
22 اردیبهشت 1402

تراکتور
28 اردیبهشت 1402

میهمان

22
مدعیان قهرمانی بیست و دومین دوره لیگ برتر مسیر جام

برای رسیدن به جام با چه تیم هایی روبه رو می شوند؟

نفت آبادان برای اولین بــار در این فصل 
توانســت در 2بازی متوالی کلین شیت 
کند. در حالی که خیلی از تیم ها رکورد 5 
یا حتی 6کلین شیت متوالی را در این فصل 
به جا گذاشته اند، نفت آبادان تازه در هفته بیست وهفتم و بعد از متحول 
شدن زیر نظر عبدالله ویسی توانســته در 2بازی متوالی گلی دریافت 
نکند. این تیم حالا 254دقیقه است گل نخورده که برای آبادانی ها در 
این فصل یک رکورد محسوب می شود. نتایج آبادانی ها در 2هفته اخیر، 
مساوی بدون گل با پیکان و برد 4برصفر مقابل نساجی بوده است. دیگر 
تیم قعرنشین یعنی نفت مسجدسلیمان سابقه 2کلین شیت متوالی را 
دارد اما دقایق گل نخوردن مسجدسلیمانی ها به 200دقیقه نمی رسد.

تیم آلومینیوم اراک این هفته هم موفق 
به گلزنی نشــد تا دقایــق گل نزدنش به 
331دقیقه برســد. تیم مهدی رحمتی 
بعد از گلی که در هفته بیســت وچهارم 
و در دقیقه29 به مس کرمــان زد، دیگر موفق به گلزنی نشــده و در 
3بازی متوالی مقابل استقلال، نســاجی و ذوب آهن ناکام مانده است. 
آلومینیوم همچنین آخرین تیمی است که به مس کرمان امتیاز داده 
و تیم قعرنشین مس بعد از تســاوی یک-یک با آلومینیوم هر 3بازی 
بعدی اش را باخته است. آلومینیوم یک رکورد جالب دیگر هم دارد؛ این 
تیم با نساجی به تســاوی بدون گل رسیده و تبدیل به تنها تیمی شده 
که در نیم فصل دوم به نساجی گل نزده است. نساجی در 13هفته اخیر 
فقط یک کلین شیت داشته و در 12بازی دیگرش گل خورده است. آن 

یک کلین شیت مقابل خط حمله ناکام آلومینیوم به دست آمده است.

مس کرمان هم مانند نساجی قائمشهر، 
رکورد گل خوردن در 12بازی از 13بازی 
اخیــر را دارد. مس در هفته شــانزدهم 
یعنی در اولین هفته از نیم فصل دوم نفت 
مسجدسلیمان را 2برصفر شکســت داد و این تنها کلین شیت آنها در 
نیم فصل دوم بوده است. کرمانی ها در آخرین بازی از نیم فصل اول هم 
2گل از سپاهان خورده بودند. بیشترین دقایقی که مس کرمان توانسته 
دروازه اش را بســته نگه دارد 262دقیقه بوده که این رکورد در همان 
هفته های ابتدایی به دست آمده و بعدا هرگز تکرار نشده است. بیشترین 
کلین شیت متوالی این تیم 2کلین شیت بوده و همیشه در بازی سوم 

دروازه کرمانی ها باز شده است.

254

331

262

پرسپولیس بعد از حذف سپاهان، امروز برای صعود به نیمه نهایی 
جام حذفی به مصاف گل گهر می رود

مسیر سخت سرخ ها

 2تیم باقیمانده برای تکمیل مرحله نیمه نهایی 
جام حذفی ایران امروز مشــخص می شوند. از 
4بازی مرحله یک چهــارم نهایی این رقابت ها 
2بازی روز گذشته برگزار شد و 2بازی هم امروز 
انجام می شود تا 4تیم برتر این رقابت ها مشخص 
شوند. در جمع 8تیم این مرحله 2تیم دسته اولی 
هم حضور داشتند که دیروز مقابل حریفان لیگ 
برتری خودشان قرار گرفتند. امروز اما هر 4تیم، 
لیگ برتری هستند و باید از بین خودشان 2تیم 

را روانه مرحله نیمه نهایی کنند.

  نساجی - پیکان
قهرمــان فصــل گذشــته 
مســابقات، یکی از تیم هایی 
اســت که امــروز در مرحله 
یک چهارم نهایی برای حضور 
دوباره در مراحــل بالای این 
جام تلاش می کند. نساجی 
قائمشــهر سال گذشــته با 
شکســت دادن آلومینیوم اراک در یک فینال 
پرحاشیه به قهرمانی جام حذفی رسید. بلافاصله 
بعد از این قهرمانی، ساکت الهامی قائمشهر را 
ترک کرد اما در فصل جاری نســاجی با حمید 
مطهری هم توانســته تا این مرحله بالا بیاید و 
حالا باید با هدایت سرمربی اسپانیایی و جدیدش 
برای رسیدن به نیمه نهایی تلاش کند. کارلوس 
هرناندز بعد از یک مســاوی بــدون گل و یک 
باخت ســنگین در لیگ، حالا در چالش بزرگ 
جام حذفی باید مقابل مجتبی حسینی قرار بگیرد 
که با شاگردان جوانش در پیکان گل نزن ترین 
تیم امسال را ساخته است. پیکان به طور میانگین 
در هر 5بــازی 2گل می زند و ضعیف ترین خط 
حمله لیگ را دارد. اما در جام حذفی گل نخوردن 
خیلی بیشتر از گل زدن به کار می آید و پیکان در 
این زمینه خیلی بهتر از نساجی عمل کرده است. 
جدال پیکان و نساجی که از ساعت17 امروز در 
قائمشهر آغاز می شود، اگر به دلخواه پیکان پیش 
برود، بازی کم گلی خواهد شــد اما اگر نساجی 
بتواند از موقعیت هایش به خوبی استفاده کند و 
گل بزند، آن وقت صعود به مرحله نیمه نهایی کار 
سختی برای علیرضا حقیقی و یارانش نخواهد 
بود. چون اساسا گل نخوردن از پیکان کار چندان 
سختی نیست. پیکان در 2مرحله قبلی تیم هایی 
از دسته اول و دسته دوم را شکست داده و نساجی 

نخســتین حریف لیگ برتری این تیم در جام 
حذفی امسال است.

  پرسپولیس - گل گهر
دومین بازی امــروز و آخرین 
بازی مرحله یک چهارم نهایی 
جام حذفــی، جــدال 2تیــم 
پرسپولیس و گل گهر است که از 
ساعت18:15 در ورزشگاه آزادی 
آغاز خواهد شد. پرسپولیسی ها 
سرمست از برتری در دربی تهران و صدرنشینی 
در لیگ برتر به این بــازی می آیند و گل گهر در 
حالی پا به ورزشگاه آزادی می گذارد که در 3بازی 
اخیرش پیروز نشده و فقط 2امتیاز گرفته است. 
گل گهر در جام حذفی امسال مس شهربابک و 
فولاد خوزستان را حذف کرده و بلافاصله بعد از 
حذف فولاد، امیر قلعه نویی نیمکت سیرجانی ها 
را ترک کرده است. بعد از رفتن امیر، گل گهر با 
سرمربیگری سعید الهویی به یک برد، 2مساوی 
و یک باخت رسیده و در رتبه پنجم جدول لیگ 
قرار دارد. گل گهر امسال از رویارویی با تیم های 
استقلال و پرسپولیس هنوز هیچ امتیازی نگرفته 
است. این تیم در 2بازی رفت و برگشت با نتیجه 
مشــابه 2بر یک به اســتقلال باخت و در برابر 
پرسپولیس هم در خانه خودش 2بر صفر مغلوب 
شد. در آن مسابقه البته گل گهر امید گل بالاتری 
نسبت به پرسپولیس داشت و حتی یک ضربه 
پنالتی را هم در تقابل با علیرضا بیرانوند از دست 
داد. تا اینکه در نهایت پرسپولیس با امید گل 0.31 
توانســت 2گل بزند و گل گهر با امید گل 1.03 
نتوانست به گل برسد. بهترین بازیکن آن مسابقه 
بیرانوند بود که پنالتی امیــن پورعلی را گرفت 
و بعد از او محمد عمری و ســینا اسدبیگی که 
گل های پرسپولیس را زده بودند، بالاترین امتیاز 
را گرفتند. پرســپولیس امیدوار است که امروز 
هم مثل تقابل 2تیم در لیگ برتر، پیروزی را از 
آن خود کند و یک گام دیگر به فینال رقابت ها 
نزدیک شود. سرخپوشان امسال مسیر سختی 
در جام حذفی داشته اند و با حذف سپاهان به این 
مرحله رسیده اند. اگر تیم یحیی بتواند گل گهر را 
هم مثل ســپاهان حذف کند، در مراحل بعدی 
احتمالا باید در یک دربی تکراری مقابل استقلال 
بازی کند. بنابراین مسیر قهرمانی در جام حذفی 
برای پرسپولیس مسیر بسیار سختی خواهد بود.

بهروز رسایلی|  سرنوشــت پرسپولیس در 
2جام به گل گهر ســیرجان گره خورده است. 
سرخپوشان امسال حداکثر 6بازی دیگر دارند 
که 2بازی از آنها در برابر تیم سیرجانی خواهد 
بود. بازی اول امــروز در چارچوب جام حذفی 
برگزار می شود؛ مسابقه ای که در تهران انجام 
می شود و برای پرسپولیس بسیار مهم است. 
سرخپوشان می خواهند شیرین ترین روزهای 
2ســال اخیر خود را تداوم ببخشند؛ روزهایی 
که با پیروزی در دربی و تســاوی غیرمنتظره 
سپاهان در برابر ملوان آغاز شد و شاید منتهی 
بــه 2قهرمانی دلچســب برای تیــم یحیی 
گل محمدی شود. شخص سرمربی پرسپولیس 
اما برای موفقیــت در جام حذفی انگیزه های 

بیشتری هم دارد.

   بدترین خاطرات یحیی
اگرچه یحیی گل محمدی به عنوان ســرمربی 
ذوب آهن 2قهرمانی در جام حذفی به دســت 
آورده، اما این تورنمنت برای او در قامت سرمربی 
پرسپولیس چیزی جز اندوه و شکست و ناکامی 
به همراه نداشته است. دوره اول حضور یحیی در 
پرسپولیس با شکست تلخ در برابر سپاهان در 
فینال جام حذفی پایان یافت؛ همان مسابقه ای 
که خداحافظی غریبانه مهدی مهدوی کیا در 
حاشیه آن رخ داد و بدل به یکی از ناگوارترین 
روزهای تاریخ پرسپولیس شد. بازگشت یحیی 
به نیمکت پرســپولیس برای او بــا 2قهرمانی 
پیاپی در لیگ برتر همراه بود اما در جام حذفی 
همچنان خاطرات تلخ حــرف اول را می زنند. 
یحیی 2فصــل پیاپی در مســابقات حذفی با 
شکست مقابل اســتقلال در ضربات پنالتی از 
گردونه مسابقات کنار رفت تا بیشترین فشارهای 
ممکن را تحمل کند. طبیعتا باخت در پنالتی و 
حذف از مسابقات تحت هر شرایطی غم انگیز 
اســت، اما تحمل این ناکامــی در برابر رقیب 

دیرینه، می تواند دشوارتر هم باشد. هنوز زخم 
»هیس« نشان دادن های فرهاد مجیدی روی 
روح و روان پرسپولیسی ها بود که آنها شکست 
خانگی عجیب در برابــر آلومینیوم اراک و یک 
نوبت ناکامی دیگر در مســابقات حذفی را هم 
تجربه کردند. در چنین حال و هوایی است که 
یحیی وارد مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی 
می شود؛ چهارمین کوشش برای فتح مسابقاتی 

که انگار برای او و تیمش نفرین شده است.

   2عملکرد درخشان
پرســپولیس در 2بازی قبلی اش در مسابقات 
حذفی امسال 2عملکرد قابل اعتنا داشته است. 
آنها ابتدا ون پارس اصفهان را در ضربات پنالتی 
شکست دادند که خب طبیعتا بردن یک تیم 
دسته اولی با این مشــقت، نباید کار چندان 
بزرگی باشــد. با این حال نقطه قوت عملکرد 
ســرخ ها در آماری بود که انتهای بازی به جا 
گذاشتند. آنها در این مسابقه 45شوت به سمت 
دروازه حریف داشــتند که 18تا از آنها داخل 
چارچوب بود و چندبار هم تیــر دروازه رقیب 
را لرزاندند. در مرحله بعد هم پرســپولیس در 
ورزشــگاه نقش جهان با نتیجه 4بر 2از ســد 
سپاهان گذشت که بی تردید باید آن را بهترین 

نمایش فصل سرخ ها دانست.

   رسیدن به استقلال
یحیی گل محمدی با پیــروزی در دربی اخیر، 
برای نخســتین بار پــس از نیم قرن توانســت 
تعداد بردهای پرســپولیس در شــهرآورد را به 
تعداد پیروزی های اســتقلال برساند. او فرصت 
دارد با فتح جام حذفی هــم تعداد قهرمانی های 
سرخابی ها در این تورنمنت را برابر کند. هم اکنون 
استقلال 7و پرسپولیس 6قهرمانی در جام حذفی 
دارند. طبیعتا این هم یک انگیزه بزرگ دیگر برای 

درخشش در جام حذفی امسال است.

ادامه از 
صفحه17

شورش
علیه جام نفرینی

خبر رســیده امیر قلعه نویی برای 
زیرنظر گرفتن عملکرد لژیونرهای 
ایرانی به 4کشــور اروپایی سفر 
خواهد کرد. آلمان، پرتغال، یونان 
و انگلیس کشورهایی هستند که 
ســرمربی تیم ملی با سفر به آنها قصد 
دارد نمایش بازیکنان ایرانی را از نزدیک تماشا کند. مخصوصا 
انگلیس خیلی مهم است؛ چون مدت هاســت سامان قدوس 
بازی نمی کند و وقت دارد کنار قلعه نویی تخمه بشکند و با هم 
بازی برنتفورد را تماشا کنند! قلعه نویی حدود 2دهه پیش یک 
هفته راهی آلمان شد و مهمان باشگاه لورکوزن بود. او تا سال ها 
از خاطرات مربوط به این ســفر صحبت می کرد و هر چیزی را 
به آن ربط مــی داد. حالا هم احتمالا در بازگشــت امیرخان از 
تور اروپاگردی، تا چندین سال باید شنونده خاطرات متنوع و 

عبرت  آموز او از قاره سبز باشیم. خلاصه خودتان را آماده کنید!

یکی از شــایعات عجیب این روزهای 
فوتبال ایران که به نوعی تأیید هم شد، 
مربوط می شــود به تلاش قطری ها 
برای تغییر تابعیت یک بازیکن ایرانی. 
فوتبالیســت مورد نظر محمدامین 
حزباوی، مدافع 19ساله فولاد خوزستان 
اســت که نمایش هایش در فصل جاری مورد تحسین و توجه قرار 
گرفته و به اردوی تیم ملی بزرگســالان هم دعوت شــده است. در 
همین راستا علیرضا منصوریان، سرمربی فولاد تأیید کرده قطری ها 
با حزباوی برای تغییر تابعیت و حضور در تیم ملی این کشور مذاکره 
کرده اند که او نپذیرفته است. بنابراین احتمالا جذب این بازیکن با 
سفارش کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی قطر صورت گرفته است. 
جالب است که کی روش وقتی در ایران کار می کرد، مسن ترین تیم 
تاریخ فوتبال کشور را به جام جهانی قطر فرستاد، اما حالا که برای قطر 

کار می کند، دنبال جوان ترین ستاره لیگ ایران است!

طبیعتا لیگ امسال بازیکنان ناکام 
زیادی داشــت، اما موقع فهرست 
کردن آنهــا حتما باید بــه کاوه 
رضایی اشاره کرد؛ فوتبالیستی که 
زمانی در رده بالا و نزدیک به ملی 
دسته بندی می شــد اما این سال های 
آخر در تیم های گمنام اروپایی وقت تلف کرد. کاوه در ســال 
جام جهانی به ایران برگشت تا شاید به تیم ملی برسد اما حتی در 
رده باشگاهی هم موفق نبود. او ابتدا با استقلال به توافق رسید، 
اما چون فهرست این تیم پر شده بود به تراکتور پیوست و البته 
قبلش تفاهمنامه ای با مصطفی آجورلو امضا کرد که حتما در 
زمستان آبی پوش شود، وگرنه 10میلیارد تومان غرامت می گیرد. 
رضایی به شوق همین تفاهمنامه قراردادش با تراکتور را به طور 
یک طرفه فسخ کرد، اما با شکایت باشگاه تبریزی محروم شد و 

حالا کمیته استیناف هم محرومیتش را تأیید کرده است.

چرا موفقیت در جام حذفی برای 
یحیی گل محمدی حیثیتی است؟
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آن نیم ساعت جهنمی
3اشتباه شهریار مغانلو، بعد از گلزنی به ملوان

 آمریکا بله
پارس جنوبی نه!
 مورد عجیب ابوالفضل جلالی 
که در فهرست استقلال جایی ندارد

یک ساعت تمام سپاهان روی دروازه ملوان توپ ریخت اما موفق به 
گشودن دروازه این تیم نشد. این وضعیت ادامه داشت تا اینکه دقیقه 
60سانتر دقیق رامین رضاییان روی سر مغانلو فرود آمد و این بازیکن 
گل برتری طلایی پوشان را به ثمر رســاند؛ گلی که به نظر می رسید 
تسهیل کننده روند قهرمانی تیم اصفهانی خواهد بود اما اوضاع بر وفق 
مراد پیش نرفت. سپاهان گل مساوی را خورد و البته خود شهریار هم 
بعد از آن گل تا این لحظه دست کم 3اشتباه بزرگ مرتکب شده است.

1  مغانلو که از زدن گل برتری سپاهان در پوست خودش نمی گنجید، 
پیراهنش را کند و به سمت سکوهای روبه روی جایگاه رفت. طبیعتا 
کارت زرد داور بابت این حرکت به شهریار رسید اما شاید او نمی دانست 
که با دریافت این اخطار محروم می شــود و مسابقه بعدی تیمش را از 
دست می دهد. مغانلو که در لیگ امسال یک بار به خاطر دریافت 4کارت 
زرد محروم شده بود، طبق قانون این بار با 3کارت محروم می شد که 
او هم ســومین کارتش را در برابر ملوان گرفت؛ به آسان ترین شکل 
ممکن. به این ترتیب مغانلو بازی با نفت در مسجدسلیمان را از دست 
داده است؛ مسابقه ای که برای میزبان جنبه انتحاری دارد و شاید کار 
را برای سپاهان دشــوار کند. به علاوه مغانلو که با 10گل در رده دوم 
جدول برترین گلزنان لیگ برتر قرار دارد، با محرومیت در این مسابقه 

فعلا فرصت افزودن به تعداد گل هایش را از 
دست می دهد.

2  اشتباه دوم مغانلو 26دقیقه بعد رخ داد؛ زمانی که او برای 
کمک به کارهای دفاعی به محوطه جریمه خودی بازگشــته 
بود اما نتوانســت به موقع روی توپ اثر بگذارد. بعد از ضربه 
سر علیرضا خوشکفا، مغانلو یک ثانیه دیر پایش را بلند کرد 
و نتوانست مانع از رسیدن توپ به سهیل فداکار و به ثمر 

رسیدن گل مساوی مهمان شود.

3  نهایتا هم اینکه مغانلو با انتشار یک استوری مبهم، 
موج جدیــدی از واکنش های منفــی را برانگیخت. او 
نوشــت: »بعضی وقت ها هیچ حکمتی نیست. فقط ما 
زورمان نمی رسد...« برخی این استوری را حمل بر این 

کردند که مغانلو هم علت ناکامی ســپاهان را در عوامل 
پشت پرده جست وجو می کند؛ برداشتی که اگر درست باشد، 

به معنای فرافکنی و بهانه جویی است. از آن جالب تر اما این است 
که مغانلو پای این استوری نام »حضرت مولانا« را نوشته. یعنی 

واقعا این جمله را مولانا گفته؟!

استقلال در حالی در جام حذفی با پارس جنوبی جم بازی کرد که ابوالفضل جلالی در این مسابقه 
هم از فهرست 18نفره آبی پوشان خط خورد. داســتان این مدافع- هافبک چپ به معنای واقعی 
کلمه عجیب است. او که با نظر فرهاد مجیدی از سایپا به استقلال پیوست، به شکل غیرمنتظره ای 
به جوان ترین بازیکن فهرست تیم ملی ایران در جام جهانی تبدیل شد که نشان از اعتماد کارلوس 
کی روش به این بازیکن داشت. جلالی حتی در نیمه دوم مسابقه با آمریکا و زمانی که تیم ملی به گل نیاز 
داشت، برای دقایقی به بازی گرفته شد و عملکرد قابل قبولی داشت؛ آنچه به یکی از معدود نقاط مثبت 
کارنامه تیم ملی در قطر تبدیل شد. بعد از آن بازی انتظار می رفت آینده جلالی زیر و رو شود، اما او به 
شکل عجیبی در استقلال به حاشیه رانده شد و حتی موقعیت سابقش را هم از دست داد. یک مربی 
پرتغالی مثل کارلوس کی روش جلالی را شایسته حضور در فهرست نهایی جام جهانی می داند و در 
مسابقه مرگ و زندگی در برابر آمریکا هم او را به میدان می فرستد، اما یک مربی پرتغالی هم 
مثل ریکاردو ساپینتو حتی اعتقادی به حضور او در لیست 18نفره استقلال در جام حذفی 

هم ندارد. این همه تفاوت، واقعا عجیب به نظر می رسد. اینطور نیست؟

بحرینبازی
لالیگایی ها و لیگ برتری ها بیش از بقیه وقت می کشند

در جام جهانی اخیر با پیشــنهاد کولینا، داور بازنشسته ایتالیایی وقت های 
تلف شده زیادی برای هر مسابقه گرفته شد؛ طوری که به طور مثال در بازی 
ایران و انگلیس یک 14دقیقه و یک 10 دقیقه اضافه بــرای هر نیمه در نظر 
گرفته شد. اما این به یک رویه تبدیل نشد. با اینکه پس از راه اندازی سیستم 
کمک داور ویدئویی موســوم به VAR، وقت های زیادی در هر بازی بر سر 

چک کردن صحنه های مشکوک مسابقه هدر می رود، زمان اضافه در نظر 
گرفته شده در هر بازی لیگ های اروپایی به اندازه جام جهانی نیست. 
کولینا گفته بود که در جام جهانی زمان مربوط به تعویض ها، شادی 
پس از گل، بررســی کمک داور ویدئویی، مصدومیت بازیکنان و هر 
اتفاقی نظیر آن محاسبه شده است. حالا در این شرایط »اپُتا« اقدام به 
بررسی دقیق زمان های تلف شده لیگ های مختلف اروپایی کرده و به 

این نتیجه رسیده که زمان مفید مسابقات در لیگ برتر انگلیس نسبت 
به یک دهه اخیر کمتر شده. یعنی قبلا تیم ها بی غل وغش تر بوده اند و الان 
یاد گرفته اند زمان بازی را بکشند. چندی پیش اریک تن هاخ نسبت به 
همین موضوع شاکی بود و از نیوکاسلي ها ایراد می گرفت که کثیف بازی 
می کنند و وقت می کشند و اتفاقا به همین نیوکاسل با منچستریونایتد 
باخت. تازه، انگلیس خوب اســت؛ وضعیت لالیگا بدتر است. این تنها 
مشکل انگلیس نیست. در سایر لیگ های معتبر هم اوضاع همین است و 
معمولا بیش از 28درصد از زمان مفید بازی در جریان نیست. بیشترین 
زمان تلف شده متعلق به لیگ فوتبال اسپانیاست. شما بازی های بارسا، 
اتلتیکو و رئال مادرید را در این فصل ببینید، موضوع برایتان روشــن 
می شود. بارسا پس از مسی مثل قبل بازی نمی کند. تیم ژاوی و پیش تر 
تیم رونالد کومان بویی از تیکی تاکا نبرده اند. سبک ژاوی در بارسلونا 
کاملا تدافعی و وابسته به مهارهای تراشتگن است. او تیم ها را یک بر 
صفر می برد. تکلیف اتلتیکو با دیگو سیمئونه هم که همیشه روشن است؛ 

فوتبال دفاعی و سیاستمدارانه. بازی های رئال مادرید را در لالیگا ببینید و 
مقایسه کنید با بازی های بین المللی آنها. در اسپانیا روی اعصاب وینیسیوس 
مي روند و او را می زنند یا هواداران حریف توهین نژادپرستانه می کنند. این 
راهی تاکتیکی برای متوقف کردن رئال مادرید است. در این شرایط وینی 
عصبی شده و با هواداران و بازیکنان حریف درگیر می شود. وقت زیادی 

برای همین ها از دست می رود. 
میانگین مســابقه )بدون احتســاب وقت اضافه( در جام جهانی قطر 
100 دقیقه و 23 ثانیه طول کشــید. از این میزان 57.3 درصد از مواقع 
توپ در جریان بازی بود؛ میانگین 3 دقیقه و 18ثانیه بیشتر از میانگین 
لیگ برتر 23-2022. این یعنــی در همین اختلاف 3 دقیقه و خرده ای 
سادیو مانه که رکورددار سریع ترین هت تریک تاریخ لیگ برتر است، 

می توانست 3 گل بزند. حالا بیاییم و زمان های تلف شده و گرفته شده را 
در لیگ های مختلف مقایسه کنیم.

  میانگین زمان بازی با توپ در لیگ برتر در این فصل 
54 دقیقه و 46 ثانیه است. این کمترین میزانی است که 
در 11 فصل از زمان شروع رکوردها )13-2012( تاکنون 
ثبت شده است؛ 22 ثانیه کمتر از فصل گذشته و یک دقیقه 
و 57 ثانیه کمتر از پیک 56:43 در سال 14-2013 است.

  در این فصل میانگین 8دقیقه در هر بازی فقط به خاطر 
VAR وقفه ایجاد می شود که به همین نسبت زمان 

تلف شده منظور نمی شود. 
  لالیگا بــا 53:41دقیقه زمــان مفید در هر 
مســابقه پایین ترین میزان زمان مفید را بین 
5 لیگ بزرگ اروپایی به خــود اختصاص داده 
اســت؛ این یعنی تنهــا 54.6درصــد از زمان 
مسابقه بازی در جریان اســت. این آمار در لیگ 
فرانسه که در رده نخست است، به 55:59دقیقه 
یا به عبارتــی 58.1درصد زمان مفید می رســد، 
ســری آ 54:40دقیقه )56درصد(، بوندس لیگا 
54:03دقیقــه )55.8درصــد( و لیــگ برتــر 

53:41دقیقه )55.8درصد(.
  طبیعی اســت با توجه به زمان زیادی که 
لالیگایی ها وقت می کشند، زمان در نظر گرفته 
شــده در انتهای هر نیمه برای مسابقات این 
لیگ بیش از سایرین باشــد؛ 8:16دقیقه. این 
زمان برای مسابقات جام جهانی 10:23دقیقه 

بود، برای لیگ یک فرانســه 6:25دقیقه، برای ســری آ 
7:39دقیقه، بوندس لیگا 6:33دقیقه، لیگ برتر 8:14 و 

لالیگا 8:16دقیقه است.
  هر بــار توقف بــرای چک کردن صحنه ای توســط 
کمک داور ویدئویی به طور متوسط 73ثانیه طول می کشد. 
ضربه آزاد به طور میانگین 33ثانیه زمــان می برد، کرنر 
33ثانیه، ضربه دروازه 30ثانیه، اوت دستی 16ثانیه، ضربه 

پنالتی 112ثانیه، ضربه شروع مجدد پس از گل 72ثانیه.
  در این فصل لیگ برتر به طور متوســط برای هر ضربه 
ایســتگاهی یا کرنر یا ضربه دروازه، نیم دقیقه زمان تلف 
شده است، پرتاب اوت 16ثانیه، ضربه شروع مجدد پس از 

ردوبدل شدن گل، 2دقیقه و پنالتی 72ثانیه.
  اگر زمان بین خروج توپ از بازی و شروع مجدد بازی در 
گوشه ها، ضربات آزاد، پرتاب های توپ، ضربات گل، ضربات 
آف، پنالتی ها و توپ های پرتاب را در نظر بگیریم و نام آن 
را تاخیر در جریان مسابقه بنامیم، لیورپول کمترین زمان 
تلف شده را به خود اختصاص داده؛ با 23.3دقیقه در هر 
مسابقه. بازیکنان منچسترسیتی 2 دقیقه و 3ثانیه بیشتر 
وقت تلف می کنند. لســتر با 25.8دقیقه باانصاف ترین 
تیم پس از لیورپول و من سیتی است. در رده های بعدی 
می توان نام تیم های تاتنهام، من یونایتد، چلسی، برایتون، 
لیدز، ناتینگهام و آرسنال را دید. آرسنالی ها برای شروع 
مجدد بازی 27.6دقیقه وقت تلف می کنند. بدترین تیم 
برنتفورد است با 31.4 و نیوکاسل با 29.9 و ساوتهمپتون  

و بورنموث با 29.2دقیقه.
  برسیم به وقت تلف شده برای انداختن اوت؛ بازیکنان 
لستر و منچسترســیتی بیش از ســایرین برای اوت 
انداختن عجله دارند؛ 13ثانیه و 14ثانیه. لیورپول، 
چلســی و نیوکاســل در رده های بعدی جای 
گرفته اند و در انتهای جــدول به نام تیم های 
ســاوتهمپتون )18.9(، برنتفورد )18.7( و 
اســتون ویلا )18.5ثانیه( برمی خوریم که 

عجله چندانی برای اوت اندازی ندارند.
  لیورپول یک مربی جداگانه برای پرتاب 
اوت دارد که فصل پیش استخدام کرده. این 
مربی دانمارکی به نــام توماس گرونمارک 
یکی از عوامل کم وقت تلف کردن بازیکنان این 
تیم در طول فصل است. او همان کسی است که 
هر بار بازیکنان قرمزها می خواهند اوت پرتاب 
کنند، کنار آنها می رود و تشویق شان می کند به 

ســریع تر انداختن تا به این ترتیب وقتی هنوز بازیکنان 
حریف جایگیری نکرده اند، توپ به جریان بیفتد و احتمالا 
ضدحمله ای شکل بگیرد. یکی دیگر از عوامل این موضوع 
توپ جمع کن های ورزشگاه آنفیلد هستند که معروف اند به 
کمک به بازیکنان برای سرعت بخشیدن به بازی. نمونه آن 
را در کام بک تاریخی این تیم مقابل بارسلونا به یاد داریم که 
یکی از توپ جمع کن ها توپ را سریع به آرنولد رساند تا این 

مدافع راست زمینه گل لیورپول را فراهم کند.
  کوتاه ترین بازی این فصل لیگ برتر تساوی 2-2 لیدز 
یونایتد با وستهم بود که توپ تنها برای 42دقیقه و 12ثانیه 
جریان داشت. یعنی تماشاگران تنها 42.3درصد از زمان 
بازی مشغول تماشــای فوتبال بودند و در بقیه زمان این 

مسابقه توپ در جریان نبود.
  برعکــس این مــورد، پیــروزی خانگــی 4 بر صفر 
منچسترسیتی برابر ساوتهمپتون بوده که در اکتبر2022 
توپ به مدت 68دقیقه و 6ثانیه در جریان بوده است؛ یعنی 
تماشــاگران 71/6درصد از زمان بازی در حال تماشای 
فوتبال بودند. این یعنی مســابقه یاد شــده 25دقیقه و 

54ثانیه بیش از بازی لیدز وستهم فوتبال داشته است.
  بازیکنان اورتون در بازی با منچسترســیتی برای هر 
پرتاب اوت 51ثانیه وقت تلف کردند که رکورد این فصل 
بود. با همین حربه توانســتند سیتی را یک-یک متوقف 

کنند.
  فقط در یک فقره دروازه باني به نام ویسنته گوایتا از 
کریستال پالاس در بازی با نیوکاسل بیش از 10 دقیقه 
زمان بازی را کشت. او 10 بار شروع مجدد از کنار زمین 
داشت که به طور میانگین برای هر کدام 63ثانیه زمان 

تلف کرد.
  دروازه بان ایرلندی تیم ساوتهپمتون به نام گوین بازونو 
در تساوی خانگی 3-3 مقابل آرسنال بیش از 10 دقیقه 
برای شروع مجدد مســابقه وقت تلف کرد و جالب اینکه 
حتی یک بار هم کارت زرد نگرفت. تنها 6مورد در این فصل 
پیش آمده که دروازه بان ها 10 دقیقه یا بیشتر فقط برای 
شروع مجدد بازی وقت بکشــند. او 18بار توپ را از کنار 
دروازه به حرکت درآورد که برای هر کدام به طور متوسط 
43.7ثانیه وقت گرفت. ایــن را بگذارید کنار 13دقیقه و 

6ثانیه زمان تلف شده پس از گل ها. 
  خود آرون رمزدیل، دروازه بان آرسنال در این فصل در 
بازی با لیورپول برای هر شروع مجدد 57ثانیه وقت کشت 

و به تنهایی 10 دقیقه زمان مفید مسابقه را هدر داد.

نیوکاســل 36.8
یونایتد بــه طــور میانگین 

36.8 ثانیه قبل از زدن یک ضربه کنار 
دروازه وقت تلف مي کند که بیش از 3 ثانیه 
بیشــتر از هر تیم دیگری در لیگ برتر است. 
میکل آرتتا و اریک تن هاخ از جمله کسانی هستند 
که از تمایلات نیوکاسل برای اتلاف وقت در این 
فصل انتقاد کرده اند و وقتــی به داده ها نگاه 

می کنید، به نظر می رسد که ادعاهای 
آنهــا موضوعیــت دارد.

ن  یکنا ز با
نیوکاســل برای ضربه شروع 

مجدد از کنار دروازه به 36.8ثانیه زمان 
نیاز دارند که ایــن خودش یک رکورد اســت. 

اورتون نزدیک ترین تیم است با 32.9ثانیه، برنتفورد، 
بورنموث، کریستال پالاس، چلسی و ولوز که همگی به 
بالای 30ثانیه زمان برای شروع مجدد از کنار دروازه نیاز 
دارند و شریف ترین تیم هم لیورپول است که به سرعت 
و تنها پــس از 21.5ثانیه که تــوپ از زمین خارج 

شــد با آلیســون کار را آغاز می کند. تیم های 
من سیتی، لستر، برایتون و تاتنهام در 

رده های بعدی قرار دارند.

 

البته اینهایــی که گفتیم 

میانگین اســت. منچسترســیتی که با پپ 

گواردیولا بازی مالکانه را دنبال می کند، 61.8درصد 

از هر مسابقه را فوتبال بازی می کند؛ یعنی بازی با توپ و زمان 

مفید با این درصد جریان دارد. لیورپول یورگن کلوپ با 58درصد 

زمان مفید در هر مسابقه در رده دوم است، لسترسیتی  با برندن راجرز 

58درصد، تیم های وستهم، تاتنهام، منچستریونایتد، برایتون، بورنموث، 

کریستال پالاس و چلســی در رده های بعدی جای دارند. عجیب اینکه 

آرسنال به عنوان زیباترین تیم این فصل تنها 55.4درصد از بازی هایش 

زمان مفید بوده است و بقیه تلف شده. شاید دلیل آن بازی های تدافعی 

تیم های دیگر مقابل این تیم باشد. در رده آخر این جدول همان طور 

که تن هاخ به آن اشاره کرد، تیم نیوکاسل است با 52درصد زمان 

مفید در هر مسابقه. نیوکاســل در 2بازی اخیر به تاتنهام 

و اورتون به ترتیــب 6 و 4گل زده اما این چیزی 

از سیســتم وقت کشــی این تیم کم 

نمی کنــد.
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افقی:
1- تنظیــم صــدای ســاز- 

گرمابه- خاستگاه پنیر چدار
2- رمانی از تنســی ویلیامز، 
نویســنده آمریکایــی قرن 

بیستم 
3- رودی در عــراق- پــرده 
گــوش- واحــد اندازه گیری 

توان الکتریکی
4- مزدور- با تجربه- پرچم

5- همگی- بیماری ویروسی 
تنفسی- چاردیواری مسقف- 
چنین باری به منزل نمی رسد

6- همــدم- آواز بلند- برادر 
امام علی)ع(

7- دوستی- حساب و شمار- 
نابود شونده

8- آذر- منطقــه ییلاقــی 
گردشــگری در شهرســتان 

تالش- تکلیف مدرسه
9- عارضه ای پوستی- هرچه 
از او برسد نیکوست- داستانی 

نوشته شاتو بریان
10- خداونــدی- بی حیــا- 

مهربان
11- نشانه مفعولی- سفید- 

تخم کتان- زمینه
12- سخن شمرده- راه اصلی 
اتصال به اینترنت- جلا دهنده 

کفش
13- اسم مســتعار دهخدا- 

پهلــوان افســانه ای آذری- 
بیابان

14- کنایه از تکرار امری است
15- نــژاد ایرانــی- محــل 

پیدایش- فاقد جذابیت
  

عمودی:
1- نوعــی قایــق پارویی- 

مجبور- زنگ گردن شتر
2- پوســتین- بزرگــی و 

عظمت- کرکس
3- از خط های اسلامی- زن 
نافرمــان- نوعی مسلســل 

دستی سبک
 4- تحقیــق- مــوی بلند- 

یـک و یـک
5- همســر آدم- محکــم 
و بنیادی- معادل فارســی 

آنتی بیوتیک
6- پوشــیده و پنهــان- 
ســراینده غزلیات شمس- 

خودپسندی
 7- حرف نــــدا- لــوازم- 

فـرمانی نظامی
8- عهده دار نظم در کلاس- 

بخواست- نیم گرم
9- مدفن عــارف قزوینی- 
 نــام دیگر ســوره اخلاص- 

درخـت زبان گـنجشک
10- ضمیــر متکلم وحده- 
دومین ایالت بزرگ آمریکا- 

تعلیم
11- راهبر کشتی- کارآموز رشته 

پزشکی- کلمه پرسش
12- ناپیــدا- قطعی برای کتاب- 

حواری خائن
13- مقتل ابن طــاووس- حوزه 

فرمانروایی- ریخته شدن
14- به طور پنهانــی و مخفیانه- 

شنیدن- گیاه تالاب
15- بــدون اســتحکام- نیم تنه 

بی آستین- پیش نویس

پركهلاخمچباوج
اكهبرينيواديهش
ناركگندخدورمن
سبهاركاماينو
يهانتمنماماتا
ونديكچحيسمير
ناگكنازرلهلاه

عونتيكماريم
شتراتميالمانك
ونفافاتوواقي
تابتعنصباجتسم
وركشلنديجااي
كيرابندمارتسا

اهسوساجلپاهتاگ
نويشهسياقمونر 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4468
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

425681397
917234568
386957124
698145273
741362985
253798641
832576419
179423856
564819732

متوسط

7    2  5   
   3     4
 1  9    2 6
1  7   6    
 2      7  
   5   4  8
8 7    9  5  
5     8    
  6  1    3124795836

376841529
859326147
593168472
468237951
217459683
941573268
632984715
785612394

ساده

متوسط

784621539
962357184
315984726
157846392
428193675
639572418
873469251
541238967
296715843

سخت

      3 9  
9   2   5   
     7  2  
 9  1   2   
7    6    5
  3   8  4  
 3  5      
  9   3   6
 6 4       

ساده

 2  7  5  3  
3   8  1   9
  9  2  1   
 9 3    4 7  
4        1
 1 7    6 8  
  1  7  2   
6   9  4   5
 8  6  2  9  

امیرحسین اعظمی|  پرسپولیس بعد از پیروزی در دربی تهران، حالا در موقعیتی 
ایده آل برای قهرمانی در لیگ برتر قرار دارد. آنها آخرین بار در هفته هفدهم لیگ 
برتر، طعم صدرنشینی را چشیده بودند ولی نتایج هفته گذشته طوری رقم خورد 
تا شــاگردان یحیی گل محمدی دوباره به صدر جدول برســند. برخی قهرمانی 
پرسپولیس در لیگ امسال را قطعی می دانند ولی گئورگی گولسیانی مدافع میانی 
سرخپوشان بر این عقیده اســت که مطمئن بودن از قهرمانی به هر تیمی ضربه 
می زند. گولســیانی که بازی امروز با گل گهر را به خاطر مصدومیت از دست داده 
است، درباره این بازی، شانس قهرمانی پرسپولیس در لیگ برتر و مسائل مختلف 

دیگر به سؤالات همشهری پاسخ می دهد.

   بعد از شکست دادن اســتقلال، به نظر می رسد در بهترین 
شرایط ممکن به سر می برید؟

خب، ما برد مهمی به دست آوردیم. شما وقتی در فاصله 4هفته به پایان لیگ، رقیب 
مستقیم تان را شکست می دهید، طبیعی است که اوضاع بهتر می شود. این بازی 
برای هر 2تیم سخت بود ولی خوشبختانه ما 3امتیاز را گرفتیم تا موقعیت بهتری 

در جدول پیدا کنیم.

  قبول داری بازی از لحاظ فنی کیفیت خوبی نداشت؟
حساسیت بازی زیاد بود و هیچ کدام از 2تیم نمی خواستند بازنده شوند. با این حال 
در مورد تیم خودمان باید بگویم که می دانستیم از این بازی چه می خواهیم و از تیم 
حریف هم شناخت داشتیم. وقتی چنین بازی مهمی را بردیم، نشان می دهد که 

کیفیت خوبی داشتیم و اشتباه هم نداشتیم. این خیلی مهم است.

  جنجالی ترین لحظه ای که از دربــی باقی ماند، صحنه ای بود 
که توپ به دست تو خورد و اســتقلالی ها معتقدند که داور باید پنالتی 

می گرفت. نظر خودت چیست؟
من بعد از بازی هم در این مورد صحبت کردم. این اتفاقی است که برای خیلی ها 
سؤال ایجاد کرده ولی یک چیز در آن صحنه مشخص است، اینکه من هیچ عمدی 
برای زدن توپ با دست نداشتم و توپ کاملا اتفاقی با دستم برخورد کرد. داور هم 

این را دید و ادامه بازی داد.

  ولی برخی  کارشناســان داوری تأکید کردند که آن صحنه 
پنالتی بود؟

خیلی از کارشناسان هم گفتند که پنالتی نبود. به نظر من داور تصمیم درستی گرفت.

  فردای دربی فکر می کردی ســپاهان در برابر ملوان امتیاز از 
دست بدهد و شما صدرنشین شوید؟

این برای ما اتفاق خوبی بود و بعد از دربی در ورزشگاه گفتم که باید منتظر باشیم تا 
سپاهان امتیاز از دست بدهد. این اتفاق رخ داد و حالا ما در صدر جدول قرار داریم. 
البته ما هم فراموش نمی کنیم که امسال در چند بازی مهم امتیازهای حساسی از 

دست دادیم و این باعث شد صدر جدول را از دست بدهیم.
 

  چقدر احتمال می دهی پرسپولیس قهرمان شود؟
این هدفی است که از اول فصل دنبال می کنیم ولی 3بازی دیگر باقی مانده و باید 
همین روند مثبتــی را که در پیش گرفته ایم، ادامه دهیم. ما یک فصل ســخت را 
پشت سر گذاشتیم و حالا به اینجا رسیده ایم. ما فقط 3بازی با قهرمانی فاصله داریم 
و همه  چیز دست خودمان اســت. کوچک ترین لغزش، قهرمانی را از ما می گیرد، 
پس باید با تمرکز بالا بازی کنیم و اشتباه نداشته باشیم. تساوی سپاهان یک زنگ 
خطر برای ما بود تا بدانیم که هیچ حریفی ساده نیست، البته پرسپولیس بازیکنان 

باتجربه ای دارد و می دانیم چیزی برای ما تمام نشده است.

  فکر می کنی بازی های شما سخت تر است یا استقلال و سپاهان؟
ما فقط به تیم خودمان توجه می کنیم. در لیگ برتر بازی آسان نداریم و هر 3بازی 
سخت است. البته ما پرسپولیس هســتیم و فقط برای برد بازی خواهیم کرد، در 

هر 3بازی.

  بازی با گل گهر در جام حذفی را چطور ارزیابی می کنی؟
بازی در جام حذفی شــرایط خاص خودش را دارد و مثل لیگ نیست که شکست 
جای جبران داشته باشد. گل گهر تیم باکیفیتی است ولی ما محکوم به برد هستیم. 
هواداران در جام حذفی هم از ما قهرمانی می خواهنــد و باید این بازی را ببریم تا 

یک مرحله بالاتر برویم.

عمدی 
نداشتم 

پنالتی نبود
گولسیانی: هواداران در جام حذفی 
هم از ما قهرمانی می خواهند و باید 

بازی امروز را ببریم

جواد نصرتی|  داستان تکراری همگروهی با اسپانیا و برزیل، دست بردار تیم 
ملی بسکتبال کشورمان نیست؛ ایران در جام جهانی 2023که همین تابستان در 

شرق آسیا برگزار می شود، دوباره با هر دو تیم همگروه شده است.
ایران در گروه G جام جهانی2023 علاوه بر اینها، با ساحل عاج، نماینده آفریقا 
هم همگروه شده است. جام  جهانی با حضور 32تیم به صورت مشترک، از 3 تا 
19شهریور، در کشورهای فیلیپین، اندونزی و ژاپن برگزار می شود. قرعه کشی 

این مسابقات دیروز در مانیل پایتخت فیلیپین برگزار شد.
در دور پیش بازی ها که در چین برگزار شــد، اســپانیا، قهرمان شد. ایران در 
بازی های دور پیش، یکی از بهتریــن عملکردهای تاریخ خود در جام جهانی را 
داشت و در بازی با اسپانیا، چنان درخشید که مربی این تیم سرشناس،  مجبور 
شد در کوارتر آخر ستاره هایش را که به آنها استراحت داده بود، به میدان بفرستد. 
درنهایت این بازی با اختلاف اندک و با نتیجه 65 بر 73 به نفع اسپانیا به پایان 
رسید. ستاره های ایران در آن بازی، محمد جمشیدی و حامد حدادی بودند که 
به ترتیب 15امتیاز و 15ریباند ثبت کردند. مارک گسول ستاره اسپانیا در این 
بازی فقط یک امتیاز بیشتر از جمشیدی کسب کرد و امتیازآورترین بازیکن زمین 
شد. نخستین تجربه بازی با اسپانیا در جام جهانی اینقدر جذاب و نزدیک نبود و 
ایران در جام جهانی2014 در خود اسپانیا، با نتیجه 90 به 60 مغلوب میزبان شد. 
حدادی در این بازی 15ریباند داشت و عملکرد به مراتب بهتری از مارک گسول 

داشت که با 10ریباند، بهترین بازیکن تیمش زیر حلقه بود.
ایران، با برزیل هم سابقه ای طولانی در جام های جهانی دارد؛ تیم ملی کشورمان، 
در نخستین حضورش در جام جهانی در ســال2010 با برزیل همگروه شد و با 
وجود درخشش حامد حدادی )16امتیاز و 9ریباند(، با نتیجه 65 بر 81 مغلوب 
شد. در جام جهانی2014، تقابل دوباره 2تیم، باز هم به نفع نماینده آمریکای 
جنوبی بود و برزیل این بار با نتیجه 79 بر 50 تیم ملی کشورمان را شکست داد.

تیم والیبال پیکان در بهترین حالت می تواند در جام باشگاه های آسیا پنجم 
شود. در 2سال گذشته سایپا و باریج اسانس تیم های چهارم این جام بودند

جام باشگاه های والیبال زنان آسیا امســال نتیجه ای ضعیف تر از سال های 
گذشته برای نماینده ایران داشــت. این بار پیکان با قهرمانی در لیگ و به 
نمایندگی از باشگاه های ایرانی راهی این مسابقات شده است ولی این تیم 
نه تنها نتوانست به جمع 4تیم اول صعود کند که در مرحله مقدماتی هم در 

رده چهارم گروهش قرار گرفت.
در این دوره از مسابقات که با حضور 9تیم و به میزبانی هانوی ویتنام برگزار 
می شود، پیکان در بازی اول 3 بر 2 به اسپرت سنتر ویتنام باخت و در دیدار 
دوم و در بازی 4ســته مقابل کینگ وال چین تایپه شکست خورد. با این دو 
باخت، پیکانی ها مطمئن شدند جایی در بین 4تیم اول ندارند، چراکه از هر 
گروه 2تیم به نیمه نهایی صعود می کردند. ظهر دیروز هم بازی سوم این تیم 
برگزار شد. هیسامیتسو اسپرینگ ژاپن که آخرین حریف مرحله مقدماتی 
پیکان بود، در بازی یک طرفه 3 بر صفر به پیروزی رسید؛ 25 بر 20، 25 بر 

15 و 25 بر 17.
پیکان که برای دومین بار در جام باشــگاه های آسیا شرکت می کند، از فردا 
برای قرار گرفتن در جایگاه پنجمی رقابت می کند. آنها که سال2018 برای 
نخستین بار در این جام حاضر شده بودند، در رده ششمی قرار گرفتند. پیکان 
برای حضور در رده بهتر 2بازی فرصت دارد؛ بازی هایی که امروز و فردا باید با  

نمایندگان قزاقستان و هنگ کنگ انجام بدهد.
تیم های والیبال زنان ایران از ســال2008 در جام باشگاه های آسیا حاضر 
شده اند و هنوز به مدالی نرسیده اند. چهارمی بهترین رده ای بوده که نصیب 

ساحل عاج، دیگر حریف ایران در مرحله مقدماتی،  یکی از قدرت های بسکتبال 
آفریقاست و با وجود شــگفتی های زیاد در مرحله مقدماتی، موفق شد از پس 

مدعیان بربیاید و به مسابقات صعود کند.
ایران در مرحله گروهی دور پیش، علاوه بر اســپانیا، با پورتوریکو و تونس هم 
همگروه بود و این فرصت را داشــت که برای نخســتین بــار، به عنوان یکی از 
صعودکننده های اصلی به مرحله بعد برود، با این حال بازی برتر با پورتوریکو را در 
ثانیه های آخر واگذار کرد و 81 بر 83 شکست خورد. تونس، تیمی که پیش تر در 
جام جهانی2010 مغلوب ایران شده بود، در یکی از درخشان ترین بازی هایش، 
موفق شد ایران را 67 بر 79 شکست دهد. ایران با وجود از دست دادن این فرصت  
طلایی برای صعود، در گروهN سمت بازنده های جدول به میدان رفت و در پی 
پیروزی در برابر آنگولا و فیلیپین و به لطف شکست چین مقابل نیجریه در یک 

گروه دیگر، به عنوان یکی از نمایندگان آسیا، راهی المپیک توکیو شد.
در قرعه کشــی دیروز جام جهانی در مانیل، حامد حــدادی کاپیتان تیم ملی 
کشورمان، محسن معزی فر دبیر فدراسیون و سفیر کشورمان هم حضور داشتند.

ایرانی ها شده است. سال2021 سایپا به مرحله نیمه نهایی صعود کرد ولی 
نتوانست روی سکو برود. باریج اسانس هم سال پیش همین شرایط و همین 

رده را تجربه کرد.

سرشاخ با 
قهرمان جهان
تیم ملی بسکتبال ایران در جام جهانی 

پیش رو، با اسپانیا مدافع عنوان قهرمانی، 
برزیل و ساحل عاج همگروه شد

ضعیف تر از قبل



فرصت ها و چالش های 
سریال های کره ای در ایران

با ورود سریال های کره ای 
به سبد مصرف نوجوانان 
نــی در ســال های  یرا ا
گذشته، همواره سؤالات 
و نکاتــی درخصــوص 
فرصت ها و آسیب های این سریال ها توسط 
روانشناســان، جامعه شناسان و متخصصان 

حوزه فرهنگ و ارتباطات مطرح شده است.
برخی با تأکید بر اینکه ســریال های کره ای 
پخش شده از شبکه های تلویزیونی سرشار 
از »ادب«، »جدیت« و »تعهد« اســت، این 
ســریال ها را فرصتی مناســب برای ترویج 
فرهنگ مورد تأیید جامعه ایرانی دانسته اند. 
این گروه معتقدند فرهنگ، آداب و رســوم 
مــورد ترویج ســریال های کره ای بــر پایه 
احترام به بزرگ تر، ضرورت تلاش و جدیت 
برای رســیدن به مقصود و توجه به عشق و 
دوست داشتن در زندگی به عنوان شاه کلید 
برخورداری از زندگی ایده آل شــکل گرفته 
اســت و وجوه اشتراک بســیاری با فرهنگ 

ایرانی دارد.
در مقابل، برخی نیز بر این باور هســتند که 
اولا ســریال های کره ای باعث ترویج سبک 
زندگی کره ای می شود که تناسبی با سبک 
زندگی اسلامی - ایرانی ندارد و ثانیا با استناد 
به برخی سریال های کره ای یا سکانس های 
وایرال شده در فضای مجازی به این موضوع 
می پردازند که همه سریال های کره ای باعث 
ترویج فرهنگ متناســب با جامعــه ایرانی 
نمی شــوند و بعضا تعدادی از این سریال ها 

آموزه های غیرالهی را ترویج می کنند.
با مروری بر این دو رویکرد این سؤال مطرح 
می شــود که راهبرد جامعه ایرانی در مقابل 

سریال های کره ای چگونه می تواند باشد؟
برای پاســخگویی به این سؤال لازم است به 
این موضوع توجه کنیم که اساسا هر سریالی 
فارغ از اینکه توسط کدام کشور تولید شده 
اســت می تواند مناســب یا در نقطه مقابل 

آسیب رسان باشد. 
همانطور کــه ســریال های ایرانــی مروج 
فرهنگ ناب اســلامی - ایرانی کم نیستند، 
در ســال های گذشته شــاهد تولید برخی 
ســریال های نمایش خانگی بودیــم که یا 
به دلیل بروز اعتراضات اجتماعی رســانه ها 
و مردم توسط سکوی انتشاردهنده به شکل 
داوطلبانه متوقف شدند یا با شکایت وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و یا سازمان تنظیم 
مقررات رسانه های صوت و تصویر فراگیر در 

فضای مجازی متوقف شدند.
 از سوی دیگر همانگونه که پیش تر اشاره شد 
سریال هایی را هم شــاهد بودیم که به خاطر 
توجه بــه ویژگی های مخاطــب در جامعه 
ایرانی و یا پرداخت صحیــح و هنرمندانه به 
مشــکلات و چالش های جامعــه و در عین 
حال پرهیز از القای ناامیــدی به مخاطب و 
اتفاقا بر عکس به خاطر ترویج امید و نشــاط 
اجتماعی مورد اقبال مــردم و مخاطبین و 
تشــویق نهادهای تنظیم گر واقع شــده اند. 
بنابراین هر چند به صورت کلی می توان گفت 
که سریال های ایرانی، کره ای، هندی و برخی 
از کشورهای آســیایی دیگر به دلیل قرابت 
فرهنگی بیشتری که با جامعه ایرانی دارند، 
معمولا با استقبال بیشتری از سوی مخاطب 
مواجه می شوند اما آنچه تکلیف یک سریال 
را تعیین می کند سناریو و نحوه پرداخت به 

محتوای سریال است. 
در عین حال نباید از اهمیت نحوه ممیزی ها 
و دوبلــه یک ســریال هم صرف نظــر کرد. 
ممیزی هــای ضــروری باعث می شــود تا 
یک ســریال که ســناریوی اصلی آن، عشق 
به خوبی هــا و امید به آینده اســت بتواند با 
کمترین آسیب و ان شــاء الله بدون هرگونه 
آســیب در جامعه ایرانی نمایش داده شود. 
همچنین دوبله مناســب باعث می شــود تا 
شاهد پخش سریال های کره ای از سکوهای 
نمایش خانگی متناسب با ذائقه جامعه ایرانی 
و گفتارهای منطبق بر سبک زندگی نزدیک 
به خودمان باشیم. بنابراین از این منظر توجه 
به نحوه ممیزی و دوبله 2 اصل بسیار مهم در 
میزان توفیق یک ســریال کره ای در جامعه 

ایرانی است.
در این میان بــا توجه به اینکه مســئولیت 
ممیزی پیشــینی ســریال های خارجی در 
حال حاضر براساس آیین نامه های محتوایی 
ســازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت و 
تصویر فراگیر در فضای مجازی به سکوهای 
انتشــار محتوا نظیر فیلیمو، نماوا، فیلم نت، 
دیجیتون، گپ فیلم، فانــو فیلم، فیلم ناب، 
اپیزود و... واگذار شــده است و نظارت ساترا 
از طریق هــوش مصنوعــی و به کارگیری 
نیروی انسانی و دریافت گزارش های مردمی 
به صورت پسینی است، چنانچه خانواده ها و 
عموم مردم شاهد نمایش هرگونه محتوای 
آسیب رسان بودند پیشنهاد می کنیم از طریق 
سامانه ساپرا شکایت خود را با مسئولین ساترا 
در میان بگذارند تا ضمن برخورداری جامعه 
از محتوای مفید برخی سریال های کره ای، 
ان شــاء الله با مشــارکت مردم و پیگیری و 
نظارت ســاترا از نمایــش هرگونه محتوای 

آسیب رسان جلوگیری شود.

نکته
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بدون پارازيتسریال های فرامرزی 
این روزها سریال های کره ای، موسیقی کره ای و در مجموع تمام محصولات تولید شده 
در کشور کره جنوبی، توانسته به تمام جهان، نفوذ و مخاطبان زیادی را به خود جذب 

کند.

همانطور که »سوپ اپرا«های آمریکایی یا »تله نووِلا«های آمریکای لاتین در میان 
 تماشاگران سریال در سراسر دنیا شــناخته شده و محبوب هســتند، »کی درام«

 )K-Drama( ـ که مخفف Korean Drama به معنی درام کره ای است 

محمد صادق افراسیابییادداشت
معاون کاربران و تنظیم گری اجتماعی ساترا راز جذابیت 

سریال های 
کره ای

 ســریال های کره ای در 
سال های اخیر در خارج 
از قاره آسیا مورد توجه 
قرار گرفتــه  و محبوب 
شده اند. این فقط مربوط 
بــه شــبکه نتفلیکس 
نیســت، بلکــه دیگر 
شــبکه ها و پلتفرم های 
پخش فیلم و ســریال 
هم به پخش سریال های 
کره ای روی آورده اند. اما 
دلیل جذابیت سریال های 
کره ای چیست؟ توجه به 
لباس و پوشش  و چهره 
بازیگران و موسیقی متن 
می توانــد از فاکتورهای 
ســریال های  جذابیت 
کره ای باشد اما مهم ترین 
دلیل توجه مخاطبان به 
این ســریال ها، فرهنگ 
متفاوتی اســت که ارائه 
می دهند، فرهنگی که با 
فرهنگ غرب تفاوت های 
زیادی دارد و هنجارهای 
اجتماعی متفاوتی را به 
مخاطبان ارائه می دهد. 
کره ای ها به خوبی متوجه 
شده اند که راز موفقیت 
و راه یافتــن به بازارهای 
جهانی رعایــت موازین 
و به حداقــل رســاندن 
خشونت و نمایش روابط 

خارج از عرف است. 

  تولید برای انبوه 
مخاطبان

یکی از دلایل اصلی موفقیت 
سریال های تلویزیونی کره، 
رعایت مواردی اســت که 
خیلی وقت ها ســازندگان 
مجموعه هــای آمریکایی 
و اروپایی نســبت به آنها 
حساسیتی نشان نمی دهند. 
خشونت و نمایش بی پرده 
روابط جنســی دو مولفه 
مهم صنعت سریال سازی، 
جذابیتی کاذب را به همراه 
می آورد که ســریال های 
تلویزیونی کره، از آن پرهیز 
می کنند. یکی از مهم ترین 
دلایل محبوبیت این سریال 
ها در دنیا هم همین موضوع 
است؛ ســریال هایی که 
در کشــورهای مختلف با 
فرهنگ های متفاوت مورد 
توجه گســتره مخاطبان 
قرار می گیرند؛ در حالی که 
مثلا برخی از سریال های 
کشور های آمریکای لاتین، 
به واســطه غلبه مسائل 
غیر اخلاقی و خشــونت 
فراوان، قابل تماشــا برای 
خانواده ها نیســتند. این 
در حالی اســت که اغلب 
ســریال های کره ای برای 
گروه های ســنی مختلف 
قابل تماشــا هستند زیرا 
صحنه های خشن یا کلمات 

نامناسبی ندارند.  

بازدید از 
لوکیشن های 

»جواهری در قصر« 

 پس از موفقیت سریال های 
کــره ای، یک هیــات به 
نمایندگی از صداوسیمای 
ایران در ســال 2۰۱2 برای 
بازدید به کــره رفت و از 
سریال های  لوکیشن های 
کره ای ماننــد جواهری در 
قصر بازدید کرد. آن زمان 
قرارداد هایی با طرف کره ای 
امضا شد و این همکاری ها به 
اوج خود رسید تا جایی که 
گاهــی حتی تعــداد این 
ســریال ها از سریال های 
ایرانی در جــدول پخش 
جلو مــی زد و ایــن روند 
در دهــه ۸۰ و اوایل دهه 
۹۰ به اوج خودش رســید. 
خبرگــزاری »رویترز« در 
گزارشــی اعلام کرده بود 
برخی سریال های کره ای 
در خارج از کره بیشــتر 
مخاطب دارند تا خودِ کره! 
مثلا طبق آمارها، گفته شده 
بود سریال »جومونگ« در 
ایــران ۸۰ درصد مخاطب 
داشــت، در حالی کــه در 
کره جنوبــی ۴۰ درصد از 
مخاطبــان را به خود جلب 
اصلی  کرد و شــخصیت 
سریال یعنی »سونگ ایل 
گوک« بیش از آنکه در کره 
محبوبیت داشــته باشد، 
در ایــران به عنــوان یک 
سوپراستار شناخته می شد.

مهمان کره ای در خانه ایرانی
چگونه کره جنوبی در ساخت سریال، قله های جهانی را فتح کرد؟

سریال های کره ای همچون »سران فراتر از گل«، »تو زیبایی«، 
»رویای بلند« و... در دهه هــای 80 و 90 مورد توجه مخاطبان 
ایرانی قرار گرفتند و حتی میل به تماشای این آثار موجب شد که 
هواداران سریال های کره ای که با اصطلاح خاص »کی دراما «ها 

شــناخته می شــوند، برای خرید به کلوب های فیلم مراجعه و 
ســی دی فیلم ها را تهیه کنند. البته می تــوان گفت که اغلب 
سریال های کره ای برای گروه های ســنی مختلف قابل تماشا 
هســتند زیرا صحنه های خشــن یا کلمات نامناسبی ندارند و 
برخلاف سریال های آمریکایی و اروپایی، حاوی تصاویر مستهجن 
نیستند و از این جهت اقشار مختلف می توانند با خیال راحت در 
کنار خانواده به تماشــای آنها بنشینند. به عنوان نمونه، سریال 
»بازی مرکب« گرچه نســبت به دیگر آثار هم طراز، در بخشی 

از قســمت ها، صحنه های خشــنی را روایت می کند اما آنقدر 
صحنه های دلخراشی ندارد که والدین به کودکان و نوجوانان که 
بزرگ ترین گروه دنبال  کننده محتوای سرگرم کننده هستند، 

اجازه ندهند تماشایش کنند.
بدین ترتیب کره جنوبی توانسته ســریال هایش را به خوبی در 
میان مخاطبــان به ویژه مخاطبان نوجوان جای دهد و ســهم 
بزرگی را در این بازار برای خود دســت و پا کند. به نظر می رسد 
داســتان »کی دراما« ها اغلب از الگوی خاصی پیروی می کند. 

پسر پولدار و مغروری که دلبسته دختر فقیر و جوانی می شود 
اما موانعی در راه رســیدن آنها به یکدیگر وجود دارد. همانطور 
که از جزئیات داستان ها مشخص است، شخصیت پردازی اغلب 
سریال ها مشابه قصه الگوی آنهاست. صحنه های این سریال ها 

نیز از کلیشه های خاصی پیروی می کنند؛ 
مواردی که گرچه بــرای بیننده جذاب 

و دیدنی به نظر می رســد اما احتمال وقوعشان در دنیای واقعی 
چیزی نزدیک به صفر است.
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سریال های فرامرزی 
تهیهکنندگانازعللموفقیتوجذابیتسریالهایکرهایمیگویند

یکشنبه10اردیبهشت1402
شماره8759

مهمان کره ای در خانه ایرانی
دراینمیانسریالی ادامه از 

مانند»وارثــان«باصفحه 21
پیشــرفتهایمختصــریهمچناناز
الگویقدیمیپیرویمیکند.امادرکنار
آنهاسریالهاییباداستانهاییمتنوعتر
نیزتوجهمخاطبانایرانیراجلبکردند؛
سریالهاییباژانراکشنمانند»هیلر«،
بــاژانرتخیلــیماننــد»شــوالیهزیر
شیروانی«وآثاریمانند»بکشوخلاصم
کن«درژانرروانشناسی.اینآثارازلحاظ
فنیپیشرفتچندانینسبتبهاسلاف
خودنداشتندوازنظرداستانیهمچنان

تاحدیپیروالگوهایقدیمیبودند.
تاجاییکهوقتیبهمجموعههایشرقی
پرمخاطبتوجهمیکنیــممتوجهاین
نکتهمیشــویمکهازلحاظساختاری
جنبهچندانپیچیدهایندارندوســوژه
اینگونهآثاربسیارعاموکلیشهایاست،
اماهمینعاملباعــثجذابیتوتازگی
برایمخاطــبمیشــود،چراکهبرای

مخاطبقابلباوروجذاباســت.حتی
بازیها،گریمولباسهــایاغراقآمیز
اینگونهسریالهاازدیدمخاطباننادیده
گرفتهمیشــوند.محبوبیتیکسریال
بهعوامــلگوناگونیماننــدپرداختن
بهشــخصیتها،واقعیتپذیــربودنو
یانبودنداســتانوفضایکلیسریال
شــاملطراحیصحنه،لبــاسوگریم

بستگیدارد.
کــه اســت مشــخص آشــکارا
فیلمنامهنویســانســریالهایکرهای
توانســتهاندبهبیشاز100شــخصیت
پرداختــهوآنهــاراپــرورشدهنــد
بهطوریکههرکدامازاینشخصیتها
درروندقصــهدخیلهســتند.دراین
سریالهابیشازهمهبهشخصیتاصلی
داستانکهمعمولادارایویژگیقهرمانی
ازقبیــلاصیلزادگــی،سلحشــوری،
آرمانگراییوبینیــازیازمالومنال
و...است،پرداختهشــدهواینرونددر

جذابیتداستانوپیگیریسریالتوسط
مخاطبانمؤثربودهاست.

ازدیگــردلایــلاســتقبالمــردماز
ســریالهایکرهایمیتوانبهریتمو
روالداستانوغیرقابلپیشبینیبودن
حــوادثســریالواینکــهتماشــاگر
نمیتوانــدحدسبزنـــدچـــهاتفاقی
درادامهقراراســتبیفتد،اشــارهکرد.
گاهیهممخاطبــانازاینکهمیتوانند
قسمتهایبعدییکسریالواتفاقاتی
راکهدرآنخواهدافتــادحدسبزنند،
لذتمیبرندودوســتدارندببینندکه
چطورپیشبینیهایشــاندرستازآب
درمیآید.ســرانجاماینکهگرچهروند
سریالسازیباشیوهاولیهتاسال2013
وپسازآننیزادامهداشت،امارویکردو
برنامهریزیکشورکرهجنوبیدرکارهای
فرهنگــیوالبتــهسریالســازیروند
بلندمدتیرادرنظرگرفتهوبرایافزایش

سطحکیفیسریالهاتلاشدارد.

ملودرام در کی دراما
بیشاز70درصدسریالهایکرهایدرژانرملودرامتعریف
میشوندوفضایشادیدارند؛سریالهاییکهازتلویزیون
ملیکرهپخشمیشوندوحتیاگردرژانرجناییهمباشند
فضایروشنتروشادترینسبتبهاکثرفیلمهایسینمایی
کرهدارند.درســالهایاخیروبهدنبــالظهورنتفلیکس
وشــبکههایکابلیدرکرهشاهدنزدیکشــدنژانرهای
سریالهایکرهایبهژانرهایسینماییاینکشورهستیم.
تولیداتکرهاینتفلیکسوشبکههاییکهدرتلویزیونملی
کرهپخشنمیشوندوازقوانینپخشملیمستثناهستند
مجالتاریکوترسناکشدنراپیداکردهاندکهمیتوانبه
سریالپرمخاطب»بازیمرکب«اشارهکرد.داستانهایکی
دراماباکلیشههایفراوانوداستانهایعاشقانهوپایانهای
خوششبیهداستانهایپریانهستند.مخاطبانایرانیآثار
کرهایســلیقههایمتفاوتیدرمصرفاینآثاردارند؛اکثر

مخاطبانازسننوجوانتاسنبالاراشاملمیشوند.

تنوع ژانرها
تنوعژانردرآثارکرهاییکیازشاخصههایمهم
است.نمونههاییازآثارکرهایدرژانرهایرایجدر
دنیامانندفانتزی،جنایی،معمایی،علمیوتخیلی
و...وجودداردوعلاوهبرآن،توجهبهژانرهایفرعی
وژانرهایکمتراستفادهشدهنیززیاداست.یکی
ازژانرهابراساسافسانههایسنتیکرهایاست
کهدرفضایفانتزیشکلمیگیرد.ازدیگرژانرها
درفضایفانتزیمیتوانبهخونآشامی،سفردر
زمانودنیایموازیاشــارهکرد.درژانرعلمیو
تخیلیهممیتوانازفیلمهایفضاییوتکنولوژی
آیندهنامبرد.ازدیگرژانرهایسریالهایکرهای
میتوانازاکشنووحشتهمیادکرد.حتیژانر
پزشکیهمدرژانرفیلمهادیدهمیشود.درژانر
جوانانهممیتوانبهسریالهاییکهدرمدرسه
ودانشگاهساختهمیشود،اشارهکردواینکهدر
حوزهاجتماعیژانرهایخانوادگی،روانشناختی،
انگیزشیوسالمندانهمدیدهمیشود.کیپاپ
وصنعتســرگرمیدرکرههــمژانرمخصوص

بهخوددارند.

پلانیک

پلانسه

پلاندو

وجه تمایز سریال های کره ای
درمعنایکلیبهفیلموسریالهایساختکرهجنوبی»کی
دراما«گفتهمیشودکهبابرنامهریزیکرهجنوبیدر30سال
گذشــتهعلاوهبرکرهدرســطحجهاننیزمخاطبانیپیدا
کردهاست.خشونتدرسریالهایپخششدهازتلویزیون
کرهجنوبیبهمیزانقابلتوجهیکمترازآثارغربیاست.با
توجهبهقوانینتلویزیــونکرهجنوبینمایشچاقوممنوع
استودرصورتوجودتارمیشود.همچنینمیزاننمایش
خشونتدرآثارکرهایپخششــدهازشبکههایاینترنتی
متفاوتاست؛بهطورمثالسریال»ماهمهمردهایم«کهاز
شبکهنتفلیکسمنتشرشد،میزانخشونتبالاترینسبت
بهآثارپخششــدهدرتلویزیونکــرهدارد.میزاننمایش
انواعناهنجاریاجتماعیدرآثارکــرهایکمترازآثاردیگر
کشورهاست.قوانینتلویزیونکرهجنوبینسبتبهافرادزیر

سنقانونیبسیارسختگیرانهاست.

سریال هایی با استانداردهای جهانی

ازدیگــرنکاتیکــهتهیهکننــدگاندربارهاش
میگویندتنــوعژانرهــاوتولیدســریالبرای
گروههــایمختلفســنیاســت.ســیدجمال
ســاداتیان،تهیهکنندهســینمامعتقداستکه
اغلبســریالهایکرهایبرایگروههایســنی
مختلفقابلتماشــاهســتندزیــراصحنههای
خشــنیاکلماتنامناســبیندارند.سریالهای
کرهایبرخلافســریالهایآمریکاییواروپایی
حاویتصاویرمستهجننیســتندوازاینجهت
خانوادههامیتوانندباخیالراحتدرکنارهمبه
تماشایاینسریالهابنشینند.نکتهدیگریکه
تهیهکنندهفیلم»متریشیشونیم«بهروزنامه
همشهریمیگویدایناستکهسریالهایکرهای
توانســتهاندمطالباتاجتماعیدرکشــورکرهو
دیگرکشورهارامطرحوبهشــکلدقیقبهآنها
بپردازند؛سریالهاییکهخاصیتجهانیدارند.
اینتهیهکنندهاضافهمیکندکهدستفیلمسازان
وسازندگانسریالبازاستومیتوانندقصههای
مختلفرابهشکلروانشناختیبهتصویربکشند
وارزیابیصحیحيازتولیدونمایشســریالهاو
مخاطبانیکهقراراستدرگیرتماشاشونددارند.
ســاداتیاندرادامهبهســریالهایایرانیاشاره
میکندواینکهدرتولیدسریالهاهمیشهپایمان
رویترمزاســتونمیتوانیمبهشــکلکاملبه
موضوعاتمختلفبپردازیموهمینموضوعباعث
میشودکهسریالهایایرانینهجذابیتیداشته
باشندونهدرروایتهاموفقباشند.نکتهدیگری
کهساداتیانبهآناشارهمیکند،سریالسازیدر
کشورهایترکیهوکرهاست.ویعنوانمیکند
کهترکیهدرصنعتسریالسازیبیشتربههزینهو
بازگشتهزینهفکرمیکند،درصورتیکهکرهدر

سریالسازیبهمحتوااهمیتمیدهد.

عرضه در بازارهای جهانی
رحمانسیفیآزاد،تهیهکنندهسینمابهروزنامه
همشهریمیگوید:»سریالهاوفیلمهایکرهای
بهلحاظساختوتکنیکهایروایتفیلمنامهو
قصهکاملامتفاوتهســتند.اینتفاوتبهنوعی
رفتنبهسمتتولیدتخصصیسریالهاییاست

کهتوانستهشهرتجهانیپیداکند.

مقولهساختسریالدرکرهبهدستافرادمتخصص
سپردهشدهاست.ســرمایهگذارانازهمانزمان
تولیدسریالوحتیفیلمهایسینماییبهعرضهو
بازارهایجهانیفکرمیکنند؛موضوعیکهدرایران
کاملانادیدهگرفتهمیشودواصلابهاینبخشفکر
نمیکنیم.«تهیهکنندهفیلــم»خوابزدهها«در
ادامهبهتولیدســریالهایکــرهایدردهههای
گذشــتهاشــارهمیکندواینکهدرگذشــتهاین
سریالهابراساسروایتوقصههایافسانهایبودهو
همینامــرباعثجذابیتســریالهایدهههای
گذشــتهکرهایمیشــدوامروزهمســازندگان
توانستهاندخودراباژانرهایجدیدوآخریناسلوب
سریالسازیوفقبدهندوبازهماینسریالهاچه

درایرانوچهدرکشورهایدیگرخریداردارد.«

جهان در تسخیر کره
حمیدرضاپگاه،بازیگرتلویزیونهمدربارهتولید
ســریالهایکرهایواهمیتآنبههمشهری
آنلاینیادآورمیشــود:»صنعتسریالسازی
کرهوترکیه،اروپاوآمریکاراهمتسخیرکرده.
گرچهترکیهدرعرصهســینمایهنریچندان
دیدهنشدهاماکرهباکارگردانهاییمانند»کیم
کیــودوک«و»کاروای«دارایتنوعســلیقه

است.«اینبازیگرادامهمیدهد:»همهجایدنیا،
آنهاییموفقاندکهاتاقفکرهایبزرگدارندو
باسرمایههایهنگفت،سرمایهگذاریمیکنندو

ازحداقلمحدودیتهابرخوردارند.

مجموعهاینهاباعثمیشودکهچندینوچند
کارموفقساختهشــود.صدالبتههمهکارهای
آنهاهمکهموفقودرخشــاننیست.امادراین
بینتعدادیسریال،انیمیشنوفیلمسینمایی
موفــقازآبدرمیآیند.اماازســویدیگربه
قدریبازارگستردهاستوتولیدوسیعکهحتی
کارمتوسطوضعیفهمهمچنانوجوددارد.«

اهمیت قصه در سریال های کره ای
بازیگرسریال»جزیره«بهاهمیتقصهدرسریالهای
کرهایاشارهمیکندوتوضیحمیدهد:»نویسندگان
حرفهایمتعدددراینبینباعلایقوسلایقمختلف
کارمیکنند.شــرایطبرایایننویســندگاننیز
مهیاستتاکارشســتهرفتهباشــد،دقیقاًهمان
چیزهاییکهمادربســیاریجاهاازجملهرســانه
ملیفقدانشراحسمیکنیم،شــماچندسلیقه
مختلفدرعرصهسینماوسریالسازیمامیبینید؟
تعارفنداریم،واقعیترامیگویمکهاعمالسلیقه
اغلببهیکنگاهواحدتسریمییابد.بیشترازآنکه
دراینعرصههاتنوعداشتهباشــیم،دستبرقضا

بامحدودیتروبهروهســتیم.همــوارهگفتهامکه
سلیقههادرکشورمانبایدبهقدریمتنوعباشدکه

بینندهآنچهراکهمیخواهدپیداکند.«

مخاطبان جهانی
باتوجهبــهایننکتــهکهســریالهایکرهای
درســالهایاخیردرخارجازقارهآســیامورد
توجهقــرارگرفتهومحبوبشــدهانداینفقط
مربوطبهشــبکهنتفلیکسنیســت،بلکهدیگر
شــبکههاوپلتفرمهایپخشفیلموسریالهم
بهپخشسریالهایکرهایرویآوردهاند.پگاه
دربارههمینموضوعاضافهمیکند:»درهمین
خاورمیانه،صنعتسریالسازیترکیه،تجارت
قابلملاحظــهایرابهخــودشاختصاصداده
اســت.همدرحوزهخلیجفــارسبینندهداردو
همدرآمریکاواروپا.ترکهــاهمملتیبودهاند
کهبهاقصینقاطدنیامهاجرتکردهاندوشکل
فیلمهایشــانهمبهگونهایاستکهپسندیده
شــده.برایســریال»آوایباران«آنجابودیم،
میگفتند110شبکهخصوصیدارندوهمزمان
140سریالدرحالساختاست!خباینرقم
قابلملاحظهاست!نگاهبهسینماوسریالسازی
درکشورهمسایهمان،نگاهیتجاری-صنعتی

استودرپیآناستکهمخاطبجذبکند.«

قهرمانانی که به تصویر کشیده می شوند
همچنینسیفیآزاددرادامهبهروندسریالسازی
درایراناشــارهکردهودرقیاسباسریالهای
کرهایتوضیــحمیدهد:»دربارهاســطورههاو
قهرمانهایکــرهایگفتمکهدرســریالهابه
بهترینشکلبهتصویرکشیدهشدهومیشوند،
اگربخواهیممقایسهاجمالیداشتهباشیمایران
غنیترینداســتانها،روایتهــاوبزرگترین
قهرمانهاراداردامامانتوانستهایمتابهحالیک

ســریالخوبودرخوردربارههمیناسطورهها
تولیدکنیم.رویکردسریالســازیوحتیتولید
ســینماییماهزینهاســتومحــدودهدیدما

تماشاگرایرانیاستولاغیر.«

اهداف فرامرزی در سریال سازی 
تهیهکنندهفیلم»ماجــان«درادامهازجذابیت
ســریالهایکرهایمیگویدواینکــهژانرهای
مختلفدرتولیــداینســریالهادرنظرگرفته
میشوندونگاهشــانفرامرزیاست.ویتوضیح
میدهد:»وقتیسریالیدرکرهوحتیترکیهوهند
تولیدمیشودنخستینهدفشانجذبتوریست
وگردشگراســت،هدفدیگربازارهایجهانیو
فروشفیلمهاوحضوردرجشنوارههایمختلف
است.سریالهاوفیلمهایکرهایدرامقدرتمندی
دارندوازاسلوبحرفهایتبعیتمیکنندوهمین
باعثدرخششدرجشنوارههامیشودکهمیتوان
بهفیلمســینمایی»انگل«اشارهکرد.فیلمیکه
طنزتلخداردوسرمایهداریدرکرهراهدفگرفته؛
حتیسریال»بازیمرکب«کهسرمایهداریوفقر
رابهبهترینشکلنشانمیدهد.«اینتهیهکننده
ازسریالسازیورویهتولیدســریالهادرایران
میگویدواینکهحتیســریالهایناموفقهماز
سرمایههایملیاستفادهمیکنندومنابعمالی
نامعلومباعثشدهکهسازندگانبهفکرمخاطبان
خودنباشندوحتیهدفیازتولیدسریالهاندارند

چهبرسدبهآنکهبهبازارجهانیفکرکنند.

استاندارد جهانی نداریم
ایــنتهیهکننــدهیــادآورمیشــود:»در
سریالسازیمانهدفتنهاهزینهاست.فیلمی
کممخاطبازســوییــکارگاندولتیتولید
میشــودوهزینههنگفتيصرفآنمیشودو
چوندرپلتفرمهاوپردهسینمافروشنداردیک
سازماندیگرمثلصداوسیماآنراخریداریو
پخشمیکند،هزینههاییکــهازبینمیرودو
کسیهمپاسخگونیست.«ویمیگوید:»مادر
تولیدسریالوحتیفیلمدغدغهبازارهایجهانی
رانداریم.درکرهچرخهاقتصادیسریالسازی
تعریفشدهومشخصاستامادرایراناینگونه
نیست.آنجاسریالسازیبهروزمیشودومطابق
بااستانداردهایجهانیپیشمیرودامادرایران

بااینکهظرفیتداریمهیچاتفاقینمیافتد.«

این روزها سریال های کره ای، موسیقی کره ای 
و در مجموع تمام محصولات تولید شده در 
کشور کره جنوبی، توانسته به تمام جهان، 
نفوذ  و مخاطبان زیــادی را به خود جذب 
کند. توجه به لباس و پوشــش بازیگران، 
چهره بازیگران و موســیقی متن می تواند 
از فاکتورهای جذابیت ســریال های کره ای 
باشد اما مهم ترین دلیل توجه مخاطبان به 
این ســریال ها، فرهنگ متفاوتی است که 
ارائه می دهند؛ فرهنگی که با فرهنگ غرب 
تفاوت های زیادی دارد و هنجارهای اجتماعی 
متفاوتی را به مخاطبان ارائه می دهد. در این 
گزارش به شکل اجمالی تهیه کنندگان سینما 
از علل موفقیت سریال های کره ای گفته اند، 
گاهي قیاسی شده با تولید سریال های ایرانی 
و اینکه اهداف تولید سریال های کره ای کاملا 
مشخص است و نگاه سازندگانش فرامرزی 

است.

فهیمه پناه آذرگزارش
روزنامهنگار
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 کلیشه های مکرر 
در سریال های کره ای

مثل هر ژانر و زیرژانری که ویژگی های خاص خود  را دارد، کی درام ها   نیز دارای ساخت مایه های روایی و بصری تکرار شونده ای هستند که تعدادی از آنها در اغلب محصولات شان 
دیده می شوند و در واقع جزو جدایی ناپذیر کی درام ها تلقی می شوند. هر تکراری، با هر میزان انحراف از الگوی اصلی، به ضرب کلیشه ای می انجامد که به سرعت برای بیننده 

قابل شناسایی است و در ذهنش با مفاهیم و معانی خاصی متداعی است. در اطلاع نگاشت زیر برخی از کلیشه های متداول کی  درام ها را معرفی کرده ایم.

محبوب در جهان
طبق آمار دیگری از همین ســایت، تحقیقی در 
سال 2022در 26کشــور انجام شده که مطابق 
آن 36درصد پاســخ دهندگان اظهار کرده اند که 
کی درام ها در کشور آنها بسیار محبوب بوده اند. 
به اعتقاد 66درصد از پاسخ دهندگان، سریال های 
کــره ای در خــارج از حلقه های طرفــداری هم 

محبوب بوده اند.

آمار

آمار

آمار

فراموشی

گرفتن مچ بچه پنهانی
دست

اشک و آه و 
زاری

صحنه 
فرودگاه

جدایی 
عشاق 
به دلیل 
مداخله 

خانواده ها

صحنه 
بار دگی 

دراماتیک 
یا 

غم انگیز

جابه جایی 
هویت

بیماری 
لاعلاج

مادرشوهر 
دیوانه

تصادف با 
خودرو یا 

موتور

تبدیل 
دختر 

فقیر به 
دختر 
پولدار

»چِبول« ها، تقریبا مثل 
دنیای واقعی، همه چیز را 

کنترل می کنند )چبول 
ترجمه انگلیسی کلمه 
کره ای به معنی تجارت 

خانوادگی پر سود گروهی 
از ثروتمندان است که 

ساختاری مونوپلی و 
چندملیتی دارد(.

ب
خیلی محبو

ب
سبتا محبو

ن
علاقه کم

خیلی کم

%36.1

%30

%22.7

%11.2

محبوب در آمریکا

سریال های کره ای در آمریکا هم که مهد صنعت سرگرمی سازی 
 statista فرض می شــود، محبوب هســتند. در جدولی که در
منتشر شده، براساس تحقیقی که در سال 2019در بین افراد 15تا 
59ساله انجام شده، 14درصد پاســخ دهندگان کی درام ها را در 
آمریکا بسیار محبوب دانسته اند و حدود 39درصد نیز آنها را تقریبا 

محبوب توصیف کرده اند.

محبوب در ایران
سریال های کره ای در ایران هم بسیار محبوب هستند. هرچند 
آمار دقیقی از تعداد تماشاگران این سریال ها در ایران موجود 
نیســت، مطابق آمار بازدیدکنندگان تلوبیون از هر قسمت 
سریال های کره ای می توان به برداشتی از میزان محبوبیت 

آنها در ایران رسید.

نه چندان 
ب

محبو
ب تا حدی 

محبو
ب

س
دلچ

ب
تقریبا محبو

ب
خیلی محبو

%38.6

%30.8

%16.6

%14

قسمت 
54130آخر  بینندهمتشکرم

قسمت 
1088341آخر  بینندهجومونگافسانه 

قسمت 
 2134402 بینندهکیمیاگر

قسمت 
285753آخر  بینندهدونگیافسانه 

قسمت 
 73196169 بینندهاوک نیوافسانه 

قسمت 
27590آخر  بینندهچونابیمارستان 

قسمت 
28517آخر  بینندهدو دوست

قسمت 
31312آخر  بینندهجوانپزشکان 

همانطــور که »ســوپ اپرا«هــای آمریکایی یا 
»تله نووِلا«های آمریکای لاتین در میان تماشاگران 
سریال در سراسر دنیا شــناخته شده و محبوب 
هستند، »کی درام« )K-Drama(ها ـ که مخفف Korean Drama به معنی درام کره ای 
است ـ در چند سال اخیر به محصولاتی پرطرفدار در دنیای سرگرمی بدل شده اند. 
موفقیت گروه های موسیقی کره ای )K-Pop( و ســینمای کره در سال های گذشته 
باعث جلب توجه به سریال های کره ای شده است. حالا دیگر داستان های درگیرکننده 
و عامه پســند کی درام ها از مرزهای کره جنوبی فراتر رفته اســت و دوستدارانی از 
خاورمیانه تا ینگه دنیا برای خودشان دســت و پا کرده اند. اوج توجه به سریال های 
کره ای در سال 2021بود که پلتفرم عظیم نتفلیکس اقدام به پخش سریال کره ای »بازی 
ماهی مرکب« کرد و این سریال ظرف مدت کوتاهی به پدیده ای جهانی بدل شد. چه 
عواملی باعث موفقیت کی درام ها شد و چرا این سریال ها توانستند به عنوان محصولات 
فرهنگی به طیف گسترده ای از مخاطبان جهانی دست یابند؟ در ادامه سعی کرده ایم 

ویژگی های درام های کره ای و علل موفقیت شان را به طور فشرده بررسی کنیم.

بدون پارازيت
کِي درام ها چطور به پدیده دنیاي سرگرمي بدل شدند؟

ناصر احديگزارش
روزنامه نگار

قبل از اینکه سر وقت کی درام برویم، اول باید ببینیم صنعت سرگرمی و فرهنگ کره جنوبی که به عنوان 
پیش درآمد محبوبیت سریال های کره ای ظهور کرد چه بود و چه ویژگی هایی داشت. »Hallyu« )هالی یو( 
به معنی »موج کره ای« اصطلاحی چینی برای توضیح فراگیری جهانی فرهنگ کره است. این اصطلاح در 
سال 1997به واسطه موفقیت کی درام »عشق چیست« در بخش های عمده ای از چین و دیگر کشورهای 
جنوبی شرقی آســیا ضرب شد. موفقیت این سریال در ســال 1999با محبوبیت بلاک باسترِ به سبک 
هالیوودی »Shiri« در آسیا دنبال شد که بودجه ای 8و نیم میلیون دلاری داشت و غول کره ای صنعت 
تکنولوژی یعنی سامسونگ بخشی از بودجه آن را تقبل کرده بود. بعد از آن، سریال »پاییز در قلب من« 
در سال 2000روی خط موفقیت »Shiri« جلو رفت و پایه گذار فصل اول چهارگانه »عشق بی پایان« شد 
که در سال های بعد با 3 دنباله ادامه یافت و بازسازی هایی در اندونزی، فلیپین، تایلند، ترکیه و چین از 
روی آن انجام شد. فیلم های کره ای در جشنواره های سینمایی معتبر بین المللی به نمایش درآمدند و نام 
سینمای این کشور را بلندآوازه ساختند. در سال های اخیر موفقیت گروه موسیقی BTS و فیلم »پارازیت« 
و کارگردانش، بونگ جون هو، باعث شد که روند رو به تزاید فراگیری فرهنگ کره جنوبی در جهان ادامه 
یابد و حالا نه فقط فیلم و سریال و موسیقی کره ای بلکه سلبریتی ها، غذا و مراقبت های آرایشی و بهداشتی 
این کشور علاقه مندانی جدی از سراسر دنیا دارد. همین وجوه فرهنگی موجب شده که کره به مقصد 

محبوب گردشگران تبدیل شود و اقتصاد این کشور را تقویت کند.

موج کره ای1

نه کم، نه زیاد 
کی درام ها سریال های 16تا 24قســمتی هستند که تقریبا طول هر قسمت 
50دقیقه تا یک ســاعت اســت. همین زمان نســبتا بلند )در مقایسه با 
سیت کام ها( هر قسمت یکی از دلایل محبوبیت این سریال هاست که باعث 
می شود مخاطب بتواند از نظر عاطفی به شخصیت ها نزدیک شود و درضمن 
وقایع بیشتری را در طول یک قسمت تماشا کند. خط داستانی متفاوت و تنوع 
در داستان گویی و ژانر که در عین آشــنا بودن با الگوهای برنامه های غربی 
متفاوتند از دیگر دلایل محبوبیت این سریال هاست. در روزگاری هستیم 
که از طرفی عمده تماشاگران تاب و تحمل فیلمی 3ساعته با ضرباهنگی کند 
را ندارند و از طرف دیگر از کوتاهی قسمت های سریال محبوب شان شکوه 
می کنند. برای تماشاگر کم طاقتی که به کلیپ های چند دقیقه ای اینستاگرامی 
عادت دارد، تماشای یک قسمت یک ســاعته یکی از کی درام ها به تماشای 
فیلمی سینمایی می ماند که آنقدرها هم بلند نیست. در واقع کی درام ها در 
حد فاصل بی حوصلگی تماشاگر و اشتیاقش به مصرف بیشتر ایستاده اند و با 

مدت مناسب شان برای تماشاگر عام در جای درستی هستند.

آوای عشق
نکته دیگر درباره کی درام ها این است که معمولا سریال های خاص دارای 
قطعات موسیقی منحصر به خودشان هستند که توسط خوانندگان مشهور 
کره ای خوانده شده اند. این قطعات موسیقی نقش مهمی در تپندگی قلب 
درام دارند و دوشادوش ســیر روایی به همراهی بیشتر تماشاگر و گره 

خوردن عاطفی او به سریال کمک فراوانی می کنند.

بازیگران خوش چهره 3
و خوش پوش

از دیگر مؤلفه های مهم و اصلی موفقیت 
کی درام ها باید به بازیگران آنها اشاره کرد. 
بازیگران زن و مرد این سریال ها عمدتا 
خوش چهره، خوش انــدام و خوش پوش 
هســتند و در بروز احساسات شان نیز 
دســت توانایی دارند. جنس بازی اغلب 
آنها برونگرا و مبتنی بر نمایش کم وبیش 
اغراق شده عواطف شان است. تماشاگر 
عام در لحظات خشــم، غم، شــادی، 
عشق و نفرت با احساسات آنها همدلی 
می کند و به راحتی و بدون مشــکل از 
حس و حال شــخصیتی که پیش چشم 
دارد ســر درمــی آورد. ابهامی وجود 
نــدارد و پیچیدگی ای در کار نیســت. 
احتمالا تماشاگر فرهیخته ای که دل در 
گرو پیرنگ های پیچیده و ســبک های 
آلترناتیو دارد، ازتماشای این سریال ها 
که داســتان هایی عموما تخت و حتی 
حدس زدنی دارند ســرخورده می شود. 
اما این مهم نیست، چراکه مخاطب این 
سریال ها نه افراد فرهیخته بلکه کسانی 
هســتند که تنها به دنبال سرگرمی اند 
و مشتاق اند که بخشــی از تجارب خود 
را در قالب شــخصیت هایی ببینند که از 
نظر سر و ظاهر چشم نوازشان و سبک و 
وضع زندگی مجلل شان، منِ آرمانی آنها 
را نمایندگی می کنند. در واقع باید گفت 
سیستم ستاره ای سریال های کره ای با 
هالیوود تفاوت چندانی ندارد. ستاره ها 
بت هایی هستند که ســتوده می شوند 
و جــدا از روی پرده، جزئیــات زندگی 
شخصی شان نیز برای طرفدارانشان مهم 
است. جز بازیگران حرفه ای، »آیدل«ها 
)Idols( ـ که اصطلاحی برای اشــاره به 
ســلبریتی های خواننده در کره جنوبی 
اســت ـ در کی درام ها بازی می کنند و 
به محبوبیت بیشتر این سریال ها دامن 

می زنند.

فراتر از زبان ها و مرزها5
کی درام ها مسائل اجتماعی و فرهنگی ای را بیان می کنند که درنظر بیننده عام تماشای آنها را منطقی جلوه می دهد. فاصله و برخورد طبقاتی، آسیب پذیری روح و روان آدمی، موانع اجتماعی 
و اقتصادی ای که در سر راه رسیدن به مطلوب وجود دارد موضوعاتی هستند که در همه جای جهان برای تماشاگران درک کردنی است. آنها در عین اینکه بسیار کره ای هستند و فرهنگ 
کره را به تصویر می کشند، از مرزهای فرهنگی درمی گذرند و به دوردست ها می روند. فرقی نمی کند که تماشاگر عام به چه زبانی حرف بزند و اهل کجا باشد، به قول بونگ جون هو، کارگردان 

»پارازیت«، »چند سانتی متر بالاتر از مانع زیرنویس ها« جهانی پر از هیجان و سرگرمی در انتظار اوست.
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سریال کره ای، مخاطب جهانی 
»بازی مرکب« موفق ترین کی درامای همه این سال ها بوده است

 بازی مرگباری که هوانگ دونگ هیوک در سریالش 
به راه انداخــت، میلیون ها نفر در سراســر جهان را 
پای این سریال نشاند تا تماشاگر تلاش 45۶ نفری 
باشند که با سودای کســب ثروتی رؤیایی وارد بازی 
شده اند و در نهایت قرار  بود یکی شــان به این گنج 
قارون دست یابد؛ گنجی که در راه رسیدن به آن باید 
455 نفر قربانی می شــدند. میان افراد درگیر بازی، 
همه جور آدمی به چشم می خورد. تنوع شخصیت ها 
خودش یکی از قواعد بازی است. هر شخصیت و تیپ 
نمایشی می تواند طبقه و گروهی را نمایندگی کند  و 

به مضامین مختلفی راه بدهد که هم قصه را جلو ببرد 
و هم در مسیر انتقاد اجتماعی از سیستم، نشان دهد 
که چگونه اقشار مختلف گرفتار نظام سرمایه داری 
شده اند. برای نجات از فقر باید تن به بازی مرگباری 
داد که همان اوایل کار فرصت خروج از آن به آدم ها 
داده می شــود ولی هیچ کس حاضر نیست قید پول 
هنگفت را بزند و جان عزیزش را بــردارد و بگریزد؛ 
چه آن فرد مفلوکی که هیچ وقت در زندگی اش طعم 
ثروت را نچشــیده، چه ثروتمند دیروز و ورشکسته 
امروز و چه آن مهاجر اهل کره شمالی که به سودای 

زندگی بهتر بــه کره جنوبی گریختــه ولی چیزی 
به دست نیاورده است، هر کس انگیزه و بهانه ای برای 

ماندن در بازی دارد.
 ســریال »بازی مرکب« محصول کره جنوبی است؛ 
کشوری با اقتصاد پویا و شکوفا که برخلاف همسایه 
شــمالی اش از مواهب اقتصاد آزاد بهره مند اســت. 
کره جنوبی کــه تا ابتدای دهه۶0 میــلادی یکی از 
فقیر ترین کشــورهای جهان بود، در طول 4 دهه به 
چنان پیشرفت هایی نایل آمده که حالا سال هاست 
جزو کشورهای توســعه یافته با درآمد بالا محسوب 

می شود؛ یازدهمین اقتصاد بزرگ جهان و چهارمین 
اقتصاد بزرگ قاره آســیا و یکی از کشــورهایی که 
بانک جهانی برایش سریع ترین رشد اقتصادی را در 
سال های آتی پیش بینی کرده است. اما همین کشور 
 ثروتمند، با درآمد سرانه ای که سال هاست از ۳0 هزار 
دلار پایین تر نبوده )درحالی که درآمد سرانه اش در 
19۶0 کمتر از 1۶0 دلار بوده( دچار بحران هایی است 
که احتمالا بخشــی از آن از عوارض توسعه و برخی 
هم محصول تناقض های فرهنگی اجتماعی اســت، 
دومین کشور جهان از نظر نرخ خودکشی که نشان 
می دهد احساس رضایت از زندگی میان شهروندانش 
چندان بالا نیست.  کارگردان سریال »بازی مرکب« 
در چنین بستر اجتماعی ای نقشه راه جویندگان گنج 
قارون را ترسیم می کند. در کشوری که نرخ خودکشی 
بالاست، ورود آدم ها به بازی ای که بخت موفقیت در 
آن بسیار پایین است، بی شباهت به  خودکشی نیست.  
میلیون ها نفری که سریال را دنبال کرده اند، از اینکه 
جای شخصیت های »بازی مرکب« نیستند، احساس 
رضایت خاطر دارند و در عین حال سرگرم خشونتی 
سادیستیک هستند. زهر شــیرینی که سازندگان 
»بازی مرکب« به خورد تماشاگران می دهند، جواب 
می دهد و  نتیجه موفقیتی شگفت انگیز برای نتفلیکس 
است. قانون تنازع بقا به شکلی بی رحمانه داستان را 
جلو می برد. خشــونت نه امری غیراخلاقی که تنها 
گزینه ممکن برای زنده ماندن و دســتیابی به رفاه 
اســت. پر بیننده ترین ســریال نتفلیکس محتوای 
تکراری و کلیشه ای اش را با بسته بندی تازه ای عرضه 
می کند و بازی را می برد. هنری اگر هست، در توانایی 
بازاریابی و تبدیل فقر و فلاکت به کالایی برای فروش 

و کسب سود است.

همذات پنداری با فلاکت جهانی
 کارگردان »بازی مرکب« برای نوشتن 

و ساخت سریال، از زندگی خودش الهام گرفت 

هوانگ دونگ هیوک، خالق »بازی مرکب« سریالش را حدیث نفس 
می داند. این کارگردان کره ای بعد از موفقیت همه جانبه بازی مرگ 
در مصاحبه ای چنین گفت: »وقتی با داســتانی زندگی می کنی، 
طبیعی است که شخصیت هایی از آدم های دور و بر و دوستان و 
آشنایان هم به آن راه پیدا کنند. اسم شخصیت هایی مثل سئونگ 
گی هون )نفر اصلی بازی مرکب(، چوو سانگ وو )دوست دوران 
کودکی نفر اصلی که محل زندگی خــودش را برای تحصیل در 
دانشگاه ملی سئول ترک کرده( و ایل نام )پیرمردی که در مرکز 
داستان قرار  دارد( از دوســتان خودم گرفته شده است. سانگ وو 
اسم یکی از دوستان دوران کودکی ام است که با او در کوچه ها بازی 
می کردم. چندین مورد دیگر هم هست مثلا نام افرادی مثل هوانگ 
جون هو )افسر پلیسی که برای پیدا کردن برادرش وارد بازی مرکب 
می شود( و هوانگ این هو )برادر گمشده اش مشهور به مرد جلودار( 
هم از شخصیت های واقعی زندگی ام گرفته شده است. هوانگ جون 
هو نام دوست من است. اسم برادر بزرگ ترش هم واقعا هوانگ این 
هو است؛ درست مثل سریال. من به شکل  قابل توجهی سرشار از 
خصوصیات شــخصیت  های گی هون و سانگ وو هستم. من هم 
درست مثل گی هون، بعد از شکست فیلم ام بیچاره شدم و مادرم 
از من حمایت مالی می کرد. یک زمانی هم با رؤیای به دست آوردن 
پول زیاد وارد شرط بندی مسابقات ســوارکاری شده بودم. البته 
به هیچ عنوان مثل گی هون از مادر دزدی نکردم. بخش هایی از 
این شخصیت شبیه به عمویم است که قبلا برای مادربزرگم کلی 
دردسر ساخته بود. من هم مانند این شــخصیت ها در محله ای 
فقیرنشین در جنوب سئول بزرگ شــده ام. خانواده ام در گذشته 
وضع مالی خوبی نداشتند. مادربزرگم به بازار می رفت و غرفه ای 

کوچک راه انداخته بود؛ مثل مادر سانگ وو در سریال.
دقیقا مثل ســانگ وو به دانشگاه ملی ســئول رفتم و آنجا درس 
خواندم. به اطرافیانم خیلی حسادت می کردم و انتظارات زیادی 
هم از خانواده ام داشتم. بنابراین، مادربزرگم، مادرم، خودم، دوستانم 
و داستان های محله ام، همه و همه در بازی مرکب هستند.« این 
کارگردان یکی از مهم ترین دلایل موفقیت سریالش را همراهی 
مخاطبان با فلاکت شخصیت های سریال می داند: »این روزها ما در 
جهانی زندگی می کنیم که عمیقا ناعادلانه و از نظر اقتصادی کاملا 
چالش برانگیز است. به ویژه پس از همه گیری کووید19. منظورم 
این است که نابرابری اقتصادی، باعث رقابت بیشتر می شود و افراد 
زیادی هم به سمت فقر و گرسنگی رانده می شوند. فکر می کنم، 
بیشتر از 90درصد مردم جهان وضعیت بد زندگی شخصیت های 
سریال »بازی مرکب« را درک و با آنها همدردی کنند. بیشتر از هر 
چیز دیگری، احتمال می دهم به همین دلیل است که این سریال 
توانســته به چنین موفقیت بزرگی در سراسر جهان دست یابد. 
مهم ترین دلیل توفیق ســریال همین همذات پنداری جهانی با 

فلاکت شخصیت هاست.«

فینچر، گزینه کارگردانی نسخه 
آمریکایی سریال موفق کره ای

چندی پیش خبری با این مضمون منتشــر شد 
که نتفلیکس، دیوید فینچــر را برای کارگردانی 
نسخه آمریکایی سریال »بازی مرکب« انتخاب 
کرده است. به نقل از کامینگ سون، گزارش ها و 
اخبار تأیید نشده ای درباره نسخه آمریکایی »بازی 
مرکب« مدتی اســت که در حال پخش شــدن 
است. به گفته جف اسنایدر، روزنامه نگار و منتقد، 
نتفلیکس از مدتی قبل دیوید فینچر را به عنوان 
کارگردان نســخه آمریکایی این سریال کره ای 
انتخاب کرده است. اســنایدر، اخیرا در توییتی 
اشــاره کرد نتفلیکــس در حال درخواســت از 
دیوید فینچر بــرای تولید و کارگردانی نســخه 
آمریکایی »بازی مرکب« اســت. اسنایدر ادامه 
داد که مشخص نیست فینچر به این پروژه علاقه 
دارد یا نه، اما نتفلیکس به او چشم دوخته  و از او 

می خواهد که آن را مدیریت کند. 

دریچه

نکته

خبر

سری دوم »بازی مرکب« ساخته می شود
با توجه به موفقیت چشمگیر سریال »بازی مرکب«، طبیعی 
بود که کار به تولید سری دومش هم بکشد. یک سال پیش 
هوانگ دونگ هیوک، کارگردان سریال »بازی مرکب« اعلام 
کرد   که فصل دوم این ســریال تا سال 2024 منتشر خواهد 
شد. این سریال کره ای در زمان پخش پربیننده ترین سریال 
نتفلیکس بود. هوانگ دونگ هیوک، کارگردان سال گذشته 
عنوان کرد در حال نگارش فیلمنامه فصل دوم »بازی مرکب« 
است. این کارگردان گفت امیدوار است تا سال 2024 ساخت 
این سریال را به پایان رسانده و آن را آماده پخش کند. سریال 
»بازی مرکب« در  ماه نخســت نمایش اش از نتفلیکس، با 
استقبال گسترده ای روبه رو شد،  به طوری که در اواسط اکتبر 
بیش از 142 میلیون نفر از مشترکان نتفلیکس آن را دیده 
بودند. این استقبال نشان داد که مخاطبان به ساخت ادامه 
سریال رغبت دارند. هوانگ دونگ گفته است فیلمنامه »بازی 
مرکب« را در سال 2009 نوشته و قصد داشته که از آن یک 
فیلم بلند سینمایی استخراج کند اما این فیلمنامه 10 سال 
روی کامپیوتر او مانده و خاک خورده است؛ چون هیچ کس 
حاضر نشده آن را بخرد. تا اینکه سال ها بعد نتفلیکس نسبت 

به تولید آن ابراز علاقه کرد و آن را تولید و منتشر کرد.

 »بازی مرکب« موفق ترین و پر بیننده ترین سریال کره ای در این 
سال ها بوده است؛ سریالی که البته قدرت بازاریابی و تشخیص 
نتفلیکس را هم نمایان می کند. حدود یک سال و نیم پیش بازی 
مرکب بیشتر از هر مجموعه کره ای دیگری در سراسر جهان دیده 

شد. این میزان توجه عمومی بازی مرکب را فراتر از یک  
ســریال و در قامت پدیده ای فرهنگی مطرح کرده 

است. خالق مجموعه در گفت وگوهایش به روزهای دشواری که 
هیچ کس علاقه ای به ســاخت این اثر نشان نمی داد اشاره کرده 
است. عده ای خشونت بار  بودن سریال را مورد انتقاد قرار داده اند؛ 
به خصوص اینکه بسیاری از تماشاگران سریال نوجوان ها هستند؛ 
سریالی که به موفق ترین محصول ارائه شده از سوی نتفلیکس 
تبدیل شده و بینندگان بســیاری در سراسر جهان داشته. بازار 
توارد و شباهت ســریال به فیلم ها و مجموعه های دیگر هم داغ 
است؛ جوری که به نظر می رسد خالق بازی مرکب از هر داستان و 
فیلم و سریالی تکه ای برداشته و البته این هوش را داشته 
که همه  چیز را در یک بسته بندی تازه جوری عرضه کند 

که موفقیت تجاری بیشتری از همه منابع اقتباسش کسب کند؛ 
سریالی که بحث های سیاسی و اقتصادی گسترده ای هم به دنبال 
داشت. عده ای از منظر چپ آن را بیانیه ای علیه نظام سرمایه داری 
می دانند و برخی هم آن را محصولی توجیه گر خواندند. بازی مرکب 
به چیزی فراتر از یک  سریال تبدیل شده و ما با پدیده ای اجتماعی، 
فرهنگی مواجه شده ایم؛ پدیده ای که در زمان مناسب و همزمان با 
رکود اقتصادی دوران کرونا  و با گردهم آوردن عناصری که به شکل 
توأمان هم امتحانشان را قبلا با موفقیت پس داده اند و هم واجد 
تازگی و طراوت )برای مخاطب غیرکره ای( هستند بیشتر از هر 

مجموعه ای تماشاگر یافته است.

سعید مروتیگزارش
روزنامه نگار
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